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«P»

Δ
ιαβάζοντας προσεκτικά την ετήσια έκθεση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής για την ενταξιακή πορεία της Αλβα-
νίας και της Βόρειας Μακεδονίας, ένας έμπειρος πα-

ρατηρητής βλέπει ότι η ΕΕ θέλει να κρατήσει «ζεστές» τις δύο
συγκεκριμένες χώρες και μάλλον δεν φαίνεται διατεθειμένη
να τις στριμώξει περισσότερο. Παρά την επιθετική ρητορική
των συγκεκριμένων κρατών -ιδιαίτερα κατά της Ελλάδας- η
Ευρώπη εμφανίζεται να είναι και με τον χωροφύλαξ και με τον
αστυφύλακαξ. 

Για την Αλβανία, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή χαιρετίζει την
έναρξη των ενταξιακών διαπραγματεύσεων επί της πρώτης
δέσμης κεφαλαίων για τα θεμελιώδη δικαιώματα και το κρά-
τος δικαίου, στη δεύτερη διακυβερνητική διάσκεψη που πραγ-
ματοποιήθηκε στις 15 Οκτωβρίου 2024. Τονίζεται, ωστόσο, ότι
είναι ζωτικής σημασίας οι αλβανικές αρχές να εντείνουν πε-
ραιτέρω τον ρυθμό των μεταρρυθμίσεων με γνώμονα την ΕΕ,
ιδίως όσον αφορά το κράτος δικαίου, την αποτελεσματική κα-
ταπολέμηση της διαφθοράς και του οργανωμένου εγκλήματος
και την προώθηση των θεμελιωδών δικαιωμάτων, συμπερι-
λαμβανομένης της ελευθερίας των μέσων ενημέρωσης, των

δικαιωμάτων ιδιοκτησίας και των μειονοτήτων. Η Επιτροπή
επισημαίνει ότι παραμένει ασθενής η εφαρμογή του νομικού
πλαισίου για τις μειονότητες. Το νομικό πλαίσιο για τις μειονό-
τητες είναι ευθυγραμμισμένο με τα ευρωπαϊκά πρότυπα, όμως
εκκρεμεί η εφαρμογή του, ιδίως σε ό,τι αφορά την ταυτοποί-
ηση των εθνικών μειονοτήτων, σύμφωνα με τα πρότυπα του
αυτοπροσδιορισμού και της χρήσης των μειονοτικών γλωσ-
σών. Οι προσπάθειες εφαρμογής θα πρέπει να ενταθούν και σε
ό,τι αφορά την προστασία των δικαιωμάτων ιδιοκτησίας και
των δικαιωμάτων των ατόμων που ανήκουν σε μειονότητες,
τονίζει η έκθεση της Επιτροπής. Θα πρέπει να διασφαλιστεί το
δικαίωμα στην ιδιοκτησία, ιδίως σε ό,τι αφορά την πρώτη εγ-
γραφή και αποζημίωση, βελτιώνοντας τη διαφάνεια του κρατι-
κού κτηματολογίου και την ποιότητα των κτηματολογικών δε-
δομένων του μητρώου ιδιοκτησίας και διασφαλίζοντας το δι-
καίωμα δίκαιης δίκης και αποτελεσματικών ένδικων μέσων σε
περιπτώσεις απαλλοτρίωσης και αφαίρεσης περιουσιών. Οι
επισημάνσεις και οι επικρίσεις, δηλαδή, είναι μάλλον επιφα-
νειακές και προσχηματικές.

Για τη Βόρεια Μακεδονία, η Επιτροπή ακολουθεί και εδώ το

δόγμα «μαστίγιο και καρότο» και τονίζει ότι η χώρα πρέπει να
συνεχίσει να υλοποιεί τις μεταρρυθμίσεις που σχετίζονται με
την ΕΕ, ιδίως σε ό,τι αφορά τα θεμελιώδη δικαιώματα, το δικα-
στικό σύστημα και τον αγώνα κατά της διαφθοράς και του ορ-
γανωμένου εγκλήματος. Τονίζει, επίσης, ότι πρέπει να ενισχυ-
θεί η εμπιστοσύνη στο δικαστικό σύστημα. Σε ό,τι αφορά τις
σχέσεις καλής γειτονίας, η Επιτροπή τονίζει: «Οι υφιστάμενες
διμερείς συμφωνίες, συμπεριλαμβανομένων της Συμφωνίας
των Πρεσπών μεταξύ Ελλάδας και Βόρειας Μακεδονίας και
της Συνθήκης Φιλίας, Καλής Γειτονίας και Συνεργασίας μεταξύ
Βουλγαρίας και Βόρειας Μακεδονίας, πρέπει να εφαρμοστούν
καλή τη πίστει από όλα τα μέρη». Ειδικότερα για τις σχέσεις της
Βόρειας Μακεδονίας με την Ελλάδα, η Επιτροπή υπογραμμίζει
τη σημασία να υπάρχουν απτά αποτελέσματα και καλή τη πί-
στει εφαρμογή της Συμφωνίας των Πρεσπών. Η Επιτροπή κα-
ταγράφει ότι τον περασμένο Μάιο, ενώ ορκιζόταν στο Κοινο-
βούλιο, η νέα πρόεδρος της Βόρειας Μακεδονίας αναφέρθηκε
στη χώρα ως «Μακεδονία» αντί να χρησιμοποιήσει το συνταγ-
ματικό όνομα της χώρας και την ίδια πρακτική ακολούθησαν
στη συνέχεια αρκετοί κυβερνητικοί αξιωματούχοι. 
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Α
πό το 2018 μέχρι σήμερα, το

COSMOTE Insurance φέρνει

όλη την ασφαλιστική αγορά στο

κινητό τού χρήστη, παρέχοντας ολοκλη-

ρωμένες ασφαλιστικές λύσεις οχήμα-

τος, κατοικίας, πρωτοβάθμιας υγείας

και σκάφους από κορυφαίες ασφαλιστι-

κές εταιρείες. Η ψηφιακή πλατφόρμα

σύγκρισης και αγοράς ασφαλειών της

COSMOTE, που απευθύνεται σε όλους

τους καταναλωτές, αποδεικνύεται ιδιαί-

τερα δημοφιλής. Φέτος γιορτάζει 6 χρό-

νια στην ελληνική ασφαλιστική αγορά

και όπως προκύπτει από στοιχεία της

βρίσκεται σε ανοδική τροχιά. Ενδεικτικό

της δυναμικής είναι ότι, από την εμπορι-

κή της διάθεση μέχρι σήμερα, οι πελά-

τες της αυξάνονται κατά μέσο όρο με

ρυθμό 50% ανά έτος.

Το COSMOTE Insurance, που ανα-

βαθμίζεται συνεχώς, συνεργάζεται με

18 ασφαλιστικές εταιρείες, δίνοντας

στον καταναλωτή τη δυνατότητα να συγ-

κρίνει και να αποκτήσει το πρόγραμμα

ασφάλισης που του ταιριάζει 100% ψη-

φιακά από το κινητό του. Με εύκολη

προσθαφαίρεση καλύψεων και παρο-

χών, ανάλογα με τις ανάγκες του και τον

προϋπολογισμό του. 

Όπως αναφέρεται σε σχετική ανακοί-

νωση, η επισκεψιμότητα στο cosmo-

teinsurance.gr αγγίζει το 1.000.000

χρήστες ετησίως. Το 75% των χρηστών

του πλοηγείται μέσω κινητού, από τους

οποίους το 67% ολοκληρώνει την αγορά

του συμβολαίου από την ίδια συσκευή.

Οι πελάτες του COSMOTE Insurance εί-

ναι ικανοποιημένοι από την πλατφόρμα

όπως καταδεικνύει το υψηλό NPS 78

(Net Promoter Score) και είναι πρόθυ-

μοι να την προτείνουν και σε άλλους.

Αντίστοιχα, πολύ υψηλό είναι και το πο-

σοστό ικανοποίησης από την εξυπηρέ-

τηση, που αγγίζει το 92%. Σημειώνεται,

επίσης, ότι το 82% των πελατών ανανεώ-

νει σταθερά το συμβόλαιό του.

Δυναμική ανάπτυξη στις πωλήσεις 

ασφαλειών κατοικίας

Οι πωλήσεις ασφαλειών κατοικίας

στη συγκεκριμένη πλατφόρμα διπλα-

σιάστηκαν το 2024 σε σχέση με το 2023.

Μεγάλη απήχηση έχουν τα προγράμμα-

τα που προσφέρουν εκπτώσεις στον

ΕΝΦΙΑ και καλύψεις για φυσικές κατα-

στροφές. Σημειώνεται ότι το COSMOTE

Insurance παρέχει ασφαλιστικά πακέτα

που καλύπτουν πλήρως τις ανάγκες δα-

νειοληπτών, ιδιοκτητών και ενοικια-

στών, τόσο σε κύριες όσο και σε εξοχι-

κές κατοικίες, με χαμηλό κόστος από

30€/χρόνο και ενιαία τιμή για όλη την

Ελλάδα.

«Στο COSMOTE Insurance επενδύου-
με συνεχώς στη βελτίωση της εμπειρίας
του πελάτη. Θέλουμε, μέσω της τεχνο-
λογίας, να μπορούν οι πελάτες μας να
επιλέγουν έξυπνες προτάσεις ασφάλι-
σης που κάνουν καλύτερη την καθημε-
ρινότητά τους. Θα συνεχίσουμε να εμ-

πλουτίζουμε το COSMOTE Insurance με
νέες δυνατότητες, νέα προϊόντα και συ-
νεργασίες. Και όλα αυτά με την εγγύηση
και την αξιοπιστία της COSMOTE», δή-

λωσε ο επικεφαλής του COSMOTE Insu-

rance, κ. Διαμαντής Μπουζάνης.

Τι παρέχει το COSMOTE Insurance

Το COSMOTE Insurance, που αναδεί-

χτηκε για 2η συνεχή χρονιά Insurtech of

the Year, παρέχει ασφαλιστικές λύσεις

για το αυτοκίνητο, τη μοτοσικλέτα, το

φορτηγό και το αγροτικό, την κατοικία,

την πρωτοβάθμια υγεία και το σκάφος,

σε συνεργασία με 18 κορυφαίες ασφαλι-

στικές εταιρείες. Δίνει σε όλους τη δυ-

νατότητα να βρουν το πρόγραμμα ασφά-

λισης που τους ταιριάζει, συγκρίνοντας

και επιλέγοντας ανάμεσα σε πολλά δια-

θέσιμα ασφαλιστικά προγράμματα. Με

ταχύτητα, διαφάνεια και πληρότητα στις

πληροφορίες. Με μερικά μόνο κλικ μπο-

ρεί κάποιος να επιλέξει τις παροχές που

επιθυμεί, προσθέτοντας ή αφαιρώντας

καλύψεις και τροποποιώντας τη διάρ-

κεια ασφάλισης. Έτσι ο χρήστης διαμορ-

φώνει ο ίδιος το ασφαλιστήριό του,

όποια στιγμή θέλει, και με εγγύηση χα-

μηλότερης τιμής. Ταυτόχρονα, πιστοποι-

ημένοι σύμβουλοι ασφαλίσεων είναι δί-

πλα στον πελάτη όλο το 24ωρο, όλη την

εβδομάδα, για να λύσουν κάθε απορία

και να βοηθήσουν πριν, κατά τη διάρκεια

ή μετά την αγορά του ασφαλιστηρίου.
Επιπλέον, μέσω του COSMOTE Insu-

rance, με την απόκτηση κινητού τηλεφώ-
νου, laptop ή τηλεόρασης από τα κατα-
στήματα COSMOTE και ΓΕΡΜΑΝΟΣ,
μπορεί ο πελάτης να βρει ασφάλεια και
επέκταση εγγύησης για τη συσκευή του.
Η συγκεκριμένη κάλυψη αφορά όλα τα
μοντέλα και περιλαμβάνει καλύψεις
όπως θραύση οθόνης, ζημιές από νερό
ή/και κακόβουλη βλάβη, καθώς και επέ-
κταση εγγύησης κατασκευαστή κατά ένα
επιπλέον έτος.

COSMOTE Insurance:
Συνεχίζει την ανοδική του πορεία 

• Στο 82% οι ανανεώσεις συμβολαίων

• Διπλάσιες οι πωλήσεις ασφαλειών κατοικίας το 2024 
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της Κάλιας Αλεξανδρίδου

Η
κυβέρνηση και ο πρωθυπουργός
τηρούν τη δέσμευσή τους και ο κα-
τώτατος μισθός θα φτάσει στα 950

ευρώ έως το 2027, δηλώνουν στην κυβέρ-
νηση, την ώρα που με τη νομοθετική πρω-
τοβουλία για το νέο, μόνιμο σύστημα προσ-
διορισμού του κατώτατου μισθού, που θα
ισχύσει από το 2028, θα απαγορεύεται διά
νόμου η μείωσή του. Κυβερνητικά στελέχη
επισημαίνουν ότι πρόκειται για μια διασφά-
λιση η οποία καθιερώνεται για πρώτη φορά
στην Ελλάδα και θωρακίζει το εισόδημα
απέναντι σε κάθε απειλή περιορισμού του.

Το μήνυμα του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι
ξεκάθαρο. Όσο καλύτερα πηγαίνει η οικονο-
μία τόσο θα αυξάνεται ο βασικός μισθός και
όσο ανεβαίνουν οι τιμές τόσο θα αντισταθμί-
ζουν οι αμοιβές αυτή την αύξηση των τιμών.

Το νέο σύστημα 
Από την κυβέρνηση επισημαίνουν ότι τα

τελευταία χρόνια έχει σημειωθεί μια ση-
μαντική αύξηση του κατώτατου μισθού από
τα 650 ευρώ το 2019 στα 830 σήμερα και με
στόχο τα 950 ευρώ το 2027. Πρόκειται για
συνολική αύξηση 46,2% από το 2019 έως
σήμερα, στην οποία θα πρέπει να προστεθεί
η παράλληλη μείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών κατά έξι ποσοστιαίες μονάδες έως
το 2027. Από το 2028 προβλέπεται πλέον η
εφαρμογή της ευρωπαϊκής οδηγίας, σύμ-
φωνα με την οποία ο κατώτατος μισθός
προτείνεται να καθορίζεται μέσω ενός μα-
θηματικού τύπου που θα λαμβάνει υπόψη
του τον πληθωρισμό, ιδιαίτερα για τα ευά-
λωτα νοικοκυριά, καθώς και την αύξηση
της παραγωγικότητας της οικονομίας. Αυτό

σημαίνει ότι όσο θα αυξάνονται οι τιμές και
θα βελτιώνεται η παραγωγικότητα της ελ-
ληνικής οικονομίας, θα αυξάνεται και ο κα-

τώτατος μισθός. Το νέο σύστημα προσφέρει
στους εργαζόμενους ασφάλεια, όπως επι-
σημαίνεται, καθώς ο κατώτατος μισθός δεν

μπορεί να μειωθεί, σύνδεση του κατώτατου
μισθού με την οικονομία, καθώς το ύψος
του συνδέεται με πραγματικά οικονομικά
μεγέθη, τον πληθωρισμό και την παραγωγι-
κότητα, διαφάνεια και αξιοπιστία. Η αύξηση
του κατώτατου μισθού αφορά, όμως, και
τους δημόσιους υπαλλήλους, καθώς για
πρώτη φορά προβλέπεται η προστασία του
κατώτατου μισθού και στους εργαζόμενους
στο Δημόσιο.

Μείωση εισφορών 
Παράλληλα, η κυβέρνηση βάζει στόχο

την περαιτέρω μείωση φόρων και εισφο-
ρών, τη στιγμή που η Ελλάδα είναι η χώρα
με τη μεγαλύτερη μείωση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση το 2023. Μέχρι το 2025 οι ασφαλι-
στικές εργοδοτικές εισφορές θα έχουν
αποκλιμακωθεί κατά 5,4%, φτάνοντας το 
-6% ως το 2027, σε αντίθεση με ό,τι συμβαί-
νει σε χώρες όπως η Γαλλία και η Βρετανία,
που οδηγούνται σε αύξηση φόρων. 

Παράλληλα, ο πρωθυπουργός έχει δώ-
σει το σύνθημα ότι η μάχη κατά της φορο-
διαφυγής θα συνεχιστεί «με τα πρώτα έσο-
δα να ενισχύουν, προφανώς, τους πιο αδύ-
ναμους», όπως είπε χαρακτηριστικά και
στο Υπουργικό Συμβούλιο.

Μετά την παρουσία του πρωθυπουργού στην εκδήλωση του
Ιδρύματος Καραμανλή στη Φιλοθέη, όπου αντάλλαξε μια τυπική
χειραψία με τον Αντώνη Σαμαρά, ο κ. Μητσοτάκης και ο πρώην
πρόεδρος της Νέας Δημοκρατίας έδωσαν χθες το «παρών» στα
εγκαίνια του «Σπιτιού του Ελύτη» στην Πλάκα, το οποίο άνοιξε

και επίσημα την πόρτα του για το κοινό στεγά-
ζοντας το έργο του νομπελίστα ποιητή. Την ώρα
που τα χαμόγελα δεν έλειψαν και η αμηχανία
ήταν διάχυτη στον αέρα, οι δύο άνδρες αντάλλα-
ξαν χειραψία, ενώ ο πρωθυπουργός χαιρέτησε
και τη σύζυγο του Αντώνη Σαμαρά, Γεωργία.

Λίγο αργότερα, όταν κάθισαν στις θέσεις
τους, ανάμεσα στον κ. Μητσοτάκη και τον κ. Σα-
μαρά βρισκόταν η υπουργός Πολιτισμού Λίνα
Μενδώνη. Το «παρών» στην εκδήλωση έδωσε

και η Ιουλίτα Ηλιοπούλου, η τελευταία σύντροφος και «μούσα»
του Οδυσσέα Ελύτη. «Ένα ακόμη σημαντικό ορόσημο», τόνισε
στον χαιρετισμό του ο πρωθυπουργός, ενώ συνέχισε λέγοντας:
«Στις αίθουσες του μουσείου οι επισκέπτες μπορούν να αναζη-
τούν την εργογραφία του ποιητή και σπάνιες εκδόσεις. Είναι μια
καλή απόδειξη ότι προτεραιότητά μας είναι η επένδυση στον
σύγχρονο ελληνικό πολιτισμό. Παραλαμβάνοντας το Νόμπελ

Λογοτεχνίας, ο Ελύτης περιέγραφε την Ελλάδα ως “μικρή σε μέ-
γεθος, αλλά μεγάλη σε σημασία”».

Συνομιλία με δημοσιογράφους
Μετά την ολοκλήρωση της εκδήλωσης, κατά την έξοδο του

πρωθυπουργού οι κυβερνητικοί συντάκτες έσπευσαν να μιλή-
σουν με τον πρωθυπουργό, με έναν από αυτούς να τον ρωτάει.

Δημοσιογράφος: «Ο Ελύτης ενώνει, πρόεδρε;».
Μητσοτάκης: «Εννοείται. Και σας παραπέμπω σε συγκεκριμέ-

νους στίχους του Ελύτη».
Την ίδια ερώτηση υπέβαλαν και στον κ. Σαμαρά: «Η ποίηση ενώ-

νει;». «Η ποίηση…», ανέφερε από την πλευρά του ο Αντώνης Σαμα-
ράς, ο οποίος δεν έδωσε ξεκάθαρη απάντηση. Σύμφωνα με την
επίσημη ενημέρωση, στο σπίτι-μουσείο του Οδυσσέα Ελύτη πρό-
κειται να βρει στέγη το αρχείο του ποιητή που κατέχει η κυρία Ηλιο-
πούλου, ενώ θα είναι ανοικτό για μελετητές από όλο τον κόσμο.
Επιπλέον, θα αναδειχτεί και θα αξιοποιηθεί το πλούσιο οπτικό και
ηχητικό υλικό από τη ζωή και το έργο του Οδυσσέα Ελύτη, κείμενα,
φωτογραφίες, ακόμη και προσωπικά αντικείμενα, όπως επίσης και
το γραφείο του, όπως ήταν στο σπίτι του στην οδό Σκουφά.

Μητσοτάκης - Σαμαράς στο «Σπίτι του Ελύτη» 

Τήρηση των κυβερνητικών
δεσμεύσεων για τη στήριξη

των πολιτών    

Το μήνυμα του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι ξεκάθαρο. 
Όσο καλύτερα πηγαίνει η οικονομία, τόσο θα αυξάνεται 

κατώτατος μισθός 

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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Π
οικίλα σχόλια αλλά και την αιχμη-
ρή απάντηση της κυβέρνησης
προκάλεσε η προχθεσινή ομιλία

του Αλέξη Τσίπρα στην ημερίδα που διεξά-
γεται από τη Βουλή για τα 75 χρόνια του
Συμβουλίου της Ευρώπης. Τις μεγαλύτε-
ρες αντιδράσεις προκάλεσε η ολομέτωπη

επίθεση του κ. Τσίπρα στη
δικαιοσύνη, μόλις μερικά
24ωρα μετά την απόφαση
να «βγουν οι κουκούλες»
στο σκάνδαλο της Novartis,
το οποίο άφησε μια μαύρη
κηλίδα στα χρόνια της δια-
κυβέρνησής του. Οι προ-
κλητικές αναφορές του

πρώην πρωθυπουργού σε δήθεν ολιγω-
ρίες της δικαιοσύνης στα Τέμπη, στην υπό-
θεση των υποκλοπών και στο ναυάγιο της
Πύλου οδήγησαν την εισαγγελέα του Αρεί-
ου Πάγου Γεωργία Αδειλίνη να αποχωρή-
σει ενοχλημένη από την αίθουσα.

«Θράσος ίσον Τσίπρας»
Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος Παύλος

Μαρινάκης κατηγόρησε τον πρώην πρω-
θυπουργό για θράσος, προσθέτοντας ότι
αντί λίγες μέρες μετά την άρση της προ-
στασίας των προστατευόμενων μαρτύρων
για τη Novartis να απολογηθεί για τη συν-
τεταγμένη εκστρατεία κηλίδωσης των πο-
λιτικών του αντιπάλων, στην ομιλία του σε
ημερίδα στη Βουλή έκανε έμμεσες υπο-
δείξεις στη δικαιοσύνη για εν εξελίξει και
υπό διερεύνηση υποθέσεις. «Δίπλα στη
λέξη “θράσος” πρέπει να μπει η φωτογρα-
φία του Αλέξη Τσίπρα», είπε ο κυβερνητι-
κός εκπρόσωπος.

Οξύς ήταν ο κ. Μαρινάκης και σχετικά
με τις αναφορές του κ. Τσίπρα στο ναυάγιο
της Πύλου. «Ταυτόχρονα, ο πρώην πρω-
θυπουργός, που είχε δύο υπουργούς οι
οποίοι εκ των υστέρων καταδικάστηκαν
αμετάκλητα από τη δικαιοσύνη, εργαλει-
οποιώντας με ανεπίτρεπτο τρόπο το δρα-
ματικό ναυάγιο ανοιχτά της Πύλου συκο-
φαντεί τη χώρα του και εκδίδει πορίσματα
ως αυτόκλητος δικαστής κάνοντας λόγο
για ολιγωρία των Αρχών», είπε ο κυβερ-
νητικός εκπρόσωπος και πρόσθεσε: «Κύ-
ριε Τσίπρα, νυν και πρώην σύντροφοί του,
κανείς δεν μπορεί να υπαγορεύσει στη δι-
καιοσύνη τον τρόπο με τον οποίο θα επιτε-
λεί τα καθήκοντά της και αυτό γιατί πλέον
στην Ελλάδα δεν λειτουργούν παραϋ-
πουργεία Δικαιοσύνης, όπως κυνικά είχε
παραδεχτεί ότι συνέβαινε επί των ημερών
σας ο πρώην υπουργός της κυβέρνησής
σας κ. Κοντονής».

Η αποχώρηση της εισαγγελέως 
Υπενθυμίζεται ότι στην εκδήλωση της

Βουλής ο πρώην πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ το-

ποθετήθηκε αιχμηρά για τις ενέργειες της
δικαιοσύνης στην υπόθεση των υποκλο-
πών, προκαλώντας την ενόχληση της ει-
σαγγελέως του Αρείου Πάγου Γεωργίας
Αδειλίνη, η οποία αποχώρησε από την αί-
θουσα. Όταν μάλιστα η προεδρεύουσα της
συνεδρίασης, γγ της Κοινοβουλευτικής
Συνέλευσης Δέσποινα Χατζηβασιλείου-
Τσοβίλη, σχολίασε «διαισθανθήκαμε ότι
είστε αρχηγός της αξιωματικής αντιπολί-
τευσης ακούγοντας την ομιλία σας», ο κ.
Τσίπρας απάντησε «απελθέτω απ’ εμού το
ποτήριον τούτο».

Στην ομιλία του ο κ. Τσίπρας, αναφερό-
μενος στον ρόλο του Συμβουλίου της Ευ-
ρώπης στην ενδυνάμωση της δημοκρατίας
στην Ελλάδα, είπε ότι «όλοι μας αποδίδου-
με ιδιαίτερη αξία στην καταλυτική συμβο-
λή της νομολογίας του δικαστηρίου στην
εκκαθάριση της ελληνικής έννομης τάξης
από αναχρονιστικές ρυθμίσεις και πρακτι-
κές που προσέβαλαν τη θρησκευτική
ελευθερία και οδήγησαν σε καταδίκες της

Ελλάδας, όπως για παράδειγμα την κατα-
χρηστική εργαλειοποίηση του αδικήματος
του προσηλυτισμού ή την υποχρεωτικότη-
τα εφαρμογής της Σαρίας. Το ίδιο ισχύει
και για την επιτάχυνση της αναγνώρισης
της συμβίωσης ζευγαριών ανεξαρτήτως
φύλου, που στην Ελλάδα νομοθετήθηκε το
2015, σε συνέχεια καταδικαστικής απόφα-
σης του δικαστηρίου».

Κριτική στη δικαιοσύνη
Ο κ. Τσίπρας άσκησε κριτική στην ηγε-

σία της δικαιοσύνης, εκφράζοντας την
ελπίδα να συμβάλουν οι θεσμοί του Συμ-
βουλίου της Ευρώπης και στην αποκατά-
σταση υποθέσεων που αποτελούν, όπως
ισχυρίστηκε, τις μεγαλύτερες μαύρες κη-
λίδες, τις ανοιχτές πληγές του κράτους δι-
καίου στην πατρίδα μας. Αναφέρθηκε δε
στην υπόθεση των τηλεφωνικών παρακο-
λουθήσεων κάνοντας λόγο για αδυναμία
των δικαστικών αρχών να εντοπίσουν
τους υπευθύνους και να αποδώσουν δι-

καιοσύνη. Η συγκεκριμένη τοποθέτηση
προκάλεσε την ενόχληση της κυρίας
Αδειλίνη που αποχώρησε από την αίθου-
σα, με τον κ. Τσίπρα να σχολιάζει: «Επι-
βάλλεται η εκτελεστική και η δικαστική
εξουσία, που πρέπει να ακούει κιόλας, να
κάθεται να ακούει, να σταθεί στο ύψος
των περιστάσεων για να μπορούμε να μι-
λάμε για εμβάθυνση του κράτους δικαίου
και όχι για μια πάσχουσα δημοκρατία».

«Εδώ είμαι, δεν έφυγα»
Λίγο αργότερα, σχολιάζοντας τόσο την

αναφορά της κ. Χατζηβασιλείου όσο και το
σχόλιο παριστάμενου δημοσιογράφου
που αναφέρθηκε στα περί επιστροφής του,
μιλώντας με κοινοβουλευτικούς συντά-
κτες ο κ. Τσίπρας απάντησε σιβυλλικά:
«Εδώ είμαι, δεν έφυγα». Όταν ρωτήθηκε
πώς βλέπει τα του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσίπρας
απάντησε: «Άσ’ τα, ας πούμε κάτι ευχάρι-
στο».

Ο κ. Τσίπρας υποστήριξε ότι «έχει υπο-
βαθμιστεί πάρα πολύ ο κοινοβουλευτικός
διάλογος με τον κατακερματισμό με τα
πολλά κόμματα». Στην ερώτηση αν θα
βοηθούσε να αυξηθεί το ποσοστό εισόδου
στη Βουλή στο 5% είπε: «Δεν ξέρεις πώς θα
λειτουργήσει αυτό. Μπορεί και να ενισχύ-
σει κάποιες δυνάμεις».

Σκληρή απάντηση της κυβέρνησης
στο απύθμενο θράσος Τσίπρα 

Οι προκλητικές αναφορές του πρώην πρωθυπουργού σε δήθεν
ολιγωρίες της δικαιοσύνης οδήγησαν την εισαγγελέα του Αρείου

Πάγου Γεωργία Αδειλίνη να αποχωρήσει ενοχλημένη από την αίθουσα

Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com
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Η άψογη οργάνωση του
Κώστα Αχ. Καραμανλή 

Η οργάνωση της εκδήλωσης στο Ίδρυμα
Κωνσταντίνος Καραμανλής ήταν άψογη από
κάθε πλευρά. Και χωροταξικά και αισθητι-
κά, ενώ τα διαδικαστικά και τα πρωτόκολλα
ήταν όλα στην εντέλεια χάρη στις προσπά-
θειες του Κώστα Αχ. Καραμανλή, ο οποίος
δεν μπόρεσε τελικά να παραβρεθεί, καθώς
είχε προγραμματίσει ένα ταξίδι στις ΗΠΑ
που δεν μπορούσε να αναβάλει. Ο Σερραίος
όμως είχε φροντίσει εδώ και μέρες να είναι
όλα έτοιμα.

Από τη Μαυραγάνη
στην ΟΝΝΕΔ

Βαρύ θα είναι και σήμερα το πρόγραμμα
του πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη
και θα βγάλει και ειδήσεις, αφού το πρωί θα
παραχωρήσει συνέντευξη στην εκπομπή της
Φαίης Μαυραγάνη στον ΣΚΑΪ και κατόπιν,
στις 12, θα συμμετάσχει σε πάνελ συζήτησης

με τίτλο «Η ΟΝΝΕΔ των κερδισμέ-
νων ιδεολογικών μαχών,

στον δρόμο του μέλλον-
τος», στο πλαίσιο του
φεστιβάλ για την επέ-
τειο των 50 χρόνων από

την ίδρυση της ΟΝΝΕΔ
στο Ωδείο Αθηνών. Ο

πρωθυπουργός θα μιλήσει
για τα Ελληνοτουρκικά, τις αμερικανικές
εκλογές, την οικονομία, την ακρίβεια, τους
νέους μισθούς, τις συντάξεις και το εθνικό
σύστημα υγείας. Ε, κάτι θα πει και για τα
εσωτερικά της «γαλάζιας» παράταξης.

Το μυστήριο 
με τη ρευστοποίηση
του ΣΥΡΙΖΑ  

Για άλλη μια φορά επιβεβαιώνεται η «Po-
litical» με το χθεσινό της πρωτοσέλιδο για τις
μυστικές επαφές Κασσελάκη για το νέο κόμ-
μα «business friendly» που ετοιμάζει. Το εί-
πε ο ίδιος στη συνέντευξή του στον ΑΝΤ1, δι-
ευκρινίζοντας ότι θα συμβεί μόνο αν «ρευ-
στοποιηθεί» ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό το τελευταίο που
είπε ο Στέφανος δεν το πολυκατάλαβα, διότι
με οικονομικούς όρους ρευστοποίηση είναι
η εκποίηση των στοιχείων του ενεργητικού
μιας επιχείρησης σε περίπτωση πτώχευσης
προκειμένου να τα μετατρέψει σε μετρητά
και να πληρώσει τους πιστωτές της. Τι εννοεί
ο εφοπλιστής; 

Χαλασμένο τηλέφωνο
Το πολύκροτο τηλεφώνημα μεταξύ Μη-

τσοτάκη και Ανδρουλάκη για να κλειστεί το

πολυσυζητημένο ραντεβού το βλέπω να

απομακρύνεται… Το διαισθάνομαι διότι ο

Ανδρουλάκης έχει αποφασίσει να επιστρέ-

ψει σε γραμμή ΣΥΡΙΖΑ. Δεν υπερψήφισε στη

Διάσκεψη των Προέδρων τον προτεινόμενο

από τη ΝΔ Δημήτρη Σωτηρόπουλο για τη θέ-

ση του Συνηγόρου του Πολίτη, άρχισε πάλι

τη σπέκουλα για το θέμα των υποκλοπών και

καταψήφισε επί της αρχής ένα νομοσχέδιο

που αντιμετώπιζε καίρια ζητήματα για τη

λειτουργία και την αποτελεσματικότητα του

ΑΣΕΠ. Πάει το τηλέφωνο, χάλασε… 

Π
ροβληματισμός υπάρχει,
μαθαίνουμε, στην ηγεσία του
ΥΠΑΑΤ για τη στάση του προ-

έδρου του ΟΠΕΚΕΠΕ Κυριάκου
Μπαμπασίδη. Από τη μία έκανε σε
μεγάλο βαθμό σωστά τη δουλειά του
με την προκαταβολή της βασικής
ενίσχυσης σε περίπου μισό εκατομ-
μύριο αγρότες, αλλά από την άλλη
με τη στάση του εκθέτει το υπουρ-
γείο και τον οργανισμό. 

Η... πίεση του εκ φύσεως ήρεμου
Κώστα Τσιάρα φαίνεται ότι ανέβηκε
στα ύψη όταν πληροφορήθηκε ότι
στην ανάρτηση που έκανε ο κ. πρό-
εδρος στο site του οργανισμού ευ-
χαριστούσε τον τεχνικό σύμβουλο
για τις υπηρεσίες του στο να γίνει

σωστά η καταβολή των προκαταβο-
λών, όταν στην ανακοίνωση που είχε
εκδοθεί με επιμέλεια του γραφείου
Τύπου του υπουργείου δεν υπήρχε
ανάλογη αναφορά. 

Σημειώνουμε ότι η παροχή σω-
στής εργασίας του τεχνικού συμ-
βούλου αποτελεί συμβατική του
υποχρέωση, για την οποία, όπως ξέ-
ρουμε, πληρώνεται αδρά. Τώρα γιατί
ο κ. πρόεδρος έκρινε ότι πρέπει να
υποβάλει δημοσίως τις ευχαριστίες
του, είναι ακατανόητο… Εκτός αν
ένιωσε… υποχρεωμένος να το κά-
νει! Βρε, τι αμαρτίες κουβαλάει αυτό
το μαγαζί (ο ΟΠΕΚΕΠΕ) και δεν μπο-
ρεί να «σταυρώσει» πρόεδρο της
προκοπής;

Τι τρέχει με τον πρόεδρο 
του ΟΠΕΚΕΠΕ;

ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΨΗΦΙΑΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ & ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ
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ΣΕΛ. 11με τη Μαρία Δεδούση

Η υποκρισία των
Γερμανών για 

τις επανορθώσεις 

EDITORIAL

Η ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΕΠΟΧΗΣ ΕΡΧΕΤΑΙ ΚΑΘΕ ΜΕΡΑ ΣΤΟ EMAIL ΣΑΣ

ΣΕΛ. 2

Γράφουν

Ηλίας Γιαννακόπουλος, 
Μαρίνα-Σελήνη Κατσαΐτη, 

Χριστόφορος Τζερμιάς
ΣΕΛ. 26-29

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ
AΡΘΡΟ

Βουλευτής Αχαΐας με τη ΝΔ

ΚΑΧΡΙΜΑΝΗΣ - ΔΕΚΟΛΗΣ

ΔΗΜΑΡΧΟΣ ΑΓΙΟΥ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Η τέλεια 
καταιγίδα

Το δίδυμο που ροκανίζει
τα προγράμματα στήριξης

των κτηνοτρόφων στην  Ήπειρο

Στήριξη της κοινωνίας και 
οικονομική ανάπτυξη με τον

προϋπολογισμό του 2025

ΣΕΛ. 16-18

ΣΕΛ.  27

Υφυπουργός Υποδομών και Μεταφορών 

«Ο Νέος Συγκοινωνιακός Χάρτης αναβαθμίζει την 
ποιότητα ζωής όλων των πολιτών»ΑΠΟΚΛΕΙΣΤΙΚΗ 

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

ΒΑΣΙΛΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ

ΣΕΛ. 14-15

ΚΑΜΠΑΝΑΚΙ ΑΠΟ ΛΕΚΚΑ

IΔΡΥΜΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤIΝΟΣ ΚΑΡΑΜΑΝΛHΣ

ΣΕΛ.  4

Καταγγέλλει 
κατασπατάληση

εκατομμυρίων από την
πρώην δήμαρχο 

Μαρία Ανδρούτσου
«Μου άφησε χρέη άνω των 5 εκατ. ευρώ» ΣΕΛ. 12-13

«CLUB 22»

Οι εταιρείες-φαντάσματα,
το χάος με τις άδειες 
και οι αχυράνθρωποι

Συγκλονιστικές μαρτυρίες από γονείς
και μαθητές για τα πάρτι με τις «μπόμπες»

Τα σενάρια που εξετάζει η ΕΛΑΣ

• Πηγαδάκια και παρασκήνια

ΣΕΛ.  32-34

«Η Ελλάδα 
μπορεί
να χτυπηθεί
όπως η Βαλένθια»

Άρωμα τρομοκρατίας 
στη φονική έκρηξη 
των Αμπελοκήπων

ΣΕΛ.  20-21

Το τετ α τετ Μητσοτάκη 
με Σαμαρά, Καραμανλή

ΣΕΛ. 35 ΣΕΛ. 36

ΚΡΥΦEΣ ΣΣΥΝΑΝΤHΣΕΙΣ

• Πόσους έχει βολιδοσκοπήσει
• Μετράει τα κουκιά της αποστασίας

ΣΕΛ.  6

Κασσελάκη μμε
βουλευτές ττου ΣΣΥΡΙΖΑ

για ννέο κκόμμα

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ -
ΥΠΟΥΡΓΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ

«Κλείδωσαν» με νόμο 
τα 950 ευρώ του 

κατώτατου μισθού

Η ΔΙΚΑΣΤΙΚΗ ΔΙΑΜΑΧΗ ΚΑΡΥΠΙΔΗ - ΜΑΡΙΝΑΚΗ

Οι απειλές του εφοπλιστή 
μέσα στο γήπεδο 

και το παρασκήνιο 
της μήνυσης

ΣΕΛ.  8

Δεν χωράνε μαζί πουθενά…
Τα πράσινα ωδικά πτηνά που έχω πέριξ της Χαριλάου Τρικούπη

μού μεταφέρουν μια σκληρή πασοκική κόντρα. Μια ωραία ατμό-
σφαιρα αντιλαμβάνονται όσοι έρχονται σε επαφή με την ευρωο-
μάδα του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ, καθώς οι δύο ευρωβουλευτές Δημή-
τρης Μάντζος και Παναγιώτης Δουδωνής όχι μόνο δεν συνεργά-
ζονται αγαστά μεταξύ τους, αλλά όπου σταθούν και όπου βρεθούν
επιβεβαιώνουν ότι οι σχέσεις τους είναι κακές. Ο κ. Δουδωνής,
μου λένε, αισθάνεται αδικημένος από τις αυξημένες αρμοδιότη-
τες του Δημήτρη Μάντζου και ο δεύτερος με τη σειρά του παραπο-
νιέται σε όλους ότι τα κάνει όλα μόνος του! Αθάνατη ΠΑΣΟΚάρα!

Πούλησε και κάτι ελικοπτεράκια ο Μπάιντεν
Κατά τη συνάντησή τους Χριστοδουλίδης και Μπάιντεν ασχολήθηκαν

εκτενώς με ζητήματα που άπτονται των διμερών σχέσεων και συμφωνή-
θηκε ο καθορισμός ενός οδικού χάρτη για ενδυνάμωση της αμυντικής συ-
νεργασίας. Θα περιλαμβάνει αναβάθμιση τόσο εξοπλιστικά όσο και στρα-
τιωτικά τής Κύπρου, καθώς και εκπαίδευση στελεχών της Εθνικής Φρου-
ράς σε στρατιωτικές σχολές στις ΗΠΑ. Μέχρις εδώ όλα καλά. Στο τραπέζι
έμαθα ότι μπήκε και το ενδεχόμενο να παραχωρηθούν πτητικά μέσα από
τις ΗΠΑ, στην προκειμένη περίπτωση μεταχειρισμένα ελικόπτερα, τα
οποία θα μπορούν να χρησιμοποιηθούν για σκοπούς έρευνας, διάσωσης
και δασοπυρόσβεσης. Κάτι πούλησε ο Μπάιντεν… 
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Παράνοια στον ΣΥΡΙΖΑ:
Καταγγέλλουν τον νόμο
για τους εποχικούς 
που έφεραν οι ίδιοι!

Η
ευαίσθητη αντιπολίτευση και οι εποχικοί
πυροσβέστες… Οι άνθρωποι έχουν τερ-
ματίσει κάθε επίπεδο λαϊκισμού. Μιλάμε

για ξεκάθαρη εργαλειοποίηση ενός ακόμη ζητή-
ματος. Οι εποχικοί πυροσβέστες είδαν σύσσωμη
την αντιπολίτευση να τους… συμπαραστέκεται!
Να καταγγέλλει την κυβέρνηση πως τους θυμάται
μόνο το καλοκαίρι. ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Βελόπουλος,
Νατσιός και φυσικά η Ζωή Κωνσταντοπούλου
έτρεξαν να δηλώσουν τη συμπαράστασή τους.
Απίθανα πράγματα. Οι εποχικοί εντωμεταξύ είναι
εποχικοί με νόμο ΣΥΡΙΖΑ του 2019. Κατηγορούν
την κυβέρνηση ότι τους ξεχνά ενώ οι ίδιοι τους
έχουν ξεχασμένους εδώ και καιρό.

Πάμε τώρα στα σοβαρά και στην απάντηση
στην εργαλειοποίηση των εποχικών. Σύμφωνα
με τα στοιχεία της Πυροσβεστικής, το 2019 η κυ-
βέρνηση παρέλαβε περίπου 13.100 πυροσβέ-
στες. Σήμερα η δύναμη του Πυροσβεστικού Σώ-
ματος είναι 14.700, με τις νέες προσλήψεις το
2025 θα ξεπεράσουν τις 15.500 και με τους 2.500
εποχικούς θα φτάσουν τελικά να είναι 18.000 πυ-
ροσβέστες που θα δώσουν τη μάχη στην επόμενη
αντιπυρική περίοδο.

Συνάντηση Δούκα - Νταφόε
Για όσους δεν ξέρετε, στην Αθήνα βρίσκεται
τις τελευταίες μέρες ο γνωστός ηθοποιός
Γουίλεμ Νταφόε. Το βράδυ της Τετάρτης μάλι-
στα παρακολούθησε τη θεατρική παράσταση
«Τρεις Γυναίκες». Κατά τη διάρκεια της βρα-
διάς ο Γουίλεμ Νταφόε συναντήθηκε και φω-
τογραφήθηκε με τον δήμαρχο Αθηναίων Χάρη
Δούκα. Τον διάσημο ηθοποιό απαθανάτισε ο
φωτογραφικός φακός στο Δημοτικό Μουσικό
Θέατρο Ολύμπια «Μαρία Κάλλας» να χειρο-
κροτεί θερμά τους συντελεστές της παράστα-
σης «Τρεις Γυναίκες» που ξεκίνησε τον νέο
της θεατρικό κύκλο.

Θα τους τρελάνει 
ο Στέφανος 
Με ένα ακόμα βίντεο στα social media o Στέφανος
Κασσελάκης απάντησε -άγνωστο σε ποιον- ότι
δεν προκάλεσε μόνος του τη μομφή εναντίον του
και ότι όσο ο ίδιος «έλιωνε σόλες» όπως του αρέ-
σει να λέει στα πεδία καταστροφών, οι αντίπαλοί
του εξύφαιναν μέσω zoom το σχέδιο της ανατρο-
πής του. Κα-
λό για σενά-
ριο πολιτικού
θρίλερ στο
Netflix, αλλά
λίγο εκτός
πραγματικό-
τητας. Ο Στέ-
φανος προ-
σπάθησε να κάνει το κόμμα προσωπικό του βιλα-
έτι και οι «παλιοί» αντέδρασαν. Όσο για το αν προ-
κάλεσε μόνος του τη μομφή, εκείνοι του ζητού-
σαν να πάει σε εκλογές στις οποίες αν πήγαινε θα
είχε και το μαχαίρι και το πεπόνι ως πρόεδρος του
κόμματος, όμως εκείνος αποφάσισε να τους κα-
λέσει αν θέλουν να του κάνουν μομφή. Το είχε πει
στην Πολιτική Γραμματεία που προηγήθηκε και το
ξαναείπε και στη συνεδρίαση της Κεντρικής Επι-
τροπής που τελικώς τον καθαίρεσε. Αν δεν το θυ-
μάται, το βίντεο κυκλοφορεί και στο YouTube.

Τι θα πει ο Καραμανλής
τη Δευτέρα 
Όπως ήδη γνωρίζετε, ο πρώην πρωθυπουργός
Κώστας Καραμανλής την ερχόμενη Δευτέρα 4
Νοεμβρίου, στη Θεσσαλονίκη, μιλά στην παρου-
σίαση του βιβλίου του δημοσιογράφου Βαγγέλη
Πλάκα για τον Κωνσταντίνο Καραμανλή και το
αποτύπωμά του στην πόλη. Τι περιμένουμε από
την ομιλία του; Ο
κ. Καραμανλής
αναμένεται να
υπερασπιστεί τα
πεπραγμένα του
Εθνάρχη, υπο-
γραμμίζοντας ότι
ποτέ δεν συζήτη-
σε με τους Τούρ-
κους για τα χωρι-
κά ύδατα. Και σε κάθε περίπτωση θα επισημάνει
τις δεδομένες κόκκινες γραμμές του ελληνο-
τουρκικού διαλόγου και τι μπορεί να περιέχεται
στο συνυποσχετικό. Βεβαίως θα κάνει ιδεολογι-
κές αναφορές, αλλά και αναφορές για τις προ-
κλήσεις που αντιμετωπίζει η ποιότητα της δημο-
κρατίας στην Ευρώπη. Ένα ενδιαφέρον ερώτημα
που μου έθεσε παλαιό «γαλάζιο» στέλεχος είναι
αν στην εκδήλωση της Δευτέρας θα βρεθεί ως
προσκεκλημένος ο Αντώνης Σαμαράς… Αν, δη-
λαδή, θα πάει Θεσσαλονίκη για να ακούσει τον
Καραμανλή. Ομολογώ, δεν το γνωρίζω… 

Χ
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υTι είπαν Σταύρος Καλαφάτης 
και Ότο Ρεχάγκελ
Τις μεγάλες στιγμές του EURO θυμήθηκαν στη
Βουλή Σταύρος Καλαφάτης και Ότο Ρεχάγκελ.
Μια τυχαία συνάντηση γεμάτη από μνήμες και
στιγμές που έφτασαν την Ελλάδα στα ουράνια. Ο
Ότο Ρεχάγκελ, συμ-
μετέχοντας στην
αποστολή του Γερμα-
νού προέδρου Σταϊν-
μάγερ στην Ελλάδα,
ξέκλεψε λίγη ώρα
για να επισκεφθεί
και να ξεναγηθεί στη
Βουλή των Ελλήνων.
Την ώρα εκείνη έξω
από την Αίθουσα
Τροπαίων διερχόταν
ο γενικός γραμματέ-
ας της ΚΟ της Νέας
Δημοκρατίας, βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης Σταύ-
ρος Καλαφάτης. Αφού αναφέρθηκαν στη σχέση
του με τον ΠΑΟΚ και τον αθλητισμό, από την κου-
βέντα δεν έλειψαν τα ονόματα των πρωταγωνι-
στών Άγγελου Χαριστέα και Θοδωρή Ζαγοράκη.
Τότε ο Καλαφάτης σήκωσε το τηλέφωνο. Στην άλ-
λη άκρη της γραμμής ήταν ο αρχηγός. «Σήμερα
κανονίζαμε να πάμε για καφέ με τον Χαριστέα»,
του αποκάλυψε. Και έδωσαν ραντεβού να δουν
μαζί το επόμενο παιχνίδι της Εθνικής μας με την
Αγγλία, στις 14/11, στο ΟΑΚΑ.

Μαθαίνω ότι στα ραντάρ του Μεγάρου

Μαξίμου έχουν μπει δύο συγκεκριμένοι

υπουργοί, οι οποίοι τελευταία έχουν ανα-

πτύξει σχέσεις προσωπικής φιλίας από το πουθενά… Για

να μη σπεύσετε να με παρεξηγήσετε, δεν έχει γίνει κάτι

μεμπτό, ούτε έχουν μπει σε κάποια  μαύρη λίστα. Απλά

εντοπίζεται μια «συμμαχία» των δύο υπουργών με ό,τι

μπορεί να σημαίνει κάτι τέτοιο για τα εσωτερικά της «γα-

λάζιας» παράταξης. Κάποιοι το λένε διπλό παιχνίδι… όχι

εγώ πάντως.
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«Άσ’ το να πάει…» η απάντηση
Τσίπρα για τον ΣΥΡΙΖΑ

Συζήτηση με δημοσιογράφους έπιασε μετά την
ομιλία του την Παρασκευή στο Συνέδριο για την
Ενδυνάμωση της Δημοκρατίας που διοργάνωσαν
η Προεδρία της Δημοκρατίας και η Βουλή των Ελ-
λήνων ο Αλέξης Τσίπρας. Στην ερώτηση πώς βλέ-
πει τις εξελίξεις στον ΣΥΡΙΖΑ, ο πρώην πρωθυ-
πουργός αρκέστηκε να απαντήσει χαμογελώντας
«Άσ’ το, ας πούμε κάτι ευχάριστο». Όσο για τα ευ-
χάριστα (για τον ίδιο); Όταν κάποιος του επισήμα-
νε πως «διαισθανόμαστε πως θα επιστρέψετε»,
εκείνος απάντησε -πάντα με χαμόγελο: «Μα εδώ
είμαι, δεν έφυγα». Σωθήκαμε…

Ποιον προτείνει 
ο Κοντογιαννόπουλος 
για Πρόεδρο της Δημοκρατίας;

Ο πρώην υπουργός σε κυβερνήσεις ΝΔ
αλλά και ΠΑΣΟΚ Βασίλης Κοντογιαννόπου-
λος πρότεινε δημοσίως ως επόμενο Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας τον Λου-
κά Παπαδήμο. Μάλιστα πρό-
ταξε και τέσσερις λόγους
που θέλει τον κ. Παπαδή-
μο: Επειδή ως διοικητής
της Τράπεζας της Ελλά-
δος μάς έβαλε στην ΟΝΕ,
ως πρωθυπουργός συνέβα-
λε στη μεγαλύτερη μείωση του χρέ-
ους, ως αντιπρόεδρος της ΕΚΤ έχει διεθνή
προβολή και τέταρτον, υπήρξε θύμα τρομο-
κρατίας. Τα είπε στον ΣΚΑΪ ευθέως… 

Ο υπουργός που οδεύει 
προς έξοδο

Θυμάστε προ πολλών ημερών που σας είχα
γράψει από το Κεντρί για έναν υπουργό που αρ-
νείται να «καλύψει» ο Κυριάκος Μητσοτάκης
παρά τις γκάφες στις οποίες έχει υποπέσει; Το
είχα γράψει όσο πιο κομψά μπορούσα. Τώρα
βλέπω ότι άλλα μέσα ενημέρωσης τον δίνουν
υπό διωγμό. Αυτό το υπουργείο είναι ηλεκτρική
καρέκλα πάντως. Και έχει και τον «αστέριωτο»,
διότι δεν βλέπω να μακροημερεύει ούτε ο ένας
εκ των δύο υφυπουργών…

Δριμεία κριτική στον Στέφανο Κασσελάκη, τον
οποίο κατηγόρησε, μεταξύ άλλων, για «νεοχουλιγ-
κανισμό», καθώς «εισήγαγε ύβρη που σε πολλά
μου θυμίζει τη Χρυσή Αυγή», άσκησε ο πρώην
υπουργός Εξωτερικών των κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ
Νίκος Κοτζιάς. «Ο Κασσελάκης δεν είναι αριστε-
ρός. Είναι πολύ καλό παιδί, έχει αβάντες επικοι-
νωνιακές, αλλά ο άνθρωπος δεν ήξερε τι είναι η
Αριστερά και τι οι ελληνοτουρκικές σχέσεις. Εξέ-
φρασε τον θυμό και την ελπίδα των απογοητευμέ-
νων του ΣΥΡΙΖΑ. Έφτιαξε μηχανισμούς όπως ο νε-

οχουλιγκανισμός, εισήγαγε ύβρη που σε πολλά
μου θυμίζει τη Χρυσή Αυγή», είπε χαρακτηριστικά
ο κ. Κοτζιάς. Είπε όμως και κάτι επικό για νεοδεξι-
ούς: «Θέλει να κάνει νέο κόμμα με τους νεοδεξι-
ούς όπως ο Σπηλιωτόπουλος, ο Κύρτσος ή ο Αντώ-
ναρος που μου κουνάνε το δάχτυλο για το τι είναι
Αριστερά. Μπήκαμε φυλακές, φάγαμε ξύλο, γρά-
ψαμε 35 βιβλία για να προωθήσουμε τις ιδέες της
Αριστεράς, και να έρχεται ο άλλος από τα δεξιά και
να μη σέβεται τίποτα, χωρίς να λέει γιατί ήρθε στην
Αριστερά».

Η
φωτογραφία από την εκδήλωση στο Ζάππειο «Ενδυνα-
μώνοντας τη Δημοκρατία» αξίζει όσο χίλιες λέξεις. Ο
Αλέξης Τσίπρας δίπλα στον Λουκά Παπαδήμο. Ο άνθρω-

πος του οποίου το κόμμα αποκαλούσε την κυβέρνηση Παπαδή-
μου γερμανοτσολιάδες και προδότες να κάθεται δίπλα στον

πρώην πρωθυπουργό και τραπεζίτη. Βρε πώς αλλάζουν οι και-
ροί. Άριστος ο Τσίπρας στις κωλοτούμπες… Αφήστε που όταν ο
Παπαδήμος ήταν έναν μήνα στη ΜΕΘ μετά την τρομοκρατική επί-
θεση που δέχτηκε, ο τότε πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας δεν εί-
χε πάει ούτε στο νοσοκομείο να τον δει. Να τα λέμε κι αυτά… 

Ο άρχοντας της κωλοτούμπας 

Να κι άλλη φωτογραφία,
προβολή στο μέλλον
Τρισευτυχισμένη η Όλγα Γεροβασίλη του ΣΥΡΙΖΑ τα

λέει με τον επίσης σοσιαλιστή Νίκο Ανδρουλάκη,

πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ. Από δίπλα η Ζωή Κωνσταντο-

πούλου έχει στήσει αυτί, μήπως ακούσει κάτι για

προοδευτική συμμαχία, να «μπουκάρει» κι αυτή!

Εικόνα που έρχεται από το μέλλον η συγκεκριμέ-

νη… Άσε που έχει βρει τον μπελά του ο Νίκος Αν-

δρουλάκης. Εκεί που οι πολλοί του καταλόγιζαν ότι

είναι μονίμως θυμωμένος και δεν μιλάει σε άνθρω-

πο, τώρα άλλαξε συμπεριφορά και είναι πιο χαμογε-

λαστός και πιο κοινωνικός σε κάθε χειραψία. 

Κοτζιάς για Κασσελάκη: «Καλό παιδί» αλλά μου θυμίζει ΧΑ
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Σ
τενοχωριέται, λέει, ο Αλέξης για όσα συμβαίνουν στον ΣΥΡΙΖΑ. Μας συγκίνησες, πρόεδρε.
Έχουμε χαλάσει δέκα κουτιά χαρτομάντιλα να μαζέψουμε τα δάκρυά μας. Όταν έφερνες
τον Κασσελάκη, δεν τα σκεφτόσουν αυτά; Τώρα είναι αργά για δάκρυα…  

Όπως έστρωσες 
θα κοιμηθείς… 
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Δ εν ξέρω τι είναι πιο απίστευτο. Ότι σκοτώθηκε, στο φως της ημέ-
ρας, ένα 3χρονο, ή 5χρονο (λίγη σημασία έχει), παιδί σε ανταλλα-
γή πυροβολισμών, ή ότι στο σημείο βρέθηκαν 20 κάλυκες; Ή μή-

πως ότι όλα αυτά δεν έγιναν στα σύνορα του Μεξικού με το Τέξας, ή στο
«Breaking Bad», αλλά στο Μαρκόπουλο Αττικής;

Το επεισόδιο που διημείφθη ανάμεσα στους πιστολέρο και την οικογέ-
νεια του παιδιού που σκοτώθηκε
εν ψυχρώ είναι πρωτοφανές.
Τόσο πρωτοφανές που όσο ψύ-
χραιμος και αν είσαι, φρικάρεις.

Και, χωρίς περιστροφές, έχει
κανείς εδώ διάφορες επιλογές:
να αγνοήσει, για παράδειγμα, το
γεγονός ότι όλοι αυτοί ήταν Ρο-
μά, ή να τα αποδώσει όλα στο γε-
γονός ότι όλοι αυτοί ήταν Ρομά.
Υπάρχει, όμως, και η άλλη επι-
λογή: να δούμε την πραγματικό-
τητα. Η οποία δεν είναι απλή.

Είναι αυτοί οι άνθρωποι «δια-
φορετικοί»; Όχι βέβαια!

Θα συμφωνήσουμε, ελπίζω,
όλοι, ότι δεν υπάρχει κάποιος
γενετικός παράγοντας που κάνει
μια ομάδα ανθρώπων πιο βίαιη ή
πιο παραβατική από κάποια άλ-
λη. Ναι, εννοείται ότι θα συμφω-
νήσουμε, διότι δεν είμαστε ρα-
τσιστές. Η προδιάθεση στη βία ή
το κάθε είδους έγκλημα δεν
υπάρχει στο DNA των ανθρώ-
πων, άλλα πράγματα υπάρχουν
εκεί· το χρώμα των ματιών σου,
το μέγεθος των αυτιών σου και
αν θα πάθεις κάποια στιγμή κάποια ασθένεια, τέτοια χαρακτηριστικά εγ-
γράφονται στον γενετικό μας κώδικα. Η ροπή στη βία και την παραβατικό-
τητα και η περιθωριοποίηση είναι επίκτητα χαρακτηριστικά και εγγράφον-
ται, αν θέλετε οπωσδήποτε να το προσδιορίσουμε έτσι, στο DNA των κοι-
νωνιών.

Σαφώς υπάρχει πρόβλημα σε κοινότητες όπου η εγκληματικότητα
ανθεί. Κοινότητες που παραμένουν στο περιθώριο, όπου τα παιδιά
συχνά δεν πηγαίνουν σχολείο, όπου μεγάλοι αριθμοί ανθρώπων
οπλοφορούν και παραβιάζουν κάθε είδους νόμο. Το θέμα είναι να
βρούμε από πού προέρχεται το πρόβλημα.

Το πρόβλημα είναι ριζικό. Και απαιτεί ανάλογη αντιμετώπιση και
διαχείριση. Την οποία έως τώρα κανείς δεν έχει θελήσει να κάνει.

Πριν από αρκετά χρόνια είχα μια γειτονική οικογένεια Ρομά. Πολύ
γειτονική, τόσο που το σπίτι τους και ο κήπος τους φαίνονταν από το
μπαλκόνι μου. Παρατήρησα κάποια στιγμή ότι, μεσούσης της σχολικής πε-
ριόδου, τα παιδιά τους ήταν όλη μέρα στο σπίτι. Μικρά παιδιά, Δημοτικού.
Αποφάσισα να καταλάβω τι συμβαίνει. Πήγα στο κοντινό Δημοτικό και ρώ-

τησα τον διευθυντή γιατί εμένα θα έρθουν να με συλλάβουν αν δεν πάνε τα
παιδιά μου σχολείο, ενώ τα παιδιά των γειτόνων μου κάθονταν όλη μέρα στο
πεζούλι. «Κάνουμε ό,τι μπορούμε», μου είπε, «αλλά δεν είναι απλό. Υπάρ-
χει ειδική αντιμετώπιση και κανείς δεν θέλει να αντιμετωπίσει το θέμα
όπως πρέπει, άλλοι διότι φοβούνται, άλλοι διότι θεωρούν ότι φταίνε οι ίδιοι
οι Ρομά». Με το «κανείς» εννοούσε τις κυβερνήσεις, φυσικά.

Εκεί απ’ όπου 
ξεκινάνε όλα

Γιατί υπάρχει ειδική αν-
τιμετώπιση προς τα παιδιά
των Ρομά που δεν πηγαί-
νουν σχολείο; Ας ξεκινή-
σουμε από εκεί, διότι από
εκεί ξεκινάνε όλα. Μεγα-
λύτερη μόρφωση, λιγότε-
ρη περιθωριοποίηση, αυ-
τονόητο. Οι γονείς τους
ίσως δεν το αντιλαμβάνον-
ται, η Πολιτεία το ξέρει,
όμως. Τι πάει να πει «ειδι-
κή μεταχείριση» στο συγ-
κεκριμένο θέμα; Ή στο πο-
λύ συχνό φαινόμενο παι-
διών που εργαλειοποιούν-
ται για επαιτεία, ή περνούν
τις ημέρες τους καθαρί-
ζοντας τζάμια στα φανάρια
αντί να πάνε να μάθουν
γράμματα;

Όλα αυτά δεν αποτελούν
μέρος καμίας «κουλτού-
ρας». Δεν είναι κουλτούρα
η επαιτεία και η αμορφω-

σιά. Ιδιαίτερα δε όταν πλέον οι άνθρωποι αυτοί δεν ζουν σαν νομάδες, κάτι
που ενδεχομένως θα δικαιολογούσε εν μέρει μια τέτοια κατάσταση.

Δεν είναι δυνατόν, όμως, αυτούς τους ανθρώπους ή να τους «αντιμετωπί-
ζουμε ειδικά», ή να τους κυνηγάμε και να τους στοχοποιούμε ανελέητα και

αδιακρίτως. Ή να τους αγνοούμε, ή να μπουκάρει η αστυνομία στους
καταυλισμούς και να γίνεται χαμός. Κάτι δεν πάει καλά και μ’ εμάς
όταν το κάνουμε αυτό. «Εμάς» εννοώ το κράτος, την Πολιτεία, την
κοινωνία, όχι εμάς τους έτσι κι εκείνους τους αλλιώς. Υπάρχουν κι
άλλες λύσεις. Γιατί δεν τις αναζητούμε; Και γιατί δεν τις εφαρμόζου-
με;

Είναι ενδεχομένως εύκολο και βολικό να έχεις μια κοινωνική
ομάδα η οποία ακροβατεί διαρκώς ανάμεσα στη συμπερίληψη και το
περιθώριο και να τη βγάζεις στη σέντρα. Να λες «έλα μωρέ, Ρομά, τι
περιμένεις;». Όσο δεν κάνεις τίποτε ουσιαστικό, δεν περιμένεις και

τίποτε.
Μόνο ένα τρίχρονο, ή πεντάχρονο, με μια σφαίρα στο κεφάλι. Και μετά

ανθρωποκυνηγητά και τα γνωστά. Και πάλι από την αρχή.

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Ένα έγκλημα 
με αιτία
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Γ
ια τη δικαστική διαμάχη Μαρινά-
κη-Καρυπίδη γράφει για δεύτερη
ημέρα η έγκριτη εφημερίδα «New

York Times» με καταγγελίες για απειλές,
εκφοβισμούς και απόπειρες δωροδοκίας
που σοκάρουν. 

Σε εκτενές άρθρο της η εφημερίδα γρά-
φει για το τι υποστήριξαν οι δύο πλευρές
στην αίθουσα του Ανώτατου Δικαστηρίου
του Λονδίνου όπου εκδικάζεται η μήνυση
του Βαγγέλη Μαρινάκη κατά της Ειρήνης
Καρυπίδη. Τα όσα υποστήριξε η Ειρήνη
Καρυπίδη κατά Μαρινάκη στη δίκη είναι
σοκαριστικά και όπως λέει η ίδια, στόχος
της είναι να μάθουν όλοι την αλήθεια.

Σύμφωνα με τους «New York Times»,
ήταν η μέρα που το στέλεχος του ποδο-
σφαιρικού συλλόγου που κατηγορήθηκε
για συκοφαντική δυσφήμηση του Βαγγέ-
λη Μαρινάκη προχώρησε σε μια σειρά
από εκρηκτικές νέες κατηγορίες που
αφορούσαν στημένους αγώνες, δωροδο-
κία και μια βεντέτα που, όπως είπε, την
έκανε να φοβάται για τη ζωή της.

«Εκστρατεία συκοφαντίας»
Η Ειρήνη Καρυπίδη, πρόεδρος και διευ-

θύνουσα σύμβουλος του ελληνικού συλ-
λόγου Άρης Θεσσαλονίκης, υποστήριξε
μέσω των δικηγόρων της στο Ανώτατο Δι-
καστήριο του Λονδίνου ότι το Ηνωμένο
Βασίλειο δεν ήταν το κατάλληλο μέρος για
να εκδικαστεί η υπόθεση ύστερα από τη
μήνυση που κατέθεσε ο κ. Μαρινάκης σε
βάρος της ως -όπως ισχυρίζεται ο πρό-
εδρος του Ολυμπιακού- ενορχηστρώτρια
μιας «εκστρατείας συκοφαντίας» με στό-
χο να βλάψει τη φήμη του ιδιοκτήτη της
Νότιγχαμ Φόρεστ.

Η Ειρήνη Καρυπίδη κατηγορείται ότι
ενορχήστρωσε κρυφά μια εξάμηνη εκ-
στρατεία κατά του Μαρινάκη, με τους
ισχυρισμούς ότι έστησε αγώνες, έκανε
λαθρεμπόριο ρωσικού πετρελαίου και
συμμετείχε σε μεγάλης κλίμακας μεταφο-
ρά ηρωίνης ως αρχηγός ενός εγκληματι-
κού δικτύου γνωστού ως «The system»
(Το σύστημα).

Ο Μαρινάκης, ο οποίος αρνείται κατη-
γορηματικά κάθε αδίκημα, κατέθεσε μή-
νυση για συκοφαντική δυσφήμηση και
συνωμοσία. Ο εφοπλιστής μάλιστα φέρε-
ται να ζητά αποζημίωση 5 εκατ. λιρών (6,5
εκατ. δολαρίων) και γρήγορα έγινε σαφές
στην αίθουσα ότι η κ. Καρυπίδη είναι έτοι-
μη να αντιμετωπίσει τον άνθρωπο του
οποίου η ελληνική ομάδα, ο Ολυμπιακός,
κέρδισε το Europa Conference League
την περασμένη σεζόν.

Το επιχείρημα της κ. Καρυπίδη, αναφέ-
ρει η εφημερίδα, είναι ότι δεν πρέπει να
μηνυθεί στο Ηνωμένο Βασίλειο για αυ-
τούς τους ισχυρισμούς και ότι ενώ είναι

αποδεδειγμένα αληθείς, αφορούν ζητή-
ματα που στην πραγματικότητα σχετίζον-
ταν στενότερα με άλλες χώρες (σ.σ.: την
Ελλάδα).

Η ίδια ισχυρίστηκε ότι η οικογένειά της
έπεσε θύμα μιας βεντέτας, με απειλές για
τη ζωή της ίδιας και των υπόλοιπων μελών
της, αφού ο αδερφός της, Θεόδωρος, ιδιο-
κτήτης του Άρη, αρνήθηκε τις απαιτήσεις
του Μαρινάκη να στήσει έναν αγώνα μετα-
ξύ της ομάδας του και του Ολυμπιακού.

«Το “όπλο” του Μαρινάκη»
Ένα πρόσωπο του οργανωμένου εγκλή-

ματος με το όνομα Βασίλης Ρουμπέτης
δούλευε για τον Μαρινάκη στην Ελλάδα ως

το «όπλο» του, «τρώγοντας» ανθρώπους -
δηλαδή σκοτώνοντάς τους. Ο Μαρινάκης,
όπως ανέφερε, της καυχήθηκε ανοιχτά για
τη σοβαρή εγκληματική δραστηριότητά
του και «δεν έκανε καμία προσπάθεια να
κρύψει το γεγονός ότι κάνει λαθρεμπόριο
πετρελαίου από τη Ρωσία και το Ιράν».

Το κίνητρό της για να μιλήσει εναντίον
του Μαρινάκη ήταν, όπως αναφέρει η κ.
Καρυπίδη, να «αποκαλύψει την αλήθεια
στους πολίτες στην Ελλάδα και αλλού»,
αλλά και ένα «αίσθημα απόγνωσης και
απελπισίας», που επιδεινώθηκε από το ότι
φέρεται να σπίλωσε την οικογένειά της μέ-
σω της ελληνικής αυτοκρατορίας μέσων
ενημέρωσης που έχει δημιουργήσει. Πι-

στεύει ότι υπάρχει «ουσιαστική αλήθεια»
στο ότι ο Μαρινάκης «ήταν ο οργανωτής
πίσω από την υπόθεση διακίνησης ναρκω-
τικών του Noor 1», που σχετίζεται με την
ανακάλυψη το 2014 2,1 τόνων ηρωίνης.

Σύμφωνα πάντα με τους «New York Ti-
mes», η κ. Καρυπίδη φοβόταν τόσο πολύ
για την ασφάλειά της που θέλησε να απο-
τρέψει τον Μαρινάκη από περισσότερες
επιθέσεις, φέρνοντας στον Άρη ως επεν-
δυτή τον πρώην παγκόσμιο πρωταθλητή
πυγμαχίας Φλόιντ Μεϊγουέδερ.

Οι πιο ηχηροί ισχυρισμοί της κ. Καρυπί-
δη επικεντρώθηκαν στον άντρα που στο
παρελθόν τον θεωρούσε οικογενειακό φί-
λο και επιχειρηματικό σύμμαχο. «Όσο πε-
ρισσότερο τον γνωρίζαμε εγώ και ο αδερ-
φός μου (τον Μαρινάκη), τόσο περισσότε-
ρο πιστεύαμε τις δυσμενείς και αρνητικές
αναφορές των μέσων ενημέρωσης για τις
πράξεις του», ανέφερε στη 13 σελίδων κα-
τάθεσή της.

«Ο αδερφός μου, ειδικότερα, μαρτύρη-
σε τον τρόπο λειτουργίας του στο πλαίσιο
στημένων αγώνων ποδοσφαίρου, το ότι
υπερηφανευόταν πως ήταν λαθρέμπορος
πετρελαίου και παραβάτης των διεθνών
κυρώσεων και το ότι εκφόβιζε οποιονδή-
ποτε του εναντιωνόταν, από διαιτητές πο-
δοσφαίρου που έπαιρναν αποφάσεις κατά
του Ολυμπιακού μέχρι αντίπαλους επιχει-
ρηματίες».

ΔΙΚΗ ΜΑΡΙΝΑΚΗ-ΚΑΡΥΠΙΔΗ

Καταγγελίες-σοκ για 
Ρουμπέτη, Θύρα 7

και στημένα παιχνίδια

Κατάθεση-φωτιά της Ειρήνης Καρυπίδη για απειλές 
και εκφοβισμούς από την πλευρά Μαρινάκη

Βαγγέλης ΜαρινάκηςΕιρήνη Καρυπίδη
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Η
αλλαγή στη σχέση τους, σύμφω-
να με την κ. Καρυπίδη, ξεκίνησε
ύστερα από την ισοπαλία 2-2 με-

ταξύ Ολυμπιακού και Άρη προς το τέλος
της σεζόν 2022-23. «Τις μέρες πριν από
το ματς, ο Μαρινάκης ζητούσε και πίεζε
επίμονα τον Θόδωρο να στήσει το παιχνί-
δι υπέρ του Ολυμπιακού», ανέφερε η δή-
λωσή της, προσθέτοντας ότι το ίδιο συνέ-
βη και στην πρώτη αναμέτρηση των δύο
ομάδων εκείνη τη σεζόν.

«Ο Μαρινάκης ήταν πολύ απογοητευ-
μένος και απαιτούσε ο Ολυμπιακός να
κερδίσει το παιχνίδι, πάση θυσία, καθώς
η νίκη θα του εξασφάλιζε τη διεκδίκηση
του πρωταθλήματος στο τέλος της χρο-
νιάς. Ο Θόδωρος ήταν ξεκάθαρος μαζί
του ότι όλα τα παιχνίδια θα γίνονταν κα-
νονικά. Σε εκείνο τον αγώνα, ο Ολυμπια-
κός προηγήθηκε 2-0 και ο Άρης ισοφά-
ρισε σε 2-2. Σε αυτό το σημείο, ο Μαρινά-
κης απείλησε τον Θόδωρο λέγοντάς του
ότι δεν τον νοιάζει αν θα έβαζε αυτογκόλ
(ο Άρης), αλλά ότι δεν θα έφευγε ζωντα-
νός από το γήπεδο αν ο Ολυμπιακός έχα-
νε αυτό το παιχνίδι. Στο τέλος του παιχνι-
διού, ο Μαρινάκης επέστρεψε για να επι-
τεθεί φραστικά στον Θόδωρο, λέγοντάς
του “τελείωσες” και “θα σε καταστρέψω,
θα σε εξαφανίσω από την Ελλάδα και
από το ποδόσφαιρο”».

«Δεν θα έχεις πού να κρυφτείς»
Το ρεπορτάζ των «New York Τimes»

συνεχίζει με ανατριχιαστικές λεπτομέ-
ρειες που ακούστηκαν στη δίκη από την
πλευρά της Ειρήνης Καρυπίδη: «Εκτός
γηπέδου, τον αδερφό μου πλησίασε ο
Βασίλης Ρουμπέτης, το δεξί χέρι του Μα-
ρινάκη και ένα πρόσωπο του οργανωμέ-
νου εγκλήματος (δολοφονήθηκε τον Ιού-
νιο του 2023) που είχε ρόλο στον Ολυμ-
πιακό και στην ομάδα του Μαρινάκη. Ο
Ρουμπέτης τού είπε τα εξής: “ Έχω εντο-
λή από τον Μαρινάκη να σε εξαφανίσουν.
Δεν θα έχεις πού να κρυφτείς. Θα σε
ανατινάξω στην Πόρσε που έχεις έξω με
τα επτά”, δηλαδή τον αριθμό πινακίδας
του αυτοκινήτου του αδελφού μου, που
είναι 7777. “Θα σου κάψω το γραφείο.
Δεν μπορείς να καταλάβεις τι μπορούμε
να σου κάνουμε, θα εξαφανίσουμε εσένα
και την οικογένειά σου, θα γονατίσεις και
θα παρακαλάς για τη ζωή σου”. Σε κάποιο
σημείο ο Ρουμπέτης προσπάθησε να
χτυπήσει τον Θεόδωρο, αλλά άλλα άτομα
μπήκαν ανάμεσα και επέτρεψαν στον
Θεόδωρο να διαφύγει και να κατευθυν-
θεί στα αποδυτήρια του Άρη».

«Ο ρόλος του Βρέντζου»
«Το επόμενο πρωί, ο Θεόδωρος έλαβε

ένα τηλεφώνημα από τον (Ιωάννη) Βρέν-

τζο, προφανώς κατόπιν εντολής του Μα-
ρινάκη, για να πει ξανά στον αδερφό μου
ότι τελείωσε με το ποδόσφαιρο, ότι οι
εφιάλτες μας μόλις άρχισαν και ότι ο Μα-
ρινάκης θα κάνει τα πάντα για να τελει-
ώσει επαγγελματικά και από όλες τις

επιχειρηματικές δραστηριότητες. Ο
Βρέντζος είναι διευθυντής της Νότιγχαμ
Φόρεστ και του Ολυμπιακού, ο οποίος
εργάστηκε στο παρελθόν στο Σίτι Γκρά-
ουντ ως διευθύνων σύμβουλος του αγ-
γλικού συλλόγου και εξακολουθεί να

ασχολείται ενεργά με τις υψηλού επιπέ-
δου συναλλαγές του συλλόγου. Πλέον
εδρεύει στην Αθήνα και λειτουργεί για
λογαριασμό και των δύο συλλόγων».

Λίγες εβδομάδες αργότερα, οι δύο
ομάδες συναντήθηκαν ξανά στη Θεσσα-
λονίκη και ο Άρης κέρδισε με 2-1. Ο
Ολυμπιακός τερμάτισε τρίτος στο πρωτά-
θλημα, με την ΑΕΚ να παίρνει τον τίτλο.
«Από εκείνη τη μέρα, αυτός (ο Μαρινά-
κης) νόμιζε ότι ήταν υπεύθυνος που έχα-
σε το πρωτάθλημα», αναφέρεται στην
κατάθεση. «Άρχισε να απειλεί εμένα και
την οικογένειά μου με κάθε δυνατό τρό-
πο».

«Ο Ρουμπέτης σε συζητήσεις με τον
αδερφό μου είχε εκμυστηρευτεί ότι ήταν
το “πιστόλι/όπλο” του Μαρινάκη, ο άν-
θρωπος που είναι υπεύθυνος για να
“τρώει” ανθρώπους -δηλαδή να τους
σκοτώνει- και για να καθαρίζει όλη τη
βρόμικη δουλειά του Μαρινάκη. Όλα αυ-
τά έγιναν για να εκφοβίσουν εμένα και
τον αδερφό μου, υπονοώντας ότι ο Μαρι-
νάκης περιβάλλεται από επικίνδυνους
άνδρες που θα έκαναν τα πάντα για αυτόν
και την ομάδα».

Τα απειλητικά μηνύματα 
Η Ειρήνη Καρυπίδη ισχυρίστηκε ότι

άρχισε να λαμβάνει «απειλητικά μηνύ-
ματα από διάφορους εγκληματίες ότι ο
Μαρινάκης ήθελε να μας βλάψει», με
αποτέλεσμα η οικογένειά της να αυξήσει
τα μέτρα προσωπικής ασφάλειας. Ένας
φύλακας στο σπίτι της ανέφερε ότι δύο
κουκουλοφόροι έκαναν κύκλους γύρω
από την ιδιοκτησία της. Υπήρξαν μηνύ-
ματα στους τοίχους και σημειώθηκε εμ-
πρηστική επίθεση στα γραφεία της.

«Τον Οκτώβριο του 2023, καθώς πή-
γαινα τον δίχρονο γιο μου στο νηπιαγω-
γείο, με ακολούθησαν δύο μηχανάκια
που με στρίμωξαν στα φανάρια. Κάνο-
ντάς μου κίνηση να κατεβάσω το παρά-
θυρό μου, ένας (αναβάτης) μου είπε ότι
ήξερε τα πάντα για μένα και ότι θα δω τι
θα ακολουθούσε στη συνέχεια. Ο μοτο-
σικλετιστής απείλησε εμένα και το παιδί
μου και δήλωσε ότι τους είχαν στείλει
από τον Πειραιά (έδρα του Μαρινάκη),
κάτι που δεν άφηνε καμία αμφιβολία στο
μυαλό μου ότι αυτός ο εκφοβισμός έγινε
από τον Μαρινάκη. Κατέρρευσα από τον
φόβο. Σε αυτό το στάδιο κατάλαβα πόσο
αδίστακτος μπορεί να είναι και ότι μας
εκφοβίζει και μας απειλεί γιατί φοβόταν
πόσο δύσκολο θα ήταν να κερδίσει το
πρωτάθλημα παίζοντας εναντίον μας. Για
να πετύχει τον στόχο του θα έφτανε στο
σημείο να απειλήσει τη ζωή μας και τις
ζωές των παιδιών μας, και ποιος ξέρει τι
άλλο είναι ικανός να κάνει;».

Η εμπλοκή του Ρουμπέτη 
και οι απειλές κατά της ζωής 

του Θόδωρου Καρυπίδη 

Θόδωρος Καρυπίδης

Βασίλης Ρουμπέτης
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Σ
ύμφωνα με τη δήλωση της κ. Καρυ-
πίδη, ο Μαρινάκης είχε προηγου-
μένως προσφέρει στον αδελφό της

δωροδοκία 100.000 ευρώ (£84.000,
$109.000) όταν η οικογένεια είχε την ιδιο-
κτησία της Βέροιας, ενός άλλου ελληνικού
συλλόγου. Οι παίκτες της Βέροιας είχαν
κληθεί να δώσουν κατάθεση σχετικά με
καταγγελίες για στημένους αγώνες από
αναμέτρηση με τον Ολυμπιακό το 2013.
Όπως είπε, ο Μαρινάκης ήθελε ο αδερφός
της να «παρέμβει στις καταθέσεις» και
έκανε αυτή τη δωροδοκία παρουσία του
δικηγόρου του.

Ο Μαρινάκης επιμένει ότι όλα αυτά είναι
αναληθή. Λέει επίσης ότι δεν γνώριζε τον
Ρουμπέτη εκτός από το ότι ήταν οπαδός
του Ολυμπιακού. Ο Βρέντζος αρνείται επί-
σης κατηγορηματικά τις εις βάρος του κα-
τηγορίες. Ο Μαρινάκης, που επέλεξε να
μην παραστεί στο δικαστήριο, πιστεύει ότι
η κ. Καρυπίδη χρησιμοποιεί σκόπιμα την
υπόθεση, η οποία έχει τραβήξει το ενδια-
φέρον πολλών δημοσιογράφων, για να τον
συκοφαντήσει ξανά, γνωρίζοντας ότι τα
σχόλιά της θα δημοσιοποιηθούν ευρέως
από τα διεθνή ΜΜΕ. Αυτός και η νομική
του ομάδα λένε ότι οι ισχυρισμοί της έχουν
ελάχιστη σχέση με την υπόθεση (τη μήνυ-
ση για συκοφαντική δυσφήμηση).

Η εμπλοκή και του υιού 
Μαρινάκη, Μιλτιάδη

Η κ. Καρυπίδη συνέχισε με πολλές κα-
τηγορίες και εναντίον του γιου του Μαρι-
νάκη, Μιλτιάδη, υποστηρίζοντας ότι είχε
δει τον αδερφό της στον δρόμο τον Μάρτιο
του τρέχοντος έτους και «τον απείλησε με
τους πέντε σωματοφύλακές του, του επιτέ-
θηκε φραστικά και στη συνέχεια τον έφτυ-
σε». Τον Ιούλιο, είπε, ο Μιλτιάδης και οι
σωματοφύλακές του «εκτόξευσαν λεκτι-
κές απειλές προς τη δική μας ομάδα
ασφαλείας» έξω από μια εκδήλωση που
διοργάνωσε η ελληνική Super League. Οι
ισχυρισμοί έχουν επίσης διαψευστεί από
τον Μιλτιάδη Μαρινάκη, ο οποίος έχει εμ-
φανή εμπλοκή τόσο με τη Νότιγχαμ Φό-
ρεστ όσο και με τον Ολυμπιακό.

Στη δίκη οι δικηγόροι του κ. Μαρινάκη
υποστήριξαν ότι οι επιθέσεις εις βάρος
του, σύμφωνα με την αγωγή, γίνονταν μέ-
σω της εταιρείας ψηφιακού μάρκετινγκ με
έδρα το Τέξας Harris Media, ενός λογαρια-
σμού στο Twitter και ενός καναλιού στο
YouTube, καθώς και μέσω δυσφημιστικών
μηνυμάτων σε στάσεις λεωφορείων στο
Νότιγχαμ, αλλά και μέσω ενός βαν που θα
κυκλοφορούσε στους δρόμους του Νότιγ-
χαμ πριν από δύο αγώνες της Φόρεστ. 

Ο Χάροου λέει ότι «ήταν καθαρά ο μεσά-
ζοντας (μεταξύ Καρυπίδη και Harris Me-
dia) και δεν είχε κανέναν ενεργό ρόλο». Σε

γραπτή δήλωση που παρουσιάστηκε στο
δικαστήριο, ο Μαρινάκης είπε ότι ανησυ-
χούσε τόσο «για την ασφάλειά του και της
οικογένειάς του» που ένιωθε υποχρεωμέ-
νος να μην προσέλθει στο γήπεδο στην
ισοπαλία του Κυπέλλου Αγγλίας με την
Μπλάκπουλ τον Ιανουάριο του τρέχοντος
έτους.

Κατηγορίες και για «λαθρεμπόριο 
ρωσικού πετρελαίου»

Σύμφωνα με το δημοσίευμα του «The
Athletic», του αθλητικού τμήματος των
«New York Times», στο Ανώτατο Δικαστή-
ριο ήταν η πρώτη φορά που η κ. Καρυπίδη
μίλησε γιατί πίστευε ότι οι κατηγορίες της
για τον Μαρινάκη ήταν αληθινές. Στην κα-
τάθεσή της υποστήριξε ότι άκουσε τον Μα-
ρινάκη να αναφέρεται ανοιχτά στην εγκλη-
ματική του δράση και, κατά καιρούς, το εί-
δε και η ίδια.

«Από την εμπειρία μου ο κ. Μαρινάκης
δεν έχει κάνει καμία προσπάθεια να κρύ-
ψει το γεγονός ότι διακινεί λαθραία πετρέ-
λαιο από τη Ρωσία και το Ιράν μέσω των
ΗΑΕ (Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα) και άλ-
λων χωρών, χρησιμοποιώντας τον στόλο

των πετρελαιοφόρων του, πολλά από τα
οποία αγόρασε από τη Ρωσία όταν επιβλή-
θηκαν οι κυρώσεις», ανέφερε στην κατά-
θεσή της στο δικαστήριο. 

«Συνήθιζε να καυχιέται ανοιχτά στον Θε-
όδωρο, σε περισσότερες από μία περιπτώ-
σεις, ότι ήταν λαθρέμπορος πετρελαίου».
Ο Βαγγέλης Μαρινάκης, ο οποίος αγόρασε
τη Νότιγχαμ Φόρεστ το 2017, λέει ότι οι συ-
ναλλαγές του είναι απολύτως νόμιμες και
ότι του προκάλεσε «τεράστιο άγχος» να
παρουσιάζεται ως επικεφαλής ενός εγ-
κληματικού δικτύου.

Υπόθεση Noor 1 
Για την υπόθεση Noor 1, η Ειρήνη Καρυ-

πίδη στην κατάθεσή της υποστήριξε ότι
ήταν παρόντες μαζί με τον αδερφό της
όταν ο Βαγγέλης Μαρινάκης κάλεσε έναν
δικαστή στο σπίτι του και τον δωροδόκησε
για να βεβαιωθεί ότι δεν θα του ασκηθεί
δίωξη για λαθρεμπόριο ηρωίνης. Ο γιος
του δικαστή ήταν ο εισαγγελέας της υπό-
θεσης, είπε η κ. Καρυπίδη, και ο Μαρινά-
κης ήθελε να «αποσυρθεί ήσυχα» η υπό-
θεση εναντίον του μέσα σε δύο μήνες.

Εάν ο γιος του δικαστή το έκανε αυτό,

συμπεριλαμβανομένης μιας δημόσιας δή-
λωσης ότι δεν υπήρχαν αποδεικτικά στοι-
χεία, ο κ. Μαρινάκης φέρεται να προσφέρ-
θηκε να του δώσει 200.000 ευρώ. «Ο δικα-
στής τού είπε ότι δεν μπορούσε να παρέμ-
βει στην απονομή της δικαιοσύνης και
υπενθύμισε στον κ. Μαρινάκη ότι η από-
πειρα δωροδοκίας δικαστικού ήταν σοβα-
ρό αδίκημα», είπε η κ. Καρυπίδη. 

«Ο κ. Μαρινάκης θύμωσε και έγινε επι-
θετικός και άρχισε να απειλεί τον δικαστή
ότι θα σκότωνε τον ίδιο και κάθε μέλος της
οικογένειάς του, αν ο γιος του δεν έκανε
ό,τι του είπαν. Έτρεξε στον δικαστή και τον
άρπαξε με δύναμη από τον λαιμό και άρχι-
σε να του φωνάζει ότι θα τον σκοτώσει.
Ένιωσα ότι μόνο η παρέμβαση του Θόδω-
ρου απέτρεψε οποιονδήποτε σοβαρό
τραυματισμό του. Ο δικαστής έκλαιγε και
ήταν εμφανώς σοκαρισμένος μετά την
επίθεση».

Οι δικηγόροι του κ. Μαρινάκη απέρρι-
ψαν τους ισχυρισμούς της λέγοντας ότι
«τίποτα από αυτά δεν έχει τεκμηριωθεί»
και τα περιέγραψαν ως «απλώς ένα συ-
νονθύλευμα που έχει σχεδιαστεί για να
μολύνει περαιτέρω τον ενάγοντα χωρίς
καμία ουσία». 

Υποστήριξαν επίσης ότι η υπόθεση πρέ-
πει να προχωρήσει στο Ηνωμένο Βασίλειο,
καθώς η φερόμενη συκοφαντία έλαβε χώ-
ρα εκεί, και αντιτίθενται στο να μετατρέψει
η κ. Καρυπίδη την ακρόαση σε μια «μικρή
δίκη» των ισχυρισμών της.

Οι ισχυρισμοί για 
δωροδοκία δικαστικού

Ο Μαρινάκης με τον Γιάννη Βρέντζο
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Η
κ. Καρυπίδη υποστήριξε επίσης
στην κατάθεσή της ότι, ενώ ήταν φί-
λοι, προσπάθησε να αμφισβητήσει

τον κ. Μαρινάκη για την εγκληματική του
συμπεριφορά, συμπεριλαμβανομένης της
υποτιθέμενης αντίδρασής του στην απώ-
λεια μιας δικαστικής υπόθεσης το 2022
εναντίον ενός άλλου εφοπλιστή, του Κρί-
τωνα Λεντούδη.

Ο Βαγγέλης Μαρινάκης, υποστήριξε η
κ. Καρυπίδη, είχε απαντήσει σε εκείνη τη
δικαστική ήττα καλώντας έναν εκδότη
των ΜΜΕ και στενό φίλο στο γραφείο του,
καθώς και τον Βρέντζο, και «τους υπαγό-
ρεψε τι να γράψουν εναντίον του εφοπλι-
στή. Τους έδωσε εντολή να το ταχυδρο-
μήσουν σε όλες τις αρχές και τα υπουρ-
γεία για να τον καταστρέψουν (τον Λεν-
τούδη) οικονομικά».

Και συνέχισε η Ειρήνη Καρυπίδη: «Θυ-
μάμαι ότι ήταν τόσο τρελαμένος που ήθε-
λε να στείλει κάποιους τραμπούκους να
χτυπήσουν τον Λεντούδη σε ένα εστιατό-
ριο στο Ψυχικό, στην Αθήνα, όπου σύχνα-
ζε με την οικογένειά του. Αναστατώθηκα
πολύ και άρχισα να του λέω ότι το πήγαινε
πολύ μακριά και ότι αυτό δεν ήταν σωστό
και προσπάθησα να τον ηρεμήσω. Ύστερα
από μια ώρα, (ο εκδότης) επέστρεψε με
την καταγγελία εναντίον του Λεντούδη,
τυπωμένη σε πολλά αντίτυπα, και όταν τον
ρώτησα πώς μπορούσε να την προμηθευ-
τεί τόσο γρήγορα, μου απάντησε ότι το
έχουν κάνει τόσες φορές για πρόσωπα
που αντίκεινται στα συμφέροντα του κ.
Μαρινάκη και ότι έχουν ακόμη ένα ολό-
κληρο σύστημα σε λειτουργία για να παίρ-
νουν ό,τι χρειάζονται».

«Του άρεσε να καυχιέται 
για όλα αυτά»

Τελικά, όπως ισχυρίζεται η κ. Καρυπίδη,
συνέβη το ίδιο και με την οικογένειά της, με
αποτέλεσμα οι εφημερίδες και οι τηλεοπτι-
κοί σταθμοί του Μαρινάκη να αναφέρουν
ότι «ήμασταν ελεγχόμενοι, ότι εκδίδαμε ει-
κονικά τιμολόγια και ξεπλέναμε “μαύρο
χρήμα” ενώ εκείνος έστελνε επιστολές στο
Γραφείο Εσωτερικών Εσόδων, στις φορο-
λογικές αρχές, στην Αρχή Νομιμοποίησης
Εσόδων από Παράνομες Δραστηριότητες
και στην οικονομική αστυνομία».

«Είχε χρησιμοποιήσει τις ίδιες τακτικές
στη δωροδοκία δημόσιων αξιωματούχων
και υπουργών, καθώς και στον έλεγχο
επαγγελματικών αγώνων ποδοσφαίρου,
τόσο στην Ελλάδα όσο και στο εξωτερικό»,
υποστήριξε η Ειρήνη Καρυπίδη και συνέχι-
σε: «Του άρεσε να καυχιέται για όλα αυτά
και μάλιστα μιλούσε ανοιχτά στο τηλέφω-
νο, γιατί θεωρούσε τον εαυτό του ανέγγιχτο
λόγω της κυριαρχίας του στα ΜΜΕ στην
Ελλάδα. Νομίζει ότι τους κρατάει όλους

και, αν δεν κάνουν αυτό που θέλει, απλώς
περνάει μια δημοσίευση ή τους στοχοποιεί
(στα δικά του μέσα ενημέρωσης) για να πά-
ρει αυτό που θέλει».

Ο Μαρινάκης, ο Βρέντζος και ο εκδότης
έχουν αρνηθεί κατηγορηματικά και αυτούς
τους ισχυρισμούς. Στη δήλωση της κ. Κα-
ρυπίδη αποκαλύφθηκε ότι είχε ξεκινήσει
τη δική της νομική διαδικασία στην Ελλάδα
τον περασμένο Σεπτέμβριο. Υποστηρίζει
ότι αυτή η νομική διαδικασία θα καλύψει
κάποιους από τους ίδιους λόγους με την
υπόθεση του Ηνωμένου Βασιλείου, πράγ-
μα που σημαίνει ότι η διαδικασία στο Λον-

δίνο θα πρέπει να διακοπεί. Όμως ο κ. Μα-
ρινάκης επισημαίνει ότι δεν ασκεί μήνυση
για αυτή την υπόθεση.

Ο πρωταθλητής πυγμαχίας
Στο Ανώτατο Δικαστήριο, ωστόσο, προ-

σήλθε ως κατηγορούμενη, παρακολου-
θώντας τις διαδικασίες από ένα από τα με-
σαία έδρανα, καθώς η νομική της ομάδα
δεχόταν ότι συμμετείχε στην πληρωμή για
τα μηνύματα, τις αναρτήσεις και τα βίντεο
κατά του κ. Μαρινάκη. 

Η Καρυπίδη και ο Χάροου είχαν ήδη συ-
νεργαστεί για να φέρουν στον Άρη τον

σπουδαίο Φλόιντ Μεϊγουέδερ της πυγμα-
χίας ως πιθανό επενδυτή. Στη συνέχεια, ο
Χάροου τη σύστησε στη Harris Media, ένα
πρακτορείο που συνεργάστηκε για λίγο με
τον Ντόναλντ Τραμπ στην επιτυχημένη εκ-
στρατεία του για τις προεδρικές εκλογές
των ΗΠΑ το 2016.

«Η ιδέα ενός επενδυτή στην ΠΑΕ Άρης
ήταν να αφαιρέσει την πίεση που μου προ-
καλούσε ο κ. Μαρινάκης ως πρόεδρο και
διευθύνουσα σύμβουλο του συλλόγου»,
εξήγησε στη δήλωσή της. «Είδα ότι ένας
διεθνής πρωταθλητής πυγμαχίας, όπως ο
κ. Μεϊγουέδερ, έκανε τον κ. Μαρινάκη να
το ξανασκεφτεί πριν μας επιτεθεί, ή προ-
τού ζητήσει να χάσει ο Άρης σκόπιμα ματς
με τον Ολυμπιακό».

«Εγώ ήμουν το θύμα σε όλα αυτά, όχι ο κ.
Μαρινάκης», ανέφερε στην κατάθεσή της η
κ. Καρυπίδη. «Αναγκάστηκα να βρεθώ σε
αυτή τη θέση εξαιτίας της συνεχιζόμενης
εκστρατείας εκφοβισμού και παρενόχλη-
σης του κ. Μαρινάκη εναντίον μου και της
οικογένειάς μου, η οποία κατέληξε στην
ενέδρα εναντίον μου και εναντίον του μι-
κρού γιου μου από τους δύο μοτοσικλετι-
στές. Έχω αντίρρηση για τον όρο “εκστρα-
τεία δυσφήμησης”. Στόχος είναι να αποκα-
λυφθεί η αλήθεια για τον κ. Μαρινάκη στον
λαό της Ελλάδας και αλλού, και η επιχείρη-
ση στα μέσα ενημέρωσης και το διαδίκτυο
αφορούσε την αποκάλυψη της αλήθειας».

Καυστική απάντηση
Αυτό προκάλεσε μια καυστική απάντηση

από τον δικηγόρο του κ. Μαρινάκη, Ντέι-
βιντ Σέρμπορν, στο δικαστήριο. «Αν αυτό
ήταν πραγματικά μια προσπάθεια για την
αποκάλυψη της αλήθειας, γιατί να δημι-
ουργήσετε στα αγγλικά έναν ψευδή λογα-
ριασμό “δυσαρεστημένων θαυμαστών της
Νότιγχαμ Φόρεστ”, που απευθυνόταν σε
Βρετανούς και να οδηγήσετε ένα βαν γύρω
από το Νότιγχαμ; Είναι ψέμα». 

Η νομική ομάδα του κ. Μαρινάκη λέει ότι
όσα ανέφερε η κ. Καρυπίδη είναι προϊόν
«ψευδών, εξωφρενικών και συκοφαντικών
ισχυρισμών για την προώθηση μιας ευρύ-
τερης, επαγγελματικής εκστρατείας συκο-
φαντικής δυσφήμησης που υποκινήθηκε
εναντίον του». Ο κ. Μαρινάκης, λένε,
«απάντησε πλήρως σε όλους τους ισχυρι-
σμούς, με στοιχεία που προσκομίστηκαν
για λογαριασμό του». Τα δύο στρατόπεδα
θα μάθουν τις επόμενες εβδομάδες εάν τα
αιτήματα Καρυπίδη και Χάροου θα γίνουν
δεκτά. Εάν όχι, το πότε θα οριστεί τελικά
ημερομηνία για τη δίκη. Η «Political» επι-
κοινώνησε με τους δικηγόρους της κ. Κα-
ρυπίδη, οι οποίοι ωστόσο δεν θέλησαν να
προβούν σε καμία δήλωση μέχρι να εκδο-
θεί η απόφαση του δικαστηρίου.
Πηγή: Με πληροφορίες από «New York Times» 

«Ανέγγιχτος λόγω 
της κυριαρχίας του 

στα ΜΜΕ»
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«Ο
πολιτισμός αποδεικνύεται -σε πείσμα εμμονικών και παρω-
χημένων ιδεολογικών στερεοτύπων- αναντικατάστατη και
ανεξάντλητη πηγή ανάπτυξης. Η αξιοποίηση και ανάδειξη του

πολιτιστικού αποθέματος και η παραγωγική καλλιτεχνική βιομηχανία
αποτελούν μήτρες απασχόλησης, πολλών ειδικοτήτων», σημειώνει η
υπουργός Πολιτισμού Λίνα Μενδώνη. Στην εφ’ όλης της ύλης συνέντευξή
της στην «Political» μιλά για το μεγάλο έργο που βρίσκεται σε εξέλιξη από
το ΥΠΠΟ για τη διάσωση και ανάδειξη των ιστορικών κτηρίων
της Αθήνας και τα στοιχήματα της δεύτερης τετραετίας της κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη, ενώ σημειώνει ότι το πώς αντιλαμβάνε-
ται κανείς τον πολιτισμό είναι άμεσα συνδεδεμένο με την ιδεο-
λογία του.

Το τελευταίο διάστημα σας είδαμε να πραγματοποιείτε
αυτοψίες σε έργα αποκατάστασης ιστορικών κτηρίων.
Είστε ικανοποιημένη από τον ρυθμό υλοποίησης του
στρατηγικού στόχου του υπουργείου σας για τη διάσωση
και ανάδειξη των ιστορικών κτηρίων της Αθήνας;

Μικρή διόρθωση: Οι αυτοψίες στα έργα, στην Αθήνα και σε όλη την επι-
κράτεια, είναι συνεχείς. Μόνον έτσι σχηματίζεται πλήρης εικόνα για την
πρόοδό τους. Οι ρυθμοί της αποκατάστασης και της απόδοσής τους ποι-
κίλλουν από έργο σε έργο. Όπου διαπιστώνονται υστερήσεις και αρρυθ-
μίες επεμβαίνουμε και επιταχύνουμε. Όσον αφορά το κτηριακό απόθεμα
της Αθήνας, υπηρετείται απαρέγκλιτα ο στρατηγικός στόχος μας για τη
διάσωση, στην καρδιά της πρωτεύουσας, των ερειπωμένων και πολύτι-
μων κτηρίων της. Την τελευταία πενταετία, το υπουργείο Πολιτισμού διέ-
σωσε από την εγκατάλειψη, που νομοτελειακά οδηγούσε στην κατάρρευ-

ση, πολλά σημαντικά κτήρια, με ξεχωριστή αρχιτεκτονική φυσιογνωμία
και βαρύ ιστορικό φορτίο. Η επανάχρησή τους με προκαθορισμένες πολι-
τιστικές χρήσεις συμβάλλει τα μέγιστα στην εικόνα της πόλης, ενθαρρύνει
τη δημιουργία νέων επιχειρήσεων με αύξηση της απασχόλησης αλλά και
στην προώθηση του τουριστικού προϊόντος, καθώς συντείνουν στην επι-
μήκυνση της παραμονής των επισκεπτών στην Αθήνα.

Ένα από αυτά τα κτήρια στα οποία αναφερθήκατε είναι και το
«Σπίτι του Ελύτη». Διαβάζω ότι ανοίγει σύντομα.
Χθες, 1η Νοεμβρίου! Το «Σπίτι του Ελύτη» είναι κτήριο ιδιοκτησίας
του υπουργείου Πολιτισμού, επί των οδών Πολυγνώτου και Διο-
σκούρων, στην Πλάκα. Το ΥΠΠΟ αποκατέστησε το κτήριο, ενώ σε
συνεργασία με την κ. Ιουλίτα Ηλιοπούλου και την Αστική μη Κερδο-
σκοπική Εταιρεία ΑΕΡΤΟΝ -το πλαίσιο έχει καθοριστεί μέσω Μνη-
μονίου Συνεργασίας των δύο φορέων- δημιουργήθηκε το μουσείο
για τον νομπελίστα ποιητή. Θα λειτουργεί, με την οικονομική στήρι-
ξη του ΥΠΠΟ, ως κέντρο μελέτης του έργου του, με αρχειακά και

προσωπικά του αντικείμενα, όπως το γραφείο του, το καθιστικό του, κά-
ποιες βιβλιοθήκες του. Τον ίδιο προορισμό, και ως εστία έρευνας, θα έχει
και η ιστορική οικία Κωστή Παλαμά, όπου έζησε τα τελευταία χρόνια της
ζωής του, στην οδό Περιάνδρου 5, στην Πλάκα. Μετά από πολλές περιπέ-
τειες το υπουργείο έχει δρομολογήσει την ανάπλασή του.

Περιλαμβάνει και άλλα κτήρια το πρόγραμμα για τη διάσωση
ιστορικών κτηρίων; 

Να σας πω μερικά ακόμη. Στην Πλάκα, μετατρέπουμε ένα ερειπω-
μένο κτίσμα, ιδιοκτησίας του ΥΠΠΟ, σε Μουσείο Καρόλου Κουν. Οι

μελέτες του είναι έτοιμες. Ολοκληρώνονται και οι μελέτες για την

αποκατάσταση της «Οικίας Αντωνάκη και Ελενίτσας Κοκοβίκου»,

γνωστής από την ταινία του Γιώργου Τζαβέλλα, «Η δε γυνή να φοβή-

ται τον άνδρα», επί της οδού Τριπόδων 32, στην Πλάκα. Αποκαθι-

στούμε την ετοιμόρροπη οικία Πρόκες-Όστεν, επί της οδού Φειδίου,

ένα από τα ελάχιστα εναπομείναντα οικοδομήματα της πρώιμης

οθωνικής περιόδου, που στέγαζε επί δεκαετίες το Ελληνικό Ωδείο

του Μανώλη Καλομοίρη. Οι εργασίες αποκατάστασής του είναι σε

εξέλιξη, ώστε να φιλοξενήσει το αρχείο της τέχνης του χορού στην

Ελλάδα και τη βιβλιοθήκη του. Θα λειτουργήσει ως κέντρο έρευνας

του χορού στη χώρα μας.

Έχετε πει ότι θα αποκαταστήσετε και την Κρατική Σχολή
Ορχηστικής Τέχνης…

Την αποκαθιστούμε, αποκαθαίροντας μεταγενέστερες επεμβάσεις. Το

κτήριο της Κρατικής Σχολής Ορχηστικής Τέχνης, στην οδό Ομήρου 55, εί-

ναι ένα εξέχον δείγμα της μοντέρνας αρχιτεκτονικής του Μεσοπολέμου.

Προσθέτω και την οικία Αλεξάνδρου Σούτσου, του ιδρυτικού δωρητή της

Εθνικής Πινακοθήκης, στην οδό Σταδίου 47. Είναι ένα τριώροφο νεοκλα-

σικό, των μέσων του 19ου αιώνα, όπου θα στεγαστούν το αρχείο και η βι-

βλιοθήκη του Θεατρικού Μουσείου. Αλλά και την οικία Κωλέττη επί της

οδού Πολυγνώτου, στα όρια της Αρχαίας Αγοράς, όπου, μετά την αποκα-

τάστασή της, η οποία βρίσκεται στο στάδιο της ολοκλήρωσης, θα στεγά-

σει το Κέντρο Τεκμηρίωσης των Έργων Ακροπόλεως «Χαράλαμπος

Μπούρας». Και, βεβαίως, το οικιστικό σύμπλεγμα του Μουσείου Νεότε-

ρου Ελληνικού Πολιτισμού στην Πλάκα, που υποδέχεται το κοινό εδώ και

έναν χρόνο. 

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

στην  Έλλη 
Τριανταφύλλου

ellitriant@yahoo.com

Η Ελλάδα προσκλήθηκε 
για πρώτη φορά σε Σύνοδο
των G7 ως θεματοφύλακας

τεράστιας πολιτιστικής
κληρονομιάς, γεγονός 
που συνιστά παγκόσμια
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«Πολιτισμός και ανάπτυξη 
συνδέονται αδιάσπαστα»



Με έναν λόγο, εργάζεστε για την αποκατάσταση μνημείων στο
ιστορικό κέντρο.

Παραθέτω ορισμένα μόνον παραδείγματα διάσωσης και επανάχρησης,

για αμιγώς πολιτιστικές χρήσεις, ιστορικών κτηρίων του κέντρου της

Αθήνας, που συγκροτούν μια νοητή πολιτιστική διαδρομή. Αναδει-

κνύουμε, με τον τρόπο αυτό, και το νεότερο μνημειακό απόθεμα της

πρωτεύουσας. Όλα τα έργα που έχουν δρομολογηθεί, σταδιακά θα ολο-

κληρώνονται για να αποτελέσουν ιδιαίτερα τοπόσημα στο ιστορικό κέν-

τρο της Αθήνας, τονίζοντας το αρχιτεκτονικό και ιστορικό της παρελθόν,

με σύγχρονες πολιτιστικές χρήσεις.

Στην εκδήλωση της παρουσίασης του στρατηγικού σχεδίου της
κυβέρνησης για την ανάπτυξη και ανασυγκρότηση του Έβρου,
στην Ορεστιάδα, παρουσία του πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη προ εβδομάδων, επισημάνατε ότι το ΥΠΠΟ υλοποιεί
στον Έβρο έργα περίπου 40 εκατ. ευρώ σε συνεργασία με την
Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης. Τι
περιλαμβάνουν και ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα; 

Επιγραμματικά ξεκινώ με την ανάδειξη του ταφικού τύμβου της Μικρής

Δοξιπάρας, που βρίσκεται σε μικρή απόσταση από την Ορεστιάδα. Η αρ-

χαιολογική σκαπάνη αποκάλυψε καύσεις νεκρών με ταφές αλόγων και

αμαξών, τεκμήριο της αξίας των αμαξών, ως περιουσιακό στοιχείο των

εύπορων οικογενειών της Θράκης. Τα ευρήματα του τύμβου συγκροτούν

ένα σπουδαίο αρχαιολογικό σύνολο, ιδιαίτερα μεγάλης αρχαιολογικής

και ιστορικής αξίας, το οποίο σώζεται σε άριστη κατάσταση διατήρησης.

Το μέγεθος του τύμβου και το πλήθος των κτερισμάτων καταδεικνύουν

την επίδειξη πλούτου και τη διασφάλιση μιας ήδη διαμορφωμένης κοι-

νωνικής ταυτότητας. 

Σκέφτεστε να το προστατέψετε, όπως με τον τύμβο στη Βεργίνα; 
Για την προστασία του τύμβου δημιουργούμε ένα μουσειακό κέλυφος

εντός του οποίου ο επισκέπτης θα προσλαμβάνει την εικόνα τη στιγμή

της ολοκλήρωσης της ανασκαφικής έρευνας. Θα είναι ακριβώς στη θέση

που βρέθηκαν οι ταφές αλόγων και οι άμαξες. Στις προθήκες θα εκτί-

θενται τα κτερίσματα και τα κινητά ευρήματα. Έτσι, αναδεικνύεται ένας

νέος, εξέχων αρχαιολογικός χώρος στις εσχατιές της πατρίδας μας, στον

βόρειο Έβρο. Συγχρόνως, δημιουργείται ένας σημαντικός αναπτυξιακός

πόρος για την ευρύτερη περιοχή, ικανός να διεκδικήσει υψηλή επισκε-

ψιμότητα, με ορίζοντα ολοκλήρωσης τις αρχές του 2027.

Στο Διδυμότειχο, το 2017, κάηκε η μοναδική ξύλινη οροφή και
μέρος του Τεμένους Βαγιαζίτ. Προχωράτε στην αναστήλωσή του;

Το Τέμενος Βαγιαζήτ, το μεγαλύτερο στα Βαλκάνια, με τη μοναδική ξύλι-

νη οροφή του, που κάηκε τον Μάρτιο του 2017, είναι ένα από τα μεγαλύ-

τερα μουσουλμανικά οθωμανικά οικοδομήματα στην Ευρώπη. Το μνη-

μείο έχει εξασφαλισμένη χρηματοδότηση από το Ταμείο Ανάκαμψης.

Εκτιμούμε ότι αποδίδεται αποκατεστημένο στο τέλος του 2025. Αλλά δεν

είναι μόνον αυτό. Προχωρούν και τα έργα στο αρχαιολογικό πάρκο της

Αρχαίας Ζώνης, στην Εγνατία Οδό. Όπως και η στερέωση και αποκατά-

σταση του Πύργου του Φονιά στη Σαμοθράκη. Επίσης, η αποκατάσταση

του ναού Αγίου Αθανασίου στους Μεταξάδες, του ομώνυμου ναού στο

Παλιούρι, του Αγίου Παντελεήμονος στο Αλεποχώρι, με πόρους του Τα-

μείου Ανάκαμψης. Η ολοκλήρωσή τους είναι στο τέλος του 2025. Προ-

σθέστε σε όλα αυτά το νέο Μουσείο Αλεξανδρούπολης και το Αρχαιολο-

γικό Μουσείο Σαμοθράκης, που αποπερατώθηκαν πρόσφατα και ήδη

λειτουργούν.

Όλα αυτά τα έργα στη Θράκη ποιον στόχο υπηρετούν;
Πρόκειται για έργα και δράσεις που όχι μόνο απορροφούν σημαντικούς

πόρους, εθνικούς και ευρωπαϊκούς, αλλά ουσιαστικά επανασυστήνουν

σε κατοίκους και επισκέπτες το τεράστιο και εξαιρετικά διαφοροποι-

ημένο μνημειακό απόθεμα του Έβρου, αναδεικνύοντας και τεκμηριώ-

νοντας τη μακρά ιστορική διαχρονία της περιοχής. Από το ΕΣΠΑ της πε-

ριφέρειας χρηματοδοτείται το έργο της συντήρησης του μοναδικού βυ-

ζαντινού ναού της Κοσμοσώτειρας των Φερών, αλλά και η ανάδειξη της

Πλωτινόπολης. Ολοκληρώνεται, επίσης, το ερευνητικό πρόγραμμα για

την εκπόνηση του στρατηγικού σχεδίου διαχείρισης- χρήσεων του κά-

στρου Διδυμοτείχου, ώστε να ωριμάσουμε, σε σταθερό υπόβαθρο, τις

αναγκαίες παρεμβάσεις. 

Τον Σεπτέμβριο, η Ελλάδα είχε την ιδιαίτερη τιμή να κληθεί, για

πρώτη φορά, σε Σύνοδο των G7 των υπουργών Πολιτισμού
(Ηνωμένες Πολιτείες, Ηνωμένο Βασίλειο, Ιαπωνία, Ιταλία,
Καναδάς, Γαλλία, Γερμανία), γεγονός που συνιστά παγκόσμια
αναγνώριση της θέσης που κατέχει διεθνώς η χώρα μας στον
πολιτισμό. Πώς μπορεί να κινηθούν εκ παραλλήλου ο πολιτισμός
και η βιώσιμη ανάπτυξη;

Η Ελλάδα προσκλήθηκε στη Σύνοδο των G7 ως θεματοφύλακας τερά-
στιας πολιτιστικής κληρονομιάς. Αλλά όχι μόνον για αυτό. Προσκλήθηκε
και ως χώρα που προωθεί, με βέλτιστο τρόπο, την προστασία, αποκατά-
σταση και ανάδειξη του μοναδικού, σε πλούτο και ποικιλομορφία, πολι-
τιστικού της αποθέματος, που εμπνέει δημιουργικά τη σύγχρονη έκφρα-
ση. Πολιτισμός και ανάπτυξη συνδέονται οργανικά, αν όχι αδιάσπαστα. 

Νωρίς, από το 2019, συνδέσατε τον πολιτισμό με την ανάπτυξη,
συναντώντας τότε ποικίλες αντιδράσεις…

Ο πολιτισμός αποδεικνύεται -σε πείσμα εμμονικών και παρωχημένων
ιδεολογικών στερεοτύπων- αναντικατάστατη και ανεξάντλητη πηγή ανά-
πτυξης. Η αξιοποίηση και ανάδειξη του πολιτιστικού αποθέματος και η
παραγωγική καλλιτεχνική βιομηχανία αποτελούν μήτρες απασχόλησης,
πολλών ειδικοτήτων. Είναι πηγή εθνικού πλούτου, μάλιστα πολλαπλάσι-
ου, όταν αλληλοεπιδρούν με τους πολλούς συναφείς κλάδους της οικο-
νομίας, όπως τον τουρισμό. Ο πολιτισμός, ως αγαθό, προϊόν υψηλότατης
προστιθέμενης αξίας, δίνει, κυριολεκτικά, το μέτρο της ανάπτυξης και
της οικονομικής ευημερίας. Υπενθυμίζει, σιωπηλά αλλά τόσο εμφατικά,
το πλαίσιο μέσα στο οποίο πρέπει να κινούνται η αειφορία, η λελογισμέ-
νη αξιοποίηση των πόρων, φυσικών και ανθρώπινων, ενώ ο τελικός απο-
δέκτης της ανάπτυξης, με τρόπο ακριβοδίκαιο, πρέπει να είναι ο άνθρω-
πος, οι πολίτες, τα έθνη. 

Ο πολιτισμός είναι κατεξοχήν πεδίο συναινέσεων. Πόσο μπορεί να
επιτευχθούν αυτές οι συναινέσεις με μια Βουλή
κατακερματισμένη και με αρκετά κόμματα να επιλέγουν το «όχι σε
όλα» ως αντιπολιτευτική στρατηγική; 

Συναινέσεις επιβάλλονται σε πολλά πεδία πολιτικής. Όταν, όμως, η αντι-
πολίτευση δεν μπορεί να συμμεριστεί, στο παρόν διεθνές περιβάλλον,
τις μεγάλες κατευθύνσεις που πρέπει να ακολουθήσει το παραγωγικό

μοντέλο της χώρας, τότε κρατάμε μικρό καλάθι και για τον πολιτισμό. Να
σας δώσω ένα παράδειγμα: το μετρό της Θεσσαλονίκης είναι σήμερα
πανέτοιμο να υποδεχθεί τους επιβάτες του. Στον σταθμό Βενιζέλου έχει
αναδειχτεί με τρόπο πρότυπο ο αρχαιολογικός χώρος, για τη διατήρηση
του οποίου έγινε τόση άγονη, αστήρικτη, αντιεπιστημονική, εμπαθής,
ιδεοληπτική συζήτηση. Νομίζω ότι ένα πρώτο καλό βήμα θα ήταν να
αποδεσμευτούν ο πολιτισμός και οι πολιτικές που τον υπηρετούν από
ιδεοληπτικά δεσμά. Αυτό δεν είναι καθόλου εύκολο. Ας μη λησμονούμε
ότι το πώς αντιλαμβανόμαστε και το πώς υπηρετούμε τον πολιτισμό, το
πώς εντέλει προσλαμβάνουμε τις μεγάλες προκλήσεις του παρόντος και
του μέλλοντος, είναι άμεσα συνδεδεμένα με την ιδεολογία μας. Σήμερα,
η Θεσσαλονίκη διαθέτει έναν σταθμό μοναδικό στον κόσμο. Θυμηθείτε
ότι τον αποκαλούσαν «το έγκλημα της Βενιζέλου». Το υποτιθέμενο «έγ-
κλημα» γίνεται τώρα το έμβλημα. 

Η δεύτερη τετραετία της κυβέρνησης Μητσοτάκη δείχνει
δυσκολότερη από την πρώτη. Τα δημοσκοπικά ποσοστά της ΝΔ
μειώνονται, οι δυνάμεις στα δεξιά της αυξάνονται, βουλευτές της
κυβερνητικής πλειοψηφίας εμφανίζονται να πιέζουν υπουργούς
με ερωτήσεις. Σας προβληματίζει το κλίμα υπό το οποίο καλείται η
κυβέρνηση να ολοκληρώσει τις μεταρρυθμίσεις; 

Πότε οι μεγάλες τομές που έφεραν την πρόοδο, την ασφάλεια και την ευημε-
ρία στον τόπο μας προωθήθηκαν χωρίς αντιδράσεις, στον μισό αιώνα της με-
ταπολιτευτικής δημοκρατίας μας; Ο Κυριάκος Μητσοτάκης ξεκαθάρισε -
πράγμα που επιβεβαιώνει με τις πολιτικές του- ότι οι βαθιές μεταρρυθμίσεις,
στην κοινωνία, στην οικονομία, στους θεσμούς, προχωρούν και θα προχωρή-
σουν. Η κυβέρνηση κλήθηκε να διαχειριστεί το μεταρρυθμιστικό κενό της δε-
καετίας της κρίσης. Προστίθενται τώρα η διαχείριση μιας όλο και πιο πολύ-
πλοκης καθημερινότητας για τον πολίτη και η αναγκαία ενδυνάμωση της χώ-
ρας, σε ένα μεταβαλλόμενο διεθνές σκηνικό. Οι δημοσκοπικές επιδόσεις
αποτελούν, εξ ορισμού, ένα στιγμιότυπο. Ο κοινοβουλευτικός έλεγχος συνι-
στά θεσμικό δικαίωμα όλων των βουλευτών. Σε καμία περίπτωση δεν νοείται
ως τροχοπέδη. Ο πρωθυπουργός δεν λογάριασε κόστος, σε δυσκολότερες
στιγμές. Το ίδιο συνεχίζει να πράττει και στη δεύτερη τετραετία. Αν γίνει απο-
τίμηση του τι έχει γίνει από την πρώτη μέρα της παρούσας εντολής μέχρι σή-
μερα, το αποτέλεσμα δικαιώνει αυτό που μόλις σας είπα. 
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τότε κρατάμε μικρό καλάθι και για τον πολιτισμό
«
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Σ
υνεχίζεται η κρατική αρωγή σε επιχει-
ρήσεις που επλήγησαν από τα ακραία
πλημμυρικά φαινόμενα του Σεπτεμβρί-

ου του 2023, καθώς και προς τις αγροτικές εκ-
μεταλλεύσεις και τις κτηνοτροφικές μονάδες
για τις ζημιές τους στον εξοπλισμό τους, στα
πάγιά τους, στο έγγειο κεφάλαιο και άλλα σχε-
τικά από τις ίδιες φυσικές καταστροφές, στην
Περιφέρεια Θεσσαλίας και την Περιφέρεια
Στερεάς Ελλάδας.

Το πλαίσιο περιλαμβάνει (α) τη χορήγηση
της πρώτης αρωγής, (β) τη χορήγηση της
επαυξημένης πλέον προκαταβολής του 86%
της κρατικής αρωγής (ενσωματώνοντας την
πρώτη αρωγή που χορηγήθηκε) και (γ) τη χο-
ρήγηση της τελικής επιχορήγησης της κρατι-
κής αρωγής (ενσωματώνοντας την προκατα-
βολή που χορηγήθηκε), που φτάνει στο 70%
της εκτιμηθείσας ζημιάς με ανώτατο όριο τις
500.000 ευρώ.

Το ποσοστό της προκαταβολής αυξήθηκε
από το 50% στο 86% της επιχορήγησης της κρα-
τικής αρωγής. Δηλαδή, μέσω της προκαταβο-
λής καλύπτεται το 60% της εκτιμηθείσας ζη-
μιάς. Το υπόλοιπο 10% της εκτιμηθείσας ζημιάς
(ή το 14% της επιχορήγησης) θα καταβληθεί σε
επόμενη φάση μέσω της εξατομικευμένης
ολοκλήρωσης της διαδικασίας για κάθε δι-
καιούχο και αφού ολοκληρωθεί στον μέγιστο
δυνατό βαθμό η χορήγηση της προκαταβολής
του 86% της κρατικής αρωγής.

Έτσι ,  σε συνέχεια της χορήγησης της
πρώτης αρωγής, συνεχίζεται η χορήγηση
της επαυξημένης πλέον προκαταβολής του
86% της επιχορήγησης της κρατικής αρω-
γής, η οποία ξεκίνησε τον Σεπτέμβριο του
2024.

Καταβλήθηκαν
7,8 εκατ. την Τετάρτη 

Συγκεκριμένα, την Τετάρτη 30 Οκτωβρίου
2024 καταβλήθηκαν 7.819.866,95 ευρώ, ως
προκαταβολή 86% της επιχορήγησης της κρα-
τικής αρωγής, προς 697 επιχειρήσεις, αγροτι-
κές εκμεταλλεύσεις και κτηνοτροφικές μονά-
δες στις Περιφερειακές Ενότητες Λάρισας και
Καρδίτσας. 

Παράλληλα, σε 4.208 περιπτώσεις επιχειρή-
σεων, αγροτικών εκμεταλλεύσεων και κτηνο-
τροφικών μονάδων η πρώτη αρωγή συνολικού
ύψους 13.024.000 ευρώ που είχε χορηγηθεί
συμψηφίστηκε με το ποσό που αναλογούσε
στο ποσό της προκαταβολής του 86% της επι-
χορήγησης της κρατικής αρωγής. Συνεπώς, η
φάση της χορήγησης της προκαταβολής του

86% της κρατικής αρωγής προς επιχειρήσεις,
αγροτικές εκμεταλλεύσεις και κτηνοτροφικές
μονάδες έχει ολοκληρωθεί για 17.046 δικαιού-
χους, με το συνολικό ύψος της επιχορήγησης
να φθάνει τα 158.415.217,74 ευρώ.

«Μέχρι τώρα έχει ολοκληρωθεί η διαδικα-
σία της προκαταβολής του 86% της κρατικής
αρωγής για 17.046 επιχειρήσεις και αγρότες»,
ανέφερε ο υφυπουργός Κλιματικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας, αρμόδιος για την απο-
κατάσταση από φυσικές καταστροφές και την

κρατική αρωγή, Χρήστος Τριαντόπουλος.
Επίσης, ο υφυπουργός σημείωσε πως «σε

συνέχεια της στενής μας συνεργασίας με το
υπουργείο Εθνικής Οικονομίας και Οικονο-
μικών και ακολουθώντας την οδηγία του
πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, το
υπουργείο Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας προχωρά με συνεχείς καταβο-
λές κάθε βδομάδα στην άμεση υλοποίηση
της επαυξημένης προκαταβολής για το 86%
της κρατικής αρωγής». 

«Προχωρά άμεσα 
η οικονομική ενίσχυση»

Στη συνέχεια ο κ. Τριαντόπουλος τόνισε:
«Μέχρι τώρα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία
της προκαταβολής του 86% της κρατικής αρω-
γής για 17.046 επιχειρήσεις και αγρότες, προ-
καταβολής που αντιστοιχεί σε 158,5 περίπου
εκατ. ευρώ, μετά τις πλημμύρες του 2023.
Προκαταβολής που μπορεί να φτάσει και τις
400.000 ευρώ ανά επιχείρηση ή ανά αγροτική
εκμετάλλευση. Με τη συνέχιση, συνεπώς, της
ροής των στοιχείων από την Περιφέρεια Θεσ-
σαλίας -με την οποία έχουμε μια αποτελεσμα-
τική συνεργασία όλη αυτή την περίοδο- προ-
χωρά άμεσα η ενίσχυση σε επιχειρήσεις και
αγροτικές εκμεταλλεύσεις της Θεσσαλίας, αλ-
λά και των άλλων περιοχών που επλήγησαν
από τα ακραία πλημμυρικά φαινόμενα του Σε-
πτεμβρίου του 2023».

«Μέχρι τώρα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία της προκαταβολής 
του 86% της κρατικής αρωγής για τις ζημιές από τις πλημμύρες 

του προπερασμένου Σεπτεμβρίου», δήλωσε ο υφυπουργός 
Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ 

«Πάνω από 158 εκατ. ευρώ
σε 17.046 αγρότες και 

επιχειρήσεις για τον “Daniel”»



«Θα προτιμούσα τον τίτλο “προσωρινά
πρώην πρόεδρος” για τον Στέφανο Κασ-
σελάκη», δηλώνει στην «P» η βουλευ-

τής Πέλλας και γραμματέας της ΚΟ του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ
Θεοδώρα Τζάκρη, καθώς, όπως μας εξηγεί, «ναι μεν
υπέστη μια άρση εμπιστοσύνης από ένα όργανο που
δεν είχε την αρμοδιότητα και πρακτικά είχε ολοκλη-
ρώσει τη θητεία του, αλλά η απόφαση αυτή ουδέπο-
τε επικυρώθηκε από συνέδριο όπως προβλέπει το
Καταστατικό». Η κυρία Τζάκρη κρίνει πως ο Στέφα-
νος Κασσελάκης «καταστατικά παραμένει πρό-
εδρος και για αυτό τον λόγο οργώνει όλη την Ελλάδα
ως υποψήφιος πρόεδρος», ενώ θεωρεί «βέβαιη την
επικράτησή του στο επικείμενο συνέδριο». Εκτιμά
ότι «θα υπάρξει σύγκρουση απόψεων στο συνέ-
δριο», αλλά ταυτόχρονα θεωρεί «προφανές ότι το
συνέδριο θα παρακάμψει τις παρατυπίες, συμπερι-
λαμβανομένων των τεχνασμάτων επικοινωνιακού
χαρακτήρα, όπως ο δήθεν αποκλεισμός Κασσελά-
κη». Θεωρεί υγεία την «αντιπαράθεση πολιτικών στα
συνέδρια δημοκρατικών κομμάτων», σε πείσμα
«όσων ταυτίζονται αισθητικά με απολυταρχικά κα-
θεστώτα, όπου οι κομματικές γραφειοκρατίες διορ-
γανώνουν συνέδρια-οπερέτα», στα οποία απλώς τα
μέλη χειροκροτούν και αποδέχονται τις επιλογές
«των πεφωτισμένων και αυθεντικών ερμηνευτών».
Εκφράζει την απόλυτη βεβαιότητα πως «οι συσχετι-
σμοί έχουν ήδη διαμορφωθεί και η υποψηφιότητα
Κασσελάκη προφανώς και θα εγκριθεί από το συνέ-
δριο», άρα συνάγει το συμπέρασμα πως «δεν υπάρ-
χει θέμα δημιουργίας νέου κόμματος».

Συνέδριο ενόψει. Η πλειοψηφία του ΣΥΡΙΖΑ-
ΠΣ υποστηρίζει πως οι υποψηφιότητες έχουν
κλείσει και το συνέδριο απλώς θα τις εγκρίνει,
ενώ η πλευρά του Στέφανου Κασσελάκη ισχυ-
ρίζεται πως το συνέδριο μπορεί να αναδείξει
και την υποψηφιότητα του Στέφανου Κασσε-
λάκη, ο οποίος οργώνει την Ελλάδα ως υποψή-
φιος πρόεδρος. Αυτή η ακραία πόλωση μήπως
οδηγεί σε συνέδριο σύγκρουσης και τελικά
διάσπασης;

Οι υποψηφιότητες κατατέθηκαν εγκαίρως και με
πλήρεις φακέλους από πέντε υποψηφίους. Αυτό
σημαίνει ότι οποιαδήποτε μεταχρονολογημένη επι-
νόηση μιας συγκυριακής μειοψηφίας πλέον της ΚΕ
περί αποκλεισμού του κ. Κασσελάκη δεν έχει την
παραμικρή αξία, διότι το ίδιο το όργανο που αποφά-
σισε τον αποκλεισμό δεν είχε την αρμοδιότητα να το
πράξει, καθώς το σύνολο των ευθυνών διοργάνω-
σης συνεδρίου, όπως ορίζεται με σαφήνεια στο κα-
ταστατικό, είχε περιέλθει στην ΚΟΕΣ. Αρμοδιότητα
της ΚΟΕΣ είναι η οργανωτική διάσταση του συνεδρί-
ου και όχι το πολιτικό του περιεχόμενο. Άρα το ανώ-
τατο όργανο, που είναι το συνέδριο, είναι προφανές
ότι θα παρακάμψει τις παρατυπίες, συμπεριλαμβα-
νομένων των τεχνασμάτων επικοινωνιακού χαρα-
κτήρα, όπως ο δήθεν αποκλεισμός Κασσελάκη. Έτσι
λοιπόν είναι προφανές ότι θα υπάρχει σύγκρουση
απόψεων στο συνέδριο, αλλά αυτό εγώ δεν το θεω-
ρώ παθογένεια. Το θεωρώ υγεία.

Κύριε Παργινέ, τα συνέδρια δημοκρατικών κομ-
μάτων είναι χώροι αντιπαράθεσης πολιτικών, σε
πείσμα όσων ταυτίζονται αισθητικά με απολυταρ-
χικά καθεστώτα, όπου οι κομματικές γραφειοκρα-
τίες διοργανώνουν συνέδρια-οπερέτα, στα οποία

απλώς τα μέλη χειροκροτούν και αποδέχονται τις
επιλογές των πεφωτισμένων και αυθεντικών ερ-
μηνευτών. Δεν θα εκπλαγώ αν κάποιοι νιώσουν
άβολα με τις αποφάσεις του συνεδρίου και ιδιω-
τεύσουν.

Οι σύντροφοί σας καταγγέλλουν τον Στέφανο
Κασσελάκη για αντικαταστατική συμπεριφορά
και ότι δεν σέβεται τις αποφάσεις των οργά-
νων. Μήπως κάπου έχει και ο πρώην πρόεδρος
τις δικές του ευθύνες;

Θα προτιμούσα τη διατύπωση «προσωρινά πρώην
πρόεδρος». Διότι ναι μεν υπέστη μια άρση εμπιστο-
σύνης από ένα όργανο που πρακτικά είχε ολοκλη-
ρώσει τη θητεία του, αλλά η απόφαση αυτή ουδέπο-
τε επικυρώθηκε από συνέδριο, όπως προβλέπει το
καταστατικό. Ο κ. Κασσελάκης προκειμένου να μη
διασπάσει το κόμμα είδατε ότι αποχώρησε από το
γραφείο του στην Κουμουνδούρου μέχρι το συνέ-
δριο, παρά το γεγονός ότι καταστατικά παραμένει
πρόεδρος και για αυτό τον λόγο οργώνει, όπως λέτε,
όλη την Ελλάδα ως υποψήφιος πρόεδρος για έναν
και μόνο λόγο: ότι παρά τη βέβαιη επικράτησή του
στο συνέδριο, θα προχωρήσει στις 24 Νοεμβρίου
στις εκλογές για να μην υπάρχει η παραμικρή σκιά
αναφορικά με τη βούληση των μελών. Έτσι λοιπόν
στο ερώτημά σας για το ποιος τελικά δεν σέβεται τις
αποφάσεις των οργάνων πρέπει να αναζητήσετε τις
απαντήσεις από τους υπευθύνους που δημιούργη-
σαν αυτή την κατάσταση.

Αν τελικά δεν γίνει αποδεκτή από το συνέδριο
η υποψηφιότητα του Στέφανου Κασσελάκη, θα
δημιουργηθεί νέο κόμμα και με ποιο αφήγημα;

Καταρχάς έχω να σας πω ότι οι συσχετισμοί έχουν
ήδη διαμορφωθεί και η υποψηφιότητα Κασσελάκη
προφανώς και θα εγκριθεί από το συνέδριο. Ως εκ
τούτου, δεν υπάρχει θέμα δημιουργίας νέου κόμμα-
τος. Και κόμμα υπάρχει και πρόεδρος υπάρχει. Αν
με ρωτάτε τι θα κάνουν όσοι το σκέφτηκαν και το
διοργάνωσαν όλο αυτό, δεν μπορώ να απαντήσω εκ
μέρους τους.

Είτε ως πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ είτε ως αρ-
χηγός νέου σχηματισμού, θα στοχεύσει αυτό-
νομα τη διακυβέρνηση ή σε συνεργασία με άλ-
λους όμορους χώρους της ευρύτερης Κεντρο-
αριστεράς;

Θα παρακαλούσα να αφαιρέσουμε από τον διάλογο
τη δημιουργία νέου κόμματος. Ο ίδιος ο Στέφανος
Κασσελάκης στην ομιλία του στην Κοινοβουλευτική
Ομάδα του ΣΥΡΙΖΑ-ΠΣ μετά τις ευρωεκλογές είχε
περιγράψει τι σημαίνει συνεργασία με άλλα κόμμα-
τα και μάλιστα η Κεντρική Επιτροπή είχε εγκρίνει
αυτή την εισήγησή του. Είναι προφανές ότι αυτή η
μετάλλαξη που ζήσαμε ενάμιση μήνα δεν οφείλεται
στον Στέφανο Κασσελάκη, αλλά σε παρασκηνιακές
μεθοδεύσεις και στρατηγικές που δεν θέλουν έναν
νέο άνθρωπο ευρείας αποδοχής χωρίς την παραμι-
κρή εξάρτηση από τα συμφέροντα να ηγηθεί ενός
κινηματικού κυβερνητικού μετώπου.Θ
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«Καταστατικά ο Κασσελάκης
παραμένει πρόεδρος

του ΣΥΡΙΖΑ»
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Σ
ε νέα του συνέντευξη στον ΑΝΤ1 το
πρωί της Παρασκευής, ο έκπτωτος
πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ Στέφανος

Κασσελάκης επιβεβαίωσε πλήρως τα περί
σκέψεων για νέο κόμμα που άλλωστε γί-
νονταν όλο και πιο καθαρά από τις τελευ-
ταίες του συνεντεύξεις. 

Σε ερώτηση αν θα ηγη-
θεί νέου κόμματος, σημεί-
ωσε: « Ήρθα για να μείνω
σε κάθε ενδεχόμενη εξέ-
λιξη. Δεν πρόκειται να μι-
κρύνω τον ΣΥΡΙΖΑ. Αν ο
ΣΥΡΙΖΑ ρευστοποιηθεί, θα
πρέπει να κάνουμε ένα
κόμμα πιο φιλικό στο επι-

χειρείν. Εκεί που είχαν τον ΣΥΡΙΖΑ για πε-
θαμένο, τον έχουμε αναστήσει, έχουμε βά-
λει πολιτικό λόγο, έχουμε επεξεργαστεί
πολλές προτάσεις εδώ και έναν χρόνο».

Κύκλοι του ΣΥΡΙΖΑ απαντούσαν στη συγ-
κεκριμένη αναφορά Κασσελάκη λέγοντας:
«Σήμερα, ο Στέφανος Κασσελάκης επανέ-
λαβε ρητά το πραγματικό του σχέδιο. Στό-
χος του είναι η ρευστοποίηση του ΣΥΡΙΖΑ-
Προοδευτικής Συμμαχίας και η δημιουργία
νέου προσωπικού του κόμματος, “busi-
ness friendly”, δηλαδή φιλοεπιχειρηματι-
κού, όπως χαρακτηριστικά ανέφερε. Τι άλ-
λο χρειάζεται να πει; Καλή του τύχη στον
δρόμο που διάλεξε. Ό,τι ακόμα κι αν σκαρ-
φιστεί τις επόμενες ημέρες δεν θα καταφέ-
ρει να ρευστοποιήσει τον ΣΥΡΙΖΑ-Προ-
οδευτική Συμμαχία. Όσο για το νέο κόμμα
που ετοιμάζει, θα είναι σίγουρα unfriendly
για την Αριστερά, τον προοδευτικό χώρο
και τα συμφέροντα της μεγάλης λαϊκής
πλειοψηφίας».

Στα χαρακώματα για 
την εκλογή συνέδρων

Εντωμεταξύ, σήμερα ξεκινά και αύριο
ολοκληρώνεται η μάχη της εκλογής συνέ-
δρων στις κατά τόπους Οργανώσεις Μελών
του ΣΥΡΙΖΑ. Η πομπώδης αισιοδοξία που
εκφραζόταν από την πλευρά του έκπτωτου
προέδρου για κατά κράτος επικράτησή του
στη συγκεκριμένη διαδικασία έχει πάει…
περίπατο και ακόμα και οι συνεργάτες του
εκτιμούν πως στην καλύτερη περίπτωση
θα φτάσουν περίπου στο 40%.

Από την άλλη πλευρά, η φρουρά Τσίπρα
αισιοδοξούσε να εξασφαλίσει ένα μεγάλο
ποσοστό των συνέδρων μεταξύ 60% και
75%, αν και τις τελευταίες ημέρες και εκεί-
νη χαμήλωσε κάπως τον πήχη των προσδο-
κιών κλίνοντας προς το πρώτο ποσοστό. Σε
κάθε περίπτωση, οι 87 θεωρούν ότι κερδί-
ζουν κατά κράτος στην επαρχία, αντίθετα
με το Λεκανοπέδιο, όπου τα πράγματα φαί-
νεται πως θα είναι ισορροπημένα, αν όχι
ελαφρώς προς την πλευρά του Στέφανου
Κασσελάκη.

Στο σώμα του Συνεδρίου που αναμένεται
να είναι μεταξύ 3.500 και 4.000 συνέδρων,
οι kasselistas δεν αναμένεται να ξεπερά-
σουν τους 1.200 με 1.400 συνέδρους.

Ερώτημα παραμένει τι δυνάμεις θα συγ-
κεντρώσει ο Παύλος Πολάκης πέραν της
Κρήτης και πώς αυτές θα κινηθούν στο Συ-
νέδριο. Ο βουλευτής Χανίων παρά το γεγο-
νός ότι είναι ίσως ο μόνος που συνεχίζει να
προπαγανδίζει την πολιτική του πλατφόρ-
μα χωρίς να αναφέρεται συχνά στη σύγ-
κρουση μεταξύ 87 και Κασσελάκη, έχει
παίξει καθοριστικό ρόλο. Η δική του μετα-
στροφή καθόρισε το αποτέλεσμα της πρό-
τασης μομφής στην Κεντρική Επιτροπή,
ενώ ήταν οι άνθρωποι της επιρροής του
που «χάρισαν» την απαρτία που έψαχνε το
όργανο για να καταφέρει να συνεδριάσει
για τον αποκλεισμό του Στέφανου Κασσε-
λάκη από τις υποψηφιότητες.

Ο «αψύς» Σφακιανός υποστηρίζει μεν ότι
τάσσεται κατά του αποκλεισμού του έκ-
πτωτου προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ, όμως ψήφι-
σε και την τελευταία απόφαση της Πολιτι-
κής Γραμματείας που μιλά για τέσσερις
υποψηφίους, δηλαδή τον ίδιο, τον Απόστο-
λο Γκλέτσο, τον Σωκράτη Φάμελλο και τον

Νίκο Φαραντούρη. Αν ψάχνει κανείς την
αιτία πίσω από τη στάση του βουλευτή Χα-
νίων, μπορεί να ανατρέξει σε πρόσφατη
δημοσκόπηση που έδειχνε πως, χωρίς
συμμετοχή Κασσελάκη, ο Παύλος Πολά-
κης εμφανίζεται φαβορί για την ηγεσία του
ΣΥΡΙΖΑ.

«Κόφτης» σε 
φανατικούς kasselistas

Αφού ολοκληρωθεί στις οργανώσεις η
διαδικασία της εκλογής συνέδρων και τα
δύο επιτελεία αποκτήσουν μια πρώτη εικό-
να για τον συσχετισμό που θα καταγραφεί
στο Συνέδριο, τη σκυτάλη θα πάρει η Επι-
τροπή Νομιμοποίησης Συνέδρων που ορί-
στηκε από την Κεντρική Οργανωτική Επι-
τροπή του Συνεδρίου.

Σε συνεδρίαση της ΚΟΕΣ το βράδυ της
Πέμπτης, τα στελέχη που πρόσκεινται στο
στρατόπεδο Κασσελάκη διαμαρτυρήθηκαν
έντονα σχετικά με εγκύκλιο που ούτε λίγο
ούτε πολύ προαναγγέλλει κόψιμο συνέ-
δρων που έχουν εκφραστεί με ακραίους
χαρακτηρισμούς στο παρελθόν σε βάρος
των οργάνων και της νέας πλειοψηφίας
τους.

Οι kasselistas σε ανακοίνωσή τους μι-
λούσαν για «ευθεία αντιποίηση των αρμο-
διοτήτων της Επιτροπής Δεοντολογίας»
που σύμφωνα με τους ίδιους «συνιστά
πρόκριμα των αντιδημοκρατικών και αντι-
καταστατικών όρων διεξαγωγής του Συνε-
δρίου, επιδιώκοντας απελπισμένα να αλ-
λοιώσουν τη σύνθεσή του κι έτσι να ελέγ-
ξουν τις αποφάσεις του. Παραπέμπουμε το
ζήτημα στην Επιτροπή Δεοντολογίας και
καλούμε όλα τα μέλη του ΣΥΡΙΖΑ να συμ-
μετάσχουν στην εκλογική διαδικασία», λέ-
νε χαρακτηριστικά σε ανακοίνωση που
υπογράφεται από τους Γιάννη Βουλγαρά-
κη, Μαρία Καλουδιώτη, Χαρά Καφαντάρη,
Νίνα Κασιμάτη, Θάνο Μωραΐτη, Γιώργο
Ντζιμάνη, Γιάννη Παπαϊωάννου και Θεο-
δώρα Τζάκρη.

Την αντίδραση της πλευράς Κασσελάκη
προκάλεσε η εγκύκλιος που συνέταξε για
να αποστείλει στις οργανώσεις η ΚΟΕΣ και
η οποία αναφέρει: «Η εκτόξευση κατηγο-
ριών περί διαπλοκής, εκτροπής, κουκου-
λοφόρων, πραξικοπημάτων, χούντας, κ.ά.,
είναι φαινόμενα απολύτως καταδικαστέα
και οι συμπεριφορές αυτές δεν συνάδουν
με συμπεριφορές μελών. Πλήττουν την ει-
κόνα και την αξιοπιστία του κόμματος, δη-
μιουργούν ένα κλίμα απογοήτευσης και
αποστροφής, ενώ είναι σε απόλυτη αναντι-
στοιχία με τις ανάγκες της κοινωνίας». 

Παραδοχή Κασσελάκη για νέο
κόμμα «business friendly»

ΠΛΗΡΗΣ ΕΠΙΒΕΒΑΙΩΣΗ ΤΗΣ «P»

«Αν ο ΣΥΡΙΖΑ ρευστοποιηθεί, θα πρέπει να κάνουμε ένα κόμμα
πιο φιλικό στο επιχειρείν», τόνισε ο έκπτωτος πρόεδρος 

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com
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O
Κώστας Τσουκαλάς, ο νέος εκ-
πρόσωπος Τύπου του ΠΑΣΟΚ-ΚΙ-
ΝΑΛ, περιγράφει στην «Political»

τα βήματα που θα περιλαμβάνει η στρα-
τηγική του Κινήματος αλλά και το πού θα
είναι στραμμένη η πολιτική πυξίδα.
Αναλύει το νέο περιβάλλον που
έχει προκύψει μετά τις εσωκομμα-
τικές εκλογές και υπογραμμίζει σε
όλους τους τόνους ότι «η ενότητα
είναι δεδομένη». Στο πεδίο των συ-
ναινέσεων επισημαίνει ότι το ΠΑ-
ΣΟΚ δεν ετεροπροσδιορίζεται και
εκτιμά πως «ο κ. Μητσοτάκης δεν
επιδιώκει καμία πραγματική συ-
ναίνεση».

Ποια είναι τα βήματα που θα κάνετε
από εδώ και στο εξής προκειμένου το
ΠΑΣΟΚ να αποδείξει όχι μόνο στις
δημοσκοπήσεις αλλά και στην πράξη
ότι αποτελεί τον εναλλακτικό πολιτι-
κό πόλο;

Ο Νίκος Ανδρουλάκης προχώρησε ήδη στην
υλοποίηση της εντολής που έλαβε από τη
βάση της δημοκρατικής παράταξης. Και εί-
μαστε μόνο στην αρχή. Άμεσα θα ληφθούν
και άλλες πρωτοβουλίες για να γίνει χειρο-
πιαστή πραγματικότητα η δήλωση του προ-
έδρου ότι «το ΠΑΣΟΚ θα είναι παντού» το
επόμενο διάστημα. Ενότητα, συμπερίληψη,
ενσωμάτωση όλων των απόψεων και αξιο-
ποίηση όλου του πολιτικού δυναμικού του
Κινήματος. Το επόμενο διάστημα θα προχω-
ρήσουμε στην επαναστελέχωση των Τομέων
και της Επιτροπής Προγράμματος. Η πορεία
προς την κοινωνία θα καταλήξει στην οργά-
νωση του Πολιτικού μας Συνεδρίου την άνοι-
ξη. Θα προηγηθούν Περιφερειακές Συνδια-
σκέψεις ώστε να συναντηθούμε με τις τοπι-
κές κοινωνίες σε όλη τη χώρα.
Από όλες τις μετρήσεις προκύπτει πως η πο-
λιτική αλλαγή αποτελεί πλέον κυρίαρχο κοι-
νωνικό ζητούμενο. Το ΠΑΣΟΚ οφείλει άμεσα

να προσφέρει στους πολίτες μια εναλλακτι-
κή προοδευτική πρόταση εξουσίας. Ένα συ-
νεκτικό πρόγραμμα θωράκισης των θεσμών
που έχουν τρωθεί από τη διακυβέρνηση της
Νέας Δημοκρατίας, κοινωνικών αλλαγών
υπέρ του κόσμου της εργασίας (μισθωτοί, μι-

κρομεσαίοι, αγρότες) και πραγματι-
κών μεταρρυθμίσεων στο παραγωγι-
κό μοντέλο της χώρας. Ένα σχέδιο
για την Ελλάδα του μέλλοντος, για
ένα κράτος, για μια δίκαιη κοινωνία,
για μια ανταγωνιστική οικονομία.

Η νέα ανθρωπογεωγραφία που ανα-
δείχτηκε από τις εσωκομματικές

κάλπες εκτιμάτε ότι θα αλλάξει και τον
προσανατολισμό της πολιτικής πυξί-
δας του ΠΑΣΟΚ;

Ο στόχος μας είναι το ΠΑΣΟΚ, η δημοκρατι-
κή παράταξη της χώρας, να επανέλθει στα
πραγματικά πολιτικά, κοινωνικά και εκλογι-
κά της όρια, από την Αριστερά έως το φιλε-
λεύθερο Κέντρο. Η στρατηγική μας είναι η
αμφίπλευρη διεύρυνση. Πιο σημαντική ακό-
μη είναι η κοινωνική διεύρυνση προς τις πα-
ραγωγικές δυνάμεις της χώρας, τον κόσμο
της εργασίας, τους μικρομεσαίους επιχειρη-
ματίες, τους επιστήμονες, τους αγρότες,
τους νέους που ασφυκτιούν στο σημερινό
γκρίζο τοπίο και ζητούν πραγματικές ευκαι-
ρίες. Θέλουμε το ΠΑΣΟΚ να γίνει το σπίτι τού
κάθε προοδευτικού πολίτη. Θα εργαστούμε
με συνέπεια στην κατεύθυνση αυτή. Με ένα
ευρύ προσκλητήριο στους πολίτες που έλα-
βαν μέρος στις πρόσφατες εσωκομματικές
αλλά και σε πολλούς που τώρα έρχονται κον-
τά μας, να συμμετέχουν ενεργά στα επόμενα
βήματα της αναγέννησης της παράταξης που
έχει ήδη αρχίσει. Να συνδιαμορφώσουν το
πρόγραμμά μας. Να μας δώσουν φωνή και
να γίνουμε η φωνή τους.

Η σύνθεση των κομματικών και κοινο-
βουλευτικών οργάνων έφερε στην επι-
φάνεια κάποιου τύπου ενστάσεις.

Εκτιμάτε ότι η ενότητα είναι δεδομένη
ή καιροφυλαχτεί κάποιου τύπου καχυ-
ποψία;

Η ενότητά μας είναι δεδομένη. Όλοι δε-
σμευόμαστε από την εντολή που πρόσφατα
έδωσε η βάση της παράταξης. Όλοι οι υπο-
ψήφιοι αλλά και το υπόλοιπο προσωπικό εί-
ναι θεματοφύλακες της ενότητας και της κοι-
νής πορείας προς την αναγέννηση της παρά-
ταξης και της νίκης.

Ποια είναι τα κριτήρια που θα αποτελέ-
σουν τη βάση ώστε να υπάρξουν συναι-
νέσεις σε κοινοβουλευτικό επίπεδο;

Έχουμε αποδείξει πως δεν ετεπροσδιοριζό-
μαστε. Όπου θεωρούμε ότι τα νομοσχέδια
περιλαμβάνουν θετικές διατάξεις, θα τα
υπερψηφίζουμε. Όπου διαφωνούμε, θα κα-
ταψηφίζουμε. Αλλά ας μη γελιόμαστε, ο κ.
Μητσοτάκης καμία πραγματική συναίνεση
δεν επιδιώκει. Είναι εμμονικά προσηλωμέ-
νος στη νομή της εξουσίας. Αυτό που ζητά εί-
ναι δεν είναι η συναίνεση αλλά συνενοχή της
αντιπολίτευσης στο διαζύγιο που έχει οριστι-
κά αποφασίσει να πάρει από την αξιοπιστία
και τη λογοδοσία. Οι πολίτες όμως γνωρί-
ζουν καλά ότι εξουσία χωρίς λογοδοσία δεν
νοείται σε μια ώριμη και λειτουργική δημο-
κρατία, για αυτό και γυρίζουν οριστικά και
αμετάκλητα την πλάτη στην κυβέρνηση του

κ. Μητσοτάκη. Πλέον έχουν διέξοδο, το
ισχυρό ΠΑΣΟΚ.

Ένα από τα μεγάλα θεσμικά ζητήματα για
τα οποία θα κληθείτε να πάρετε θέση το
επόμενο διάστημα είναι η εκλογή προσώ-
που για την Προεδρία της Δημοκρατίας.
Με ποια λογική θα κινηθεί το ΠΑΣΟΚ;

Θα μου επιτρέψετε να πω ότι στο ζήτημα του
Προέδρου της Δημοκρατίας έχει αναπτυχθεί
με ευθύνη της κυβέρνησης μια παραφιλολο-
γία που αδικεί, αν δεν προσβάλλει κιόλας,
τον θεσμό και το πρόσωπο της Προέδρου. Το
ζήτημα αυτό δεν αποτελεί προνομιακό πεδίο
για εσωκομματικά ξεκαθαρίσματα λογαρια-
σμών, ούτε ενδείκνυται για τον εξευμενισμό
της δεξιάς πτέρυγας της Νέας Δημοκρατίας.
Απαιτεί μια θεσμική σοβαρότητα που η πλει-
οψηφία, που έχει και τον πρώτο λόγο, δεν
έχει μέχρι στιγμής επιδείξει. Εμείς τιμούμε
τον θεσμό και το πρόσωπο της Προέδρου.
Πιστεύουμε ως θέση αρχής και για λόγους
ισορροπίας του πολιτικού συστήματος πως
δεδομένου ότι κυβερνά η συντηρητική πα-
ράταξη, ο Πρόεδρος θα πρέπει να προέρχε-
ται από τον χώρο της Κεντροαριστεράς και σε
αυτό το πλαίσιο θα κινηθούμε σθεναρά, όταν
το θέμα καταστεί θεσμικά ώριμο και επίκαι-
ρο. Προφανώς κάθε πρόσωπο έχει και το αυ-
τοτελές φορτίο του και αυτό αξιολογείται.

ΚΩΣΤΑΣ ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ
Εκπρόσωπος Τύπου ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ

«Ας μη γελιόμαστε, 
ο κ. Μητσοτάκης 

δεν επιδιώκει 
καμία συναίνεση»

στον Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλο

aantonopoulos10@gmail.com 
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Ο υφυπουργός Υγείας Μάριος
Θεμιστοκλέους γεννήθηκε το
1976 στη Λευκωσία, δύο χρό-

νια μετά την τουρκική εισβολή. Η κατα-
γωγή της οικογένειάς του είναι από τη
Λάπηθο της κατεχόμενης Κερύνειας.
Μετά την επέμβαση του «Αττίλα», οι δι-
κοί του αναγκάστηκαν ως πρόσφυγες
να εγκατασταθούν στη Λευκωσία. 

Οι γονείς του, Σωτήρης και Φωτει-
νή, ήταν καθηγητές. «Το να μεγαλώ-
νεις με γονείς καθηγητές σού προσ-
διορίζει με άλλο τρόπο τα μαθητικά
χρόνια, οι βάσεις όμως και οι αρχές
που έδωσαν σε εμένα αλλά και στα
αδέλφια μου μας έκαναν σε μεγάλο
βαθμό να διαμορφώσουμε τον χαρα-
κτήρα που έχουμε σήμερα», μου εί-
πε, όταν τον ρώτησα πώς μεγάλωσε
στο οικογενειακό του περιβάλλον.

Μεγαλώνοντας, αφού ολοκλήρωσε
τη φοίτησή του στο Γυμνάσιο και το
Λύκειο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ’
με άριστα, κέρδισε πρώτο βραβείο σε
παγκύπριους διαγωνισμούς
και εκπροσώπησε την Κύπρο
σε διεθνείς και παγκόσμιες
Ολυμπιάδες στη χημεία και τα
μαθηματικά. Από μικρός θυμά-
ται πως ήταν ιδιαίτερα ενεργός
στα κοινά και ήταν μέλος του
Κεντρικού Μαθητικού Συμβου-
λίου. Αμέσως μετά το σχολείο
υπηρέτησε τη στρατιωτική του θητεία
και αποστρατεύτηκε με τον βαθμό του
έφεδρου ανθυπολοχαγού.

Στη συνέχεια αποφάσισε να ακολου-
θήσει κάτι που του άρεσε αρκετά,
έχοντας το αίσθημα ευθύνης και προ-
σφοράς. Εισήχθη  το 1996 στην Ιατρική

του Εθνικού Καποδιστριακού Πανεπι-
στημίου Αθηνών, όπου και δραστηριο-
ποιήθηκε πολιτικά και ήταν μέλος του
Διοικητικού Συμβουλίου του Συλλόγου

των Φοιτητών και της Γενικής Συ-
νέλευσης της Ιατρικής Σχολής.
Το 2002 αποφοίτησε και ξεκίνησε
την ειδίκευσή του στη Νευροχει-
ρουργική στο Γενικό Νοσοκομείο
της Νίκαιας, στο Πανεπιστημιακό
Γενικό Νοσοκομείο «Αττικόν» και
ακολούθως στο Γενικό Νοσοκο-
μείο «Ευαγγελισμός».

Αμέσως μετά εργάστηκε ως επιμε-
λητής νευροχειρουργός στο Λονδίνο,
στο πολύ σημαντικό Νοσοκομείο
Νευρολογίας και Νευροχειρουργι-
κής του University College of London,
αποκτώντας τεράστια επαγγελματική
εμπειρία, σε υψηλό επίπεδο.

Ακολούθησε η επιστροφή του στην
Ελλάδα, όπου εργάστηκε ως νευρο-
χειρουργός στον ιδιωτικό τομέα αλλά
και στο Γενικό Νοσοκομείο «Ευαγγε-
λισμός». Από το 2015 εργάζεται ως
επιμελητής νευροχειρουργός στο
Νοσοκομείο Παίδων «Αγία Σοφία».

Τη δύσκολη εποχή του 2010, απο-
φασίστηκε ο ορισμός του ως προ-
έδρου της Διοικητικής Επιτροπής του
Ταμείου Σύνταξης και Ασφάλισης των
Υγειονομικών. Αμέσως μετά την
εκλογή τού Κυριάκου Μητσοτάκη ως
προέδρου της ΝΔ, εντάχθηκε, τον
Φεβρουάριο του 2016, στη «γαλάζια»
παράταξη. Τότε του ανατέθηκε ο συν-
τονισμός της ομάδας εργασίας για θέ-
ματα κοινωνικής πρόνοιας στο κυ-
βερνητικό πρόγραμμα της Νέας Δη-
μοκρατίας.

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

ΜΑΡΙΟΣ 
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ

Από τη Λάπηθο της Κύπρου 
στην ελληνική πολιτική σκηνή

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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ΠΡΟΣΩΠΟΓΡΑΦΙΕΣ 23Μάριος Θεμιστοκλέους

O
ταν πήρε τα ηνία της χώρας ο πρωθυπουρ-
γός, ο Μάριος Θεμιστοκλέους ανέλαβε τον
συντονισμό των δωρεών της «Πρωτοβου-

λίας για την Υγεία» του Ιδρύματος Σταύρος Νιάρ-
χος από την προεδρία της κυβέρνησης. Από τις 6
Αυγούστου 2020 έως το 2023 ήταν γενικός γραμ-
ματέας Πρωτοβάθμιας Φροντίδας Υγείας του
υπουργείου Υγείας. Τον Σεπτέμβριο του 2020 ανέ-
λαβε τον σχεδιασμό και τον συντονισμό του εθνι-
κού εμβολιαστικού προγράμματος, της επιχείρη-
σης «Ελευθερία», που αποτελεί το μεγαλύτερο
υγειονομικό εγχείρημα που έγινε ποτέ στη χώρα,
αποδεικνύοντας ότι η Ελλάδα μπορεί να σχεδιάσει
και να υλοποιήσει επιχειρησιακά προγράμματα
αντάξια και ακόμα καλύτερα από τις υπόλοιπες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όταν εμφανίστηκε το πρώτο κρούσμα κορονοϊ-
ού στη χώρα μας στις 26 Φεβρουαρίου 2020, ανέ-
λαβε ακόμη έναν δύσκολο ρόλο, τον οποίο έπρεπε
να υπηρετήσει με συνέπεια, όπως έκανε πάντα.
Ορίστηκε πρόεδρος της Εθνικής Κεντρικής Αρχής
Προμηθειών Υγείας για τον συντονισμό για τον
εφοδιασμό της χώρας με είδη ατομικής προστα-
σίας, όπως γάντια και μάσκες για την προστασία
του υγειονομικού προσωπικού. Τελικά, η αποστο-
λή στέφθηκε με επιτυχία και η Ελλάδα έγινε από
τις πρώτες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης που
εξασφάλισαν τα απαραίτητα μέτρα ατομικής προ-
στασίας για το υγειονομικό προσωπικό της χώρας.

Στο υπουργείο Υγείας, από το 2023, όταν και του
έγινε η πρόταση από τον κ. Μητσοτάκη, διαδραμα-
τίζει σημαντικό ρόλο στην αναμόρφωση των ελλη-
νικών νοσοκομείων της χώρας. Βασικός στόχος
του είναι η αναβάθμιση του Εθνικού Συστήματος
Υγείας (ΕΣΥ) μέσω νέων σχεδίων και επενδύσεων.
Ξεκάθαρη στόχευση στο κυβερνητικό του έργο

συνιστά η βελτίωση των υποδομών και των υπηρε-
σιών, με στόχο την αποδοτικότερη διαχείριση και
συντήρηση των εγκαταστάσεων και την ενίσχυση
του ανθρώπινου δυναμικού.

Στον χρόνο από το βαρύ πρόγραμμά του που κα-
τάφερα να τον συναντήσω, τον ρώτησα σχετικά με
το όραμά του για το μέλλον: «Αυτή τη στιγμή μπο-
ρώ να σας μιλήσω για το όραμά μου για το Εθνικό
Σύστημα Υγείας, το οποίο και καλούμαι να υπηρε-
τήσω από τη θέση στην οποία βρίσκομαι. Η σκέψη
μου είναι αποκλειστικά στον τομέα αυτό. Στόχος
είναι να μπορέσουμε να εκσυγχρονίσουμε το σύ-
στημα υγείας, να διορθώσουμε τις στρεβλώσεις
που υπήρχαν και τις παθογένειες που μας ταλανί-
ζουν αρκετά χρόνια, αλλά κυρίως να προσφέρου-
με σε κάθε πολίτη πρόσβαση στην ποιοτική φρον-
τίδα που μας αξίζει».

Αγαπά πάρα πολύ την οικογένειά του. Είναι παν-
τρεμένος με την Ιουλία Κύρου με την οποία έχει τρία
παιδιά, τη Μαριαλένα, τη Φωτεινή και τον Αλέξαν-
δρο. Σε παλαιότερη συνέντευξή του είχε δηλώσει
για τη σύζυγό του: «Είχαμε την ευλογία να γνωρι-
στούμε και να κάνουμε οικογένεια νωρίς, επομένως
αναπόφευκτα οι προσωπικότητές μας συνδιαμορ-
φώθηκαν. Τη θαυμάζω για την ήρεμη δύναμη που
εκπέμπει, την υπομονή και τη σταθερότητά της».

Τα τελευταία χρόνια ασχολείται ενεργά με τον
αθλητισμό. Έχει συμμετάσχει σε πολλούς μαραθω-
νίους και σε έναν αγώνα Ironman. «Στη ζωή μου εί-
ναι αναπόσπαστο κομμάτι ο αθλητισμός, δεν πι-
στεύω ότι θα μπορούσα στη ζωή μου να υπάρξω χω-
ρίς να αθλούμαι. Έτσι όσο δύσκολο και αν είναι το
καθημερινό μου πρόγραμμα, προσπαθώ να εντάσ-
σω έστω λίγο χρόνο για να αθλούμαι και έτσι έχω
συμμετάσχει σε αρκετές αθλητικές δραστηριότητες
μέχρι σήμερα», αναφέρει για τον αθλητισμό.

Κατά τη διάρκεια της ορκωμοσίας του

Η πορεία προς το υπουργείο
Υγείας, η αγάπη για 

την οικογένεια 
και η καθημερινότητα

Αναμνήσεις από τα παιδικά χρόνια 

Η Iατρική
είναι 
η μεγάλη του
αγάπη 

Αγαπά τον αθλητισμό

Μαζί με την αγαπημένη του οικογένεια

Μαζί με τον πρωθυπουργό Κυριάκου Μητσοτάκη 

Του αρέσουν τα θαλάσσια σπορ



ΣΑΒΒΑΤΟ 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΠΟΛΙΤΙΚΗ24

Η
συνεδρίαση του Περιφερειακού
Συμβουλίου Ηπείρου έκρυβε πολ-
λές εκπλήξεις τελικά, που δεν κα-

νείς δεν πήρε είδηση ή έκαναν ότι δεν κα-
τάλαβαν. Και το σημαντικότερο είναι ότι μέ-
σα σε 1 λεπτό και 38 δευτερόλεπτα ο Κα-
χριμάνης παραδέχτηκε απολύτως την ενο-
χή του για τις «παροχές υπηρεσιών» -δη-
λαδή για τα έργα, γιατί για έργα πρόκειται-
που εμφανίζονται ξαφνικά στις αναθέσεις
που ανεβαίνουν στη Διαύγεια, αν και δεν

υπάρχουν στις αποφάσεις
της οικονομικής επιτροπής. 

Τα απέδωσε λοιπόν ο ίδιος
σε «λάθη», αναφέροντας χα-
ρακτηριστικά: «Λάθη μπορεί
να υπάρχουν σε εγγραφές
από κεκτημένη ταχύτητα.
Παράδειγμα, τους έμειναν οι
αριθμοί στο κομπιούτερ από

το προηγούμενο και νόμιζαν ότι είναι κατά-
τμηση. Αυτά διορθώνονται και δεν υπάρχει
ζήτημα ούτε στους αναδόχους ούτε προς
την υλοποίηση του φυσικού αντικειμένου».
Σε αυτό το σημείο ας κάνουμε ενός λεπτού
σιγή για τη... λογική που έπνεε τα λοίσθια!

Απανωτά «λάθη»
Το συμπέρασμα λοιπόν είναι ότι για ό,τι

στραβό εντοπίζουμε στη Διαύγεια στις
αναθέσεις του κυρίου Καχριμάνη, από την
ώρα της απόφασης μέχρι την ώρα της ανά-
θεσης και την ώρα του εντάλματος που
πρέπει να πληρωθεί, είναι «λάθη» των
υπαλλήλων σας που είναι είτε τυφλοί είτε
απρόσεκτοι, γιατί εδώ και χρόνια η Διαύ-
γεια της Ηπείρου μόνο διαυγής δεν είναι…
Αντιθέτως, βρίθει «λαθών»! Και πόσα «λά-
θη» επιτέλους έχετε σκοπό να κάνετε ή να
ανεχθείτε; Δεν είναι στραβός ο γιαλός,
εσείς αρμενίζετε στραβά!

Άλλωστε, η «καραμέλα» είναι γνωστή και
«πιπιλήθηκε» και αυτήν τη φορά… «Μπο-
ρεί ο στόχος να είμαι εγώ, όμως στην πραγ-
ματικότητα πλήττεται η εικόνα της περιφέ-
ρειας και ήταν αυτό (το έγγραφο προς το
υπουργείο Εσωτερικών για έλεγχο της νο-
μιμότητας των αποφάσεων) χρέος μου
προς τους περιφερειακούς συμβούλους
που καλούνται να αποφασίσουν και προς
τους υπηρεσιακούς παράγοντες που σχε-
διάζουν, προγραμματίζουν, εισηγούνται,
υλοποιούν και παραλαμβάνουν έργα, προ-
μήθειες και παροχή υπηρεσιών». L’ état
c’ est moi! 

Και καλά ο Καχριμάνης παραδέχτηκε τα
«λάθη» του. Η αντιπολίτευση εκείνη την
ώρα τι έκανε, έπαιζε σύσσωμη με τα κινητά
της; Κανείς δεν άκουσε, κανείς δεν κατά-
λαβε; Το σλόγκαν γνωστής εταιρείας «ξυ-
πνήστε… ώρα για ύπνο» έρχεται... γάντι!

Το απόλυτο τίποτα
Εκείνο που έχει επίσης μεγάλη σημασία

είναι ότι γενικώς δεν μάθαμε απολύτως τί-
ποτα ουσιαστικό αλλά και ανούσιο, αφού η
συνεδρίαση ήταν «τα ίδια, Παντελάκη μου,
τα ίδια, Παντελή μου». Ίσα ίσα που η αντι-
πολίτευση έπαιξε και πάλι το παιχνίδι του
Καχριμάνη και με τις δύο επερωτήσεις που
υπεβλήθησαν του έδωσαν την ευκαιρία να

απαριθμήσει μπροστά στο κοινό που τον
αποθέωνε κάθε φορά που άνοιγε το στόμα
του τα «έργα» που έχει κάνει, για να μας πει
στο τέλος ότι είναι και περήφανος που είναι
πιο «δραστήριος» από τις άλλες περιφέρει-
ες της χώρας!

Η απάντηση του περιφερειάρχη στις επι-
κρίσεις αντιπολίτευσης και μέσων ενημέ-
ρωσης συμπυκνώθηκε στον ισχυρισμό του

ότι στην Ήπειρο ισχύει η νομοθεσία που
ισχύει για κάθε περιφέρεια της χώρας.

Ούτε μεταξύ τους
δεν συνεννοούνται

Το «Κοινό των Ηπειρωτών» λοιπόν και η
«Ήπειρος Όλον» κατέθεσαν δύο παρόμοιες
επερωτήσεις για τις απευθείας αναθέσεις
και τους όρους διαφάνειας που οφείλει να
τηρεί η περιφέρεια στην ανάθεση έργων και
ενώ στην ουσία ήταν ίδιου περιεχομένου,
τέθηκαν ξεχωριστά εφόσον ο ένας εκ των
δύο επερωτώντων, ο Στέφανος Ζούμπας,
δεν συμφώνησε να συζητηθούν από κοινού.

Γιατί η αλήθεια είναι ότι η καταγραφή στα
πρακτικά της περιφέρειας μπορεί να χρη-
σιμοποιηθεί με διάφορους τρόπους, ανά-
λογα και με το αποτέλεσμα της επερώτη-
σης, οπότε γιατί να καταγραφεί ότι τα ερω-
τήματα των δύο παρατάξεων συνυποβλή-
θηκαν και απαντήθηκαν μαζί;

Έτσι, για το «Κοινό των Ηπειρωτών» ο
περιφερειακός σύμβουλος Σάββας Δημη-
τριάδης αναφέρθηκε στον μεγάλο αριθμό
απευθείας αναθέσεων της Ηπείρου, πολύ
μεγαλύτερο από όλες τις περιφέρειες της
χώρας, συνολικού προϋπολογισμού 12
εκατ. ευρώ από τις αρχές του χρόνου.

Υποστήριξε πως για όλες τις διαδικασίες
απευθείας αναθέσεων πρέπει να παρέχον-
ται από τη διοίκηση επαρκείς εξηγήσεις
και εγγυήσεις ως προς την ξεκάθαρη ανα-
γκαιότητα προσφυγής σε αυτές. Τόνισε δε
χαρακτηριστικά πως οι απευθείας αναθέ-
σεις δεν αποτελούν εργαλείο ικανοποί-
ησης πάγιων αναγκών για κάθε περιφέ-
ρεια, αλλά αυτές πρέπει να καλύπτονται με
προγραμματισμό μελετών και έργων.

«ΑΠΟΚΑΛΥΠΤΗΡΙΑ» ΣΤΟ
ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΗΠΕΙΡΟΥ

Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Παραδέχτηκε ότι οι απευθείας
αναθέσεις ανεβαίνουν 
στη Διαύγεια, αν και δεν υπάρχουν
στις αποφάσεις
της οικονομικής επιτροπής

Η απόλυτη παραδοχή
ενοχής του Καχριμάνη που

δεν πήρε κανείς χαμπάρι

Γράφει 
η Ιωάννα

Ντάνη
ioannadani@gmail.com

Η «Political» στις 3 Οκτωβρίου με εκτενέστατο 
δημοσίευμα είχε επισημάνει τα «λάθη» του 

κ. Καχριμάνη, τα οποία δεν φαίνεται να έχει διορθώσει
Εδώ και χρόνια η Διαύγεια της Ηπείρου μόνο... 

διαυγής δεν είναι. Αντιθέτως, βρίθει λαθών! «Τυφλοί» ή «απρόσεκτοι» οι υπάλληλοι της περιφέρειας;
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Σ
τη συνεδρίαση του Περιφερειακού
Συμβουλίου Ηπείρου ο επικεφαλής
της παράταξης « Ήπειρος Όλον»

Στέφανος Ζούμπας έδωσε… συγχαρητήρια
στον περιφερειάρχη επειδή σε αυτό το άτυ-
πο «πρωτάθλημα απευθείας αναθέσεων» η
Περιφέρεια Ηπείρου είναι η πρώτη με 12
εκατ. ευρώ κι έγινε έτσι πανελληνίως γνω-
στή για την απευθείας ανάθεση των 37.000
ευρώ του ειδικού συνεργάτη που θα έκλει-
νε τα πορτοπαράθυρα της περιφέρειας.

«Δεν έχετε πρόγραμμα»
Ο κ. Ζούμπας στη συνέχεια ανέφερε πως

«δεν έχετε προγραμματισμό, δεν έχετε
πρόγραμμα», ενώ το ερώτημά του ήταν ο
αριθμός των απευθείας αναθέσεων εργα-
σιών, προμηθειών και έργων και το συνολι-
κό ποσό αναθέσεων που έχει διατεθεί από
τις αρχές του χρόνου στην Ήπειρο.

«Είμαι περήφανος γιατί δεν έχουμε σχέ-
ση με καμία περιφέρεια της Ελλάδας,
αφού δεν ασχολείται κανείς άλλος με όσα
εμείς», ήταν η απάντηση Καχριμάνη και
φυσικά ούτε εδώ «έπιασαν» το υπονοού-
μενο άπαντες! Και φυσικά κατά την προ-
σφιλή του συνήθεια άρχισε να «βομβαρδί-
ζει» τους παριστάμενους με λεπτομέρειες
για όλες τις κατηγορίες των έργων που γί-
νονται με απευθείας αναθέσεις.

Ο τρόπος δε που έκλεισε τη συζήτηση
ήταν το κερασάκι στην τούρτα… «Έπεσαν
νερά, είδατε που δεν πλημμυρίσαμε; Έχει
κάνει καμία περιφέρεια σε 150 μνημεία
αναστηλώσεις για γεφύρια, μοναστήρια
και εκκλησίες; Καμία!», τόνισε ο κ. Καχρι-
μάνης και δικαιολόγησε τους συναδέλ-
φους του περιφερειάρχες που προσφεύ-
γουν στις έκτακτες διαδικασίες… Αυτούς
που αναθέτουν πολύ λιγότερα από τον ίδιο.
«Ό,τι έχουμε κάνει, το έχουμε κάνει με τη
νομοθεσία», κατέληξε ο περιφερειάρχης,
κλείνοντας τη συζήτηση για τις απευθείας
αναθέσεις.

Πάντως, η ατάκα της χρονιάς που αξίζει
να καταγραφεί και να μείνει είναι αυτή του
περιφερειάρχη, ο οποίος είπε ότι «ΔΕΝ ΕΙ-
ΜΑΙ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΡΧΗΣ ΕΠΕΙΔΗ ΤΟ ΘΕΛΩ,
ΑΛΛΑ ΕΠΕΙΔΗ ΚΑΝΩ ΔΟΥΛΕΙΑ»! Και κά-
που εκεί η λογική εξέπνευσε!

ΚΚΕ εναντίον Καχριμάνη
και κτηνοτρόφων

Για το τέλος σάς αφήσαμε αυτό που δεν
πιστεύαμε ότι θα γίνει κι όμως έγινε. Κατά
τη διάρκεια της συζήτησης για τον Γράμμο
και αφού ο «θείος Καχριμάνης» είπε «ιστο-
ρίες του βουνού και του λόγγου» και κατα-
χειροκροτούσαν οι κλακαδόροι κτηνοτρό-
φοι, πήρε τον λόγο η περιφερειακή σύμ-
βουλος Κωνσταντίνα Ζέκα της Λαϊκής Συ-
σπείρωσης και ποιος την είδε και δεν τη
φοβήθηκε, καθώς κατακεραύνωσε τα όσα

είπαν οι κτηνοτρόφοι σε σχέση με τη διά-
νοιξη του δρόμου στον προστατευόμενο
Γράμμο.

Απευθυνόμενη λοιπόν στη «μεταφερό-
μενη ομάδα σε διατεταγμένη υπηρεσία
συγκάλυψης των πραγματικών στόχων του
περιβαλλοντικού εγκλήματος στον Γράμ-
μο», όπως τους χαρακτηρίζει η Τομεακή
Επιτροπή Ιωαννίνων του ΚΚΕ, ανέφερε:
«Δεν ακούσαμε από εσάς αυτό που θεω-
ρούμε το πιο σημαντικό. Δηλαδή τι θέλου-

με να πούμε, ότι αν δεν ανοίξει ο δρόμος
στον Γράμμο, θα φύγουν οι βοσκοί και τα
κοπάδια ή από το κόστος παραγωγής φεύ-
γουν; Από το κόστος παραγωγής φεύγουν.
Λυπάμαι, αλλά στα 2.200 μέτρα, με τα λίγα
που ξέρω, με την αλπική βλάστηση δεν
μπορούν καν να βοσκήσουν τα κοπάδια».

Σε αυτό το σημείο οι κτηνοτρόφοι άρχι-
σαν να επιτίθενται φραστικά στην κυρία Ζέ-
κα, για να βάλει τα πράγματα στη θέση τους
η πρόεδρος του Περιφερειακού Συμβουλί-

ου, κυρία Μπραΐμη. Οπότε η κυρία Ζέκα
συνέχισε μεταξύ άλλων: «Ο δρόμος στον
Γράμμο δεν θα σας μειώσει ούτε την τιμή
του ρεύματος ούτε την τιμή του πετρελαίου
ούτε την τιμή των ζωοτροφών. Εκτός και αν
αυτά είναι δευτερεύοντα και ο δρόμος στον
Γράμμο είναι το κύριο».

«Μεταφερόμενη ομάδα
σε διατεταγμένη υπηρεσία»

Όπως αναφέρει η ανακοίνωση του ΚΚΕ,
«αυτήν τη δέσμευσή μας κάναμε πράξη με
την κινητοποίηση στις 13/10/2024 στην Αε-
τομηλίτσα, με τις παρεμβάσεις των εκλεγ-
μένων κομμουνιστών με τη Λαϊκή Συσπεί-
ρωση στην Περιφέρεια Ηπείρου και στον
Δήμο Κόνιτσας, με επερώτηση της Κοινο-
βουλευτικής Ομάδας του Κόμματος στη
Βουλή. Απέναντι στην ομόθυμη κατακραυ-
γή των κατοίκων της περιοχής, η περιφε-
ρειακή αρχή στο περιφερειακό συμβούλιο
απελπισμένα προσπάθησε να αντιτάξει μια
μεταφερόμενη ομάδα σε διατεταγμένη
υπηρεσία συγκάλυψης των πραγματικών
στόχων του περιβαλλοντικού εγκλήματος
στον Γράμμο. Της πήρε 15 μέρες για να επι-
στρατεύσει κάθε λογής οπαδών απ’ όλη την
Ήπειρο, ενώ ελάχιστοι έχουν σχέση με το
βουνό και τους κατοίκους της περιοχής.
Είναι τέτοια η μοναξιά της που αναγκάστη-
κε να επιστρατεύσει δυνάμεις και από τη
Δυτική Μακεδονία».

Η σημερινή υπερασπιστική της γραμμή
της περιφερειακής αρχής δεν πείθει κα-
νέναν, επισημαίνει το ΚΚΕ και συμπληρώ-
νει πως «πρόκειται για μια ακόμη απέλπι-
δα προσπάθεια στο σίριαλ των αντιφάσε-
ων και των ψευδών ειδήσεων, στις οποίες
καταφεύγει για να συγκαλύψει σχεδια-
σμούς επιχειρηματικών συμφερόντων,
εκκλησιαστικών και παραστρατιωτικών
οργανώσεων».

Σφοδρή επίθεση
στο «πρωτάθλημα

απευθείας αναθέσεων» 
του περιφερειάρχη

Στιγμιότυπο από τη συνεδρίαση 
του Περιφερειακού Συμβουλίου Ηπείρου

Ο Γράμμος πριν και μετά την απόφαση του «θείου» Καχριμάνη να ανοίξει δρόμο, 
παρά τα παραμύθια που πούλησε στο Περιφερειακό Συμβούλιο 
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Ξεκίνησε η επιχείρηση εξωστρέφειας 
Τ

ο αμέσως επόμενο διάστημα θα ξεκι-
νήσουν σε κάθε νομό μικρά συνέδρια
με στόχο να σφυρηλατηθούν ακόμη

περισσότερο οι σχέσεις με τους πολίτες αλλά
κυρίως να μπορέσουν να επικοινωνήσουν
πιο σωστά τις θέσεις και τις προτάσεις του
κόμματος. Στο πλαίσιο αυτό προετοιμάζεται
και μια μεγάλη εκδήλωση για το ΑΣΕΠ, όπου
θα παρουσιαστεί μια δέσμη προτάσεων που
θα αποσκοπούν στον ουσιαστικό εκσυγχρο-
νισμό του φορέα που ίδρυσε το ΠΑΣΟΚ με
τον Σάκη Πεπονή πριν από τριάντα χρόνια. 

Στο πεδίο της Βουλής 
Ο Νίκος Ανδρουλάκης από τη δική του

πλευρά συνεχώς ανεβάζει ρυθμούς τόσο
εντός Βουλής όσο και εκτός. Ήδη για την
επόμενη εβδομάδα έχει προγραμματίσει το

πρωί της Δευτέρας να επι-
σκεφθεί την Έδεσσα για τις
εορταστικές εκδηλώσεις
της πόλης και το απόγευμα
θα είναι στην Αθήνα για την
εκδήλωση του ΤΕΕ. Την
Πέμπτη θα επισκεφθεί τη
Ρόδο, όπου θα μιλήσει στο
Συνέδριο της ΚΕΔΕ. Χθες ο

πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ συναντήθηκε με επο-
χικούς πυροσβέστες, που διαμαρτύρονται
για τη λήξη των συμβάσεών τους στο τέλος
της αντιπυρικής περιόδου. «Για εμάς είναι
μια τεράστια αδικία το γεγονός ότι μετά από
πέντε χρόνια αγώνα στην πρώτη γραμμή για
να υπερασπιστείτε ζωές, περιουσίες και τον
φυσικό πλούτο της χώρας, σήμερα βρίσκε-
στε σε καθεστώς ανεργίας, ενώ η χώρα έχει
πολύ μεγάλες ανάγκες στην πολιτική προ-
στασία», επισήμανε ο κ. Ανδρουλάκης επα-
ναφέροντας την πρόταση που επίσημα έχει
διατυπώσει το ΠΑΣΟΚ για την αξιοποίησή
τους τον χειμώνα στον τομέα της πρόληψης.
«Δεν σας χρειαζόμαστε μόνο τους καλοκαι-
ρινούς μήνες, αλλά και τον υπόλοιπο χρόνο
στο πλαίσιο ενός ολοκληρωμένου σχεδίου
πολιτικής προστασίας και πρόληψης, ιδιαί-
τερα στον καθαρισμό δασών αλλά και σε άλ-
λες δράσεις, στις οποίες έχετε πια πολύ με-
γάλη εμπειρία μετά τα πέντε χρόνια που
έχετε θητεύσει στον τομέα αυτό. Το ΠΑΣΟΚ
θα είναι στο πλευρό σας, το ξέρετε. Με τις
παρεμβάσεις μας στη Βουλή έχουμε θίξει
πολλές φορές αυτό το ζήτημα, διότι λόγω
κλιματικής κρίσης η χώρα χρειάζεται να
προετοιμαστεί καλύτερα. Και πρέπει να τι-
μούμε το ανθρώπινο δυναμικό, που αυτά τα
πέντε χρόνια έχει συσσωρεύσει μια πολύ
μεγάλη εμπειρία κι έχει δώσει πολύ μεγάλη
μάχη», κατέληξε ο κ. Ανδρουλάκης. 

Βολές στην κυβέρνηση 
Σε υψηλούς τόνους συνεχίζεται η αντι-

παράθεση με την κυβέρνηση. Στο στόχα-
στρο του εκπροσώπου Τύπου του ΠΑΣΟΚ
μπήκαν χθες οι κ. Σκέρτσος και Κοντογε-
ώργης με φόντο την υπόθεση με τη μη αν-
τικατάσταση του Συνηγόρου του Πολίτη.
«Το σύστημα εξουσίας πέριξ του πρωθυ-
πουργού μπορεί να μη διακρίνεται για την
αποτελεσματικότητά του στη διακυβέρνη-
ση της χώρας και την επίλυση των προβλη-
μάτων των πολιτών, θα πρέπει, όμως, να
του πιστώσουμε ότι έχει ανιχνεύσει εγκαί-
ρως την αλλαγή των συσχετισμών που
συντελείται στον χώρο του Κέντρου, το,
πάλαι και κατ’ επίφαση μόνον, προνομιακό
εκλογικό ακροατήριο του κ. Μητσοτάκη.
Ελπίζουμε στο μέλλον να διαχειριστεί την
αλλαγή αυτή με μεγαλύτερη ψυχραιμία και
λογική συνοχή», σημείωσε ο κ. Τσουκαλάς
και πρόσθεσε: «Πάει πολύ η κυβέρνηση
των υποκλοπών και της συγκάλυψης να
μιλά για εργαλειοποίηση των θεσμών. Θέ-

λει θράσος να κόπτεται η κυβέρνηση των
επιθέσεων στις ανεξάρτητες αρχές (περί-
πτωση Ράμμου) για τη λειτουργία τους. Εί-
ναι αλαζονεία να μιλά για συνταγματικά
απαιτητές υπερβάσεις στα ζητήματα των
ανεξάρτητων αρχών το κόμμα στο οποίο
επιβλήθηκε πρόστιμο από την Αρχή Προ-
στασίας Προσωπικών Δεδομένων για την
υπόθεση της διαρροής των emails των
αποδήμων».

Ο κ. Τσουκαλάς όμως άδραξε την ευκαι-
ρία να κατηγορήσει την κυβέρνηση για
προσχηματικές δηλώσεις περί συναίνε-
σης. «Ας μη γελιόμαστε, ο κ. Μητσοτάκης
καμία πραγματική συναίνεση δεν επιδιώ-
κει. Είναι εμμονικά προσηλωμένος στη νο-
μή της εξουσίας. Αυτό που ζητά δεν είναι η
συναίνεση αλλά η συνενοχή της αντιπολί-
τευσης στο διαζύγιο που έχει οριστικά
αποφασίσει να πάρει από την αξιοπιστία
και τη λογοδοσία. Οι πολίτες, όμως, γνωρί-
ζουν καλά ότι εξουσία χωρίς λογοδοσία
δεν νοείται σε μια ώριμη και λειτουργική

δημοκρατία, για αυτό και γυρίζουν οριστι-
κά και αμετάκλητα την πλάτη στην κυβέρ-
νηση του κ. Μητσοτάκη. Πλέον έχουν διέ-
ξοδο, το ισχυρό ΠΑΣΟΚ».

Την ίδια στιγμή δεν έχει περάσει απαρα-
τήρητη η αντιπολιτευτική δραστηριότητα
που επιδεικνύουν και βουλευτές που στην
προεκλογική περίοδο είχαν βγει σκληρά
απέναντι στον Νίκο Ανδρουλάκη, συμβάλ-
λοντας έτσι στην εικόνα της ενότητας. 

Ερώτηση προς το υπουργείο Παιδείας 
Ήδη ο Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος

κατέθεσε ερώτηση προς τον υπουργό Παι-
δείας ζητώντας να μην καθυστερήσει άλλο
το άνοιγμα της πλατφόρμας για τις μετα-
γραφές φοιτητών των ΑΕΙ και παραταθεί,
όπως λέει, «η αγωνία των ίδιων και των οι-
κογενειών τους, λόγω της κυβερνητικής
αβελτηρίας. Έως σήμερα οι ενδιαφερόμε-
νοι για μετεγγραφές φοιτητές και οι οικο-
γένειές τους δεν έχουν καμία επίσημη
ενημέρωση. Ζητάω από την πολιτική ηγε-
σία του υπουργείου Παιδείας το άμεσο
άνοιγμα της πλατφόρμας υποβολής αιτή-
σεων μετεγγραφών φοιτητών ΑΕΙ και της
έκδοσης των σχετικών αποτελεσμάτων».

«ΠΑΣΟΚ παντού» είναι το σύνθημα που έδωσε ο Νίκος Ανδρουλάκης
και θα χαρακτηρίζει τη στρατηγική που θα εφαρμοστεί άμεσα 

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 



από το ψηλότερο βουνό της Ελλάδος

ΔΔώσε στον εαυτό σου και πρόσφερε σε αυτούς που αγαπάς, 
το νερό που τους αξίζει, 

το νερό που έπιναν μόνο οι θεοί του Ολύμπου 

Βουλίκι, Κατερίνη 60 100 • Τηλ. 23510 27809  210 5777006 (γραφεία Αθήνας)
• www.pigiolympou.gr • email: info@pigiolympou.gr

www.pogr.gr  info@pogr.gr 
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Α
ποφασισμένος να κινήσει όλες τις προ-
βλεπόμενες εκ του νόμου διαδικασίες,
ώστε να τιμωρηθούν οι μέχρι πρότινος

προστατευόμενοι μάρτυρες και να αποκατα-
σταθεί το όνομά του δηλώνει ο πρώην ισχυρός

άνδρας της Novartis Ελλά-
δας Κωνσταντίνος Φρουζής.

Μία εβδομάδα μετά τον
αποχαρακτηρισμό των μαρ-
τύρων δημόσιου συμφέρον-
τος και την αποκάλυψη της
πραγματικής τους ταυτότη-
τας, ο πρώην αντιπρόεδρος
και γενικός διευθυντής της
Novartis στην Ελλάδα Κων-

σταντίνος Φρουζής ανακοίνωσε ότι θα προ-
σφύγει με μηνύσεις και αγωγές κατά των δύο
προσώπων που βρίσκονταν όπως σημειώνει
σε «διατεταγμένη υπηρεσία», ενώ τους χαρα-
κτηρίζει «ψευδομάρτυρες», οι οποίοι «χρησι-
μοποιήθηκαν σε έναν πόλεμο μεταξύ πολιτι-
κών κομμάτων».

«Ηθική δικαίωση»
Αναλυτικά, ο κ. Φρουζής αναφέρει στην

ανακοίνωσή του: «Χρειάστηκαν επτά σχεδόν
έτη, προκειμένου η ελληνική Δικαιοσύνη να
καταλήξει σε αυτό που από την πρώτη ημέρα
διακήρυττα με κάθε τρόπο: Ότι οι λεγόμενοι
“προστατευόμενοι μάρτυρες” της “υπόθεσης
Novartis”, δεν ήταν παρά σε διατεταγμένη υπη-
ρεσία ψευδομάρτυρες, που χρησιμοποιήθη-
καν σε έναν πόλεμο μεταξύ πολιτικών κομμά-
των, μέσω της στοχοποίησής μου και δέκα πο-
λιτικών προσώπων.

Όλα αυτά τα χρόνια, με μόνο όπλο την αλή-

θεια, αλλά με βαρύ προσωπικό, οικογενειακό
και επαγγελματικό κόστος, αντιμετώπισα με
σθένος, αξιοπρέπεια και ψυχραιμία τους εκ-
βιασμούς και κάθε δικαστική δοκιμασία, στην
οποία με ενέπλεξαν οι ψευδομάρτυρες και οι

κρυπτόμενοι υποκινητές τους.
Αποτέλεσμα του αγώνα αυτού είναι η μέχρι

σήμερα απαλλαγή μου από κάθε κατηγορία. Η
πρόσφατη απόφαση της αρμοδίας εισαγγελέ-
ως, η οποία κατέληξε στο προφανές, να άρει

δηλαδή την προστασία που απολάμβαναν οι
ψευδομάρτυρες, αποτελεί για εμένα ηθική δι-
καίωση. Ταυτόχρονα, όμως, ανοίγει ένα νέο,
μεγαλύτερο κεφάλαιο στην πολύκροτη υπόθε-
ση: αυτό της απόδοσης αστικών και ποινικών
ευθυνών, όχι μόνον στους ψευδομάρτυρες,
αλλά και σε όσους κρύβονται πίσω από αυ-
τούς».

«Ζήτημα δημοκρατίας 
για τη χώρα»

Στη συνέχεια της ανακοίνωσής του ο κ.
Φρουζής αναφέρει: «Οι ψευδομάρτυρες, όσοι
τους παρείχαν κάθε είδους συνδρομή αλλά και
όσοι τους εργαλειοποίησαν γνωρίζουν ήδη ότι
θα λογοδοτήσουν. Αυτό αποτελεί ζήτημα προ-
σωπικής δικαίωσης, αλλά και ζήτημα δημο-
κρατίας για μια χώρα, στην οποία θα μπορέ-
σουν να ζήσουν χωρίς φόβο και ντροπή τα παι-
διά μας».

Ο κ. Φρουζής μαζί με άλλα τρία στελέχη της
Novartis και τον Ν. Μανιαδάκη είχαν κατηγο-
ρηθεί αρχικά για δωροδοκίες, όμως τον Μάιο
του 2023 απαλλάχτηκαν με βούλευμα από το
Συμβούλιο Πλημμελειοδικών, καθώς από κα-
νένα στοιχείο της ανάκρισης δεν προέκυψε ότι
δωροδόκησαν πολιτικά πρόσωπα. 

Ο πρώην αντιπρόεδρος 
και γενικός διευθυντής 

της Novartis στην Ελλάδα 
ανακοίνωσε ότι θα προχωρήσει

σε μηνύσεις και αγωγές 

«Θα λογοδοτήσουν 
οι ψευδομάρτυρες που 
ήταν σε διατεταγμένη 

υπηρεσία»

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΡΟΥΖΗΣ

Χωρίς αποτέλεσμα ήταν οι προσφυγές του Δικηγορι-

κού Συλλόγου Αθηνών,  που στρέφονταν κατά των

υπουργικών αποφάσεων περί διορισμού μελών ΔΣ στην

Αρχή Διασφάλισης Απορρήτου Επικοινωνιών και του

Εθνικού Συμβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. 

Η Ολομέλεια του Συμβουλίου της Επικρατείας απέρρι-

ψε τις σχετικές αιτήσεις ακύρωσης με το σκεπτικό ότι ο

ΔΣΑ δεν νομιμοποιείται να προσφύγει κατά ατομικών δι-

οικητικών πράξεων που αφορούν συγκεκριμένα φυσικά

πρόσωπα, όπως είναι η επιλογή «τρίτων προσώπων σε

δημόσια θέση, καθόσον, υπό τις περιστάσεις αυτές, η αί-

τηση θα προσελάμβανε τον χαρακτήρα λαϊκής αγωγής».

Αναλυτικά, ο ΔΣΑ ζητούσε την ακύρωση αποφάσεων

του υπουργού Δικαιοσύνης περί διορισμού του αντιπρο-

έδρου, αναπληρωτή αντιπροέδρου, δύο τακτικών και δύο

αναπληρωματικών μελών της Αρχής Διασφάλισης του

Απορρήτου των Επικοινωνιών (ΑΔΑΕ) και την ακύρωση

αποφάσεων του υφυπουργού στον πρωθυπουργό περί

διορισμού προέδρου, αντιπροέδρου και έξι μελών του

Εθνικού Συμβουλίου Ραδιοτηλεόρασης (ΕΣΡ).

Κατά πλειοψηφία οι Σύμβουλοι της Επικρατείας έκρι-

ναν ότι ο «Κώδικας Δικηγόρων νομιμοποιεί τους εκπρο-

σωπούντες τους Δικηγορικούς Συλλόγους στην ανάλη-

ψη δράσεων αναγομένων σε ζητήματα γενικοτέρου εν-

διαφέροντος, συμπεριλαμβανομένων και δικαστικών

ενεργειών, δεν αρκεί, όμως, μόνη αυτή για τη νομιμοποί-

ηση των Δικηγορικών Συλλόγων ως διαδίκων σε δίκες

ενώπιον όλων των δικαστηρίων που αναφέρονται σε αυ-

τή και, ειδικότερα, ενώπιον του Συμβουλίου της Επικρα-

τείας για την άσκηση αιτήσεως ακυρώσεως και δη αιτή-

σεως ακυρώσεως κατά ατομικών διοικητικών πράξεων,

που αφορούν συγκεκριμένα φυσικά πρόσωπα, όπως και

στην προκειμένη περίπτωση επιλογής τρίτων προσώπων

σε δημόσια θέση, καθόσον, υπό τις περιστάσεις αυτές, η

αίτηση θα προσελάμβανε τον χαρακτήρα λαϊκής αγωγής,

όπως δεν έχει θεσμοθετηθεί από το Σύνταγμα και την οι-

κεία νομοθεσία».

Στο σκεπτικό της Ολομέλειας του ΣτΕ σημειώνεται ότι

οι επίμαχες υπουργικές αποφάσεις «δεν θίγουν τα συμ-

φέροντα των μελών του ΔΣΑ ως επαγγελματικής τάξεως

εν σχέσει προς το δικηγορικό απόρρητο, το οποίο αφορά

διάφορο ζήτημα, συναπτόμενο με την υποχρέωση εχε-

μύθειας του δικηγόρου προς τους εντολείς του χάριν της

ενίσχυσης των σχέσεων εμπιστοσύνης μεταξύ τους».

Ο Δικηγορικός Σύλλογος Αθηνών έχασε τη μάχη στο ΣτΕ για 
τους διορισμούς διοικητικών συμβουλίων στην ΑΔΑΕ και το ΕΣΡ

Γράφει η Λία
Κοντοπούλου
liakontopoulou@gmail.com



ΣΑΒΒΑΤΟ 2 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2024

ΡOLITICAL ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ29

Σ
ε νέες προκλητικές δηλώσεις προχώ-
ρησε ο πρωθυπουργός της Βόρειας Μα-
κεδονίας Χρίστιαν Μίτσκοσκι, ο οποίος

τόνισε πως σε κάθε δήλωση και συνέντευξή
του ως τώρα αποκαλεί τη χώρα «Μακεδονία»
και τους πολίτες «Μακεδόνες», για τους
οποίους, όπως είπε, «αγωνίζεται».

Αφορμή για αυτή την απάντηση στά-
θηκε η ερώτηση που του υπέβαλε ο
βουλευτής και αρχηγός του υπερεθνι-
κιστικού αντιπολιτευόμενου κόμματος
Αριστερά, Ντιμίταρ Απασίεφ, ο οποίος
αποκάλεσε τον Μίτσκοσκι «Βορειομα-
κεδόνα πρωθυπουργό» και τον κατηγόρησε ότι
ενώ παλαιότερα είχε ταχθεί αναφανδόν κατά
της Συμφωνίας των Πρεσπών, τώρα λέει ότι τη
«σέβεται».

«Έχουμε κι εμείς δικαίωμα»
Ο Μίτσκοσκι ανέφερε πως «μπορώ να σας

πω ότι πουθενά στη Συμφωνία των Πρεσπών
δεν απαγορεύεται ο προσδιορισμός “μακεδο-
νικός” ή το “Μακεδονία”. Αυτά ρυθμίζονται από
το άρθρο 7 παράγραφος 2 και 3 της συμφωνίας
και μπορούμε τελικά να συμφωνήσουμε ότι
έχουμε κι εμείς δικαίωμα να χρησιμοποιούμε
το επίθετο “μακεδονικός” όπως και αυτοί στην
Ελλάδα έχουν το ίδιο δικαίωμα», ανέφερε από
το βήμα της Βουλής της χώρας του. 

Ο Μίτσκοσκι εγκάλεσε τον Ντιμίταρ Απασίεφ
ότι υπογράφει κάθε μήνα ως βουλευτής της
«Βόρειας Μακεδονίας» για να λαμβάνει τη
βουλευτική του αποζημίωση και του καταλόγι-
σε ότι τα καλοκαίρια πηγαίνει για διακοπές στη
Χαλκιδική.

«Πάω στη Χαλκιδική, επειδή είμαι μεσαία
τάξη. Ο Απασίεφ δεν ζει από υδροηλεκτρικά
εργοστάσια όπως εσείς. Ο Απασίεφ ζει με τον
μισθό καθηγητή», ανταπάντησε ο αντιπολι-
τευόμενος βουλευτής, αφήνοντας αιχμές κατά

του πρωθυπουργού Μίτσκοσκι πως εκμεταλ-
λεύεται την ιδιότητά του ως καθηγητή (σ.σ.: εί-
ναι καθηγητής Μηχανολόγων-Μηχανικών του
Πολυτεχνείου των Σκοπίων με εξειδίκευση σε
θέματα ενέργειας) προς ίδιον όφελος.

Το εθνικιστικό αριστερό κόμμα Αρι-
στερά είδε τα ποσοστά του στις τελευ-
ταίες βουλευτικές εκλογές στη Βόρεια
Μακεδονία, που διεξήχθησαν τον πε-
ρασμένο Μάιο, να εκτοξεύονται και να

φτάνουν στο περίπου 7%. Πριν από λίγες
ημέρες η πρόεδρος της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν

απεύθυνε κάλεσμα στην κυβέρνηση της Βό-
ρειας Μακεδονίας να προχωρήσει στην τροπο-
ποίηση του Συντάγματός της, ώστε η χώρα να
ξεκινήσει τις ενταξιακές διαπραγματεύσεις με
την Ευρωπαϊκή Ένωση.

«Πρέπει να περάσουν
οι συνταγματικές αλλαγές»

«Έχουμε έναν ξεκάθαρο στόχο, το άνοιγμα
της δέσμης των ενταξιακών κεφαλαίων που
αφορά τα θεμελιώδη ζητήματα, το συντομότε-
ρο δυνατόν. Είμαστε σχεδόν σε αυτό το σημείο
που πρέπει να περάσουν οι συνταγματικές αλ-
λαγές που έχει συμφωνήσει η χώρα σας. Ελπί-
ζω πως όλες οι πολιτικές δυνάμεις της χώρας,
με κοινό διάλογο θα ενωθούν και θα κάνουν τα
απαραίτητα αποφασιστικά βήματα για την πρό-
οδο. Είμαι βέβαιη ότι μπορούμε να ξεπεράσου-
με τα εμπόδια που υπάρχουν», είπε η πρό-
εδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Η Φον ντερ Λάιεν, αναφερόμενη επίσης στο
Σχέδιο Ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για τις χώρες των Δυτικών Βαλκανίων, σημεί-
ωσε πως αυτό αποτελεί ένα είδος οδικού χάρτη
για να προσεγγίσουν οι οικονομίες των Δυτι-
κών Βαλκανίων την οικονομία της Ευρώπης
και να δοθούν στις επιχειρήσεις των χωρών

«Χρησιμοποιώ 
το όνομα Μακεδονία, 

όπως και αυτοί 
στην Ελλάδα»

αυτών η πρόσβαση και τα μέσα για να ανταγω-
νιστούν την ενιαία ευρωπαϊκή αγορά. Από τα 6
δισ. ευρώ του Σχεδίου Ανάπτυξης της ΕΕ, στη

Σερβία αναλογεί 1,6 δισ. ευρώ, στην Αλβανία
992 εκατ. ευρώ, στο Κόσοβο 883 εκατ. ευρώ
και στη Βόρεια Μακεδονία 750 εκατ. ευρώ.

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

Νέα πρόκληση από τον Σκοπιανό πρωθυπουργό - Δήλωσε 
με θράσος ότι αποκαλεί τη χώρα του «Μακεδονία» και τους πολίτες 

«Μακεδόνες» για τους οποίους, όπως είπε «αγωνίζεται»

ΑΝΙΣΤΟΡΗΤΟΣ 0  ΜΙΤΣΚΟΣΚΙ



στερα από τρεις εβδομάδες στα τα-
ραγμένα νερά του Ατλαντικού ωκεα-
νού, η φρεγάτα «Amiral Ronarc’h», η

πρώτη Belh@rra που ναυπηγήθηκε για λο-
γαριασμό του γαλλικού Πολεμικού Ναυτι-
κού, ολοκλήρωσε τον πρώτο κύκλο δοκιμών
στη θάλασσα. 

Στη διάρκειά τους (από τις 7 έως τις 25
Οκτωβρίου), το πλοίο κάλυψε απόσταση πε-
ρίπου 3.000 ναυτικών μιλίων και εξετάστη-
καν το σύστημα μάχης, οι κύριοι αισθητή-

ρες και φυσικά οι αντιδρά-
σεις του πλοίου ακόμα και
σε κατάσταση θαλάσσης 5!
Η νέα σχεδίαση του κύτους
με την ανεστραμμένη πλώ-
ρη απέδωσε εξαιρετικά, με
τα στελέχη του Marine Na-
tionale και την κατασκευά-
στρια εταιρεία Naval Group

να εντυπωσιάζονται από τις ικανότητες του
σκάφους. 

Αν και η πρώτη περίοδος δοκιμών προ-
βλέπεται να διαρκεί μερικά 24ωρα, με τους
ελέγχους να εστιάζουν κυρίως στο σύστημα
πρόωσης και στην πλατφόρμα, η πρώτη Be-
lh@rra ανταποκρίθηκε πλήρως σε όλες τις
απαιτήσεις, με αποτέλεσμα το πλήρωμα και
οι ναυπηγοί να δοκιμάζουν το σύνολο σχε-
δόν των συστημάτων του πλοίου, σε ένα κύ-
κλο δοκιμών τριών εβδομάδων που υπερέ-
βh τα συνηθισμένα.

Στη διάρκεια των πρώτων δοκιμών της
«Amiral Ronarc’h», στο πλοίο βρέθηκαν
δοκιμαστικό πλήρωμα 62 στελεχών του
γαλλικού Ναυτικού και 100-105 μέλη προ-
σωπικό των κατασκευαστών, που εντυπω-
σιάστηκαν από τη σταθερότητα του πλοίου,
χαρακτηριστικό που συνδέεται με τη σχε-
δίαση και την ανάστροφη πλώρη.

Τα πρώτα συμπεράσματα
«Με μεγάλη ικανοποίηση διαπιστώσαμε

ότι το σκάφος και όλα τα συστήματά του λει-
τουργούν σωστά». Αυτό δήλωσαν οι υπεύθυ-
νοι της Naval Group, οι οποίοι εγκαινίασαν
μια νέα προσέγγιση στον τομέα των δοκιμών,
εστιασμένη στην προετοιμασία και το έλεγχο
κάθε συστήματος ξεχωριστά. 

Το πλήρωμα είχε την ευκαιρία να αξιολο-
γήσει τη λειτουργία του CMS (συστήματος
κατεύθυνσης μάχης, όπως το SETIS 3.0). Οι
δοκιμές ξεκίνησαν με μια ανεξάρτητη προ-
σέγγιση, ενώ οι ολοκληρωμένες δοκιμές θα
γίνουν αργότερα. Αν και δεν πρόκειται για
πιστοποίηση της πλήρους αλυσίδας, εξετά-
στηκε η λειτουργία του εξοπλισμού σε επί-
πεδο που δεν είχε ξανασυμβεί.

Η φρεγάτα ενσωματώνει νέας γενιάς αισθη-
τήρες, όπως το ραντάρ Sea Fire και το σύστημα
αναγνώρισης IFF Blue Gate, τα οποία δοκιμά-
στηκαν εκτενώς. Ακόμη και το νέο PC για την
αντιμετώπιση ασύμμετρων απειλών (PCLCMA),
μια καινοτομία της Naval Group για την FDI, το
οποίο διαθέτει ειδικό χώρο πίσω από τη γέφυ-

ρα, ενεργοποιήθηκε κατά τις πρώτες δοκιμές.
Το μεταβλητό σόναρ Captas-4 και το King-

clip MK2 χρησιμοποιήθηκαν για πρώτη φορά.
Μάλιστα, σύμφωνα με πληροφορίες, η δοκιμή
Sonar δεν περιορίστηκε απλά στη λειτουργία
τους και στον τρόπο χειρισμού τους, αλλά επε-
κτάθηκε σε διαδικασίες εντοπισμού υποβρυ-
χίων και μάλιστα σε συνθήκες οι οποίες παρα-
πέμπουν σε πραγματικές επιχειρήσεις. 

Δεν παρουσιάστηκαν 
δυσλειτουργίες

Οι εικόνες που έδωσε στη δημοσιότητα το
γαλλικό Πολεμικό Ναυτικό είναι ενδεικτικές
από τις δοκιμές της «Amiral Ronarc’h» στον
Βισκαϊκό Κόλπο, στις οποίες συμμετείχε,
μεταξύ άλλων, και ένα από τα πυρηνοκίνητα
υποβρύχια του Marine Nationale.

Όσον αφορά το σύστημα πρόωσης, δεν πα-

ρουσιάστηκε καμία δυσλειτουργία και δοκιμά-
στηκε όλο το εύρος των δυνατοτήτων: χαμηλές
και υψηλές ταχύτητες, με ή χωρίς σταθεροποί-
ηση, αγκυροβόληση, εκτόξευση σκαφών, κ.λπ. 

Η πρόωση, αποτελούμενη από τέσσερις
μεγάλους κινητήρες ντίζελ MTU των 8 MW
έκαστος, που κινούν, μέσω ενός νέας γενιάς
μειωτήρα (σχεδιασμένος και κατασκευα-
σμένος από το ναυπηγείο της Naval Group
στη Νάντη-Indret), δύο άξονες με έλικες με
ρυθμιζόμενες λεπίδες, απέδωσε εξαιρετικά.
Επιτρέπει στο σκάφος, μήκους 122 μέτρων
και βάρους πάνω από 4.000 τόνους, να φτά-
σει ταχύτητα έως 27 κόμβους.

Στο πρώτο βίντεο της «Amiral Ronarc’h»
εν πλω, φαίνεται καθαρά η σπουδαία ναυπη-
γική καινοτομία που αντλείται από την αρ-
χαία ελληνική τριήρη με την ανάστροφη
πλώρη. Στην κορυφή της φρεγάτας, το νερό
ρέει ομαλά και μετατρέπεται σε σπρέι, απο-
τρέποντας τα κύματα από το να κατακλύσουν
την πλώρη και το κατάστρωμα.

Τα επόμενα βήματα 
Η πρώτη Belh@rra, αφού επέστρεψε στα

ναυπηγεία της Λοριάν, θα δεχτεί τις τελευ-
ταίες «πινελιές» και ορισμένες μικροδιορ-
θώσεις σε «πταίσματα» που παρατηρήθηκαν
στις δοκιμές εν πλω. 

Τον Δεκέμβριο θα πραγματοποιηθεί ο δεύτε-
ρος κύκλος δοκιμών στον Ατλαντικό, με τους
ναυπηγούς και το πλήρωμα να δοκιμάζουν στον
απόλυτο βαθμό κάθε τμήμα του πλοίου και φυ-
σικά τον πανίσχυρο οπλισμό του. Αφού ολοκλη-
ρωθεί και αυτό το σκέλος, η «Amiral Ronarc’h»
θα περιμένει μόνο την ημερομηνία για να ενταχ-
θεί και επίσημα στον γαλλικό στόλο. 

Ικανοποίηση στην Αθήνα
Τα πρώτα στοιχεία από τα sea trials της

πρώτης Belh@rra βρίσκονται ήδη εν γνώσει
των στελεχών του Πολεμικού Ναυτικού μας,
στο οποίο επικρατούν απόλυτη ικανοποίηση
και αισιοδοξία. Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις,
αφού ολοκληρωθούν οι δοκιμές στην πρώτη
γαλλική Belh@rra, θα πάρει σειρά η πρώτη
ελληνική. Η F601 «Κίμων» αναμένεται να
βγει στον Ατλαντικό Ωκεανό, πιθανότατα τον
Ιανουάριο του 2025. 

Αν και το χρονοδιάγραμμα προέβλεπε την
άφιξη της φρεγάτας «Κίμων» τον ερχόμενο
Μάρτιο, φαίνεται πως αυτή θα πάρει μια μι-
κρή παράταση μέχρι το καλοκαίρι, ενώ μέχρι
τέλος του έτους θα φτάσει στη Σαλαμίνα και
η δεύτερη Belh@rra, η F602 «Φορμίων»,
δημιουργώντας εντελώς διαφορετικά δεδο-
μένα για το Πολεμικό μας Ναυτικό. 
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Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com

Η «ακτινογραφία» 
της πρώτης Belh@rra 

μετά τις δοκιμές 
στον Ατλαντικό

Με επιτυχία ολοκληρώθηκε ο εν
πλω έλεγχος της γαλλικής «Amiral
Ronarc’h» - Σειρά θα πάρει η πρώτη
ελληνική φρεγάτα «Κίμων», 
πιθανότατα στις αρχές του 2025

Στις δοκιμές 
της φρεγάτας 
συμμετείχε και 
ένα πυρηνοκίνητο 
υποβρύχιο

Η γαλλική Belh@rra
«Amiral Ronarc’h»

στον Ατλαντικό Ωκεανό
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Τ
ο δικαίωμα στην ανεξάρτητη διαβίωση και ένταξη
στην κοινωνία αντικατοπτρίζει τη δικαιωματική προ-
σέγγιση της αναπηρίας και κατοχυρώνεται στο αρ.19

της Σύμβασης των ΗΕ για τα Δικαιώματα των Ατόμων με
Αναπηρία. Στόχος είναι αφενός τα άτομα με αναπηρία να
ζουν ανεξάρτητα στην κοινότητα σύμφωνα με τις επιλογές
τους και αφετέρου να συμπεριλαμβάνεται η διάσταση της
αναπηρίας σε όλες τις εκφάνσεις της κοινωνικής δραστη-
ριότητας. Εμπνευστής του κινήματος για την ανεξάρτητη
διαβίωση, που ξεκίνησε από τις ΗΠΑ τη δεκαετία του ’70,
ήταν ο Edward Roberts. Η φιλοσοφία του κινήματος ανα-
πτύχθηκε ως μια απάντηση στα παραδοσιακά μον-
τέλα αποκατάστασης που εμφορούνταν από έντονο
προστατευτικό χαρακτήρα. Η ανεξάρτητη διαβίωση
στόχευε στην ενδυνάμωση του ατόμου με αναπη-
ρία, προκειμένου να αποκτήσει τον έλεγχο της
ζωής του, να έχει την ελευθερία για πλήρη συμμε-
τοχή στην κοινωνία και να χρησιμοποιεί τις διαθέ-
σιμες υπηρεσίες, για την επίτευξη των στόχων του.
Προς την κατεύθυνση αυτή, κομβικό ρόλο διαδρα-
μάτισαν τα Κέντρα Ανεξάρτητης Διαβίωσης (Cen-
ters for Independent Living - CILs), που αρχικά
αναπτύχθηκαν στην Αμερική και αργότερα επεκτά-
θηκαν διεθνώς. Πρόκειται για φορείς που στο-
χεύουν στην προώθηση της αυτονομίας των ατό-
μων με αναπηρία, της αξιοπρεπούς τους διαβίωσης
και της ισότιμης ένταξής τους στον κοινωνικό ιστό.
Η λειτουργία τους εδράζεται στις αρχές της ανεξάρτητης
διαβίωσης, όπως την αρχή της αυτοδιάθεσης, την παροχή
ίσων ευκαιριών, την αρχή του ελέγχου από το άτομο με ανα-
πηρία των επιλογών του, καθώς και το δικαίωμα πλήρους και
ισότιμης κοινωνικής συμμετοχής. Η βασική στόχευση των
Κέντρων Ανεξάρτητης Διαβίωσης συνίσταται στην ενεργή

υποστήριξη των ατόμων με αναπηρία, να αναπτύξουν τις
απαιτούμενες δεξιότητες, προκειμένου να ζουν αυτόνομα
και να ελέγχουν τις αποφάσεις για τη ζωή τους. Σε αυτό το
πλαίσιο αποσκοπούν στην ενδυνάμωση των ίδιων των ατό-
μων με αναπηρία, με υπηρεσίες όπως συμβουλευτική και
υποστήριξη από ομοτίμους, εκπαίδευση των ωφελούμενων

των προγραμμάτων προσωπικής βοήθειας για τη
σωστή χρήση της υπηρεσίας, ενίσχυση της αυτο-
συνηγορίας, βοήθεια στη διαχείριση οικονομικών
θεμάτων, διασύνδεση των ατόμων με αναπηρία με
όλες τις κοινωνικές και υποστηρικτικές υπηρεσίες
και αναλυτική ενημέρωση για τα δικαιώματά τους.
Η φιλοσοφία τους ερείδεται στην παροχή υπηρε-
σιών μέσα στην κοινότητα με επίκεντρο τον άνθρω-
πο, έτσι ώστε να σταματήσουν να ζουν τα άτομα με
αναπηρία εγκλωβισμένα σε κλειστές δομές. Με τα
Κέντρα αυτά ενισχύεται η διαβίωση στην κοινότη-
τα, όπως η ανεξάρτητη, η υποστηριζόμενη και η
ημιαυτόνομη διαβίωση. Τα Κέντρα Ανεξάρτητης
Διαβίωσης μπορεί επίσης να παρέχουν υπηρεσίες
όπως ψυχολογική υποστήριξη, εκμάθηση δεξιοτή-
των καθημερινής διαβίωσης και χρήσης τεχνικών

βοηθημάτων, εκπαίδευση στην κινητικότητα, προγράμματα
επαγγελματικής κατάρτισης και υποστήριξης των ατόμων με
αναπηρία για την ένταξή τους στην αγορά εργασίας. 

Το πρώτο Κέντρο Ανεξάρτητης Διαβίωσης ιδρύθηκε το
1972 στο Berkeley των ΗΠΑ. Ο θεσμός επεκτάθηκε στον Κα-
ναδά, την Αυστραλία και την Ιαπωνία, ενώ αρκετές χώρες της

Ευρώπης, με πρωτοπόρους τη Σουηδία και το Ηνωμένο Βασί-
λειο, έχουν αναπτύξει Κέντρα Ανεξάρτητης Διαβίωσης σε
ποικίλα μοντέλα. 

Στη χώρα μας, η κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη θέ-
τει ως μείζονα προτεραιότητα την ενίσχυση της ορατότητας
και της κοινωνικής συμπερίληψης των ατόμων με αναπηρία.
Η αύξηση των στεγών υποστηριζόμενης διαβίωσης, η θεσμο-
θέτηση της υπηρεσίας του προσωπικού βοηθού, τα πιλοτικά
προγράμματα για την πρώιμη παρέμβαση και την υποστηρι-
ζόμενη εργασία, η πρόοδος στο πεδίο της αποϊδρυματοποί-
ησης με χαρακτηριστικότερο παράδειγμα το σταδιακό κλείσι-
μο του Παραρτήματος των Λεχαινών, αλλά και συνολικά οι
στρατηγικές επιλογές της κυβέρνησης για την αναπηρία, συ-
νιστούν ενεργητικές, προοδευτικές πολιτικές, που συμβάλ-
λουν ουσιαστικά στην προώθηση της ανεξάρτητης διαβίωσης
και εντάσσουν τη χώρα μας στον κύκλο των προηγμένων χω-
ρών σε αυτό το κρίσιμο πεδίο κοινωνικής πολιτικής. Για την
επόμενη ημέρα χρειαζόμαστε μια εθνική στρατηγική για τη
διαβίωση στην κοινότητα, στο πλαίσιο της οποίας μπορούν να
αναπτυχθούν Κέντρα Ανεξάρτητης Διαβίωσης, ενταγμένα σε
ένα εθνικό δίκτυο, έτσι ώστε να εκσυγχρονιστούν περαιτέρω
οι παρεχόμενες υπηρεσίες, να υπάρχει μεγαλύτερη συνεκτι-
κότητα και διασύνδεση με τους ωφελούμενους. Τα Κέντρα
Ανεξάρτητης Διαβίωσης μπορούν να αποτελέσουν ένα πολύ
αποτελεσματικό μέσο για την πραγμάτωση του οράματός μας,
της μετάβασης από την ιδρυματική φροντίδα στη διαβίωση
στην κοινότητα, ενισχύοντας την ορατότητα, τη συμπερίληψη
και την αξιοπρεπή διαβίωση των ατόμων με αναπηρία. 

Τ
α τραγικά και δραματικά γεγονότα στον πόλεμο της Μέ-
σης Ανατολής, όπου η κατάσταση έχει γίνει ανεξέλεγ-
κτη, αλλά και της Ουκρανίας ραγίζουν τις καρδιές μας

και κάνουν το μήνυμα της ειρήνης επίκαιρο και επιτακτικό
όσο ποτέ.

Μπορεί να τα παρακολουθούμε τηλεοπτικά και διαδι-
κτυακά από την ασφάλεια του σπιτιού μας, ωστόσο πληγώ-
νουν βαθύτατα την ανθρωπιά μας. Ο κάθε υγιώς σκεπτόμε-
νος άνθρωπος αποδοκιμάζει και καταδικάζει χωρίς δεύτε-
ρη σκέψη και απερίφραστα τις πολεμικές συγκρούσεις, έχει
σταθερή και σαφή θέση ενάντια στον πόλεμο και στη φρίκη
που προκαλεί.

Και υψώνει το λάβαρο της ειρήνης, η οποία δυστυχώς είναι
πανανθρώπινος, απραγματοποίητος πόθος, άπιαστο όνειρο.
Οι πόλεμοι συνήθως γίνονται για σκοπούς ιδιοτελείς, στο
πλαίσιο πολιτικών, εθνικών και οικονομικών συμφερόντων.

Η διακήρυξη της ειρήνης δεν πρέπει να είναι μια απλή θε-
ωρία που παραβιάζεται αλλά τρόπος ζωής ώστε το αίτημα για
αγάπη και σεβασμό των συνανθρώπων να έχει κοινωνικές
προεκτάσεις και επιπτώσεις.

Δεν είναι δυνατόν να υπάρχει ανοχή και πολύ περισσότερο
δικαιολογία για:

• Τα πτώματα αμάχων που η αποτρόπαια θέα τους σφίγγει
το στομάχι των λογικών ανθρώπων και τους κάνει να κραυγά-
σουν: «Τι δυστυχία... Φτάνει πια».

• Τα κλάματα των μικρών παιδιών που νιώθουν μέσα τους
και γύρω τους τη θανατίλα του πολέμου και βουβά αναρωτι-
ούνται: «Μα γιατί, σε τι φταίξαμε;».

• Τις κραυγές πόνου, απόγνωσης και απελπισίας που πρέ-
πει να είναι αναίσθητος κανείς για να μη βουίζουν στα αυτιά
του.

• Τις βόμβες που πέφτουν στα κτήρια και τα ρημάζουν και
σκορπίζουν τον όλεθρο.

• Τον πικρό δρόμο της προσφυγιάς για χιλιάδες ψυχές που
ζουν μια ανείπωτη τραγωδία.

• Τις απώλειες στρατιωτών στα πεδία των μαχών που «χα-
ρίζονται» στου χάρου τα δόντια, ενώ στο κατώφλι των σπιτι-
κών μάνες μαυροφορεμένες τούς καρτερούν να φανούν...

Ένας πόλεμος δεν είναι μόνο έγκλημα, είναι και
ανοησία. Ο πόλεμος μόνο νικημένους τελικά αφήνει,
αφού μετά από αυτόν καλπάζουν τρελά, σαν τους
τέσσερις καβαλάρηδες της Αποκάλυψης, η κατα-
στροφή, το πένθος, η αναρχία και η φτώχεια και στή-
νουν παντού τις μαύρες τους σημαίες. Μόνο λίγοι
επωφελούνται από τα πτώματα, πατώντας επί πτω-
μάτων.

Οι πολεμικές συρράξεις στον 20ό αλλά και στον
21ο αιώνα έδειξαν ότι τις συνόδευσαν αμέτρητα θύ-
ματα και εξαντλητικές στερήσεις, τεράστια ποσά
σκορπίστηκαν για τη διεξαγωγή τους, επέφεραν
τρομερές καταστροφές και, περισσότερο απ’ όλα, οι
θυσίες ήταν δυσανάλογα μεγαλύτερες από τα ωφελήματα...

Και φαίνεται διαχρονικά ότι η ιστορία των πολέμων, όπου
και αν έγιναν, όπου και αν γίνονται, είναι μια ιστορία ανθρώ-
πινου μακελειού.

Παρά τις ειρηνόφιλες διακηρύξεις και διαβεβαιώσεις και
τα αντιπολεμικά σύμφωνα, το φάσμα του πολέμου απλώνει
τον μαύρο, τον κατάμαυρο ίσκιο του.

Στη γη, στον ουρανό και στη θάλασσα τα τέλεια, άφθονα

και ποικίλα οπλικά μέσα σκοτώνουν, γκρεμίζουν και καίνε.
Τι κρίμα άνθρωποι και αθώες παιδικές ψυχές ανάμεσά

τους αλλά και όσα τα ανθρώπινα χέρια κατασκεύασαν,
ύψωσαν, συνάθροισαν και που αντιπροσωπεύουν μόχθο
γενεών, να ρίχνονται σαν κάρβουνο μέσα στο καμίνι του πο-
λέμου και να μεταβάλλονται σε άχρηστο καπνό και σε μά-
ταιη στάχτη.

Συλλογικά ας υπερασπιστούμε την ανθρώπινη ζωή, ας ζη-
τήσουμε ειρήνη, δικαιοσύνη, ομόνοια και αδελφοσύνη, ας

θέλουμε τους λαούς αγκαλιασμένους και όχι μισε-
μένους.

Ειρήνη δεν σημαίνει, όπως την αντιλαμβάνονται
πολλοί, απλώς διακοπή του πολέμου και προετοιμα-
σία για τον επόμενο, αλλά έχει μόνιμο χαρακτήρα
που συνδέει όλους τους ανθρώπους μεταξύ τους και
γίνεται ο σύνδεσμος της ενότητας.

Έτσι η ειρήνη λειτουργεί λυτρωτικά και απλώνεται
πέρα από όρια γεωγραφικά-διακρατικά, αλλά και
διεισδύει στα εσωτερικά, ψυχικά σύνορα του καθε-
νός μας, εκτοπίζοντας κακίες, πάθη, μίση αντιθέ-
σεις.

Ο καθένας ξεχωριστά και όλοι μαζί οφείλουμε
πάντοτε να δίνουμε τη μαρτυρία μας όσο πιο έντονα

γίνεται, απαλλαγμένη από πολιτικά βαρίδια και φαρισαϊ-
σμούς, ώστε να σταματήσουν να χτυπάνε οι πολεμικές καμ-
πάνες της συμφοράς και της απαισιοδοξίας, που κλέβουν το
γέλιο και το τραγούδι από τις καρδιές και μετατρέπουν τον
τρυγητό της χαράς σε τρυγητό της θλίψης.

Επιτέλους, ας μη συντρίβονται τα όνειρά μας κάτω από τα
αιματοβαμμένα πέλματα των πολέμων και ας μη θυσιάζονται
οι ζωές στον βωμό του παραλογισμού. 

του
Γιώργου 
Σταμάτη

Βουλευτής
Επικρατείας 

της ΝΔ

Κέντρα Ανεξάρτητης Διαβίωσης: Μέσο κοινωνικής
συμπερίληψης των ατόμων με αναπηρία

Πτώματα...

του
πατέρα 

Ηλία Μάκου
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του
Νότη Μαριά

Καθηγητής 
Θεσμών της ΕΕ 
στο Πανεπιστήμιο
Κρήτης, πρώην 
ευρωβουλευτής
και βουλευτής
Ηρακλείου
notismarias@gmail.com

Κ
όλαφος αποδείχτηκε τελικά η επίσκεψη του προ-
έδρου της Γερμανίας Φρανκ-Βάλτερ Σταϊνμάγερ
στη μαρτυρική Κάνδανο, καθώς οι συγγενείς των

θυμάτων χάλασαν τη φιέστα που είχαν ετοιμάσει οι εν Αθή-
ναις διάφοροι γερμανικοί κύκλοι που επιθυμούν να γρά-
ψουν ξανά την ιστορία και να αθωώσουν τα εγκλήματα των
ναζιστικών στρατευμάτων κατοχής, πετώντας στις καλέν-
δες το ζήτημα των γερμανικών επανορθώσεων/αποζημιώ-
σεων.

Μάλιστα η δικαιολογημένη φόρτιση των κατοίκων της
μαρτυρικής Κανδάνου χτύπησε κόκκινο, καθώς την ακρι-
βώς προηγούμενη ημέρα ο Σταϊνμάγερ είχε δηλώσει κυνι-
κά και χωρίς κανένα ίχνος ντροπής ότι για το Βερολίνο το
θέμα των γερμανικών πολεμικών επανορθώσεων/αποζη-
μιώσεων έχει δήθεν κλείσει νομικά.

Ειδικότερα απαντώντας στην Πρόεδρο της Δημοκρατίας
Κατερίνα Σακελλαροπούλου, η οποία έθεσε το θέμα των
γερμανικών οφειλών, ο herr Βάλτερ απάντησε: «Οι νομικές
μας θέσεις επί του ζητήματος των επανορθώσεων διαφέ-
ρουν και το γνωρίζετε. Εμείς είμαστε της άποψης ότι νομικά
αυτό το θέμα θεωρείται λήξαν. Ωστόσο, παραμένουμε δε-
σμευμένοι απέναντι στην ιστορική μας ευθύνη, όχι μόνο
αναφορικά με τη Θεσσαλονίκη, αλλά και αλλού. Αυτός ήταν
και ο λόγος που με ώθησε να έρθω σε επαφή με τους ενα-
πομείναντες στη Θεσσαλονίκη, με την εβραϊκή κοινότητα
και να συζητήσουμε πώς θα μπορούσαμε να δημιουργή-
σουμε ένα μνημείο για τη μνήμη των ανθρώπων που χάθη-
καν» (www.efsyn.gr 30/10/2024).

Το νέο προκλητικό γερμανικό «Nein» για τις γερμανικές
αποζημιώσεις προκάλεσε έντονες αντιδράσεις στην ελλη-

νική κοινή γνώμη και φυσικά πυροδότησε το ήδη δυναμιτι-
σμένο κλίμα που υπήρχε στην Κάνδανο ενόψει της εκεί επί-
σκεψης του Σταϊνμάγερ.

Έτσι οι κάτοικοι της μαρτυρικής Κανδάνου υποδέχτηκαν
τον Γερμανό πρόεδρο βροντοφωνάζοντας το σύνθημα «ΔΙ-
ΚΑΙΟΣΥΝΗ» την ώρα που μια εκ των συγγενών των θυμά-
των απευθυνόμενη στον herr Βάλτερ τού είπε εμφατικά:
«Δεν θέλω να πιάσω το χέρι του σφαγέα». Επίσης άλλος
απόγονος θύματος της κατοχής τού είπε: «Πριν ογδόντα
χρόνια εκτελέσατε τους γονείς μας, τώρα μας εκτελείτε για
δεύτερη φορά» (www.dnews.gr 31/10/2024). Τέλος, απευ-
θυνόμενος στον Γερμανό προέδρο, ο Μητροπολίτης Κισά-
μου και Σελίνου Αμφιλόχιος τόνισε: «Η χώρα σας όχι μόνο
δεν συμπαραστάθηκε στη χώρα μας τα χρόνια των μνημο-
νίων, αλλά την έσπρωξε στο ΔΝΤ. Και επειδή στην Πρόεδρο
της Ελληνικής Δημοκρατίας είπατε ότι είστε δεσμευμένοι
στην ιστορική σας ευθύνη, οι γερμανικές αποζημιώσεις και
το κατοχικό δάνειο είναι μια δέσμευση ιστορικής ευθύνης
της χώρας σας» (www.dnews.gr 31/10/2024).

Το «Nein» του Σταϊνμάγερ στις πολεμικές επανορθώ-
σεις/αποζημιώσεις και το κατοχικό δάνειο που οφείλει η
Γερμανία στην Ελλάδα έκαναν τον γύρο του κόσμου με τα
διεθνή μέσα να προβάλλουν με νόημα τις ελληνικές θέσεις.
Ακόμη και το τουρκικό πρακτορείο Anadolu
(www.aa.com.tr 30/10/2024), ενώ αίσθηση προκάλεσε η
προβολή των ελληνικών αξιώσεων στις ΗΠΑ προεξάρχου-
σας της «Washington Post» (www.washingtonpost.com
30/10/2024). Μάλιστα το κινεζικό πρακτορείο Xinhua επι-
σήμανε με νόημα: «Η Ελλάδα εγείρει ζήτημα αποζημιώσε-
ων του Β’ Παγκοσμίου Πολέμου κατά την επίσκεψη του
Γερμανού προέδρου» (https://english.news.cn
31/10/2024). 

Είναι γεγονός ότι όπως εξελίχθηκαν τα πράγματα το
«Nein» του Σταϊνμάγερ άναψε νέες φωτιές αντί να οδηγήσει
στο χρονοντούλαπο της ιστορίας το ζήτημα των πολεμικών
επανορθώσεων/αποζημιώσεων όπως εκτιμούσε η γερμα-
νική πλευρά. Έτσι το Βερολίνο για άλλη μια φορά υποτίμησε
το φρόνημα και την αποφασιστικότητα του ελληνικού λαού,
ο οποίος όχι μόνο δεν επαιτεί αλλά απαιτεί την πλήρη εξό-
φληση των γερμανικών επανορθώσεων/αποζημιώσεων
και του κατοχικού δανείου. 

Καθώς λοιπόν «εδώ είναι Βαλκάνια, δεν είναι παίξε γέ-
λασε», το νέο γερμανικό «Nein» όχι μόνο προκάλεσε την
ελληνική κοινή γνώμη αλλά ταυτόχρονα αύξησε τις πιέσεις
προς την πολιτική ηγεσία της χώρας να προχωρήσει απο-
φασιστικά στη διεκδίκηση των οφειλών της Γερμανίας προς
την Ελλάδα εδώ και τώρα.

Όπως είχαμε πρόσφατα τονίσει από τη στήλη αυτή για
τα 80 χρόνια από την απελευθέρωση της Αθήνας από τους
ναζί, οι οφειλές της Γερμανίας προς τη χώρα μας προέρ-
χονται από:

1) Την υποχρέωση καταβολής του υπολοίπου των επα-
νορθώσεων από τον Α’ Παγκόσμιο Πόλεμο.

2) Τις αποζημιώσεις λόγω της απώλειας κυρίως σκα-
φών (βομβαρδισμοί, τορπιλισμοί, βυθίσεις, αιχμαλωσία)
κατά την περίοδο ουδετερότητας της Ελλάδας στον Β’
Παγκόσμιο Πόλεμο, πριν την επίθεση Ιταλίας και Γερμα-
νίας εναντίον μας.

3) Τις πολεμικές επανορθώσεις που μας επιδίκασε η Διε-
θνής Διάσκεψη Ειρήνης των Παρισίων (1946) να μας πλη-

ρώσει η Γερμανία για τις καταστροφές που προξένησαν
στην ελληνική οικονομία και στη χώρα μας γενικότερα τα
κατοχικά γερμανικά στρατεύματα.

4) Την επιστροφή του αναγκαστικού κατοχικού δανείου.
5) Την καταβολή αποζημιώσεων στα θύματα των θηριω-

διών του γερμανικού στρατού κατοχής, όπως είναι η περί-
πτωση του Διστόμου κ.λπ.

6) Τις απαιτήσεις των θυμάτων που εκτελέστηκαν από
τους ναζί λόγω της εθνικοσοσιαλιστικής ιδεολογίας. Στην
τελευταία αυτή περίπτωση ανήκουν οι Έλληνες Εβραίοι, οι
τσιγγάνοι, οι ομοφυλόφιλοι κ.λπ. που εξολοθρεύθηκαν από
τους ναζί διότι θεωρούνταν σύμφωνα με τη ναζιστική ιδεο-
λογία ως κατώτερα όντα. Για την περίπτωση αυτή και μόνο
αυτή, η γερμανική πλευρά και με αφορμή την υπόθεση
Μέρτεν κατέβαλε στη χώρα μας σχετική αποζημίωση.

Επιπλέον όπως αναφέρω και στο βιβλίο μου «Το μνημό-
νιο της Χρεοκοπίας και ο Άλλος Δρόμος - Πειραματόζωο -
Η Ελλάς», σύμφωνα με τη Μαύρη Βίβλο της κατοχής ο συ-
νολικός αριθμός των θυμάτων που είχε η Ελλάδα λόγω της
γερμανικής, ιταλικής και βουλγαρικής κατοχής ανέρχονται
σε 1.106.922 ψυχές.

Ο αριθμός αυτός των θυμάτων αναλύεται ως εξής:
1) Νεκροί πολέμου 1940-41: 13.327
2) Εκτελεσμένοι (σε ολόκληρη την Ελλάδα): 56.225
3) Θανόντες όμηροι (στα γερμανικά στρατόπεδα): 105.000
4) Νεκροί από βομβαρδισμούς: 7.120
5) Νεκροί σε μάχες Εθνικής Αντίστασης (σύμφωνα με

γερμανικά στοιχεία): 20.650
6) Νεκροί στη Μέση Ανατολή: 1.100
7) Νεκροί από πείνα και σχετικές ασθένειες: 600.000, και
8) Απώλειες από υπογεννητικότητα: 300.000.
Ειδικότερα σε σχέση με τη μαρτυρική Κάνδανο, δύναμη

του 3ου τάγματος αλεξιπτωτιστών υπό τον υπολοχαγό
Χορστ Τρέμπες στις 3 Ιουνίου 1941 κατέστρεψε ολοσχερώς
το χωριό και εκτέλεσε 180 από τους κατοίκους της, καθώς
αυτοί είχαν προβάλει σθεναρή αντίσταση κατά τη διάρκεια
της Μάχης της Κρήτης το διάστημα 20-31 Μαΐου 1941, προ-
ξενώντας τον θάνατο 25 Γερμανών αλεξιπτωτιστών. 

Μάλιστα τα γερμανικά στρατεύματα κατοχής ανάρτησαν
και τις γνωστές επαίσχυντες τρεις πινακίδες που έγραφαν:
«Εδώ υπήρχε η Κάνδανος. Κατεστράφη προς εξιλασμόν
της δολοφονίας 25 Γερμανών στρατιωτών. Ως αντίποινον
των από οπλισμένων πολιτών, ανδρών και γυναικών, εκ
των όπισθεν δολοφονηθέντων Γερμανών στρατιωτών κα-
τεστράφη η Κάνδανος. Διά την κτηνώδη δολοφονίαν Γερ-
μανών αλεξιπτωτιστών, αλπινιστών και του Μηχανικού,
από άνδρας, γυναίκας, παιδιά και παπάδες μαζί και διότι
τόλμησαν να αντισταθούν κατά του Μεγάλου Ράιχ, κατε-
στράφη την 3η/6/1941 η Κάνδανος εκ θεμελίων διά να μην
επανοικοδομηθή πλέον ποτέ».

Επιπλέον ο Γερμανός στρατηγός Κουρτ Στούντεντ, που
είχε δώσει και την εντολή δολοφονίας των κατοίκων της
Κανδάνου και άλλων μαρτυρικών χωριών της Κρήτης, αντί
να εκτελεστεί για τα εγκλήματά του τελικά τη γλίτωσε, κα-
θώς δεν εκδόθηκε στην Ελλάδα. Τελικά καταδικάστηκε τον
Μάιο του 1947 από στρατοδικείο για εγκλήματα πολέμου
της Βέρμαχτ στην Κρήτη σε φυλάκιση πέντε ετών και απο-
φυλακίστηκε για λόγους υγείας το 1948!

Μετά λοιπόν από όλα αυτά τι περίμενε, άραγε, ο Σταϊνμά-
γερ επισκεπτόμενος την Κάνδανο;

Η περήφανη απάντηση της μαρτυρικής Κανδάνου στο «Nein»
του herr Σταϊνμάγερ για τις γερμανικές αποζημιώσεις
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ΡOLITICAL ΘΕΣH34

Σ
ύμφωνα με την ετήσια έκθεση ελέγχου που δημο-
σίευσε το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο (ΕΕΣ), οι
43 οργανισμοί της ΕΕ, στην πλειονότητά τους, δια-

χειρίστηκαν καλά τα οικονομικά τους το 2023. Ωστόσο, το
ΕΕΣ δεν διατύπωσε «καθαρή» γνώμη για τέσσερις οργανι-
σμούς όσον αφορά τον τρόπο με τον οποίο δαπάνησαν πό-
ρους της ΕΕ. 

Το ΕΕΣ επισημαίνει ότι οι διαδικασίες σύναψης δημόσιων
συμβάσεων παραμένουν η κύρια πηγή παρατυπιών και εντό-
πισε ζητήματα που επιδέχονται βελτίωση σε 34 οργανισμούς.

Οι 43 οργανισμοί της ΕΕ, που είναι εγκατεστημένοι σε 23
κράτη-μέλη, εκτελούν τεχνικά, επιστημονικά ή ρυθμιστικά
καθήκοντα ή υλοποιούν προγράμματα επιχειρησιακών δα-
πανών. Απασχολούν πάνω από 16.000 υπαλλήλους, σχεδόν
το ένα πέμπτο του συνολικού προσωπικού της ΕΕ. 

Οι περισσότεροι οργανισμοί χρηματοδοτούνται
σχεδόν εξ ολοκλήρου από τον προϋπολογισμό
της ΕΕ. Οι υπόλοιποι χρηματοδοτούνται μερικώς
ή πλήρως από τα τέλη και τις επιβαρύνσεις που
εισπράττουν από τις οντότητες του δημόσιου και
του ιδιωτικού τομέα που καλύπτουν οι δραστη-
ριότητές τους.

«Η χρηματοοικονομική διαχείριση των οργανι-
σμών της ΕΕ είναι καλή σε γενικές γραμμές, δεν
παύουμε όμως να εντοπίζουμε σφάλματα στις δη-
μόσιες συμβάσεις», δήλωσε ο κ. François-Roger
Cazala, μέλος τους ΕΕΣ και αρμόδιος για τον ετή-
σιο έλεγχο των οργανισμών της ΕΕ. «Θεωρούμε ότι οι δια-
δικασίες που εφαρμόζονται για την ανάθεση και την
εκτέλεση των συμβάσεων πρέπει να βελτιωθούν, προκει-
μένου να διασφαλίζεται η πλήρης συμμόρφωση με τους
ισχύοντες κανόνες και κατά τρόπο, ώστε να επιτυγχάνεται
η βέλτιστη δυνατή σχέση κόστους-οφέλους».

Το ΕΕΣ διατύπωσε «καθαρή» ελεγκτική γνώμη σχετικά
με τις πληρωμές που πραγματοποίησαν 39 από τους 43 ορ-
γανισμούς το 2023. 

Οι τέσσερις οργανισμοί (επίσης τέσσερις το 2022 και ένας
το 2021) για τους οποίους αυτό δεν ισχύει είναι το Ευρω-
παϊκό Ινστιτούτο Καινοτομίας και Τεχνολογίας (ΕΙΤ), η Ευ-
ρωπαϊκή Αρχή Εργασίας (ELA), ο Οργανισμός της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την Κυβερνοασφάλεια (ENISA)
και ο Οργανισμός της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη Λειτουρ-
γική Διαχείριση Συστημάτων ΤΠ Μεγάλης Κλίμακας στον
Χώρο Ελευθερίας, Ασφάλειας και Δικαιοσύνης (eu-LISA).

Στην περίπτωση του ΕΙΤ, η διατύπωση γνώμης
με επιφύλαξη βασίστηκε στο εκτιμώμενο επίπεδο
σφαλμάτων στις επιχορηγήσεις που διαχειρί-
στηκε, ενώ για τους υπόλοιπους τρεις οργανι-
σμούς βασίστηκε στις παρατυπίες που εντοπίσαμε
στις διαδικασίες σύναψης συμβάσεων ή στην
εκτέλεση των συμβάσεων. 

Το ΕΕΣ τονίζει ότι οι εν λόγω οργανισμοί οφεί-
λουν να δώσουν ιδιαίτερη προσοχή στους κανόνες
που προβλέπει ο δημοσιονομικός κανονισμός.

Επιπλέον, το ΕΕΣ εφιστά την προσοχή σε δια-
δικαστικές αδυναμίες που εντόπισε στα συστή-
ματα διαχείρισης και δικλίδων, όπως η απουσία

κατάλληλων ελέγχων πριν από την έγκριση πράξεων και
όσον αφορά τη μεταβίβαση αρμοδιοτήτων ή τον διαχωρι-
σμό καθηκόντων. 

Ορισμένοι οργανισμοί οφείλουν επίσης να βελτιώσουν
τη συμμόρφωσή τους με τις νόμιμες προθεσμίες για την
πραγματοποίηση των πληρωμών. Μολονότι το συνολικό
ποσό που καταβλήθηκε για τόκους υπερημερίας ήταν χα-
μηλό, η συχνότητα εμφάνισης καθυστερημένων πληρω-
μών που εντοπίσαμε σε ορισμένους οργανισμούς θα

μπορούσε να είναι επιζήμια για τη φήμη τους.
Το συνολικό ύψος των ιδίων εσόδων που εισέπραξαν ορ-

γανισμοί της ΕΕ -εξαιρουμένων των εισφορών στο Ενιαίο
Ταμείο Εξυγίανσης που εισέπραξε το Ενιαίο Συμβούλιο
Εξυγίανσης της ΕΕ- έφτασε το 1,1 δισ. ευρώ το 2023, ποσό
που αντιστοιχεί στο ένα τέταρτο περίπου του συνδυασμένου
προϋπολογισμού και των 43 οργανισμών της ΕΕ για το συγ-
κεκριμένο έτος. 

Οι ροές εσόδων ποικίλλουν (πχ, πιστοποιήσεις, αδειοδο-
τήσεις, εισφορές, τέλη καταχώρισης και δικαιώματα δια-
νοητικής ιδιοκτησίας) και ο τρόπος προσδιορισμού του
ύψους τους διαφέρει μεταξύ των οργανισμών. 

Από τους εμπλεκόμενους οργανισμούς, δεν ήταν όλοι σε
θέση να προσδιορίσουν με σαφήνεια και να γνωστοποι-
ήσουν με διαφανή τρόπο το κόστος των δραστηριοτήτων
τους, διαχωρίζοντας εκείνες από τις οποίες προκύπτουν
ίδια έσοδα από τις δραστηριότητες που χρηματοδοτούνται
από τον προϋπολογισμό της ΕΕ. 

Το κόστος αυτό έχει σημασία, ακριβώς επειδή βοηθά στη
λήψη βελτιωμένων αποφάσεων και, ιδιαίτερα, στο να δια-
σφαλιστεί ότι τα τέλη προσδιορίζονται σε τέτοιο ύψος, ώστε
να μην εμφανίζονται σημαντικά πλεονάσματα ή ελλείμματα. 

Το ΕΕΣ συνιστά, για λόγους πλήρους σαφήνειας και δια-
φάνειας, κάθε οργανισμός που εισπράττει ίδια έσοδα να δη-
μοσιοποιεί με εύληπτο τρόπο τις σχετικές πληροφορίες
στους οριστικούς ετήσιους λογαριασμούς του, στην ενοποι-
ημένη ετήσια έκθεση δραστηριοτήτων και στο ενιαίο έγ-
γραφο προγραμματισμού.

Απαιτούνται συνέπεια και προγραμματισμός για να απο-
φευχθούν παρόμοιες αστοχίες.

του
Κων/νου 

Σ. Μαργαρίτη 

Δημοσιογράφος 

Τα σφάλματα στις δημόσιες συμβάσεις 
καλά κρατούν σε οργανισμούς της ΕΕ



Εντολή στο Ανώτατο Συμβούλιο Εθνι-
κής Ασφάλειας έδωσε τη Δευτέρα ο
Αγιατολάχ Αλί Χαμενεΐ ώστε να προ-

ετοιμαστεί για επίθεση κατά του Ισραήλ, σύμ-
φωνα με τους «New York Times». Η εντολή
αυτή ήρθε αφότου εξέτασε τη ζημιά που προ-
κλήθηκε από τα ισραηλινά χτυπήματα και δια-
πίστωσε ότι είναι πολύ μεγάλη για να αγνοη-
θεί. Οι «New York Times» επικαλούνται τρεις
αξιωματούχους, οι οποίοι σημειώνουν ότι οι
στρατιωτικοί διοικητές ετοιμάζουν έναν κα-
τάλογο με δεκάδες πιθανούς στρατιωτικούς
στόχους στο Ισραήλ.

Σύμφωνα με αμερικανικό δημοσίευμα, η
επίθεση αντιποίνων είναι απίθανο να πραγμα-
τοποιηθεί πριν από τις αμερικανικές προεδρι-
κές εκλογές, καθώς η Τεχεράνη φοβάται ότι
μια νέα αύξηση των περιφερειακών εντάσε-
ων θα μπορούσε να ωφελήσει τον υποψήφιο
των Ρεπουμπλικάνων Ντόναλντ Τραμπ.

Σε ό,τι αφορά το μέτωπο της Γάζας, ο Ισραη-
λινός πρωθυπουργός Μπενιαμίν Νετανιάχου
επιμένει ότι το Ισραήλ δεν έχει λάβει καμία
πρόταση που θα περιλάμβανε την απελευθέ-
ρωση τεσσάρων ομήρων με αντάλλαγμα μια
48ωρη κατάπαυση του πυρός στην περιοχή. Ο
επικεφαλής της Μοσάντ Νταβίντ Μπαρνέα
συναντήθηκε στο Κατάρ με τον αρχηγό της
CIA Μπιλ Μπερνς και τον Καταριανό πρωθυ-
πουργό για να συζητήσουν για ένα «νέο σχέ-
διο συμφωνίας». Οι συζητήσεις «θα συνεχι-
στούν τις επόμενες μέρες μεταξύ των μεσο-
λαβητών και της Χαμάς» ώστε να εξεταστεί
κατά πόσο είναι εφικτές οι συνομιλίες και να
γίνει προσπάθεια να οδηγηθούν σε μια συμ-
φωνία, όπως πρόσθεσε το πρωθυπουργικό
γραφείο. Κατά την ίδια πηγή, το σχέδιο περι-
λαμβάνει προηγούμενες προτάσεις, αλλά
λαμβάνει υπόψη και τις πρόσφατες εξελίξεις
στην περιοχή.

Πώς τα έσπασαν
Νετανιάχου - Τραμπ

Σχετικά με τις αμερικανικές εκλογές, το

Foreign Policy κάνει μια ενδιαφέρουσα
ανάλυση και λέει ότι Νετανιάχου πάντα
ένιωθε πιο κοντά στους Ρεπουμπλικά-
νους απ’ ό,τι στους Δημοκρατικούς. Στις
εκλογές του 2012 έκανε γνωστή την προ-
τίμησή του για τον γερουσιαστή Μιτ Ρό-
μνεϊ έναντι του Μπαράκ Ομπάμα. Ο Ρό-
μνεϊ έγινε δεκτός μάλιστα με τιμές αρχη-
γού κράτους σε μια επίσκεψη τον Ιούλιο
εκείνου του έτους και ο Νετανιάχου εμ-
φανίστηκε σε μια διαφήμιση κατά του Ομ-
πάμα. Στις αμέσως επόμενες εκλογές
απέφυγε να πάρει ξεκάθαρα θέση. Αλλά
όταν ο Τραμπ εξελέγη, άρχισε η συμφι-
λίωση. Ο Τραμπ θεωρούσε τον Νετανιά-
χου φίλο. Για αυτό και εξοργίστηκε όταν ο
Ισραηλινός πρωθυπουργός συνεχάρη τον

πρόεδρο Τζο Μπάιντεν για τη νίκη του στις
εκλογές το 2020. Τα επόμενα τέσσερα
χρόνια οι δύο άνδρες δεν μίλησαν. Σε μια
συνέντευξη στο «Time» τον περασμένο
Απρίλιο ο Τραμπ κατηγόρησε μάλιστα τον
Νετανιάχου για τις αποτυχίες που επέτρε-
ψαν την επίθεση της Χαμάς στο Ισραήλ
στις 7 Οκτωβρίου 2023. Μια πρόσφατη
δημοσκόπηση του Channel 12 έδειξε ότι
το 66% των Ισραηλινών θέλει  εκλογή
Τραμπ, έναντι ποσοστού 17% για τη Χάρις.
Ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας εξέ-
φρασε και παλιά τη «βαθιά ανησυχία» για
τις επιθέσεις του ισραηλινού στρατού κα-
τά των υπηρεσιών υγείας, επιμένοντας
ξανά και ξανά για το γεγονός ότι η υγει-
ονομική περίθαλψη δεν αποτελεί στόχο.

ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΟΑΣΕ ΣΤΗ ΜΑΛΤΑ
ΠΠρώτο ταξίδι Λαβρόφ
σε χώρα της ΕΕ μετά
τη ρωσική εισβολή 
στην Ουκρανία

Με το σκεπτικό ότι πλησιάζουν οι
αμερικανικές εκλογές, που θα μπο-
ρούσαν να σημάνουν μια δραστικά
διαφορετική πολιτική απέναντι
στην Ουκρανία, ο Ρώσος υπουργός
Εξωτερικών Σεργκέι Λαβρόφ σχε-
διάζει να επισκεφτεί τη Μάλτα τον
Δεκέμβριο για να συμμετάσχει σε
Υπουργικό Συμβούλιο του Οργανι-
σμού για την Ασφάλεια και τη Συ-
νεργασία στην Ευρώπη. Σύμφωνα
με τα ρωσικά μέσα ενημέρωσης, η
πρεσβεία της Μάλτας στη Ρωσία
ανέφερε πως «όλα τα κράτη-μέλη
του ΟΑΣΕ, συμπεριλαμβανομένης
της Ρωσικής Ομοσπονδίας, πρόκει-
ται να πάρουν μέρος στην υπουργι-
κή σύνοδο». Θα πρόκειται για το
πρώτο ταξίδι που θα κάνει ο επικε-
φαλής της ρωσικής διπλωματίας σε
χώρα-μέλος της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης μετά την εισβολή της Ρωσίας
στην Ουκρανία. Και όλα αυτά ενώ ο
πρόεδρος της Ουκρανίας πιέζει
τους δυτικούς ηγέτες να τον υπο-
στηρίξουν στο λεγόμενο σχέδιο νί-
κης του. Καμία χώρα δεν έχει συμ-
φωνήσει να επιτρέψει στην Ουκρα-
νία να εκτοξεύσει δυτικούς πυραύ-
λους σε στόχους βαθιά μέσα στη
Ρωσία. 
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Ξεπέρασαν τους 200 οι νεκροί από τις πλημμύρες στην Ανατο-
λική Ισπανία. Οκτώ άνθρωποι εντοπίστηκαν από τους διασώστες
σε έναν χώρο στάθμευσης. Ήταν η χειρότερη -σχετιζόμενη με
πλημμύρες- καταστροφή στη σύγχρονη ιστορία της Ισπανίας,
ενώ ο αριθμός των νεκρών είναι πλέον ο δεύτερος υψηλότερος
στην Ευρώπη μετά τις πλημμύρες της Ρουμανίας, που είχαν κο-
στίσει τη ζωή σε 209 ανθρώπους το 1970.

Μια οικογένεια ενώθηκε ξανά δύο μέρες μετά την καταστρο-
φή. Ο Φρανθίσκο Μπαϊξάουλι χρειάστηκε να διανύσει μια από-

σταση 30 χιλιομέτρων από την εργασία του στην πόλη του Αλφα-
φάρ, περπατώντας μέσα στις λάσπες μεταξύ συντριμμιών και κα-
τεστραμμένων αυτοκινήτων. Η άφιξή του προκάλεσε δάκρυα χα-
ράς στη σύζυγο και τον γιο του, οι οποίοι φοβόντουσαν για τη ζωή
του, ειδικά στις πρώτες στιγμές της κακοκαιρίας. Ο Ισπανός πρω-
θυπουργός Πέδρο Σάντσεθ κήρυξε τριήμερο εθνικό πένθος και
σε σύντομο τηλεοπτικό του διάγγελμα βεβαίωσε ότι η κυβέρνη-
ση δεν θα αφήσει «μόνους» τους πληγέντες και κάλεσε ταυτο-
χρόνως τους κατοίκους της περιοχής να παραμείνουν σε επα-

γρύπνηση. Οι επιχειρήσεις διάσωσης εφεξής «περνούν στο δεύ-
τερο στάδιο», το οποίο συνίσταται στον εντοπισμό των αγνοουμέ-
νων, όπως σημείωσε από την πλευρά της η υπουργός Άμυνας,
επισημαίνοντας ότι ο αριθμός τους παραμένει «άγνωστος». Πο-
λιτικοί της αντιπολίτευσης κατηγορούν την κυβέρνηση ότι ενήρ-
γησε πολύ αργά για να προειδοποιήσει τους κατοίκους και να
στείλει ομάδες διάσωσης, με το υπουργείο Εσωτερικών να απαν-
τά ότι οι περιφερειακές αρχές ευθύνονται για τη λήψη μέτρων
πολιτικής προστασίας.

Ισπανία: Συνεχώς ανασύρουν πτώματα - Πάνω από 200 οι νεκροί, άγνωστος ο αριθμός των αγνοουμένων
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Σύμφωνα με πηγές από τις ΗΠΑ, τα αντίποινα της Τεχεράνης είναι απίθανο
να γίνουν πριν από τις αμερικανικές προεδρικές εκλογές

Πότε πατάει το... κουμπί ο Χαμενεΐ -
Εντολή επίθεσης του Ιράν στο Ισραήλ
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Συνέχεια στην επόμενη σελίδα

Π
ού ήθελαν να χτυπήσουν οι τρομο-
κράτες; Ποιος ήταν ο στόχος υψίστης
σημασίας που ήθελαν να καταστρέ-

ψουν ολοκληρωτικά και να δημιουργήσουν
εκατόμβη νεκρών; Είχαν οργανώσει αυτό το
μεγάλο χτύπημα για την ημέρα του Πολυτε-
χνείου; Ήταν έτοιμοι να πραγματοποιήσουν
άμεσα μια τρομοκρατική ενέργεια;

Απαντήσεις σε αυτά τα
ερωτήματα αναζητούν οι
αξιωματικοί της Αντιτρομο-
κρατικής και της Κρατικής
Ασφαλείας. Το μόνο σίγου-
ρο είναι πως οι τρομοκρά-
τες είχαν στόχο να δημι-
ουργήσουν σκηνικό χάους,
θέλοντας να δηλώσουν εμ-

φατικά πως το «αντάρτικο πόλης» ενισχύεται
και ο μόνος σκοπός τους είναι να δημιουργή-
σουν ανασφάλεια και φόβο. Δεν τους βγήκε
όμως. Ισοπέδωσαν από «λανθασμένο χειρι-
σμό» τον χώρο που φέρεται να ήταν η αποθή-
κη-γιάφκα τους και ευτυχώς δεν θρηνήσαμε
αθώα θύματα από την έκρηξη.

Οι πιθανοί στόχοι
Ο στόχος που είχαν οι τρομοκράτες είναι

πλέον ο γρίφος που καλούνται να λύσουν οι
Αρχές. Ένας στόχος υψίστης σημασίας και
συμβολισμού για τους τρομοκράτες. Σε αυτό το
συμπέρασμα καταλήγουν οι έρευνες, καθώς
από τα πρώτα στοιχεία φαίνεται πως η ποσότη-
τα της εκρηκτικής ύλης που υπήρχε στο διαμέ-
ρισμα ήταν τεράστια. Ο στόχος τους εικάζεται
βάσει του σημείου της γιάφκας πως θα ήταν σε
κοντινή απόσταση προκειμένου να διαφύγουν
με τα πόδια σε μια πυκνοκατοικημένη περιοχή

προκειμένου να περάσουν απαρατήρητοι. Όσο
για το πού ήθελαν να χτυπήσουν; Πρόκειται για
την ισραηλινή πρεσβεία ή για εκείνη των ΗΠΑ;
Κοντά στο διαμέρισμά τους βρίσκονται ακόμα
η Γενική Αστυνομική Διεύθυνση Αττικής, το
υπουργείο Προστασίας του Πολίτη αλλά και
αρκετά υπουργεία.Το σίγουρο μέχρι στιγμής
είναι πως ήθελαν να προκαλέσουν μεγάλη ζη-
μιά και να «διαφημίσουν» την τρομοκρατική
τους ενέργεια. Μια ενδεχόμενη ενέργεια στην
ισραηλινή πρεσβεία θα γινόταν πρώτο θέμα σε
όλο τον κόσμο. Αυτό που επίσης αναζητούν οι
ερευνητές της Κρατικής Ασφαλείας είναι τα πι-
θανά δρομολόγια από τη γιάφκα προς την ισ-
ραηλινή πρεσβεία μέσω καμερών με σκοπό να
εντοπίσουν τα πρόσωπα που μπαινόβγαιναν
στη γιάφκα της οδού Αρκαδίας.

Η σούπερ βόμβα που ετοίμαζαν θα ήταν
τρομερής ισχύος. Ο περιορισμένος χώρος
του διαμερίσματος και η έκταση της κατα-
στροφής που προκάλεσε ο προφανής λανθα-
σμένος χειρισμός δεν αντικατοπτρίζουν την
πραγματική δύναμη ισχύος του μηχανισμού
που ετοίμαζαν. Άλλωστε, λίγες μέρες πριν
από τον εορτασμό του Πολυτεχνείου κάτι
μπορεί να «άγχωσε» τον τρομοκράτη και να
έκανε το μοιραίο λάθος.

Επίσης, αυτό που εξετάζουν οι Αρχές είναι
το ενδεχόμενο οι νεοτρομοκράτες να είναι μι-
μητές της 17Ν, οργάνωσης που πραγματοποί-
ησε σωρεία χτυπημάτων από το 1975 μέχρι το
2002, όταν και εξαρθρώθηκε.

Η γιάφκα και  τα μυστικά της
Μετά την ταυτοποίηση των προσώπων και τη

χαρτογράφηση των κινήσεων όλης της ομάδας
των Αμπελόκηπων, ο στόχος των ερευνητών
είναι να εντοπίσουν το ακριβές σημείο όπου θα
τοποθετούσαν τη σούπερ βόμβα που κατα-
σκεύαζαν οι τρομοκράτες. Και αυτό είναι η βα-
σική προτεραιότητα των ερευνητών της Αντι-
τρομοκρατικής. Πρόκειται απλώς για μια γιάφ-
κα ή για έναν στρατηγικής σημασίας χώρο,
μιας και η απόσταση και από τη ΓΑΔΑ είναι μι-
κρή; Από την ώρα που η Αντιτρομοκρατική
στοιχειοθέτησε τη σοβαρότητα της «μυστήριας
έκρηξης», δεκάδες μέλη της βγήκαν στον δρό-
μο και καθ’ όλη τη διάρκεια της νύχτας προχώ-
ρησαν σε δεκάδες προσαγωγές υπόπτων αλλά
και σε ελέγχους μέσα σε σπίτια ατόμων που
φέρεται να έχουν σχέση με υποθέσεις τρομο-
κρατίας αλλά και με τα άτομα που σχετίζονται
με το διαμέρισμα στην οδό Αρκαδίας.

Η αναζήτηση των «ενοίκων» και των ατό-
μων που μπαινόβγαιναν μέσα σε αυτό το δια-
μέρισμα είναι μεγάλης σημασίας ώστε να
ταυτοποιηθούν όλοι όσοι είχαν πρόσβαση
στο διαμέρισμα. 

Φόβοι για μια νέα… «17 Νοέμβρη»

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη

ΕΤΟΙΜΑΖΑΝ ΜΕΓΑΛΟ ΤΡΟΜΟΚΡΑΤΙΚΟ ΧΤΥΠΗΜΑ

Οι «ένοικοι» και το κοινό στοιχείο
Ο διαμελισμένος άντρας δεν έχει ακόμη ταυτοποιηθεί επίσημα. Οι Αρχές από πληροφο-

ρίες έχουν καταλήξει σε κάποια πρόσωπα που αναζητούν και έχουν επικεντρωθεί στη
συλλογή περισσότερων στοιχείων. Όπως αυτό του δράστη, όπου οι έρευνες της ΕΛΑΣ
σχετικά με την ταυτότητά του κατευθύνονται προς έναν γνωστό αντιεξουσιαστή που μένει
στην ευρύτερη του Πειραιά.

Οι ερευνητές έχουν καταλήξει σε κάποια πρόσωπα που πιθανολογούν ότι είναι ο διαμε-
λισμένος άνδρας που έκανε τον λανθασμένο χειρισμό και ανατινάχτηκε. Αν επιβεβαιωθεί
η ταυτότητά του -με βάση τα στοιχεία της Κρατικής- τότε υπάρχει ένα κοινό σημείο μεταξύ
του διαμελισμένου, της τραυματισμένης γυναίκας που νοσηλεύεται στον Ευαγγελισμό,
της δεύτερης γυναίκας που φέρεται να έμπαινε ή ακόμη και να έμενε στο διαμέρισμα αλλά
και του άνδρα που φαίνεται ως ιδιοκτήτης του διαμερίσματος και μένει στην Ολλανδία.

Το κοινό στοιχείο όλων όσοι είναι στο επίκεντρο των ερευνών είναι πως συνυπήρξαν
την ίδια περίοδο φοιτητές στο Πολυτεχνείο της Πάτρας. Μάλιστα, σύμφωνα με πληροφο-
ρίες, όλοι οι παραπάνω είχαν εμπλακεί σε επεισόδια στο Βερολίνο.

Όσον αφορά τη δεύτερη γυναίκα που φέρεται να έμπαινε στο διαμέρισμα-γιάφκα, σύμ-
φωνα με τις έρευνες βρίσκεται εδώ και λίγες μέρες στην Ολλανδία. Όπως λένε αξιόπιστες
πηγές, η δεύτερη γυναίκα είναι το άτομο που πήρε τα κλειδιά από τον Έλληνα ιδιοκτήτη
του διαμερίσματος πριν από μόλις δέκα μέρες.

Πώς συνδέονται ο Πειραιάς, 
το Βερολίνο, οι Αμπελόκηποι 
και η Πάτρα με την έκρηξη 
στο διαμέρισμα - 
Ποια ήταν η «μαύρη χήρα» 
που μπαινόβγαινε 
στη γιάφκα
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Ο
ι ερευνητές της Αντιτρομοκρατι-
κής έχουν ξεκινήσει από την
πρώτη στιγμή παράλληλη έρευνα

τόσο για τον «στόχο» όσο και για την πλή-
ρη ταυτοποίηση των μελών της ομάδας
των Αμπελόκηπων. Η δράση τους φαίνε-
ται να έχει ξεκινήσει τα τελευταία δύο
χρόνια, από τότε δηλαδή που νοίκιασαν το
διαμέρισμα.

Οι αξιωματικοί της Αντιτρομοκρατικής
βρίσκονται μπροστά σε μια τεράστιας ση-
μασίας υπόθεση και παράλληλα με τις άλ-
λες έρευνες άνοιξαν και πάλι φακέλους
με ομάδες που κινούνται στον ευρύτερο
αντιεξουσιαστικό χώρο. Άλλωστε, σύμ-
φωνα με πληροφορίες, έκτος από τις δύο
γυναίκες που φέρεται να πραγματοποι-
ούσαν «επισκέψεις» στο διαμέρισμα,
υπάρχουν πληροφορίες και για ακόμη
έναν άντρα.

Όπως λένε καλά πληροφορημένες πη-
γές, υπήρχε και άλλο ένα άτομο στο ση-
μείο. Πρόκειται για άντρα γνωστό στον
χώρο των αντιεξουσιαστών και φέρεται
να είναι ο σύντροφος της τραυματισμένης
32χρονης.

Σύμφωνα με τα πρώτα στοιχεία, η ομά-
δα αυτή είχε συγκεκριμένους και διακρι-
τούς ρόλους. Το πρόσωπο-κλειδί είναι
φυσικά ο νεκρός άντρας. Κύριο μέλημα
των Αρχών είναι η ταυτοποίηση των στοι-
χείων του μέσω DNA από το άκρο του που
βρέθηκε στον χώρο. Από την ανάλυσή του
θα διαπιστωθεί αν ο νεκρός είναι σεση-
μασμένος ή αυτός που ήδη γνωρίζουν και
ανάλογα με τα δεδομένα θα δώσουν πε-
ρισσότερα στοιχεία για ομοϊδεάτες ή «συ-
νεργάτες» του.

Η γυναίκα που νοσηλεύεται σε κρίσιμη
κατάσταση στον Ευαγγελισμό είναι 32
ετών και σεσημασμένη από το 2010. Η
Κρατική Ασφάλεια την «είχε» για συμμε-
τοχή της σε ενέργειες του αντιεξουσια-
στικού χώρου, κυρίως για συμμετοχή σε
επιθέσεις και επεισόδια. Η γυναίκα αυτή
φαίνεται να έχει πρωταγωνιστήσει σε αρ-
κετές επιθέσεις και κατά αστυνομικών
και η δράση της στον ευρύτερο αντιεξου-
σιαστικό χώρο είχε γίνει αντικείμενο
ερευνών από την Κρατική Ασφάλεια. Μά-
λιστα, το 2015 είχε συλληφθεί για επίθεση
σε πρύτανη.

Τα ευρήματα
της Αντιτρομοκρατικής

Σύμφωνα με αποκλειστικές πληροφο-
ρίες της «Political», η έκρηξη στο διαμέ-
ρισμα οφείλεται σε «υψηλά εκρηκτικά»,
όπως τα ονομάζουν, και κάποια σενάρια
θέλουν να πρόκειται ακόμη και για τρικυ-
κλικό υπεροξείδιο της ακετόνης. Πρόκει-

ται για την πιο επικίνδυνη χημεία, όπως
λένε ειδικοί. Το TCAP ή τριυπεροξείδιο
της τριακετόνης ή TATP (υπεροξυακετό-
νη) έχει σε κάποιες μορφές της την εμφά-

νιση κρυσταλλικής σκόνης. Τα περισσό-
τερα από αυτά τα στοιχεία μπορούν να
εκραγούν αν υποστούν θέρμανση, τριβή ή
και απλή διατάραξη. Το TCAP έχει ταυτο-

ποιηθεί ως το κύριο εκρηκτικό που χρη-
σιμοποιήθηκε σε τρομοκρατικές επιθέ-
σεις, όπως στο Παρίσι τον Νοέμβριο του
2015, στις Βρυξέλλες τον Μάρτιο του 2016
και στη Βαρκελώνη τον Αύγουστο του
2017. Πρόκειται για μια πολύ ευαίσθητη
χημεία και το κυριότερο στοιχείο της εί-
ναι ότι αν εκραγεί με οποιονδήποτε τρό-
πο, δεν αφήνει ίχνη.

Στα ευρήματα που έχει στη διάθεσή της
η Αντιτρομοκρατική είναι και ένας σάκος
ο οποίος ήταν προσεχτικά τοποθετημένος
μέσα σε δύο άλλες σακούλες αποστείρω-
σης (Zip) με προφανή στόχο να μην υπάρ-
χουν αποτυπώματα, ενώ βρέθηκαν και
δύο πιστόλια, ένα 9άρι κι ένα 45λαρι, γε-
μιστήρας με φυσίγγια και ψηφιακά πει-
στήρια που εξετάζονται στα εγκληματο-
λογικά εργαστήρια της ΕΛΑΣ.

Πίσω στον χρόνο οι... έρευνες
Ένα πολύ σημαντικό εύρημα για την Αν-

τιτρομοκρατική είναι ένας παλιός χρονο-
διακόπτης που παραπέμπει στην εποχή
1980-1990 και βρέθηκε μέσα στα χαλά-
σματα στον χώρο του σαλονιού. Πρόκειται
για ένα πολύ σημαντικό εύρημα καθώς
παρόμοιος χρονοδιακόπτης είχε βρεθεί
στου Ζωγράφου στις 18 Δεκεμβρίου
2023, σε μια αποτυχημένη απόπειρα να
χτυπήσουν στην καρδιά των εγκαταστά-
σεων των ΜΑΤ.

Τότε εντόπισαν μια σακούλα επί της
οδού Κοκκινοπούλου, κοντά στην έδρα
των ΜΑΤ, όπου υπήρχαν ένα τάπερ και ο
εκρηκτικός μηχανισμός που ευτυχώς δεν
εξερράγη. Σύμφωνα με πληροφορίες, ο
χρονοδιακόπτης που είχε μέσα στο τάπερ
είναι παρόμοιος με αυτόν που βρέθηκε
στο διαμέρισμα. Για αυτό και οι ερευνητές
βλέπουν πολλά κοινά στοιχεία με το πα-
ραλίγο χτύπημα στα ΜΑΤ το 2023. Ακόμη,
έχουν στα χέρια τους έγγραφα, ένα λά-
πτοπ και το κινητό που φέρεται να έχουν
εντοπίσει μέσα στο σπίτι είναι παλαιότε-
ρης τεχνολογίας και μάρκας Ηuawei.

Μάλιστα, μέσα στα ευρήματα βρέθηκαν
αρκετά προσπέκτους (διαφημιστικά φυλ-
λάδια) με φωτογραφίες κινητών παλαιάς
τεχνολογίας και εικάζεται πως έκαναν
έρευνα αγοράς για «επιχειρησιακές» συ-
σκευές τηλέφωνων που θα χρησιμοποι-
ούσαν την D DAY.

Οι αξιωματικοί της Αντιτρομοκρατικής
περιμένουν με μεγάλη αγωνία τα αποτε-
λέσματα από το DNA του νεκρού άντρα
ώστε να διαπιστώσουν αν ταιριάζει με το
ορφανό αποτύπωμα από την αποτυχημέ-
νη απόπειρα στις εγκαταστάσεις των ΜΑΤ
αλλά και από αυτά που έχουν εντοπίσει
από το χτύπημα στο υπουργείο Εργασίας.

Άνοιξαν ξανά παλιοί
φάκελοι με ομάδες
αντιεξουσιαστών

Το ισοπεδωμένο διαμέρισμα

Το ένα από τα δύο όπλα που 
βρέθηκαν στη γιάφκα διαμέρισμα

Στο παραλίγο χτύπημα
στην έδρα των ΜΑΤ 
στου Ζωγράφου στις 
18 Δεκεμβρίου 2023 
είχε βρεθεί αυτός 
ο χρονοδιακόπτης, 
ο οποίος είναι 
παρόμοιος με εκείνον
που ανακάλυψε 
η Αντιτρομοκρατική 
στο διαμέρισμα-
γιάφκα των
Αμπελοκήπων
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Τ
ι θα συνέβαινε άραγε αν ο όγκος
νερού που έπεσε στη Βαλένθια
έπεφτε στην Αττική; Την απάντηση

κλήθηκε να δώσει ο διευθυντής Ερευνών
του Αστεροσκοπείου Αθηνών Χάρης Κον-
τοές μιλώντας σε τηλεοπτικό σταθμό. Πιο
συγκεκριμένα, ο κ. Κοντοές σε τηλεοπτι-
κή εκπομπή αναφέρθηκε σε ένα μοντέλο
που έχει ως βασική προϋπόθεση ότι ο
Κηφισός και οι διατομές του είναι καθα-
ρές, χωρίς μπάζα και σκουπίδια να φρά-
ζουν τη δίοδο και έξοδο του νερού.

«Ο Κηφισός χρειάζεται ετήσια συντή-
ρηση και καθαρισμό», ανέφερε μεταξύ
άλλων και συνέχισε: «Η Περιφέρεια Αττι-
κής έχει εφαρμόσει αρκετά τη μελέτη και
την έχει αξιοποιήσει για να προβεί σε κα-
θαρισμούς ήδη εδώ και δύο χρόνια. Κάθε
χρόνο πρέπει να γίνεται αυτό και ειδικό-
τερα στα εγκιβωτισμένα κομμάτια, που
είναι και αυτά που δεν βλέπουμε. Ο κίν-
δυνος που έχει μια περιοχή δεν εξαρτάται
μόνο από το πλημμυρικό κύμα και πόσο
αυτό θα επεκταθεί, αλλά και από το ποια
τρωτότητα έχουν τα χαρακτηριστικά της
περιοχής: αν έχουμε κτήρια τα οποία βρί-
σκονται πολύ κοντά στις όχθες των ανοι-
κτών ρεμάτων, αν αυτά έχουν υπόγεια ή
πιλοτές, αν τα κτήρια είναι φτιαγμένα από
υλικά πολύ ευάλωτα σε μια πλημμύρα ή
σε μια λασπορροή. Όλα αυτά τα στοιχεία
έχουν αναλυθεί σε κάθε ξεχωριστό οικο-
δομικό τετράγωνο σε όλη αυτή την περιο-

χή. Η Καλλιθέα και το Μοσχάτο είναι από
τις πιο τρωτές περιοχές», συνέχισε ο κ.
Κοντοές.

Τα δύο στοιχεία που
μας κάνουν ευάλωτους

Ερωτηθείς για το πόσο ο Κηφισός, μαζί

με τα πλευρικά αντιπλημμυρικά, μπορεί να
καλύψει τις αντιπλημμυρικές ανάγκες της
Αττικής, ο κ. Κοντοές επισήμανε: «Για τα
φυσιολογικά δεδομένα καλύπτουν σε πολύ
μεγάλο βαθμό. Σε ακραία φαινόμενα, όπως
ο “Daniel”, χρειάζονται πρόσθετα μέτρα.
Χρειάζονται πρόσθετα αντιπλημμυρικά και
να δημιουργηθούν φυσικές λύσεις, λεκά-
νες οι οποίες να συγκρατούν το νερό πριν
φτάσει στα εγκιβωτισμένα κομμάτια. Δηλα-
δή ξεκινάμε από πολύ ψηλά στην Αττική για
να φτάσουμε στις περιοχές που πλέον
πλημμυρίζουν. Πρέπει να έχουμε καθαρά
δίκτυα, καθαρά όμβρια και πρόσθετα έρ-
γα».

Εν κατακλείδι, ο κ. Κοντοές τόνισε ότι η
πυκνότητα πληθυσμού και ο μέσος όρος
ηλικίας των κατοίκων μιας περιοχής αποτε-
λούν δύο πολύ σημαντικά στοιχεία της ευα-
λωτότητάς της. «Σε φυσιολογικές συνθήκες
οι περιοχές αυτές, που είναι υψηλής ευα-
λωτότητας, έχουν αντιπλημμυρικά έργα,
αλλά σε ακραίες συνθήκες χρειάζονται
πρόσθετα αντιπλημμυρικά».

Ποιες περιοχές θα κινδύνευαν
από φαινόμενα τύπου Βαλένθια

Τι λέει ο διευθυντής Ερευνών 
του Αστεροσκοπείου Αθηνών Χάρης Κοντοές 
σχετικά με το τι θα συνέβαινε αν ο ίδιος όγκος 
νερού έπεφτε στο Λεκανοπέδιο

Ένα τρίχρονο αγοράκι είναι το αθώο θύμα της ενέδρας

που έστησαν άγνωστοι σε οικογένεια Ρομά έπειτα από

καταιγισμό πυροβολισμών από τουλάχιστον δύο όπλα.

Μία από τις τουλάχιστον 25 σφαίρες που έπεσαν εναν-

τίον του αυτοκινήτου, στο οποίο επέβαινε ο μικρός Μα-

τέο, διαπέρασαν το τζάμι στο πίσω μέρος του αυτοκινή-

του και σφηνώθηκε στο κεφαλάκι του παιδιού.

Σύμφωνα με τις πληροφορίες, δύο ήταν τα αυτοκίνητα

που προσέγγισαν το όχημα της οικογέ-

νειας στον ερημικό δρόμο της οδού Δή-

μητρος και ενώ το αυτοκίνητο ήταν ακι-

νητοποιημένο, ένα όχημα το προσέγγισε

και σταμάτησε ακριβώς δίπλα του. Σύμ-

φωνα με την κατάθεση του πατέρα στην

Αστυνομία, νωρίτερα είχε μεταφέρει τα

άλλα του δύο παιδιά στο σχολείο και ενώ

κινούνταν παράλληλα με τη λεωφόρο Σπάτων, τα οχήμα-

τα των δραστών σταμάτησαν ακριβώς δίπλα του. Οι

άγνωστοι που βρίσκονταν μέσα στα δύο οχήματα άνοι-

ξαν πυρ πυροβολώντας τόσο στο έδαφος όσο και προς το

όχημα όπου επέβαινε η οικογένεια. Μόνο μια σφαίρα

όμως ήταν αρκετή ώστε να καρφωθεί στο κεφαλάκι του

τρίχρονου.

Η ΕΛΑΣ έχει εξαπολύσει ανθρωποκυνηγητό για τον

εντοπισμό των στυγερών δολοφόνων. Η περιοχή είναι

αραιοκατοικημένη και δεν υπάρχει στο σημείο της ενέ-

δρας κάποιο οπτικό υλικό από κάμερες ώστε να εντοπι-

στεί η διαδρομή που ακολούθησαν οι δράστες. Η αναζή-

τηση όμως από γειτονικές επιχειρήσεις γύρω από το ση-

μείο ίσως δώσει στους αστυνομικούς στοιχεία. Επιτόπου

βρέθηκαν πάνω από 20 κάλυκες προερχόμενοι από πυ-

ροβόλα όπλα, ένα πιστόλι των 9 χιλιοστών και ένα ημιαυ-

τόματο όπλο μάλλον Καλάσνικοφ.

Οι αστυνομικοί προσανατολίζονται στο ενδεχόμενο οι

άγνωστοι να έχουν βρει καταφύγιο μέσα σε καταυλι-

σμούς όπου συνηθίζουν να κρύβονται. Σύμφωνα με τις

εκτιμήσεις των αστυνομικών, η υπόθεση αφορά συγκε-

κριμένες κόντρες και διαμάχες μεταξύ οικογενειών που

ζουν στη περιοχή του Μαρκόπουλου. Όσον αφορά το τρί-

χρονο, οι γονείς του το μετέφεραν τραυματισμένο στο

Κέντρο Υγείας Μαρκοπούλου και από εκεί με τη συνο-

δεία αστυνομικών μεταφέρθηκε στο νοσοκομείο Παί-

δων «Αγλαΐα Κυριακού», όπου δυστυχώς κατέληξε.

Οι κόντρες οικογενειών στον καταυλισμό του Μαρκό-

πουλου είχαν απασχολήσει την ΕΛΑΣ πολλές φορές στο

παρελθόν. Η βεντέτα μεταξύ τριών διαφορετικών οικο-

γενειών έχει πλέον ξεφύγει, καθώς από τον Ιούλιο και

μετά έχουν σημειωθεί πολύ σοβαρά επεισόδια με ξυλο-

δαρμούς, πυροβολισμούς και πυρπολισμούς σε σκηνές

που έμεναν ολόκληρες οικογένειες. Οι συλλήψεις Ρομά

της περιοχής έχουν ξεπεράσει τις 70 το τελευταίο διά-

στημα, με αποκορύφωμα τα περιστατικά του Ιουλίου

όπου υπήρξαν μέχρι και εμπρησμοί σε καταυλισμούς.

Μαρκόπουλο: Τρίχρονο αγοράκι νεκρό από σφαίρες αγνώστων που έστησαν ενέδρα σε οικογένεια Ρομά

του Nίκου 
Τσιλιπουνιδάκη

ΑΤΤΙΚΗ
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39 O μάνατζερ 
που χτίζει στόχους 
και οράματα

αΛΕΞανΔΡοΣ ΕΞαΡΧοΥ METLEN

Το απόλυτο 
success story 
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Κατά 390 φορές
αυξήθηκε η τιμή

της χρυσής λίρας 
σε 54 χρόνια! 

Κ
ατά 390 φορές ή 39.000% έχει αυξηθεί η
τιμή της χρυσής λίρας τα τελευταία 54
χρόνια, καθιστώντας το πολύτιμο μέταλ-

λο σε μια από τις πλέον αποδοτικές επενδύσεις
παγκοσμίως τον τελευταίο μισό αιώνα! Πιο συγ-
κεκριμένα, όπως προκύπτει από την επεξεργα-

σία των στοιχείων της Τραπέζης
της Ελλάδος, που παρουσιάζει
σήμερα η «Political», στις αρχές
του 1970 η τιμή της χρυσής λίρας
Ελισάβετ παλαιάς κοπής είχε
διαμορφωθεί στο 1,50 ευρώ ή 511
δραχμές. Έτσι, αν κάποιος είχε
αγοράσει τότε 100 χρυσές λίρες
αντί 150 ευρώ ή 51.056 δραχμών,

σήμερα με την τιμή πώλησης από την ΤτΕ στα
584 ευρώ έχει μια περιουσία 58.400 ευρώ ή
19.899.400 παλαιές δραχμές με βάση την ισοτι-
μία των 340,75 δραχμών ανά ευρώ, με την οποία
εισήλθε η Ελλάδα στην Ευρωζώνη! Όσοι είχαν
αγοράσει χρυσές λίρες στις αρχές της δεκαετίας

του ’60, όταν είχε μόλις 150 δραχμές ή 0,45 ευ-
ρώ, η απόδοση εκτοξεύεται στο 129.700% ή 1.297
φορές πάνω!

Σήμερα η τιμή πώλησης της λίρας από την
Τράπεζα της Ελλάδος διαμορφώνεται στα 685
ευρώ, καθώς από τότε που ξέσπασε η οικονομι-
κή κρίση στην Ελλάδα και παρατηρήθηκε ση-
μαντική στροφή στην αγορά χρυσού, μεγάλωσε
το «πέναλτι» αγοράς για να αποτραπούν κερδο-
σκοπικά παιχνίδια. Αξίζει να σημειωθεί ότι το
2021 η τιμή της χρυσής λίρας είχε διαμορφωθεί
στα 334 ευρώ, αλλά από το 2022 λόγω της ρωσι-
κής εισβολής στην Ουκρανία και στη συνέχεια
λόγω της αναταραχής στη Μέση Ανατολή διέ-
γραψε μια φρενήρη ανοδική πορεία πλησιάζον-
τας τώρα στα 600 ευρώ (τιμή πώλησης από ιδιώ-
τες) και κοντά στα 700 ευρώ (τιμή πώλησης από

την Τράπεζα της Ελλάδος). Ακόμη και όσοι αγό-
ρασαν το 2022 σε τιμές κοντά στα 400 ευρώ, σή-
μερα έχουν επιτύχει απόδοση τουλάχιστον 45%,
δηλαδή αρκετά μεγαλύτερη ακόμη και από την
απόδοση των μετοχών.

Η εκρηκτική άνοδος της τιμής της χρυσής λί-
ρας οφείλεται επίσης και στο γεγονός ότι μεγά-
λες κεντρικές τράπεζες, όπως της Κίνας, της
Ρωσίας, τη Ινδίας και άλλων, αγοράζουν συνε-
χώς μεγάλες ποσότητες χρυσού. Επιπλέον, η
πτωτική πορεία των επιτοκίων ευνοεί την άνοδο
του χρυσού, ενώ λόγω της γενικότερης γεωπο-
λιτικής αναταραχής θεωρείται ως το ασφαλέ-
στερο καταφύγιο. Σύμφωνα με τους αναλυτές, η
τιμή του πολύτιμου μετάλλου μπορεί να φτάσει
άμεσα τα 3.000 δολάρια ανά ουγκιά, κάτι που
σημαίνει ότι η τιμή της χρυσής λίρας έχει περι-
θώριο περαιτέρω ανόδου περίπου 7%, ξεπερ-
νώντας τα 600 ευρώ όταν πωλούνται από ιδιώ-
τες και στα 700 ευρώ όταν πωλητής είναι η Τρά-
πεζα της Ελλάδος.

Η πιο αποδοτική επένδυση 
των τελευταίων δεκαετιών 

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com
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Π
αρά το γεγονός ότι πριν από μερι-
κές εβδομάδες η Κάμαλα Χάρις
ήταν μπροστά στις δημοσκοπήσεις

από τον Ντόναλντ Τραμπ, πλέον φαίνεται
ότι η δυναμική των δύο διεκδικητών της
αμερικανικής προεδρίας έχει απόσταση

στο πλαίσιο του στατιστικού λάθους.
Η Χάρις συγκεντρώνει το 48% των
ψήφων και ο Τραμπ το 47%, κάποιες
πιο πρόσφατες δημοσκοπήσεις δί-
νουν ακόμη και στον Τραμπ το προ-
βάδισμα, όμως η μορφή του συστή-
ματος των ΗΠΑ -όποιος κερδίσει μια
πολιτεία λαμβάνει το σύνολο των
εκλεκτόρων- κάνει πολύ σημαντικές

τις διφορούμενες μεσοδυτικές πολιτείες ή
εκείνες που θεωρούνται προπύργια του
ενός ή του άλλου κόμματος, αλλά ενδέχε-
ται να αλλάξουν χέρια.

Τα εσωαμερικανικά οικονομικά
Για την οικονομία της Αμερικής η νίκη

του ενός ή του άλλου υποψηφίου θα σημά-
νει πολύ διαφορετικές εξελίξεις και ήδη
κάποιοι παίρνουν θέσεις που ενδέχεται να
αποκαλύπτουν την προτίμηση των traders
για τον Τραμπ. Από τους πιο χαρακτηριστι-
κούς δείκτες έχει αναδειχτεί η πορεία του
Bitcoin, που θεωρείται ότι θα είναι ο μεγα-
λύτερος κερδισμένος αν εκλεγεί ο Ρε-
πουμπλικάνος υποψήφιος. Από τον Σε-
πτέμβριο το κρυπτονόμισμα έχει ανατιμη-
θεί κατά 30,8% και χθες ήταν πάνω από τα
70.600 δολάρια, έχοντας μάλιστα ημερή-
σιες απώλειες πέριξ του 2%.

Νικητές μαζί με τον Τραμπ αναμένεται
να είναι και οι επιχειρήσεις ορυκτών καυ-
σίμων, καθώς ο πρώην πρόεδρος δεν θέ-

λει να ακούει για ΑΠΕ και βιώσιμη ανά-
πτυξη. Γενικώς πάντως ο Ντόναλντ Τραμπ
θεωρείται ένας υποστηρικτής της ελεύθε-
ρης αγοράς και άρα ευνοεί τις μεγάλες
επιχειρήσεις. 

Στον αντίποδα, η Κάμαλα Χάρις εμφανί-
ζεται ως η υποψήφια της μεσαίας τάξης
και στην αρχή της προεκλογικής της εκ-
στρατείας τόνιζε ότι θα συνέχιζε τη φορο-
λογία των μεγάλων περιουσιών και επι-
χειρήσεων στη λογική Μπάιντεν. Τελευ-
ταία όμως φαίνεται να έχει αμβλύνει κά-
πως αυτές τις δεσμεύσεις. Πάντως, έχει
υποσχεθεί φοροελαφρύνσεις για κάθε
νέα γέννηση, στήριξη των δανείων για την
απόκτηση κατοικίας και οικονομική ενί-
σχυση για τη σύσταση επιχείρησης.

Σε μια κάπως παράλογη λογική, υπέρ
της Δημοκρατικής υποψήφιας φαίνεται να
είναι οι εταιρείες που κατασκευάζουν
αμυντικό υλικό και όπλα, παρόλο που η
Κάμαλα Χάρις εμφανίζεται υπέρ των πιο

αυστηρών κανόνων κατοχής όπλων στο
εσωτερικό της χώρας. Ο λόγος που στηρί-
ζεται από την πολεμική βιομηχανία είναι
διότι δεσμεύεται ότι θα παραμείνει στο
πλευρό της Ουκρανίας και δεν θα γίνει «φί-
λη με δικτάτορες». Αντιθέτως, ο Τραμπ λέει
ότι θα τελειώσει τον πόλεμο σε 24 ώρες,
χωρίς φυσικά να εξηγεί το πώς.

Το αποτέλεσμα και η Ευρώπη
Η εμπορική σχέση ΕΕ και ΗΠΑ ξεπερνά

σε αξία το 1 τρισ. ευρώ ετησίως και όσο η
Αμερική κλείνει την πόρτα της σε κινεζικά
προϊόντα, τόσο ανοίγει χώρος για αγορές
από την Ευρώπη. Έτσι τώρα οι εξαγωγές
αγαθών που κατευθύνονται στην Αμερική
αποτελούν το 16% του συνόλου των εξαγω-
γών της ΕΕ από 12% που ήταν το 2012.

Μια εκλογή Τραμπ είναι πολύ πιθανό να
μειώσει αυτό το ποσοστό, καθώς σε μια
ομιλία του στην Πενσιλβάνια τόνισε χαρα-
κτηριστικά για τους Ευρωπαίους: «Δεν

τους αρέσουν τα αυτοκίνητά μας. Δεν τους
αρέσουν τα γεωργικά μας προϊόντα, (αλ-
λά) πουλάνε εκατομμύρια αυτοκίνητα στις
ΗΠΑ. Όχι, όχι, όχι, θα αναγκαστούν να
πληρώσουν μεγάλο τίμημα». Αυτό, σύμ-
φωνα με προβλέψεις του Εconomist In-
telligence, σημαίνει ότι ο Ρεπουμπλικά-
νος θα αυξήσει τους εισαγωγικούς δα-
σμούς από το 2% που είναι σήμερα ακόμη
και στο 10% έως το τέλος του 2025. Μια τέ-
τοια εξέλιξη θα ασκήσει ανοδική πίεση
στον πληθωρισμό της Ευρώπης, η οποία
θα βρεθεί να μην πουλά τόσο εύκολα στην
άλλη πλευρά του Ατλαντικού.

Από τους πιο απαισιόδοξους για τις εμ-
πορικές σχέσεις ΕΕ και ΗΠΑ επί Τραμπ εί-
ναι η Goldman Sachs, που εκτιμά πτώση
του ρυθμού ανάπτυξης στην Ευρώπη ακό-
μη και μιας μονάδας, κάτι πάντως που
φαίνεται δύσκολο. Το σίγουρο είναι ότι οι
πρώτοι που θα επηρεαστούν είναι η Γερ-
μανία με αγαθά και η Ιρλανδία με υπηρε-
σίες, στη συνέχεια οι χώρες τις Κεντρικής
Ευρώπης και λιγότερο η Ανατολική Ευρώ-
πη και η χώρα μας.

Σε περίπτωση πάντως που η Αμερική
με τον Τραμπ επικεφαλής ξεκινήσει έναν
εμπορικό πόλεμο με Ευρώπη και Κίνα,
αυτό ενδέχεται να επηρεάσει και τις
επενδύσεις, πιέζοντας εμφανώς την ανά-
πτυξη της Ευρωζώνης από το 2026 και
μετά. Όσον αφορά τον πόλεμο Ρωσίας -
Ουκρανίας, αν όντως ο Τραμπ αφαιρέσει
τη στήριξη των ΗΠΑ προς την Ουκρανία,
αυτό θα δώσει σήμα προς τις ευρωπαϊκές
κυβερνήσεις για αύξηση των αμυντικών
δαπανών, γεγονός που αποτελεί αντιανα-
πτυξιακή εξέλιξη.

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Τι φέρνει για την οικονομία μια νίκη του Ντόναλντ Τραμπ ή
της Κάμαλα Χάρις - Πώς οι δύο διεκδικητές μπορεί να φέρουν 

αύξηση πληθωρισμού ή συγκράτηση στην ανάπτυξη

Πώς θα επηρεάσουν
τις αγορές 

οι εκλογές στις ΗΠΑ 
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Α
ποφασισμένο εμφανίζεται το
υπουργείο Οικονομικών να αποφύ-
γει την περσινή εικόνα, όταν κατά τη

διάρκεια της περιόδου των φορολογικών
δηλώσεων οι λογιστές πίεζαν για παράταση
και επικαλούνταν σωρεία λαθών διαφόρων
υπηρεσιών του κράτους ή μεγάλων επιχει-
ρήσεων. Τα λάθη αυτά έκαναν από δύσκολη
έως και αδύνατη την έγκαιρη υποβολή των αρχι-
κών δηλώσεων ή ωθούσαν σε υποβολή διορθωτι-
κών δηλώσεων, προκαλών-
τας καθυστερήσεις και επι-
πλέον φόρτο εργασίας.
Έτσι, στο νέο φορολογικό
νομοσχέδιο που αναμένε-
ται να τεθεί σε δημόσια δια-
βούλευση την επόμενη
εβδομάδα έχουν ενταχθεί
και εντάσσονται διατάξεις
που επεκτείνουν τα πρόστιμα προς τα νομικά πρό-
σωπα (δημοσίου ή και ιδιωτικού δικαίου) που με
τα λάθη ή τις παραλείψεις τους θα οδηγήσουν σε
προβλήματα στην ομαλή ροή των επόμενων δη-
λώσεων φορολογίας.

Τα βαριά πρόστιμα
Ήδη το υπουργείο έχει αποφασίσει τη θέσπιση

ενός γενικού προστίμου 2.500 ευρώ, το οποίο θα
πληρώνει ο επικεφαλής από την τσέπη του. Όπως
είχε πει ο Κωστής Χατζηδάκης σε ραδιοφωνική
του συνέντευξη, «αν το πρόστιμο επιβληθεί στον
οργανισμό, αυτό δεν θα ενοχλεί κανέναν». Το πρό-
στιμο θα επιβάλλεται στους επικεφαλής όταν:
� Καθυστερήσουν την εγγραφή στο Ειδικό Μη-
τρώο των φορέων που είναι υποχρεωμένοι να
αποστείλουν δεδομένα στην ΑΑΔΕ ώστε να συμ-
πληρωθούν εγκαίρως τα πεδία των προσυμπλη-
ρωμένων φορολογικών δηλώσεων. Πρόκειται για
τις αποδοχές από μισθωτή εργασία, τις συντάξεις,
τις αμοιβές από επιχειρηματική δραστηριότητα,

τους παρακρατηθέντες φόρους, καθώς
επίσης τα έσοδα από τόκους καταθέσεων
ή τις δαπάνες που αποτελούν τεκμήριο.
� Χάνουν το χρονικό όριο του τέλους Φε-
βρουαρίουκαι άρα αποστέλλουν καθυστε-
ρημένα ή με λάθη τα στοιχεία των φορολο-
γουμένων που έπρεπε να διαβιβάσουν,
ενώ οι δηλώσεις έχουν ήδη ξεκινήσει.

Το πρόστιμο θα κλιμακώνεται πέρα των 2.500
ευρώ ανάλογα με το μέγεθος της επιχείρησης, ενώ

θα επιβάλλεται και προσαύ-
ξηση 50 ευρώ για κάθε μέρα
καθυστέρησης. Στους υπεύ-
θυνους που ενδέχεται να
τους επιβληθεί πρόστιμο
συμπεριλαμβάνεται ακόμη
κι ο ίδιος ο διοικητής της
ΑΑΔΕ, που μπορεί να ανα-
λάβει την ευθύνη ακόμη και

για τα τεχνικά προβλήματα που δεν θα ανακοινω-
θούν έγκαιρα ή θα αντιμετωπιστούν αργά.

Νομικά πρόσωπα
Το υπουργείο Οικονομικών ετοιμάζει την επι-

βολή ακόμη υψηλότερων προστίμων στα νομικά
πρόσωπα και κυρίως στις ιδιωτικές επιχειρήσεις,
όπως είναι οι τράπεζες, τα ιδιωτικά σχολεία, τα νο-
σοκομεία, οι κλινικές και διάφορες άλλες εταιρι-
κές οντότητες, όταν δεν μπορεί να εντοπιστεί το
φυσικό πρόσωπο που θα ευθύνεται για την απο-
στολή των στοιχείων, και αυτό διότι στον ιδιωτικό
τομέα είναι πολύ πιθανό λόγω της συχνής αλλαγής
των υπευθύνων τελικά το πρόστιμο να επιβληθεί
σε κάποιον που δεν φέρει πραγματικά την ευθύνη.

Όλα αυτά σχεδιάζονται προκειμένου οι επόμε-
νες φορολογικές δηλώσεις να κατατεθούν ομαλά
από τις 15 Μαρτίου έως τις 15 Ιουλίου χωρίς καμία
παράταση, ενώ όσο νωρίτερα υποβάλλονται οι δη-
λώσεις και εξοφλούνται εφάπαξ, τόσο μεγαλύτε-
ρη έκπτωση θα λαμβάνουν. Από 2% έως 4%.

του Κωνσταντίνου
Δαυλού

Το ψάρεμα στην ΑΑΔΕ συνεχίζεται
Σας το λέγαμε ήδη από την περασμένη εβδομάδα ότι οι «ψαρά-
δες» του Ίντερνετ έχουν αποφασίσει να μιμηθούν το Gov.gr
προκειμένου να σας αποσπάσουν τους κωδικούς πρόσβασής
σας στο TAXIS αλλά και όπου αλλού το καταφέρουν. Πλέον και
με τη βούλα η ΑΑΔΕ δημοσιοποίησε ενημερωτικό ότι στέλνον-
ται SMS και email με στόχο την υποκλοπή προσωπικών στοι-
χείων και στοιχείων τραπεζικών καρτών. Το κόλπο είναι απλό.
Προσπαθούν γραφιστικά το μήνυμα να θυμίζει μια αξιόπιστη
κρατική οντότητα και ισχυρίζονται ότι ο παραλήπτης δικαιού-
ται επιδότηση ή επιστροφή φόρου και σας παροτρύνουν να
ακολουθήσετε το link που σας στέλνουν, το οποίο σας καθοδη-
γεί σε μια πλαστή ιστοσελίδα. Για να αποφύγετε τους κινδύ-
νους η ΑΑΔΕ επιμένει να μην ακολουθείτε ποτέ τέτοια links,
αλλά να συνδέεστε μόνο μέσω της ψηφιακής πύλης
myaade.gov.gr ή της επίσημης ιστοσελίδας www.aade.gr.

Στο myDATA άπαντες από Δεκέμβριο
Με την ΑΑΔΕ πάντως δεν τελειώσαμε, καθώς χθες έστειλε σχεδόν
155.000 emails υπενθυμίζοντας σε επιχειρήσεις ότι από 1ης Δεκεμβρί-
ου υποχρεούνται να εκδίδουν ψηφιακά παραστατικά διακίνησης και να
διαβιβάζουν τα δεδομένα τους στην ψηφιακή πλατφόρμα myDATA.
Πρόκειται για εταιρείες που τα ακαθάριστα έσοδά τους υπερβαίνουν τις
200.000 ευρώ και δραστηριοποιούνται στους τομείς των καυσίμων, των
φαρμακευτικών προϊόντων και των ιατρικών αναλωσίμων, οικοδομι-
κών και συναφών υλικών, καθώς και της παραγωγής, τυποποίησης και
εμπορίας ελαιόκαρπου και ελαιόλαδου. Σε περίπτωση μη συμμόρφω-
σης, το πρόστιμο είναι 500 ευρώ ανά φορολογικό έλεγχο για απλογρα-
φικά βιβλία και 1.000 ευρώ για διπλογραφικό λογιστικό σύστημα.

Λιγότεροι φόροι, περισσότερα έσοδα
«Η Ελλάδα είχε τη μεγαλύτερη μείωση φόρων ως προς το ΑΕΠ
μεταξύ των χωρών της ΕΕ, σε 40,7 % το 2023 από 42,8 % το 2022»,
τόνισε ο υπουργός Οικονομικών Κωστής Χατζηδάκης, εξηγών-
τας ότι «παρά το γεγονός ότι προχωρούν οι πρωτοβουλίες για
την αντιμετώπιση της φοροδιαφυγής που οδηγούν σε περισσό-
τερα έσοδα, η ανάπτυξη της οικονομίας και οι 60 μειώσεις φό-
ρων που έχει εφαρμόσει η κυβέρνηση την τελευταία 5ετία οδή-
γησαν σε μείωση του ποσοστού των φόρων ως προς το ΑΕΠ». Το
σημαντικό για τον υπουργό είναι η μείωση της φοροδιαφυγής
που επιτεύχθηκε με τη διασύνδεση των ταμειακών μηχανών με
τα POS, που έχει φέρει κατά το α’ εξάμηνο του έτους 10,3% πα-
ραπάνω έσοδα από ΦΠΑ σε σχέση με το 2023 με πληθωρισμό
3%. Αυτό σημαίνει ότι το υπόλοιπο 7,3% προέρχεται από την ανά-
πτυξη και την αντιμετώπιση της φοροδιαφυγής. 

Έκλεισε λίγο η ψαλίδα επιτοκίων
Δεν φαντάζομαι ότι περίμενε κανείς με το που μειώσει τα επιτόκια η ΕΚΤ
να κλείσει και η ψαλίδα των επιτοκίων καταθέσεων και δανείων. Πάν-
τως, μια μικρή βελτίωση σημειώθηκε τον Σεπτέμβριο, με το μέσο επιτό-
κιο των νέων καταθέσεων να παραμένει σταθερό στο 0,54%, ενώ το αντί-
στοιχο επιτόκιο των νέων δανείων να μειώνεται στο 5,61%. Έτσι, το περι-
θώριο επιτοκίου μεταξύ των δύο μειώθηκε στις 5,07 εκατοστιαίες μονά-
δες. Η απόσταση πάντως παραμένει πολύ μεγάλη.

Ακόμη και ο διοικητής της ΑΑΔΕ
μπορεί να βρεθεί αντιμέτωπος 

με την επιβολή προστίμου 
σε περίπτωση που η υπηρεσία του

δυσχεράνει την ομαλή ροή 
δηλώσεων

Πρόστιμο 2.500 ευρώ για
καθυστέρηση των δηλώσεων
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Τ
α έσοδα της καναδικής Eldorado
Gold, μεταλλευτικής εταιρείας
χρυσού και βασικών μετάλλων με

δραστηριότητα στην Κασσάνδρα Χαλκι-
δικής, μέσω της Ελληνικός Χρυσός, το
τρίτο τρίμηνο του 2024 αυξήθηκαν σε
ποσοστό 36%, όπως προκύπτει από την
ανακοίνωση των οικονομικών
αποτελεσμάτων της εταιρείας,
φτάνοντας τα 331,8 εκατ. δολ.,
από τα 244,8 εκατ. δολ. την αντί-
στοιχη περίοδο του 2023.

Αντίστοιχα, την περίοδο Ια-
νουαρίου-Σεπτεμβρίου 2024 κα-
ταγράφηκε, επίσης, αύξηση στα
συνολικά έσοδα της εταιρείας κατά 26%
σε σχέση με την ίδια εξεταζόμενη περίο-
δο του 2023, και διαμορφώθηκαν στα
886,9 εκατ. δολ., από 701,6 εκατ. δολ. για
το ίδιο διάστημα πέρσι.

Οι καθαρές ταμειακές ροές από λει-
τουργικές συνεχιζόμενες δραστηριότη-
τες έφτασαν τα 180,9 εκατ. δολ. σε σύγ-
κριση με τα 108,1 εκατ. δολ. το τρίτο τρί-
μηνο του 2023, κυρίως λόγω των υψη-
λότερων εσόδων, τα οποία αντισταθμί-
στηκαν εν μέρει από τα υψηλότερα τα-
μειακά έξοδα.

Οι ταμειακές ροές από λειτουργικές
δραστηριότητες πριν από τις μεταβολές
κεφαλαίου κίνησης ανήλθαν στα 166,5
εκατ. δολ. σε σύγκριση με τα 97,5 εκατ.
δολ. το τρίτο τρίμηνο του 2023, πρωτί-
στως λόγω των υψηλότερων εσόδων, τα
οποία αντισταθμίστηκαν εν μέρει από τα
υψηλότερα ταμειακά έξοδα.

Στα 101,1 εκατ. δολάρια
τα καθαρά κέρδη

Τα ταμειακά διαθέσιμα και ισοδύναμα

και οι προθεσμιακές καταθέσεις άγγιξαν
τα 676,6 εκατ. δολ. στις 30 Σεπτεμβρίου
2024 σε σύγκριση με τα 595,1 εκατ. δολ.
στις 30 Ιουνίου 2024. Η αύξηση των δια-
θεσίμων αποδίδεται στις ισχυρές ταμει-
ακές ροές από λειτουργικές δραστηριό-
τητες σε συνδυασμό με την προγραμμα-

τισμένη εκταμίευση από τη χρη-
ματοδότηση έργου των Σκου-
ριών. Η αύξηση αυτή εν μέρει αν-
τισταθμίστηκε από τις σημαντι-
κές επενδυτικές δραστηριότητες,
ιδιαίτερα στις Σκουριές.

Τα καθαρά κέρδη αποδοτέα
στους μετόχους από συνεχιζό-

μενες δραστηριότητες έφτασαν τα 101,1
εκατ. δολ. ή 0,49 δολ. ανά μετοχή, σε
σύγκριση με 6,6 εκατ. δολ. ή 0,03 δολ.
ανά μετοχή το τρίτο τρίμηνο του 2023,
αύξηση που οφείλεται στα υψηλότερα
έσοδα, ενώ τα αναπροσαρμοσμένα κα-

θαρά κέρδη προ φόρων, επενδυτικών
και χρηματοδοτικών αποτελεσμάτων
και συνολικών αποσβέσεων (αναπρο-
σαρμοσμένο EBITDA) στα 169,0 εκατ.
δολ. σε σύγκριση με τα 108,7 εκατ. δολ.
το τρίτο τρίμηνο του 2023. Η αύξηση
αυτή οφειλόταν στα υψηλότερα έσοδα,
αλλά αντισταθμίστηκε εν μέρει από την
αναπροσαρμογή των κερδών κατά την
αναγνώριση αναβαλλόμενου τιμήμα-
τος.

Τα αναπροσαρμοσμένα καθαρά κέρ-
δη ανήλθαν στα 71,0 εκατ. δολ. ή 0,35
δολ. ανά μετοχή, σε σύγκριση με 35,0
εκατ. δολ. ή 0,17 δολ. ανά μετοχή το τρί-
το τρίμηνο του 2023. Οι αναπροσαρμο-
γές του τρίτου τριμήνου του 2024 περι-
λαμβάνουν μη πραγματοποιηθείσα ζη-
μία 33,1 εκατ. δολ. από παράγωγα μέ-
σα, κέρδη 50,1 εκατ. δολ. από την ανα-
γνώριση αναβαλλόμενου τιμήματος,

καθαρά από τις φορολογικές επιπτώ-
σεις που συνδέονται με την εμπορική
παραγωγή που δηλώθηκε στο μεταλ-
λείο Tocantinzinho -το οποίο πωλήθη-
κε στην G Mining Ventures το 2021- κα-
θώς και συναλλαγματικά κέρδη 15,3
εκατ. δολ. λόγω της μετατροπής των
αναβαλλόμενων φορολογικών υπολοί-
πων και της λογιστικής αναπροσαρμο-
γής του πληθωρισμού της Τουρκίας.

Υψηλότερες ταμειακές ροές
Οι ελεύθερες ταμειακές ροές ήταν αρ-

νητικές στα 4,8 εκατ. δολ. το τρίτο τρίμη-
νο του 2024 σε σύγκριση με αρνητικές
ροές 19,3 εκατ. δολ. το τρίτο τρίμηνο του
2023. Τα στοιχεία αυτά οφείλονται στις
υψηλότερες ταμειακές ροές από λει-
τουργικές δραστηριότητες, πρωτίστως
λόγω της υψηλότερης μέσης επιτευχ-
θείσας τιμής χρυσού και των υψηλότε-
ρων όγκων πωλήσεων. Ωστόσο, η αύξη-
ση αυτή αντισταθμίστηκε εν μέρει από
τις συνεχείς επενδύσεις στις Σκουριές.

Οι ελεύθερες ταμειακές ροές εξαι-
ρουμένων των Σκουριών έφτασαν στα
98,3 εκατ. δολ. το τρίτο τρίμηνο του 2024
σε σύγκριση με τα 37,3 εκατ. δολ. το τρί-
το τρίμηνο του 2023. Η αύξηση οφείλεται
στις υψηλότερες ταμειακές ροές από
λειτουργικές δραστηριότητες, πρωτί-
στως λόγω της υψηλότερης μέσης επι-
τευχθείσας τιμής χρυσού και των υψη-
λότερων όγκων πωλήσεων.

Η χρηματοδότηση του έργου των
Σκουριών κατά τη διάρκεια του τρίτου
τριμήνου του 2024 ανήλθε συνολικά σε
83,7 εκατ. ευρώ και σε ετήσια βάση
στις 30 Σεπτεμβρίου 2024 σε 201,8
εκατ. ευρώ. 

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

Έφτασαν τα 331,8 εκατ. δολ., από τα 244,8 εκατ. δολ.
την αντίστοιχη περίοδο του 2023

Αύξησε 36% 
τα έσοδά της 
το 3ο τρίμηνο 



«Ή
χτίζουμε κάτι μεγάλο ή δεν
κάνουμε τίποτε». Αυτή λέει ο
αστικός (και επιχειρηματικός)

μύθος ότι είναι η πάγια άποψη του Αλέξαν-
δρου Εξάρχου, ο οποίος τα τελευταία δύο
χρόνια έχει βαλθεί και χτίζει πάνω στα γερά
θεμέλια που του έχουν δώσει τα 25 χρόνια

επαγγελματικής πορείας στον χώρο
των κατασκευών και των δημόσιων έρ-
γων στην Ελλάδα και στο εξωτερικό.
Είναι κάτοχος πτυχίου Νομικής από το
Αριστοτέλειο Πανεπιστήμιο Θεσσαλο-
νίκης, πτυχίου Νομικής στο Αγγλικό
Δίκαιο καθώς και μεταπτυχιακού τίτ-
λου σπουδών από το University of

Manchester και φαίνεται ότι και τα τρία πτυ-
χία του ήταν και παραμένουν τα απόλυτα ερ-
γαλεία του για να πετύχει «τα μεγάλα» στα
οποία στοχεύει. 

Παρόλο που είναι άνθρωπος των κατα-
σκευών, ο ίδιος λατρεύει τη θάλασσα, με το
υγρό στοιχείο να κάνει καλύτερες και απο-
δοτικότερες τις επαγγελματικές του αποφά-
σεις. Όσοι τον ξέρουν καλά λένε, ότι λα-
τρεύει το φρέσκο ψάρι και πολύ συχνά μπο-
ρεί κανείς να τον συναντήσει στον Παπαϊ-
ωάννου, στη Σκορπίνα και στα Χρώματα Βυ-
θού. Δεν εντυπωσιάζει λοιπόν ότι οι στενό-
τεροι συνεργάτες του έχουν γίνει οι αυτοδη-
μιούργητοι άνθρωποι της θάλασσας, οι γνω-
στοί και ως διόσκουροι εφοπλιστές Δημή-
τρης Μπάκος και Γιάννης Καϋμενάκης, με
τους οποίους εδώ και τρία χρόνια κάνουν…
πράματα και θάματα.

Η αρχή της… εκτόξευσης
Λέγεται ότι το «οκέι» για την απόκτηση της

Ιντρακάτ ο Αλέξανδρος Εξάρχου το άκουσε
από τον ίδιο τον Σωκράτη Κόκκαλη κατά τις
τελευταίες ημέρες του Ιουνίου του 2022,
ενώ βρισκόταν σε ένα σκάφος με φίλους κά-
που μεταξύ Μυκόνου και Σύρου. Εκείνες τις
ημέρες απολάμβανε ολιγοήμερες διακοπές
για τα «επινίκια» της πώλησης στη Motor Oil
του Ομίλου Βαρδινογιάννη τού 30% των με-
τοχών που είχε το επαγγελματικό τρίο στην
Ελλάκτωρ. Άλλωστε η ενασχόληση των
Μπάκου - Καϋμενάκη με τις κατασκευές εί-
χε ξεκινήσει ως ιδέα του Αλέξανδρου Εξάρ-
χου, πείθοντάς τους ότι στις κατασκευές
υπάρχουν «κρυμμένες» υπεραξίες. 

Κάτω από την καθοδήγηση του Αλέξαν-
δρου Εξάρχου, η Ιντρακάτ απλά εκτοξεύτη-
κε. Μόλις πρόσφατα μετονομάστηκε σε Ak-
tor Group of Companies και ξεκινά να τρέχει

ένα επενδυτικό πρόγραμμα ύψους 2 δισ. ευ-
ρώ. Ο νέος όμιλος αποβλέπει σε κύκλο ερ-
γασιών 1,4 δισ. ευρώ και λειτουργικά κέρδη
ήδη από του χρόνου 184 εκατομμυρίων ευ-
ρώ, ενώ κοιτάζοντας ακόμη πιο μακριά, στο
2030, οι προβλέψεις ανεβάζουν τον κύκλο
εργασιών στα 3,2 δισ. ευρώ και το EBITDA
στα 430 εκατομμύρια ευρώ.

Ο 5ος τραπεζικός πυλώνας
Η οικονομική κρίση κατά τον Αλέξανδρο

Εξάρχου δημιούργησε ευκαιρίες και αυτό
διότι όσα assets κατάφεραν να τα βγάλουν
πέρα, κατέληξαν να έχουν φτηνές τιμές και
άρα είχαν την προοπτική για να προσφέρουν
υπεραξία στους επενδυτές. Έχοντας αυτόν
τον γνώμονα στο μυαλό του, ο Αλέξανδρος
Εξάρχου διέκρινε τη δυσκολία που είχε η
Παγκρήτια Τράπεζα για την κάλυψη της αύ-
ξησης του μετοχικού της κεφαλαίου. Έτσι
πριν από δύο Οκτώβριους -μαζί με τους δύο
συνεταίρους του- έδωσαν 63,9 «ζεστά» εκα-
τομμύρια ευρώ και απέκτησαν το 32,4%. Αρ-
γότερα πήραν και το 11,25% του Σάλλα και τε-
λικά απέκτησαν πλήρως την τράπεζα.

Ήταν όμως τόσο επικερδής η ενασχόληση
με την κρητική τράπεζα και αργότερα η συγ-
χώνευση με την Attica Bank;

Σύμφωνα με τον Αλέξανδρο Εξάρχου, τε-
λικά όχι και τόσο. Έχει πει ότι η διάσωση των
δύο τραπεζών «δεν ήταν φτηνή». Και εξηγεί:
«Είχαν κακή φήμη και κακά οικονομικά που
οδηγούσαν σε σενάρια για πτωχεύσεις. Στην
πραγματικότητα αφέθηκαν στην τύχη τους
για να διασωθούν οι τέσσερις συστημικές. Τι
μας έκανε να επενδύσουμε; Ακριβώς ο ρυθ-
μός ανάπτυξης της χώρας. Δεν είναι δυνα-
τόν μια οικονομία όπως η Ελλάδα, που έχει
ανακτήσει την επενδυτική βαθμίδα και επι-
θυμεί να δημιουργήσει ένα περιβάλλον ευ-
νοϊκής ανάπτυξης, να στηριχτεί μόνο σε τέσ-
σερις τράπεζες. Δεν υπάρχει άλλη χώρα
στην Ευρώπη που να το κάνει αυτό. Ήταν κα-
λό το deal; Εμείς θα το θέλαμε πολύ καλύτε-
ρο και επιχειρήσαμε μάλιστα να διαπραγμα-
τευτούμε με το υπουργείο καλύτερους
όρους». 

Συμπληρώνει όμως ότι εκείνο που τον
έκανε πραγματικά υπερήφανο σε όλη αυτή
την ιστορία είναι «τα οφέλη που έχει για την
ελληνική οικονομία», προβλέποντας ότι το
επόμενο διάστημα στη νέα τράπεζα θα τοπο-
θετηθούν μεγάλα funds και ξένες τράπεζες
και όπως προέβλεψε, «η συμμετοχή τους θα
σας εκπλήξει».
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Πώς τα 25 χρόνια πορείας στον επιχειρηματικό κόσμο
τον ανέδειξαν σε έναν μάγο που στα τελευταία δύο

χρόνια κατάφερε να φτιάξει τη δική του αυτοκρατορία

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΕΞΑΡΧΟΥ
O μάνατζερ που χτίζει στόχους και οράματα

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Σ
ε ένα από τα πιο δυνατά success stories του εν-
νεαμήνου παραπέμπουν τα ισχυρά μεγέθη της
Metlen, καθώς ο όμιλος κατέρριψε για μια ακόμη

χρήση τα προηγούμενα ρεκόρ. H πρώην μητρική Mytili-
neos παρέμεινε σε ανοδική πορεία στηριζόμενη για
ακόμη μια φορά στην ανθεκτικότητα του επιχειρηματι-
κού της μοντέλου, κατακτώντας με συνέπεια όλο και
υψηλότερα επίπεδα μεγεθών, σε μια περίοδο που παρά-
γοντες όπως η παρατεταμένη αναταραχή στο γεωπολιτι-
κό πεδίο και οι προκλήσεις της ενεργειακής μετάβασης
έχουν επιφέρει έντονη αστάθεια στις αγορές ενέργειας,
όπως επισημαίνει η ανακοίνωση της εταιρείας.

Η επιτυχία του ομίλου αντανακλάται στα καθαρά κέρ-
δη των 482 εκατ. ευρώ μετά και από τα δικαιώματα
μειοψηφίας και ήταν αυξημένα κατά 4% σε σχέση
με το αντίστοιχο περσινό διάστημα, οπότε είχαν
διαμορφωθεί στα 462 εκατ. ευρώ. Αυτό σημαίνει
ότι τα κέρδη ανά μετοχή ανήλθαν στα 3,49 ευρώ
έναντι 3,34 ευρώ, ενώ ο όμιλος βρίσκεται ένα βήμα
πριν από την κατάκτηση της επενδυτικής βαθμίδας
για πρώτη φορά στην ιστορία της. Τα «κλειδιά» της
οικονομικής χρήσης εννεαμήνου της Metlen ήταν
τα εξής:
1. Ο κύκλος εργασιών σημείωσε άνοδο 3% σε σχέση

με το αντίστοιχο περσινό διάστημα, φτάνοντας στα 4,203
δισ. ευρώ έναντι 4,088 δισ. ευρώ. 
2. Τα κέρδη προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων ση-

μείωσαν αύξηση κατά 6%, φτάνοντας τα 763 εκατ. ευρώ
έναντι 722 εκατ. ευρώ.
3. Ο καθαρός δανεισμός σε προσαρμοσμένη βάση

διαμορφώθηκε στα 2,064 δισ. ευρώ, εξαιρουμένου του
δανεισμού χωρίς αναγωγή. Παρά το εντατικό επενδυτικό
πρόγραμμα, ο δείκτης του προσαρμοσμένου καθαρού
κέρδους προς τα λειτουργικά κέρδη (Net Debt/EBITDA)
παραμένει στα επίπεδα του 2,05x.
4. Το περιθώριο κέρδους ξεπέρασε το 18%.

Πολύ ισχυρά χαρτιά
Η Metlen παρέμεινε προσηλωμένη σε μια σειρά από

στοχευμένες ενεργειακές και μεταλλουργικές επενδύ-

σεις που είτε εξελίσσονται είτε είναι σε τελική φάση
προετοιμασίας, αλλά και στην κατεύθυνση της περαιτέ-
ρω ενίσχυσης των συνεργειών μεταξύ των τομέων δρα-
στηριότητας.

Τα προαναφερόμενα αποτελούν τα πλέον ισχυρά χαρ-
τιά για τον όμιλο, ενώ σταθμό αποτέλεσε η επιτυχημένη
πράσινη έκδοση πενταετούς ομολόγου ύψους 750 εκατ.
ευρώ με επιτόκιο 4%, η οποία αντανακλά την εμπιστοσύ-
νη των διεθνών αγορών και έρχεται ως αποτέλεσμα της
σταθερής πορείας ισχυροποίησης του πιστωτικού προ-
φίλ της εταιρείας. Το γεγονός αυτό αντικατοπτρίζεται
επίσης στις αξιολογήσεις των οίκων Fitch και Standard
& Poor’s, που μετά από μια σειρά αναβαθμίσεων τα προ-
ηγούμενα έτη τοποθετούν τη Metlen ένα βήμα πριν από
την επίτευξη του στόχου κατάκτησης της επενδυτικής

βαθμίδας για πρώτη φορά στην ιστορία της.
Οδηγός για την κερδοφορία-ρεκόρ ήταν ο κλάδος της

ενέργειας και ακολούθησαν τα μέταλλα. Πιο συγκεκρι-
μένα, πέραν της σημαντικής συνεισφοράς της M Renew-
ables (ΑΠΕ Ελλάδας και εξωτερικού) με κερδοφορία
άνω του 50%, ο όμιλος έγινε πιο δυνατός λόγω της ισχυ-
ροποίησης της θέσης του στην προμήθεια ηλεκτρικής
ενέργειας και φυσικού αερίου αυξάνοντας τη θέση του
σε επίπεδο μεριδίου αγοράς. Μάλιστα, στο τέλος του εν-
νεάμηνου προσέγγισε για πρώτη φορά το 20% τόσο στην
παραγωγή όσο και στην προμήθεια ηλεκτρικής ενέργει-
ας. Η Metlen έχει μπει πλέον σταθερά στον στόχο υλο-
ποίησης του 30% της ελληνικής ενεργειακής αγοράς,
έχοντας ήδη εδραιωθεί ως ο μεγαλύτερος ιδιώτης παρα-
γωγός και πάροχος Η/Ε στην εγχώρια αγορά.

Ο κλάδος μεταλλουργίας ξεπέρασε τα ιστορικά υψηλά
επίπεδα κερδοφορίας του περσινού εννεαμήνου ως
αποτέλεσμα τόσο της μείωσης του κόστους όσο και της
ενδυνάμωσης των τιμών του αλουμινίου. Οι σταθερά
υψηλές επιδόσεις ιδιαίτερα την τελευταία τριετία (άνω
των 250 εκατ. ευρώ σε επίπεδο λειτουργικών κερδών)
και παρά την ενεργειακή κρίση και την πρωτοφανή μετα-
βλητότητα των τιμών ενέργειας, οφείλονται κατά κύριο
λόγο στις ισχυρές συνέργειες που προσφέρει η συνύ-
παρξη των κλάδων ενέργειας και μεταλλουργίας. Πα-
ράλληλα, η έγκαιρη ανάληψη δράσεων από τη διοίκηση
της εταιρείας αναφορικά τόσο με την κατοχύρωση ευ-
νοϊκών τιμών όσο και με τον αυστηρό έλεγχο του κό-
στους διατηρεί τη Metlen ως τον μεγαλύτερο πλήρως
καθετοποιημένο παραγωγό βωξίτη, αλουμίνας και
αλουμινίου της Ευρώπης, καθώς και μεταξύ των αντα-
γωνιστικότερων παραγωγών σε παγκόσμιο επίπεδο.

Στον τομέα των κατασκευών, ο όμιλος αποτελεί ανερ-
χόμενη δύναμη και τα λειτουργικά κέρδη υπερδιπλασιά-
στηκαν (στα 19 εκατ. ευρώ από 8 εκατ. ευρώ το περσινό
εννεάμηνο). Τέλος, το ανεκτέλεστο υπόλοιπο των εκτε-
λούμενων έργων υποδομών της 100% θυγατρικής ΜΕΤ-
ΚΑ πλησιάζει το 1 δισ. ευρώ, ενώ συμπεριλαμβανομέ-
νων των έργων που βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο
συμβασιοποίησης προσεγγίζει το 1,4 δισ. ευρώ.Ο
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Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

Το απόλυτο
success story
στο εννεάμηνο

Στα 482 εκατ. ευρώ τα καθαρά κέρδη
με ισχυρή... τάση από ενέργεια 

και μέταλλα
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Πορτοκαλί τιμολόγια: Το ταβάνι της ΡΑΑΕΥ και οι 6 πάροχοι που το διαθέτουν
Το πορτοκαλί εντάσσεται στη χρω-
ματική παλέτα τιμολογήσεων του
ηλεκτρικού ρεύματος από την αρχή
του νέου έτους, με τη Ρυθμιστική
Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας και
Υδάτων να καταθέτει σχετική πρό-
ταση την οποία έθεσε σε δημόσια
διαβούλευση, ενώ στο «παιχνίδι»
μπαίνουν έξι προμηθευτές ενέργει-
ας που θα διαθέτουν το νέο δυναμι-
κό τιμολόγιο.
Η πρόταση της Ρυθμιστικής Αρχής
αναμένεται να μείνει σε διαβούλευ-

ση έως τις 11 Νοεμβρίου, ώστε στη
συνέχεια να υπάρξει χρόνος να δια-
τυπώσει την τελική γνωμοδότησή
της προς τον υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας. Τα νέα τιμολόγια
υποχρεώνονται να διαθέτουν οι πά-
ροχοι που προμηθεύουν με ρεύμα
περισσότερους από 200.000 τελι-
κούς καταναλωτές.
Πρόκειται για τις εταιρείες ΔΕΗ,
Metlen (Protergia), Ήρων, NRG, El-
pedison και την Εταιρεία Προμήθειας
Αερίου Θεσσαλονίκης-Θεσσαλίας

Μονοπρόσωπη ΑΕ (Ζενίθ), με τη λί-
στα των εταιρειών να επικαιροποιεί-
ται κάθε Δεκέμβριο και Ιούνιο με βα-
σικό κριτήριο τους 200.000 πελάτες.
Σύμφωνα με το προτεινόμενο πλαί-
σιο, τα δυναμικά τιμολόγια, η τιμή
των οποίων θα ανακοινώνεται το αρ-
γότερο μέχρι τις 17.00 κάθε μέρας,
δεν μπορούν να απευθύνονται σε
ευάλωτους πελάτες ή σε πελάτες
της Καθολικής Υπηρεσίας και του
Τελευταίου Καταφυγίου. Θα αφορά
μόνο καταναλωτές που διαθέτουν

μετρητή και σε πρώτη φάση ο σχε-
διασμός προβλέπει μόνο τις επιχει-
ρήσεις.
Μάλιστα, στην πρόταση της ΡΑΑΕΥ
υπάρχει πρόβλεψη ότι για την προ-
στασία από τις ακραίες τιμές, με
απόφαση του υπουργού Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας μπορεί να ορι-
στεί ανώτατο όριο τιμής στην Τελική
Τιμή Προμήθειας προκειμένου να
περιοριστεί το δυναμικό στοιχείο
των τιμών των Συμβάσεων Δυναμι-
κής Τιμολόγησης.

Σ
ε μια Ευρώπη η οποία διψάει για καθαρή
ενέργεια και επιδιώκει να ηγηθεί αυτής της
παγκόσμιας μετάβασης, ο ελληνικός ενεργει-

ακός Όμιλος ΔΕΗ επιχειρεί να διαδραματίσει τον δι-
κό της πρωταγωνιστικό ρόλο στην ευρωπαϊκή πρά-
σινη ατζέντα, αναπτύσσοντας ένα ισχυρό
χαρτοφυλάκιο έργων από Ανανεώσιμες Πη-
γές Ενέργειας σε επιπλέον πέντε χώρες της
Νοτιοανατολικής Ευρώπης πέραν της ελληνι-
κής αγοράς.

Η παρουσία στη Ρουμανία ήδη είναι δυναμι-
κή, ενώ ο σχεδιασμός προβλέπει ανάπτυξη σε
Βουλγαρία, Αλβανία, Κροατία και Ιταλία, ανα-
δεικνύοντας τον όμιλο σε leader πράσινης
ενέργειας στην περιοχή. Όπως ανέφερε στο Συνέ-
δριο «Renewable & Storage Forum» ο διευθύνων
σύμβουλος της ΔΕΗ Ανανεώσιμες Κωνσταντίνος
Μαύρος, η ΔΕΗ «χτίζει» χαρτοφυλάκιο «πολύ μεγά-
λης ισχύος γεωγραφικά και τεχνολογικά ισορροπη-
μένο μέσω οργανικής ανάπτυξης, συνανάπτυξης έρ-
γων και εξαγορών. Συνεχίζουμε δυναμικά και στους
τρεις αυτούς πυλώνες, υπηρετώντας προσεκτικά το
επιχειρησιακό μας πλάνο».

Στον προηγούμενο σχεδιασμό της ΔΕΗ, αφού στις 14
Νοεμβρίου αναμένεται να παρουσιάσει το νέο επικαι-

ροποιημένο business plan, προβλέπεται ένα ισχυρό
χαρτοφυλάκιο ΑΠΕ με αιολικά, φωτοβολταϊκά,
υδροηλεκτρικά και έργα αντλησιοταμίευσης της τάξε-
ως των 9 GW έως το 2026, ενώ εκτιμάται ότι θα υπάρ-
ξει προς τα πάνω αναθεώρηση των στόχων του ομίλου.

«“ Όχημα” το κλείσιμο
λιγνιτικών μονάδων»

Όπως υπογράμμισε ο κ. Μαύρος, το κλείσιμο
των λιγνιτικών μονάδων αποτελεί το όχημα της
πράσινης μετάβασης και παράλληλα ενίσχυση
των έργων καθαρής ενέργειας, με τον μετα-
σχηματισμό να περιλαμβάνει τρεις βασικούς
πυλώνες:

Οργανική ανάπτυξη: «Η εξασφάλιση και υλοποί-
ηση των δικών μας έργων αποτελεί απόλυτη προτε-
ραιότητα, προχωρά δυναμικά και αυτό θα αποτυπω-

θεί το επόμενο διάστημα με την ηλέκτριση εμβλημα-
τικών έργων», ανέφερε χαρακτηριστικά στον απόηχο
της έναρξης των κατασκευαστικών εργασιών αιολι-
κού πάρκου στη Ρουμανία, ισχύος 140 MW.

Συνανάπτυξη έργων ΑΠΕ μέσω στρατηγικών συμ-
φωνιών: Η αρχή έγινε με τη συμφωνία με τη γερμανι-
κή RWE για ανάπτυξη φωτοβολταϊκών έργων ισχύος
2 GW που βρίσκεται σε πλήρη εξέλιξη και ακολούθη-
σαν συμφωνίες προς την ίδια κατεύθυνση με την
AKTOR (πρώην Intrakat) και τη Μetlen, διά της οποί-
ας επιδιώκεται μεταξύ άλλων και η περαιτέρω διε-
θνοποίηση του Ομίλου ΔΕΗ.

Εξαγορές: Όπως σημείωσε, «είναι απαραίτητες μα-
ζί με τους άλλους δύο πυλώνες για να φτάσουμε στο
ενεργειακό μείγμα για το οποίο έχουμε δεσμευτεί»,
στο οποίο το «πράσινο χρώμα» θα κυριαρχεί με πο-
σοστό της τάξης του 70% στο μείγμα στο τέλος της δε-
καετίας.

Όπως υπογράμμισε ο ίδιος αναφορικά με τις προ-
κλήσεις της αγοράς, η ΔΕΗ προχωράει το σχέδιό της
στις επενδύσεις σε ένα περιβάλλον που μεταβάλλε-
ται: «Οι επενδυτές πρέπει να εστιάζουν αφενός στη
χρηματοδότηση των έργων και το κατάλληλο μείγμα
ίδιας και κρατικής χρηματοδότησης, αφετέρου στο
κατάλληλο μείγμα που πρέπει να επιλέγεται».

Το ισχυρό χαρτοφυλάκιο έργων 
από ΑΠΕ σε πέντε χώρες και οι τρεις
πυλώνες μετασχηματισμού - Τι λέει 

ο διευθύνων σύμβουλος της ΔΕΗ
Ανανεώσιμες Κωνσταντίνος Μαύρος

Γράφει 
o Κώστας
Νούσης

knusis@yahoo.gr

Το «πράσινο» σχέδιο που καθιστά
τη ΔΕΗ ηγέτιδα στη ΝΑ Ευρώπη
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Ε
λκυστικοί για νέα επενδυτικά κεφάλαια -εγχώ-
ρια και διεθνή- παραμένουν οι τομείς της εφο-
διαστικής αλυσίδας και των αποθηκευτικών εγ-

καταστάσεων στην Ελλάδα.
Η χώρα κερδίζει τη διεθνή αποδοχή και προσοχή,

έχοντας αναγνωριστεί ως στρατηγικός κόμβος διαμε-
ταφορών στη Νοτιοανατολική Ευρώπη. Επιπλέον, η
ισχυρή γεωπολιτική θέση της και η συνεχής βελτίωση
των υποδομών της αντισταθμίζουν τις όποιες αρνητικές
συνέπειες των γεωπολιτικών κρίσεων.

Στα παραπάνω συμπεράσματα κατέληξε η Επιτροπή
Μελών Logistics του Ελληνογερμανικού Εμπορικού
και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου, καταγράφοντας όλες
τις εξελίξεις του κλάδου από τις αρχές του έτους.

Όπως αναφέρει ανακοίνωση, τα μέλη της επιτρο-
πής εκτιμούν ότι οι συνεχιζόμενες επενδύσεις σε
αποθηκευτικούς χώρους, σε συνδυασμό με τις προ-
σπάθειες αντιμετώπισης των προκλήσεων, θα διατη-
ρήσουν την αναπτυξιακή πορεία του τομέα και κατά
τα επόμενα χρόνια.

Ψηφιακή μετάβαση
Αναμφίβολα, όπως σημειώνεται, στον θετικό προσα-

νατολισμό της σχετικής αγοράς συμβάλλουν και οι
πρωτοβουλίες για την ψηφιακή μετάβαση του κλάδου
και ειδικότερα η αποδοχή των ηλεκτρονικών φορτωτι-
κών και η σταδιακή εφαρμογή του ηλεκτρονικού δελτί-
ου αποστολής, ενώ ο κλάδος κινείται με μεθοδικότητα
έχοντας ως στόχο και τη μείωση των ρύπων, στα πρότυ-
πα των αρχών του ESG.

Σύμφωνα με τον πρόεδρο της Επιτροπής Μελών Lo-
gistics του Ελληνογερμανικού Επιμελητηρίου, Γεώργιο
Στάμνο, «ο κλάδος εξακολουθεί να διαχειρίζεται με
υπομονή και νηφαλιότητα τις σοβαρότατες συνέπειες
της διπλής γεωπολιτικής κρίσης σε Ουκρανία και Μέση
Ανατολή, ενώ δείχνει να σχεδιάζει τα επόμενα βήματα
συνυπολογίζοντας τα υψηλά επιτόκια δανεισμού, τις
ευμετάβλητες τιμές ενέργειας και το κλίμα που δημι-
ουργεί η επαπειλούμενη παγκόσμια ύφεση, εκμεταλ-
λευόμενος, στο μεταξύ, τη σταθερά αναπτυξιακή πο-
ρεία της ελληνικής οικονομίας και τα οφέλη από την
ανάκτηση της επενδυτικής βαθμίδας, μετά τις συνεχείς
αναβαθμίσεις από τους ξένους οίκους αξιολόγησης».

Αποθηκευτικοί χώροι 
Σε ό,τι αφορά τις επενδύσεις σε νέους αποθηκευτι-

κούς χώρους, όπως εκτιμάται, συνεχίζονται με έντονο
ρυθμό, καθοδηγούμενες από μεγάλα επενδυτικά κε-
φάλαια, που προδιαγράφουν την ισχυροποίηση της Ελ-
λάδας ως διεθνούς κόμβου διανομής σε μακροπρόθε-
σμο ορίζοντα. Κατά τη διάρκεια του φετινού δεκάμη-
νου, ισχυροί πολυεθνικοί οργανισμοί διαχείρισης απο-
θηκευτικών χώρων, αλλά και μεγάλες πολυεθνικές εμ-
πορικές επιχειρήσεις, ανακοίνωσαν την ανάπτυξη νέ-
ων αποθηκών, κυρίως στη Δυτική Αττική, δυναμικότη-
τας άνω των 200.000 στεγασμένων τμ. Επίσης, στην τε-
λική ευθεία βρίσκεται η ανάπτυξη οργανωμένων υπο-
δοχέων όπως το Θριάσιο με δυναμική 250.000 τμ στε-
γασμένων αποθηκών, ενώ στη φάση του διαγωνισμού
ανάδειξης επενδυτή βρίσκονται στην Αθήνα το Επιχει-
ρηματικό Πάρκο Φυλής που θα φιλοξενήσει τα πρακτο-
ρεία εσωτερικών μεταφορών και στη Θεσσαλονίκη το
Επιχειρηματικό Πάρκο Γκόνου. Σε ό,τι αφορά το ύψος

των επενδύσεων, αναμένεται να ξεπεράσουν σε σύνο-
λο το 1 δισ. ευρώ.

Οδικές μεταφορές 
Ο τομέας των οδικών μεταφορών από τις αρχές του

έτους δοκιμάζεται από τη μείωση των εξαγωγών βιο-
μηχανικών και όχι μόνο προϊόντων προς την Ευρώπη.
Ανοδικά δείχνουν να κινούνται μόνο τα τρόφιμα. Το γε-
γονός αυτό σε συνδυασμό με τη συνεχή έλλειψη οδη-
γών και τις συνεχόμενες αυξήσεις των διοδίων, όπως
και των ναύλων στην Αδριατική, αλλά και το υψηλό κό-
στος συντήρησης των οχημάτων, έχουν εκτινάξει τις τι-
μές των κομίστρων σε πολύ υψηλά επίπεδα.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, στο τέλος του
καλοκαιριού οι εισαγωγές αγαθών παρουσίασαν αύξη-
ση της τάξης του 2,9% (χωρίς τα πετρελαιοειδή), ενώ οι
εξαγωγές κατέγραψαν μείωση 1,2%. Αναλύοντας σε βά-
θος τα μεγέθη των εξαγωγών, διαπιστώθηκε μείωση
8,3% στα βιομηχανικά προϊόντα και 4,3% στα μηχανήμα-
τα, ενώ σε τρόφιμα, ποτά, καπνικά και πρώτες ύλες κα-
ταγράφηκε αύξηση 6,7%.

Ναυτιλιακές μεταφορές 
Στο 8μηνο του 2024 παρατηρήθηκε στον ναυτιλιακό

κλάδο μείωση της διακίνησης εμπορευματοκιβωτίων
από το λιμάνι του Πειραιά, κατά 10,7% σε ετήσια βάση.
Στη συνέχεια η εικόνα βελτιώθηκε, με τον Σεπτέμβριο
να έχουν διακινηθεί 387.000 έναντι 396.000 TEUs το
αντίστοιχο διάστημα του 2023, οπότε καταγράφηκε μια
πτώση της τάξης του 2,3%.

Τα κλιμακούμενα γεγονότα στην Ερυθρά Θάλασσα
και τη Μέση Ανατολή έχουν περιορίσει σημαντικά τη
διακίνηση εμπορευμάτων μέσω Σουέζ, με έναν σημαν-

τικό αριθμό πλοίων να επιχειρούν τον διάπλου της
Αφρικής, προκειμένου να προσεγγίσουν τα λιμάνια της
Ισπανίας, της Ελλάδας και της Βόρειας Ευρώπης.

Σε επίπεδο ναύλων υπήρξε μια συνεχιζόμενη απο-
κλιμάκωση από την Άπω Ανατολή προς την Ευρώπη,
όπως και προς τα λιμάνια των ΗΠΑ και της Λατινικής
Αμερικής.

Αεροπορικές μεταφορές 
Ήδη από τις αρχές του 2024 η αεροπορική εμπορευ-

ματική κίνηση έχει υπερβεί τα προ πανδημίας επίπεδα,
συνεχίζοντας για ένατο σε σειρά μήνα την αυξητική πο-
ρεία, τόσο σε παγκόσμιο όσο και σε εθνικό επίπεδο
(8μηνο 2024/2023: ΙΑΤΑ +13%, ΑΙΑ +35%). Σημαντική
αύξηση παρατηρείται στις εισαγωγές κυρίως λόγω της
εκρηκτικής αύξησης του ηλεκτρονικού εμπορίου (ιδι-
αίτερα από Κίνα προς ΗΠΑ και Ευρώπη), αλλά και λόγω
του αποκλεισμού του καναλιού του Σουέζ, που υποχρε-
ώνει πολλούς εισαγωγείς στη χρήση των αερομεταφο-
ρών. Στο μεταξύ, παρά το γεγονός ότι η προσφερόμενη
χωρητικότητα έχει αυξηθεί σημαντικά, οι ναύλοι παρα-
μένουν σε υψηλά επίπεδα συγκριτικά με το 2019
(+46%). Μάλιστα, στον Διεθνή Αερολιμένα Αθηνών πα-
ρατηρείται σημαντική αύξηση του διαμετακομιζόμενου
φορτίου (8μηνο 2024/2023 +146%) λόγω του μεγάλου
αριθμού νέων πτήσεων προς τις ΗΠΑ και τον Καναδά.

Σιδηρόδρομος 
Το 2024 οι σιδηροδρομικές μεταφορές στη χώρα

εξακολουθούν να εμφανίζουν τη χειρότερη εικόνα της
τελευταίας 20ετίας. Μετά το τραγικό δυστύχημα των
Τεμπών, αλλά και την κακοκαιρία «Daniel» που προξέ-
νησε σημαντικές καταστροφές στο σιδηροδρομικό δί-
κτυο, το κομμάτι της τηλεδιοίκησης δεν έχει αποκατα-
σταθεί, ούτε εξελιχθεί, παρά το γεγονός ότι οι επι-
σκευαστικές εργασίες άρχισαν άμεσα. Συνεπεία αυτού,
τα δρομολόγια των συρμών δεν μπορούν να πληθύ-
νουν, με αποτέλεσμα η συμμετοχή του σιδηρόδρομου
στον τομέα των εμπορευματικών μεταφορών να μην
ξεπερνά σήμερα το 2%.

Εφοδιαστική αλυσίδα και αποθηκευτικοί
χώροι κερδίζουν διαρκώς το επενδυτικό

ενδιαφέρον, καθιστώντας την Ελλάδα
στρατηγικό κόμβο διαμεταφορών 

στη ΝΑ Ευρώπη

Στο 1 δισ. η αξία 
των νέων έργων Logistics
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CPI: Ανοδικά κέρδη 
και έσοδα το δωδεκάμηνο

Σημαντική αύξηση, της τάξεως του
8,7%, στα έσοδα της οικονομικής χρο-
νιάς που έκλεισε στις 30 Ιουνίου 2024,
τα οποία διαμορφώθηκαν στα 20,28
εκατ. ευρώ έναντι 18,65 εκατ. ευρώ την
αντίστοιχη περίοδο του 2023, κατέγρα-
ψε η CPI, με τη συμμετοχή των υπηρε-
σιών στα έσοδα να αυξάνεται στο 24%. Τα
κέρδη προ φόρων, χρηματοδοτικών,
επενδυτικών αποτελεσμάτων και απο-
σβέσεων (EBITDA) σημείωσαν επίσης
σημαντική άνοδο 19% και διαμορφώθη-
καν στα 841 χιλ. ευρώ. Αυξημένη ήταν
και η τελική κερδοφορία της εταιρείας,
με τα κέρδη προ φόρων να ανέρχονται
σε 94 χιλ. ευρώ από ζημίες 84 χιλ. ευρώ
και τα κέρδη μετά φόρων σε 62 χιλ. ευ-
ρώ από ζημίες 99 χιλ. ευρώ.

Συνεργασία Generali -
Mondial Assistance

Η Generali ανακοίνωσε την έναρξη
της συνεργασίας της με τη Mondial As-
sistance, μετά την αποχώρηση της Eu-
rop Assistance από την ελληνική αγορά.
Η νέα αυτή συνεργασία υλοποιείται με
στόχο τη διατήρηση του υψηλού επιπέ-
δου υπηρεσιών που προσφέρει η Gen-
erali στους ασφαλισμένους της, τους
οποίους ενημερώνει ότι δεν επίκειται
καμία αλλαγή στις παροχές και στις κα-
λύψεις οδικής βοήθειας και τεχνικής
υποστήριξης των συμβολαίων τους. Οι
κάτοχοι των ασφαλιστηρίων αυτοκινή-
του και περιουσίας θα απολαμβάνουν
την εξαιρετική ποιότητα εξυπηρέτησης
και άμεσης ανταπόκρισης που προσφέ-
ρει η Mondial Assistance διεθνώς.

Mermeren Kombinat: 
Στα 11,55 εκατ. τα κέρδη
εννεαμήνου

Ανοδικά κινήθηκαν τα μεγέθη της
Mermeren Kombinat το εννεάμηνο του
2024 που κατέγραψε καθαρά κέρδη της
τάξεως των 11,55 εκατ. ευρώ από 9,32
εκατ. το αντίστοιχο διάστημα του 2023.
Τα έσοδα από τις πωλήσεις ανήλθαν σε
22,66 εκατ. ευρώ για το εννεάμηνο,
έναντι 20,01 εκατ. ευρώ το 2023. Ο

ΙΚ
Ο

Ν
Ο

Μ
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Πειραιώς: Ιστορικά υψηλά κέρδη 932 εκατ. 
στο εννεάμηνο - Στα 7,09 δισ. τα κεφάλαια

Σε 2,1 εκατ. ευρώ το γ’ τρίμηνο
2024 και 6,4 εκατ. ευρώ το εννεά-
μηνο 2024, έναντι 1,9 εκατ. ευρώ
και 5,8 εκατ. ευρώ τις αντίστοιχες
περιόδους του 2023, αυξημένες
κατά 8,2% και 10,9% αντίστοιχα,
ανήλθαν οι πωλήσεις του Ομίλου
MIG, όπως ανακοίνωσε την Πέμ-
πτη η εισηγμένη. Το μεικτό κέρ-
δος του ομίλου ανήλθε σε 1,3
εκατ. ευρώ το γ’ τρίμηνο 2024 και
3,9 εκατ. ευρώ το εννεάμηνο 2024 έναντι 1,1 εκατ. ευρώ
και 3,3 εκατ. ευρώ τις αντίστοιχες περιόδους του 2023,

σημειώνοντας σημαντική βελ-
τίωση κατά 17,8% και 17,0% αντί-
στοιχα. Τα αποτελέσματα προ
φόρων, τόκων και αποσβέσεων
(EBITDA) ήταν κερδοφόρα τόσο
για το γ’ τρίμηνο όσο και για το
εννεάμηνο 2024 έναντι ζημιών
τις αντίστοιχες περιόδους του
2023. Συγκεκριμένα ανήλθαν
σε κέρδη 0,4 εκατ. ευρώ το γ’
τρίμηνο του 2024 και 1,0 εκατ.

ευρώ για το εννεάμηνο 2024 έναντι ζημιών 4 χιλ. ευρώ
και 0,3 εκατ. ευρώ τις αντίστοιχες περιόδους του 2023.

Σε συνολικές επενδύσεις πο-
σού 69 εκατ. ευρώ προχώρησε η
BriQ Properties ΑΕΕΑΠ το εννε-
άμηνο του 2024, που περιλαμβά-
νουν την ολοκλήρωση του πρώ-
του σταδίου της συγχώνευσης
διά απορρόφησης της Intercon-
tinental International ΑΕΕΑΠ (I-
CI). Συγκεκριμένα, στις
31/1/2024 πραγματοποιήθηκε η
μεταβίβαση δεκαέξι ακινήτων
της ICI έναντι συνολικού τιμήμα-
τος 56,6 εκατ. ευρώ, ενώ στις 14/6/2024 ολοκληρώθηκε η από-
κτηση του δέκατου έβδομου ακινήτου της ICI με τίμημα 4,0

εκατ. ευρώ. Στην εν λόγω πε-
ρίοδο η εταιρεία πέτυχε αύξη-
ση όλων των μεγεθών της. Τα
κέρδη προ φόρων τόκων και
αποσβέσεων (EBITDA), μη
συμπεριλαμβανομένων των
κερδών από την αναπροσαρ-
μογή της αξίας των ακινήτων,
αυξήθηκαν κατά 90% σε 9,5
εκατ. ευρώ έναντι 5,0 εκατ. ευ-
ρώ την αντίστοιχη περσινή πε-
ρίοδο. Τα καθαρά κέρδη αυξή-

θηκαν κατά 98% και ανήλθαν σε 11,7 εκατ. ευρώ έναντι 5,9
εκατ. ευρώ της αντίστοιχης περσινής περιόδου.

BriQ Properties: Αύξηση 67% των εσόδων και μεγέθυνση χαρτοφυλακίου

Η
Τράπεζα Πειραιώς αύξησε τα
καθαρά κέρδη της το γ’ τρί-
μηνο κατά 15% σε ετήσια βά-

ση, οδηγώντας τα στα 320 εκατ. ευρώ.
Η υπεραπόδοση του εννεαμήνου
2024 οδηγεί τους ετήσιους στόχους
της Τράπεζας Πειραιώς για το 2024
υψηλότερα και θέτει ισχυρές βάσεις
για το 2025, τονίζει η τράπεζα στην
ανακοίνωση για τα αποτελέσματα γ’
τριμήνου και εννεαμήνου. Μάλιστα,
οι νέες εκτιμήσεις της διοίκησης
προβλέπουν διανομή στους μετόχους
άνω των 0,35 δισ. ευρώ από τα κέρδη
του 2024, που αντιστοιχούν σε μερι-
σματική απόδοση >8% σε όρους τρέ-
χουσας κεφαλαιοποίησης. Τα καθαρά
έσοδα από τόκους αυξήθηκαν στα
530 εκατ. ευρώ το γ’ τρίμηνο, από 528
εκατ. ευρώ το προηγούμενο τρίμηνο,
παρά τη μείωση των επιτοκίων τον
Ιούνιο του 2024, επωφελούμενα από
την ισχυρή άνοδο των δανειακών

υπολοίπων πελατών. Τα καθαρά έσο-
δα από τόκους ανήλθαν σε 1.575 εκατ.
ευρώ στο εννεάμηνο, +7% σε ετήσια

βάση, με τον δείκτη καθαρού επιτο-
κιακού περιθωρίου (ΝΙΜ) να διαμορ-
φώνεται στο 2,7%.

Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

MIG: Ανοδικά κατά 10,9% ο τζίρος στο εννεάμηνο 
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Η
μεγαλύτερη αστική ανάπλαση, το πιο κομβικό μη-
τροπολιτικό έργο που έγινε ποτέ στο Λεκανοπέδιο,
μπαίνει σε τροχιά υλοποίησης με την προσωπική

σφραγίδα του Νίκου Χαρδαλιά, μετά τις παλινωδίες και τις
καθυστερήσεις ετών από τις προηγούμενες διοικήσεις. Ο
λόγος για το Μητροπολιτικό Πάρκο στον Φαληρικό Όρμο,

έκτασης 541 στρεμμάτων, το οποίο πρό-
κειται να παραδοθεί στους κατοίκους και
τους επισκέπτες της πρωτεύουσας σε
τέσσερα χρόνια από σήμερα, μέχρι τα τέ-
λη, δηλαδή, του 2028.

Πρόκειται για ένα έργο πνοής για όλη
την Αθηναϊκή Ριβιέρα που έρχεται να προ-
στεθεί στη μεγάλη ανάπλαση στο Ελληνι-
κό και, μάλιστα, με συγκεκριμένα χρονο-

διαγράμματα και εξασφαλισμένους πόρους, όπως ανακοί-
νωσε στις αρχές της εβδομάδας ο περιφερειάρχης.

Με μια μακροσκελή ανάρτηση σχεδόν 1.000 λέξεων -
κάτι που δεν συνηθίζει- ο Νίκος Χαρδαλιάς ανέδειξε τη
σπουδαιότητα του μεγάλου αυτού έργου, αλλά και τη δυ-
σκολία του εγχειρήματος μέχρι την επιτυχή κατάληξη για
την ένταξη του πάρκου στα μεγάλα ευρωπαϊκά έργα και τη
χρηματοδότησή του από την Κομισιόν με 370 εκατ. ευρώ,
όπως γνωστοποίησε και η αρμόδια επίτροπος Ελίζα Φε-
ρέιρα. 

Ο μητροπολιτικός σχεδιασμός στα έργα της Αττικής είναι
εξάλλου μείζονος σημασίας για τον Νίκο Χαρδαλιά, όπως
ανέφερε και ο ίδιος πρόσφατα από βήματος του Kifissia
Summit, σημειώνοντας ότι «η Αττική, η οποία παράγει το
48% του συνολικού ΑΕΠ της χώρας, διαθέτει χαρακτηρι-
στικά παγκόσμιας μοναδικότητας». 

Προτάσσοντας ξεκάθαρη στρατηγική και στόχους, ο πε-
ριφερειάρχης Αττικής δεν θα μπορούσε, ούτε σε αυτή την
περίπτωση, να παρεκκλίνει από τη βασική του αρχή για έρ-
γα με εξασφαλισμένη -και μόνο- χρηματοδότηση.

Έτσι, και στην ανάπλαση του Φαληρικού Όρμου, αφού
ολοκλήρωσε μια επίπονη διαδικασία διαβούλευσης με την
Ευρωπαϊκή Ένωση, ακολούθως ανακοίνωσε την κατασκευή
του νέου μητροπολιτικού πάρκου, το οποίο έλαβε το «πράσι-
νο φως» από την Κομισιόν, έπειτα από μια ακόμη προσωπική
μάχη του Νίκου Χαρδαλιά για τη βελτίωση της ποιότητας
ζωής των κατοίκων, την ανάπτυξη και τον εκσυγχρονισμό
των υποδομών της Αττικής, πάντα με βάση τις σύγχρονες
ανάγκες και τα νέα δεδομένα που διαμορφώνονται.

«Πράσινο» το προφίλ 
του πάρκου κατά 75%

Το νέο πρότυπο Μητροπολιτικό Πάρκο που θα δημιουρ-
γηθεί στον Φαληρικό Όρμο υιοθετεί τις αρχές του νέου ευ-
ρωπαϊκού Bauhaus, ενσωματώνοντας όλες τις τρέχουσες
κατευθύνσεις της τέχνης και της επιστήμης όσον αφορά
την καινοτομία, την εξοικονόμηση ενέργειας κ.λπ., εναρ-
μονιζόμενο παράλληλα με τις σύγχρονες περιβαλλοντικές
απαιτήσεις.

Το πάρκο θα προσφέρει 343 στρέμματα πρασίνου, που
καλύπτουν το 75% της συνολικής του έκτασης. Κυρίαρχα
στοιχεία της φυσιογνωμίας του είναι η συμπερίληψη και η
προσβασιμότητα χωρίς αποκλεισμούς και εξαιρέσεις, κα-
θώς το πάρκο θα είναι φιλικό σε πεζούς και ποδηλάτες, σε
ΑμεΑ και ανθρώπους με κινητικά προβλήματα -ένας
πνεύμονας πρασίνου με περισσότερα από 2.900 δέντρα
που θα φυτευτούν δίπλα στη θάλασσα, σε απόσταση ανα-
πνοής από το κέντρο της Αθήνας, ιδανικός για ποικίλες

δραστηριότητες για κάθε ηλικία. Επιπροσθέτως, η παρου-
σία υδροβιότοπου δίνει τη δυνατότητα ανάπτυξης ζωής
στις νέες νησίδες που θα υπάρχουν στο τμήμα του πάρκου
που θα βλέπει στη θάλασσα.

Παράλληλα όμως με τον φυσικό πλούτο, το υπόλοιπο
25% του πάρκου θα προσφέρεται για ήπιες πολιτιστικές
δράσεις σε χώρους υπαίθριων εκδηλώσεων, θερινό κινη-
ματογράφο, υπαίθριους χώρους εκθέσεων, καθώς και για
αθλητικές δραστηριότητες, με γήπεδα 5Χ5, πολυχώρους
άσκησης, κολυμβητικές δεξαμενές, στεγασμένες εγκατα-
στάσεις κ.ά. Θα φιλοξενούνται, επίσης, ποικίλες κοινωνι-
κές εκδηλώσεις σε ανοιχτούς και στεγασμένους χώρους
εστίασης, καθώς και πλείστες δραστηριότητες για παιδιά,
εκπαιδευτικού και θεματικού χαρακτήρα, όπως θεματικές
παιδικές χαρές, χώροι παιχνιδιών και 3D κατασκευών,
παιχνίδι με την άμμο κ.ά. Πρόκειται, δηλαδή, για ένα εμ-

βληματικό έργο όχι μόνο σε τοπικό, αλλά και σε διεθνές
επίπεδο, όπως επισημάνθηκε και στην ανακοίνωση των
ευρωπαϊκών θεσμών.

Νέο μοντέλο διαχείρισης
με επίκεντρο τον άνθρωπο

«Αρμοδιότητες χωρίς τους απαραίτητους πόρους είναι
γράμμα κενό». Αφήνοντας σαφείς αιχμές για τα έργα και
τις ημέρες των προηγούμενων διοικήσεων στην Περιφέ-
ρεια Αττικής, και σε μια λογική ξεκάθαρων θέσεων, ο Νί-
κος Χαρδαλιάς εισάγει ένα νέο μοντέλο διαχείρισης, με
επίκεντρο τον άνθρωπο και τις καθημερινές του ανάγκες,
και συνεχίζει, απρόσκοπτα, να επενδύει στις υποδομές και
των 66 δήμων της περιφέρειας.

«Η ανάληψη, ο σχεδιασμός και η υλοποίηση ενός έργου
θα πρέπει να γίνεται από έναν και μόνο φορέα, ο οποίος θα
είναι σε θέση να λογοδοτεί και το κυριότερο δεν θα μπορεί
να μεταθέτει τις ευθύνες για τις όποιες καθυστερήσεις,
αποτυχίες ή στρεβλώσεις», ανέφερε στο πρόσφατο πα-
ρελθόν και δηλώνει έτοιμος να αναλάβει την ευθύνη και να
ανταποκριθεί στις δεσμεύσεις προς τους πολίτες και στις
υψηλές τους προσδοκίες. 

Ο Χαρδαλιάς «ξεκλείδωσε»
τη μεγαλύτερη αστική
ανάπλαση στην Αττική

Το Μητροπολιτικό Πάρκο στον Φαληρικό
Όρμο είναι πλέον πραγματικότητα με…

σφραγίδα του περιφερειάρχη Αττική

του Μίλτου 
Σακελλάρη

sakellarismiltos@yahoo.com
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ΥΠΕΣ: Εγκρίθηκαν 264
προσλήψεις σε δήμους

Εγκρίθηκαν από το υπουργείο Εσω-
τερικών 264 προσλήψεις, εκ των οποί-
ων 249 με σύμβαση ορισμένου χρόνου
και 15 με σύμβαση μίσθωσης έργου. Οι
συμβάσεις ορισμένου χρόνου είναι
διάρκειας από 8 έως 11 μήνες, ενώ η
σύμβαση μίσθωσης έργου διάρκειας 1
έτους. Η δαπάνη βαρύνει τους προϋπο-
λογισμούς των δήμων. Το προσωπικό
με σύμβαση ορισμένου χρόνου κατανέ-
μεται στους δήμους ως εξής: Αμαρου-
σίου (120), Πατρέων (31), Χίου (25), Με-
γαρέων (24), Λέσβου (20), Σερρών (14),
Κερατσινίου-Δραπετσώνας (10), Λεβα-
δέων (3), Μαλεβιζίου (1) και Περιστερί-
ου (1). Το προσωπικό με σύμβαση μί-
σθωσης έργου κατανέμεται στους δή-
μους ως εξής: Βύρωνος (6), Ελληνικού-
Αργυρούπολης (4), Ναυπλιέων (4) και
Παλαιού Φαλήρου (1). 

Ιδρύεται Συμβούλιο
Νέων στον Δήμο
Νέας Σμύρνης

Στη συγκρότηση του Συμβουλίου Νέ-
ων προχωρά ο Δήμος Νέας Σμύρνης
μετά την ομόφωνα αποδεκτή εισήγηση
του δημάρχου Γιώργου Κουτελάκη από
το δημοτικό συμβούλιο. «Η σύσταση
του Συμβουλίου Νέων φιλοδοξεί να
εξοικειώσει τους νέους με τη λειτουρ-
γία των τοπικών θεσμών δημοκρατίας
και να τους ενεργοποιήσει για θέματα
που αφορούν τη νεολαία στην Ελλάδα
αλλά και στο εξωτερικό», τονίζει στο
μήνυμά του ο δήμαρχος. Το Συμβούλιο
Νέων θα χωριστεί σε δύο ηλικιακές
ομάδες. Η πρώτη θα αφορά τις ηλικίες
15-17 ετών και η δεύτερη τις ηλικίες 18-
25. Τα ζητήματα με τα οποία θα κατα-
πιαστεί το Συμβούλιο Νέων θα αφορά
την Κοινωνία των Πολιτών και τον εθε-
λοντισμό, τις τέχνες και τον πολιτισμό,
τον αθλητισμό, την υγεία, την παιδεία,
την εργασία και τη νεανική επιχειρημα-
τικότητα. 

Βιασύνη στις ευχαριστίες...
«Ευχαριστώ, υπουργέ μου, που μας δώσατε την έκτακτη δόση των Κεντρι-

κών Αυτοτελών Πόρων», είπε με ενθουσιασμό ο πρόεδρος της Περιφερει-
ακής Ένωσης Δήμων Αττικής (ΠΕΔΑ) Γιώργος Μαρκόπουλος στο πλαίσιο
της συνεδρίασης της γενικής συνέλευσης του αυτοδιοικητικού οργάνου
χθες στην Αθήνα. «Δεν έχει εκταμιευτεί ακόμη κάτι. Μόνος σας τα πήρατε;»,
απάντησε σαρκαστικά ο υπουργός Εσωτερικών Θεόδωρος Λιβάνιος, σκορ-
πίζοντας γέλιο στην αίθουσα με τους αυτοδιοικητικούς της Αττικής. Άμεση
ήταν η απάντηση του Γ. Μαρκόπουλου, ο οποίος αναφέρθηκε στην πληροφό-
ρηση που είχε και πρόσθεσε: «Είχαμε ζητήσει περισσότερα, αλλά και αυτά
που πήραμε καλά είναι». Όταν πήρε τον λόγο ο Θ. Λιβάνιος ενημέρωσε ότι η
εκταμίευση θα γίνει εντός της εβδομάδας. Επίσης, ενημέρωσε ότι αυτό θα
συνοδευτεί με αποπληρωμή ληξιπρόθεσμων χρεών των ΟΤΑ προς τρίτους
και επιχορήγηση με νέα δόση για την αποπληρωμή χρεών από τελεσίδικες
δικαστικές αποφάσεις.

Ποια θα είναι η νέα επικεφαλής της παράταξης Αγίου
Δημητρίου «Αλλάζουμε την πόλη»

Μιας και η απερχόμενη δήμαρχος δεν κατάφερε να
διατηρήσει τη δημοτικότητά της αλλά ούτε και να πείσει
τους δημότες και κατοίκους του Αγίου Δημητρίου, οι
οποίοι σταθερά της αποδίδουν τα χείριστα, ως επόμενη
και λογική εξέλιξη είναι τα ηνία της παράταξης να ανα-
λάβει όχι βέβαια ο αγενής τεχνοκράτης μέλος της παρά-

ταξης και καθ’ ύλην υπεύθυνος για το χάλι του Αγίου Δημητρίου, πρώην αντιδήμαρχος ΤΥ, αλλά μια
από τις δύο κυρίες: Ε. Καντζέλη (φωτό αριστερά) ή Β. Αλεξίου (φωτό δεξιά). Ελπίζουμε αυτή η εξέλι-
ξη να μη φέρει ρήξη στις ήδη διαταραγμένες ισορροπίες της δημοτικής παράταξης και να μην οδηγή-
σει την τέως δήμαρχο σε σπασμωδικές κινήσεις, όμοιες με αυτές του πρώτου καιρού της ήττας της.

«Θ
α μπορούσα να πω
και να τελειώσω: Ό,τι
είπε ο Λιβάνιος», εί-

πε ο υπουργός Επικρατείας Μά-
κης Βορίδης (φωτό αριστερά) στο
πλαίσιο της χθεσινής γενικής συ-
νέλευσης της Περιφερειακής
Ένωσης Δήμων Αττικής σκορπί-
ζοντας γέλια στους αυτοδιοικητι-
κούς, καθώς προηγουμένως είχε
παραχωρήσει τη σειρά του για τον
υπουργό Εσωτερικών Θεόδωρο
Λιβάνιο (φωτό δεξιά) προκειμέ-
νου να δώσει το στίγμα του ως
καθ’ ύλην αρμόδιου υπουργού για
θέματα Αυτοδιοίκησης, μιας και οι μέρες για το συνέδριο της ΚΕΔΕ στη Ρόδο πλησιάζουν.

Ενώ λοιπόν ο κ. Λιβάνιος έθεσε τις βασικές κατευθυντήριες για τη σύνταξη του νέου Κώδικα Αυτοδιοί-
κησης εστιάζοντας στο ζήτημα της κατανομής των αρμοδιοτήτων μεταξύ κράτους και ΟΤΑ Α’ και Β’ Βαθ-
μού, ο Μάκης Βορίδης έκανε ένα βήμα παραπέρα. Μίλησε για το ιδεολογικό - πολιτικό πρόσημο της ύπαρ-
ξης και άσκησης αρμοδιοτήτων. «Ποιες αρμοδιότητες είναι πραγματικά αναγκαίες να ασκούνται από τα
υπουργεία, τις Αποκεντρωμένες Διοικήσεις και τους ΟΤΑ;», ήταν το ερώτημα που έθεσε ο κ. Βορίδης.
«Πρέπει το κράτος να κάνει τα πάντα; Ή να υπάρχει χώρος για την αγορά και την κοινωνία των πολιτών και
το κράτος να κάνει ό,τι είναι απολύτως αναγκαίο;», συνέχισε τον προβληματισμό του ο κ. Βορίδης. Απόλυτη
ησυχία επικράτησε στην αίθουσα, με τους αυτοδιοικητικούς να περιμένουν να ακούσουν τη συνέχεια… Ο
Μάκης Βορίδης πήρε μια ανάσα και έσπευσε να ξεκαθαρίσει: «Είμαι οπαδός του επιτελικού κράτους,
όπου τα υπουργεία θα έχουν στρατηγικό, ρυθμιστικό και εποπτικό ρόλο για τη διαμόρφωση του θεσμικού
και κανονιστικού πλαισίου, ενώ οι Αποκεντρωμένες Διοικήσεις και οι ΟΤΑ θα προχωρούν στην εφαρμογή
μέσα σε ένα πλέγμα δράσεων». Ως καλό παράδειγμα ο κ. Βορίδης έδειξε το υπουργείο Πολιτικής Προστα-
σίας και πρόκρινε το ίδιο να γίνει και στο ζήτημα της διαχείρισης υδάτων.

Ενισχύει τη συλλογή ανακυκλώσιμων 
ο Δήμος Ιλίου
Με δύο νέα απορριμματοφόρα για ανακυκλώσιμα υλικά
ενισχύει τον ρυθμό της αποκομιδής τους ο Δήμος Ιλίου. Τα
νέα οχήματα ενισχύουν σημαντικά τον στόλο του δήμου
και η προμήθειά τους έγινε με χρηματοδότηση από το
Πρόγραμμα «Αντώνης Τρίτσης». «Η παραλαβή των νέων
απορριμματοφόρων ανακύκλωσης σηματοδοτεί ένα ακό-
μη βήμα στις συνεχείς προσπάθειες του δήμου μας για
μια πιο καθαρή και βιώσιμη πόλη. Η προστασία του περι-
βάλλοντος και η βελτίωση της καθημερινότητας αποτε-
λούν προτεραιότητα», αναφέρει η δήμαρχος Ιλίου Αν-
δριάνα Αλεβίζου-Κουκουβίνου.

Ποιες αρμοδιότητες 
είναι πραγματικά αναγκαίες

Δέσμευση Χατζηδάκη προς
τους δημάρχους

Τη δέσμευση ότι το πρόγραμμα της ΔΥΠΑ για
την απασχόληση των ανέργων ηλικίας άνω των 55
ετών θα συνεχιστεί και για το 2025 εξέφρασε χθες
ενώπιον των δημάρχων της Αττικής ο υπουργός
Εθνικής Οικονομίας Κωστής Χατζηδάκης (φωτό).
Διαβεβαίωσε μάλιστα ότι οι επιμέρους λεπτομέ-
ρειες για την εφαρμογή του προγράμματος θα κα-
θοριστούν από κοινού με τις ηγεσίες του υπουρ-
γείου Εσωτερικών και Εργασίας. 

«Σας είμαι υπόχρεος»

«Σας είμαι υπόχρεος», είπε ο Βασίλης Κικί-
λιας (φωτό), υπουργός Πολιτικής Προστασίας,
απευθυνόμενος προς τους δημάρχους της Αττι-
κής για τη συνεργασία που είχαν και τη φετινή
αντιπυρική περίοδο που μόλις έληξε αλλά λόγω
της ανομβρίας μπορεί να επεκταθεί. Κάνοντας
έναν σύντομο απολογισμό ανέφερε ότι τη φετινή
αντιπυρική περίοδο κάηκαν 460.000 στρέμματα,
πράγμα που οφείλεται στον καλύτερο συντονι-
σμό και ως μέγεθος καταστροφής αντιστοιχεί σε
χαμηλότερο επίπεδο από τον μέσο όρο της
15ετίας. Αναφορικά με τις προσλήψεις δασοπυ-
ροσβεστών, ο κ. Κικίλιας εξήγησε ότι ο συνολι-
κός αριθμός τους θα ανέλθει σε 15.000 από
14.400 που ήταν το 2024 και ο αριθμός των εποχι-
κών θα παραμείνει σταθερός στους 2.500. 

ΝΕΟΣ ΚΩΔΙΚΑΣ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ



Η Cosmote TV στηρίζει ως Μεγάλος Χορηγός το 65ο Διε-
θνές Φεστιβάλ Κινηματογράφου Θεσσαλονίκης, το οποίο
διεξάγεται από την Πέμπτη 31 Οκτωβρίου έως και την Κυ-
ριακή 10 Νοεμβρίου. Στο πλαίσιο της στήριξής της για 9η
συνεχή χρονιά στον εν λόγω κινηματογραφικό θεσμό, η
Cosmote TV θα προσφέρει το χρηματικό έπαθλο για το Ει-
δικό Βραβείο της Διεθνούς Κριτικής Επιτροπής για την Κα-
λύτερη Σκηνοθεσία «Αργυρός Αλέξανδρος». Η Cosmote
TV στηρίζει σταθερά τον ελληνικό κινηματογράφο και τους
δημιουργούς, έχοντας συμμετάσχει μέχρι σήμερα στην πα-

ραγωγή και συμπαραγωγή πλήθους κινηματογραφικών
ταινιών μεγάλου και μικρού μήκους, αλλά και ντοκιμαντέρ.

Το πρόγραμμα του 65ου ΦΚΘ περιλαμβάνει συνολικά
252 ταινίες μεγάλου και μικρού μήκους, με 67 από αυτές να
είναι διαθέσιμες και διαδικτυακά, μέσω της ψηφιακής
πλατφόρμας online.filmfestival.gr. Το φετινό φεστιβάλ θα
ανοίξει με την ταινία «Maria» του Πάμπλο Λαραΐν, με πρω-
ταγωνίστρια την Αντζελίνα Τζολί, ενώ θα κλείσει με το «The
End» του Τζόσουα Οπενχάιμερ, ο οποίος θα παρευρεθεί
στην τελετή λήξης.
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H Estée Lauder Hellas, για ακό-
μα μία χρονιά, στέκεται ενεργά
στην ενημέρωση και πρόληψη κα-
τά του καρκίνου του μαστού, φω-
ταγωγώντας σε συνεργασία με τον
Δήμο Αθηναίων τον «Δρομέα» με
το χαρακτηριστικό pink χρώμα. Το
έργο του γλύπτη Κώστα Βαρώτσου

έγινε μέρος της φετινής καμπά-
νιας, συνεχίζοντας μια παράδοση
πολλών χρόνων και πολλών ση-
μείων που έχουν συμμετάσχει από
το 2019 στη δράση αυτή. Η φωτα-
γώγηση του «Δρομέα» θα παρα-
μείνει έως τις 10/11, ημέρα του
41ου Μαραθωνίου της Αθήνας. Για

ακόμα μία χρονιά δε, η Estée
Lauder Hellas στηρίζει την Ελλη-
νική Αντικαρκινική Εταιρεία, προ-
σφέροντας για την ενίσχυση του
έργου της το 1% του συνόλου των
πωλήσεων λιανικής όλων των
μαρκών του ομίλου για τον μήνα
Οκτώβριο. 

Estée Lauder Hellas 
και Δήμος Αθηναίων 

φωταγωγούν τον «Δρομέα»
για την πρόληψη κατά 

του καρκίνου του μαστού

� Ο ΔΕΔΔΗΕ διοργάνωσε την άσκηση αντιμετώπισης έκτακτων
καταστάσεων «Θησεύς 2024», λόγω της κλιματικής κρίσης και

της ανάγκης οργανωτικής και επιχειρησιακής ικανότητας, Πολι-
τείας και φορέων, για την αντιμετώπιση πιθανών ασύμμετρων
απειλών. Στην άσκηση, που πραγματοποιήθηκε σε συνεργασία με
το Εθνικό και Καποδιστριακό Πανεπιστήμιο Αθηνών, εξετάστηκαν
επεισόδια έκτακτων καταστάσεων που επηρεάζουν τις ζωές χι-
λιάδων ανθρώπων και απαιτούν αποτελεσματικό σχέδιο διαχείρι-
σης, όπως ένα κύμα παρατεταμένου καύσωνα στην Περιφέρεια
Αττικής, που επιφέρει βλάβες στα δίκτυα διανομής πολλών περιο-
χών, δύο σοβαρά μέτωπα δασικών πυρκαγιών μεγάλης κλίμακας,
τα οποία προκαλούν κινητοποίηση τεχνικών συνεργείων, εκτετα-
μένη βλάβη σε μετασχηματιστή ενός κέντρου διανομής που τρο-
φοδοτεί κρίσιμα σημεία στο κέντρο της Αθήνας
κ.λπ.

� Τη δημιουργία περιεχομένου για το TikTok ac-
count της ανέθεσε η Protergia στην Digital

Minds. Η συνεργασία προέκυψε κατόπιν spec.
Σκοπός της Digital Minds, στο πλαίσιο της νέας συ-
νεργασίας, είναι να δημιουργήσει περιεχόμενο γε-
μάτο tips, λύσεις ενέργειας και νέες χρήσιμες γνώ-
σεις πάνω στη βιωσιμότητα και την ηλεκτροκίνηση.

� Με τη συμμετοχή πολλών εθελοντών, πραγματοποιήθηκε πριν
από λίγες μέρες η τρίτη κοινή εθελοντική δράση καθαρισμού

περιμετρικά του Άλσους Βεΐκου, στο πλαίσιο της συνεργασίας του
Sanitas του Ομίλου Σαράντη και της ΑΒ Βασιλόπουλος με τη Save
Your Hood. Κατά τη διάρκεια της δράσης, συγκεντρώθηκαν και
απομακρύνθηκαν περίπου 8.000 λίτρα απορριμμάτων, βελτιώνον-
τας την καθαριότητα και την ασφάλεια του χώρου για τους κατοί-
κους και τους επισκέπτες του. Το Sanitas παρείχε προϊόντα, όπως
σακούλες απορριμμάτων με κορδόνι Flex & Strong με τεχνολογία
ανάγλυφης υφής και τρία στρώματα αντοχής από 100% ανακυκλω-
μένο πλαστικό που αποτρέπουν τις διαρροές ενώ στη δράση συμ-
μετείχε και το Κινητό Κέντρο Περιβαλλοντικής Εκπαίδευσης και
Ανακύκλωσης της ΑΒ.

� Η Lidl Ελλάς, για τρίτη συνεχόμενη χρονιά, στήριξε τα 17α Βραβεία
Ποιότητας του Γαστρονόμου, που φέτος πραγματοποιήθηκαν στη

Σύρο, ως Μεγάλος Χορηγός, αναδεικνύοντας τη συμβολή των Κυκλαδι-
τών παραγωγών στη διατήρηση της παράδοσης και της τοπικής παρα-
γωγής. Στο πλαίσιο της στρατηγικής της για την ενίσχυση της βιωσιμό-
τητας και της τοπικής οικονομίας δε, η Lidl Ελλάς βράβευσε τον Σύλλο-
γο Επαγγελματιών Αλιέων Αμοργού «Η Χοζοβιώτισσα» με το Βραβείο
Βιωσιμότητας. Τα Βραβεία Ποιότητας του Γαστρονόμου αποτελούν
έναν θεσμό που κάθε χρόνο τιμά τους κορυφαίους παραγωγούς και ορ-
γανισμούς για την αφοσίωσή τους στην ποιότητα, τη βιωσιμότητα και
την καινοτομία. 

Mικρά - μικρά

Η Cosmote TV, Μεγάλος Χορηγός του 65ου Διεθνούς
Φεστιβάλ Κινηματογράφου Θεσσαλονίκης για 9η χρονιά

Στον δρόμο για ένα καλύτερο αύριο και με
όραμα μια χώρα χωρίς πλαστικά απορρίμμα-
τα, η Lidl Ελλάς και το Κοινωφελές Ίδρυμα
Αθανάσιος Κ. Λασκαρίδης ολοκλήρωσαν με
επιτυχία για 5η συνεχή χρονιά την πρωτοβου-
λία Plastic Free Greece που τελεί υπό την αιγί-
δα του υπουργείου Τουρισμού και κάτω από την ομπρέλα της
εθνικής καμπάνιας «Ελλάδα Χωρίς Πλαστικά Μίας Χρήσης»
του υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Φέτος, η πρωτοβουλία ταξίδεψε στη Λέσβο, τη Σαντορίνη,
τη Χίο, τη Σίνδο, την Αττική, τα Τρίκαλα, την Πάτρα και τη Ρόδο.
Η ομάδα της Lidl Ελλάς, μαζί με τους συνεργάτες και τους
εθελοντές του Κοινωφελούς Ιδρύματος Αθανάσιος Κ. Λασκα-
ρίδης, επισκέφθηκαν τους οκτώ προορισμούς, αφυπνίζοντας
την τοπική κοινωνία μέσα από δράσεις καθαρισμού ακτών και
βυθών που φέρνουν ελπίδα για ένα καθαρότερο αύριο. Συνο-
λικά, πραγματοποιήθηκαν 14 παράκτιοι και έξι υποθαλάσσιοι

καθαρισμοί. Με την πολύτιμη συνδρομή 152
εθελοντών και της καταδυτικής ομάδας Dive
in Action, συγκεντρώθηκαν 5.692 κιλά απορ-
ριμμάτων, ανάμεσα στα οποία 4.375 τεμάχια
ήταν μικρά πλαστικά κομμάτια, ενώ 1.804 τε-
μάχια μπουκάλια νερού και αναψυκτικού.

Από την έναρξη του Plastic Free Greece τον Ιούνιο του 2020,
έχουν πραγματοποιηθεί 53 παράκτιοι και 36 υποθαλάσσιοι
καθαρισμοί, ενώ έχουν συλλεχθεί συνολικά σχεδόν 12 τόνοι
απορριμμάτων. Το 2024, η Lidl Ελλάς προχώρησε ένα βήμα
παραπέρα, επεκτείνοντας το πρόγραμμα και σε περιοχές
όπου η εταιρεία διαθέτει κέντρα logistics (Αττική, Θεσσαλονί-
κη, Πάτρα και Τρίκαλα). Οι καθαρισμοί πραγματοποιήθηκαν
με την εθελοντική συμμετοχή 100 εθελοντών-εργαζομένων,
οι οποίοι συνέβαλαν ενεργά στην προστασία του περιβάλλον-
τος και έγιναν μέρος του οράματος της εταιρείας για έναν πιο
πράσινο και βιώσιμο πλανήτη.

Lidl Ελλάς - Ίδρυμα ΑΚ Λασκαρίδης: Ολοκλήρωσαν 
για 5η χρονιά την πρωτοβουλία Plastic Free Greece

ΑΒ Βασιλόπουλος: Δωρεά σε Κέντρα Ανοιχτής
Προστασίας Ηλικιωμένων Δήμου Θεσσαλονίκης

Η ΑΒ Βασιλόπουλος πραγματοποίησε δωρεά προς τον Δήμο Θεσσαλονίκης, προσφέ-
ροντας προϊόντα και είδη πρώτης ανάγκης στα Κέντρα Ανοιχτής Προστασίας Ηλικιωμέ-
νων (ΚΑΠΗ). Στο πλαίσιο της διαρκούς της δέσμευσης προς τις τοπικές κοινωνίες, προ-
χώρησε στη δωρεά 400 πακέτων ρολού χαρτιού υγείας, καλύπτοντας τις ετήσιες ανάγκες για τα 13 παραρτήματα
ΚΑΠΗ του Δήμου Θεσσαλονίκης. Παράλληλα, παρέδωσε 420 μπουκάλια νερό, 420 μεγάλα μπουκάλια αναψυκτικά
και 350 μπουκάλια κρασί για την υποστήριξη δύο εκδηλώσεων, την Παγκόσμια Ημέρα Τρίτης Ηλικίας και μία χρι-
στουγεννιάτικη εκδήλωση, στις οποίες συμμετέχουν περίπου 800 μέλη των ΚΑΠΗ. Πρόκειται για εκδηλώσεις με
κοινωνικό, πολιτιστικό και ψυχαγωγικό χαρακτήρα, που στηρίζουν τα οικονομικά ασθενέστερα μέλη των ΚΑΠΗ.
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ΡOLITICAL MultiMEDIA51
Γράφει ο Γιώργος Σκρομπόλας

Η Κατερίνα Ζαρίφη είναι ένα από τα τηλεοπτικά πρόσωπα που μέχρι στιγμής απουσιάζουν
από τη φετινή τηλεοπτική σεζόν. Ωστόσο, σύμφωνα με τις πληροφορίες μας, η ίδια πραγματο-
ποίησε ραντεβού με το Mega, στο οποίο συζήτησε τη συμμετοχή της στην εκπομπή της Φαίης
Σκορδά. Απ’ όσο μαθαίνουμε, είναι ένα πρόσωπο ιδιαίτερα αγαπητό στο «Buongiorno» και
θεωρείται ότι θα αφήσει το δικό της αποτύπωμα στην ήδη επιτυχημένη πρωινή εκπομπή.

Στο πλαίσιο της κουβέντας που έγινε ανάμεσα στις δύο πλευρές, έπεσε στο τραπέζι και η
ιδέα για την παρουσίαση μιας βραδινής εκπομπής. Η Κατερίνα Ζαρίφη θα επιθυμούσε να πα-
ρουσιάσει μια… ριζοσπαστική μουσική εκπομπή με ροκ και λαϊκά στοιχεία, αξιοποιώντας εν-
δεχομένως το πλατό του «Αλ Τσαντίρι Νιουζ», αφού ο Λάκης Λαζόπουλος -τουλάχιστον αρχι-
κά- θα βγαίνει στον αέρα μία φορά τον μήνα. Αυτή η πρόταση όμως μοιάζει δύσκολο να υλο-
ποιηθεί από το κανάλι, τουλάχιστον με τα μέχρι στιγμής δεδομένα.

ΜΙΚΡΑ... ΜΙΚΡΑ... 

� Με διπλό «Τσαντίρι» θέλει να βγει ο Λάκης
Λαζόπουλος στο Mega. Ανεπίσημα ως ημε-

ρομηνία πρεμιέρας έχει οριστεί η Τετάρτη 13 Νο-
εμβρίου. Παρ’ όλα αυτά, και σε αυτή την περί-
πτωση η προετοιμασία των σκηνικών ώστε να
λειτουργήσει κανονικά το πλατό που θα φιλοξε-
νήσει την εκπομπή καθυστερεί. Για αυτό τον λό-
γο το κανάλι δεν έχει δώσει ακόμη επίσημα ημε-
ρομηνίες ώστε να μη δούμε να επαναλαμβάνεται
η περίπτωση Μουτσινά στον Alpha. Το αρχικό
πλάνο λέει πως ο Λάκης Λαζόπουλος θα ανοίξει
δύο φορές το «Τσαντίρι» του μέσα στον Νοέμ-
βριο και μάλιστα δύο συνεχόμενες Τετάρτες - η
δεύτερη θα είναι στις 20 Νοεμβρίου. Κρατάμε
ωστόσο μια επιφύλαξη, καθώς αν η τεχνική προ-
ετοιμασία δεν ολοκληρωθεί εγκαίρως, η πρεμιέ-
ρα θα γίνει στις 20 και όχι στις 13 του μήνα.

� Κι εκεί που φαινόταν πως η προετοι-
μασία του φιλόδοξου «Νίκος Μου-

τσινάς Βραδιάτικα»
είχε μπει σε μια
τροχιά υλοποίησης
και όλα πήγαιναν
καλά, τελικά νέα
τεχνικά προβλήμα-
τα μεταθέτουν ξα-
νά την ημερομηνία
της πρεμιέρας. Η
τεχνική πρόβα της
π ρ ο η γ ο ύ μ ε ν η ς
εβδομάδας δεν πή-
γε καθόλου καλά
λόγω ενός σοβα-
ρού κατασκευαστικού προβλήματος, με
αποτέλεσμα η πρεμιέρα να μεταφερθεί για
τις 7 Νοεμβρίου. Όπως γίνεται εύκολα αντι-
ληπτό, αυτό έχει προκαλέσει, εύλογα, την
έντονη δυσαρέσκεια του Νίκου Μουτσινά με
την εταιρεία παραγωγής, καθώς το πολυδια-
φημιζόμενο show αλλάζει για δεύτερη φορά
ημερομηνία - η πρώτη ήταν στις 17 Οκτωβρί-
ου. Επιπλέον, σε αμήχανη θέση βρίσκεται
πλέον και το κανάλι, καθώς μία αναβολή
τρεις μέρες πριν από την πρεμιέρα δεν είναι
συνηθισμένο φαινόμενο και η διαδικασία
αλλαγής των ημερομηνιών είναι μια πιο σύν-
θετη διαδικασία στην οποία εμπλέκονται αρ-
κετά τμήματα.

� Το Open έχει νέο Διοικητικό Συμβούλιο, το
οποίο αριθμεί πλέον μόνο 3 μέλη από 5 που

ήταν μέχρι πρότινος. Όπως γράφει η επίσημη
ανακοίνωση: «Με γνώμονα την ευελιξία και τη
μεγαλύτερη ταχύτητα στη λήψη αποφάσεων, το
Διοικητικό Συμβούλιο του Open ανασυγκροτεί-
ται και από πενταμελές περιορίζεται σε τριμε-
λές. Πρόεδρος ο Arthur Davidyan, διευθύνων
σύμβουλος ο Γρηγόρης Σαββίδης και γενικός
διευθυντής τηλεόρασης, ο γενικός διευθυντής
Ειδήσεων και Ενημέρωσης Χρήστος Παναγιω-
τόπουλος».

Μειώνεται περαιτέρω
σε διάρκεια η εκπομπή
της Αναστασίας Γιάμαλη

Η μεσημεριανο-απογευματινή

ζώνη του Mega το Σαββατοκύριακο

φαίνεται πως επιτηρείται στενά από

τους ιθύνοντες του σταθμού, καθώς η

αδυναμία που παρουσιάζει σχετικά

με τα ποσοστά τηλεθέασης έχει ως

αποτέλεσμα να πραγματοποιούνται

συνεχείς τροποποιήσεις προγράμ-

ματος. Μετά την αρχική μείωση της

διάρκειας που έγινε πριν από μερι-

κές εβδομάδες στις εκπομπές των

Κώστα Τσουρού και Αναστασίας Γιά-

μαλη ώστε να προστεθεί στο πρόγραμμα η επανάληψη της σειράς

«Οι Τρεις Χάριτες», έρχεται και νέα αλλαγή. 

Πιο συγκεκριμένα, η εκπομπή που παρουσιάζει η Αναστασία

Γιάμαλη θα μειωθεί κατά 20 λεπτά ώστε στη συνέχεια να παίζει

σε επανάληψη το σίριαλ «Ευτυχισμένοι Μαζί», το οποίο θα αντι-

καταστήσει τις «Τρεις Χάριτες». Αυτό συμβαίνει καθώς οι «Χάρι-

τες» δεν κατάφεραν ποτέ να δώσουν υψηλό lead in στο «Chase»

της Μαρίας Μπεκατώρου, ενώ και η εκπομπή της Γιάμαλη παρέ-

μεινε σε χαμηλά ποσοστά.

Μεγάλες αλλαγές έρχονται
στο πρόγραμμα του ΣΚΑΪ

Μπροστά από αλλαγές που σκέφτεται να κάνει ο ΣΚΑΪ, με
τη βοήθεια της Acun, βρίσκονται οι άνθρωποι του σταθμού,
με στόχο να τονώσουν την τηλεθέαση στην prime time ζώνη.
Με τα δεδομένα της τρέχουσας περιόδου, σύμφωνα με τις
πληροφορίες μας, οι αλλαγές που σχεδιάζονται είναι οι εξής:

• Το «My Style Rocks» φαίνεται πως ολοκληρώνεται στις
αρχές του 2025 και δεν προχωρούν σε επόμενο κύκλο, του-
λάχιστον όχι στο δεύτερο μισό της σεζόν.

• Το «Power of Love», για το οποίο υπήρχε διάθεση να επι-
στρέψει στις οθόνες μας τον Ιανουάριο, μεταφέρεται για το
επόμενο καλοκαίρι, καθώς θεωρείται ότι είναι ένα format
που ταιριάζει καλύτερα με τη θερινή περίοδο.

• Το «Tempting Fortune» ολοκληρώνεται μέσα στον Νο-
έμβρη. Αρχικά το «Survivor» θα γίνει τρίωρο και λίγες εβδο-
μάδες αργότερα, μέσα στον Δεκέμβριο, έρχεται το «Power».
Πρόκειται για reality εγκλεισμού τύπου «Big Brother». Οι
παίκτες πρέπει να είναι γνωστοί, είτε πρώην παίκτες ριάλιτι
είτε ινφλουένσερ, και το κόνσεπτ θέλει έναν από αυτούς να
έχει τη δύναμη να εξουσιάζει τους υπόλοιπους, οι οποίοι δεν
θα γνωρίζουν ποιος είναι.

• Τον Ιανουάριο θα βγει στον αέρα το «Exathlon», ενώ η
επιτυχία που γνωρίζει το «The Voice» μπορεί να το οδηγήσει
σε μια μικρή παράταση των Blind Auditions.

Τ
α πάνω κάτω φέρνει ο Αντώ-
νης Κανάκης με επιστολή
του προς τα Μέσα, μέσω της

οποίας γνωστοποιεί πως το «Ράδιο
Αρβύλα» από εδώ και στο εξής θα
προβάλλεται μία φορά την εβδομά-
δα. Πιο συγκεκριμένα, η εκπομπή
«Ράδιο Αρβύλα» θα προβάλλεται
μόνο κάθε Δευτέρα στις 20.00 στον
ΑΝΤ1, η εκπομπή «Boomers» θα
προβάλλεται κάθε Τρίτη και Τετάρ-
τη επίσης στις 20.00, ενώ έρχεται ακόμη
μία έκπληξη: το «Βινύλιο» μετακομίζει στο
ΜΑΚ TV και θα μεταδίδεται κάθε Δευτέρα,
Τρίτη, Τετάρτη και Πέμπτη στις 23.00.

Επισήμως οι λόγοι που αφορούν την αλ-
λαγή στο «Ράδιο Αρβύλα» έχουν να κάνουν
με την πολλή προετοιμασία και τις αυξημέ-
νες ώρες μοντάζ που χρειάζεται το πρό-
τζεκτ ώστε να βγει άρτιο στον αέρα. Σύμ-

φωνα με το ρεπορτάζ μας, γνωρίζουμε πως
όλα τα προηγούμενα χρόνια η μόνιμη δια-
φωνία του Αντώνη Κανάκη με το εκάστοτε
κανάλι με το οποίο συνεργαζόταν αφορού-
σε τον αριθμό επεισοδίων του «Ράδιο Αρ-
βύλα» που θα έπαιζαν κάθε εβδομάδα. Ο
παρουσιαστής ήθελε πάντα λιγότερα επει-
σόδια, ενώ οι σταθμοί επιθυμούσαν πέντε
επεισόδια την εβδομάδα.

Αυτήν τη φορά λοιπόν οι διαβου-
λεύσεις του Αντώνη Κανάκη με τον
ΑΝΤ1 έφεραν αυτό το αποτέλεσμα.
Από την άλλη αποφασίστηκε να με-
τακομίσει το «Βινύλιο» στο MAK TV,
καθώς το περιεχόμενό του θεωρεί-
ται ότι είναι πιο κοντά με τη φιλοσο-
φία του συγκεκριμένου καναλιού.
Επιπλέον, αυτό αναμένεται να απο-
τελέσει και τονωτική ένεση για το
κανάλι, καθώς είναι η πρώτη φορά

που ένα άκρως ανταγωνιστικό προϊόν θα
μεταδίδεται ζωντανά στην prime time του
ΜΑΚ TV. Η αλλαγή αυτή επηρεάζει και τον
«Εκατομμυριούχο», καθώς το δημοφιλές
τηλεπαιχνίδι που παρουσιάζει ο Γρηγό-
ρης Αρναούτογλου θα μεταδίδεται πλέον
τις μέρες που αφήνει ελεύθερες ο Αντώ-
νης Κανάκης, από Πέμπτη έως Κυριακή,
στις 20.00.

Το ραντεβού της Ζαρίφη με το Mega

Ο Κανάκης ανατρέπει τα πάντα στο «Ράδιο Αρβύλα»
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Ιδιαίτερα αποκαλυπτικός ήταν ο υφυπουργός Εθνικής Οικονομίας και Οικονο-
μικών Χρίστος Δήμας σχετικά με τα τέλη κυκλοφορίας 2026 μιλώντας σε τηλεο-
πτική εκπομπή. Συγκεκριμένα μιλώντας στην εκπομπή «Καλημέρα Ελλάδα»
στον ΑΝΤ1 αποκάλυψε: «Πράγματι ακούγονται αρκετά σενάρια και εξετάζουμε
να δούμε πώς μπορούμε να συνδέσουμε τα τέλη κυκλοφορίας με την περιβαλ-
λοντική ρύπανση των αυτοκινήτων και των τύπων των οχημάτων».

Με λίγα λόγια, όσο υψηλότερες είναι οι εκπομπές CO2 κάποιου αυτοκινήτου
τόσο αυξημένα θα είναι και τα τέλη κυκλοφορίας, ενώ στα παραπάνω θα συνυπο-

λογίζεται και ο τύπος αμαξώματος, δηλαδή αν είναι SUV, hatchback, sedan ή sta-
tion wagon!

Σύμφωνα με πληροφορίες της «Political», μεταξύ των αλλαγών που εξετάζει
το οικονομικό επιτελείο για τα τέλη κυκλοφορίας 2026 περιλαμβάνεται η αύξηση
των ποσών στα παλαιά και ρυπογόνα αυτοκίνητα τα οποία είναι αμετάβλητα εδώ
και πολλά χρόνια, ενώ παράλληλα θα υπάρξει και ένας εξορθολογισμός στα μη-
δενικά τέλη κυκλοφορίας, τα οποία προκαλούν ήδη «αιμορραγία» στα κρατικά
έσοδα, καθώς ο αριθμός τους έχει ξεπεράσει τις 500.000 μονάδες. 

Τι εξετάζεται για τα τέλη κυκλοφορίας 2026;

Τ
α ηλεκτροκίνητα μοντέλα διακρίνονται για τις

επιδόσεις και τη μοναδική τους σχεδίαση, ωστό-

σο, αποδεικνύεται ότι κάποιες μάρκες τώρα

έχουν βάλει στο στόχαστρο κορυφαία σπορ μοντέλα

που μέχρι πρότινος κινούνταν μόνο με κινητήρες βενζί-

νης. Ο λόγος για το νέο κορυφαίο Hyundai Ioniq 5N, το

οποίο ανατρέπει σχεδόν τα πάντα που γνωρίζαμε μέχρι

σήμερα σχετικά με τα σπορ ηλεκτρικά αυτοκίνητα και

κοιτάει στα μάτια ανταγωνιστικά μοντέλα με βενζινοκι-

νητήρες που κοστίζουν πολλές χιλιάδες ευρώ παραπά-

νω. Άλλωστε οι 650 ίπποι, η τετρακίνηση, οι κορυφαίες

επιδόσεις και η μεγάλη αυτονομία δικαιολογούν απολύ-

τως τα 63.903 ευρώ που κοστίζει το κορυφαίο Hyundai

Ioniq 5N συμπεριλαμβανομένης της κρατικής επιδότη-

σης από το πρόγραμμα «Κινούμαι Ηλεκτρικά 3» και βέ-

βαια δεν υπάρχει ανταγωνιστής.

Άγριες διαθέσεις
«Φουσκωμένο» αμάξωμα αλλά χωρίς υπερβολές,

εντυπωσιακό χρώμα Performance Blue, αεροδυναμικά

βοηθήματα με splitter εμπρός, διαχύτη πίσω και ποδιές

στο πλάι είναι μερικές από τις βασικές λεπτομέρειες

που κάνουν το Hyundai Ioniq 5N να ξεχωρίζει από τα

υπόλοιπα μοντέλα της γκάμας επιβεβαιώνοντας παράλ-

ληλα ότι πρόκειται για ένα μοντέλο Ν το οποίο έχει πολύ

άγριες διαθέσεις! Την ίδια στιγμή, ο εμπρόσθιος προφυ-

λακτήρας με look από ανθρακονήματα μαζί με μια κόκ-

κινη λωρίδα στο κέντρο αλλά και οι αεραγωγοί στα πίσω

φτερά τονίζουν περαιτέρω τον σπορ χαρακτήρα του κο-

ρεατικού μοντέλου.

Τέλος οι ζάντες 21 ιντσών με τα ελαστικά πολύ χαμη-

λού προφίλ «φιλοξενούν» τους τεράστιους δίσκους και

τις κόκκινες δαγκάνες.

Στο πίσω μέρος και στο κέντρο του διαχύτη, το κάθετο

φως ομίχλης μαγνητίζει τα βλέμματα, ενώ στην κορυφή

του πίσω μέρος βλέπουμε το τριγωνικό τρίτο «στοπ»

ανάμεσα στα δυο σκέλη της αεροτομής.

Αγωνιστικές πινελιές
Στην καμπίνα επιβατών, τα εντυπωσιακά καθίσματα

τύπου μπάκετ αλλά και το τιμόνι με τις N ιδιαιτερότητες

είναι τα δυναμικά στοιχεία που το διαχωρίζουν από τα

απλά Ioniq 5 και προετοιμάζουν τον οδηγό για το τι θα

επακολουθήσει. Στον πυρήνα του τιμονιού, εκτός των

συνηθισμένων, συναντάς τα δύο κυκλικά κουμπιά για

προεπιλεγμένα N προγράμματα, τις επιλογές των mode

οδήγησης και το κόκκινο κουμπί NGB (N Grin Boost)

που προσφέρει 10 δευτερόλεπτα full power.

Η αγωνιστική ατμόσφαιρα της καμπίνας περιλαμβά-

νει δύο οθόνες των 12,3 ιντσών, μια για τα όργανα και μια

για πλοήγηση, έξτρα ενημέρωση και ψυχαγωγία. Ο χώ-

ρος στην καμπίνα είναι υπεραρκετός για 4 ενήλικες επι-

βάτες, ο χώρος αποσκευών διαθέτει 480 λίτρα και η ποι-

ότητα κατασκευής είναι εξαιρετική και προσεγμένη.

650 ίπποι
Το Hyundai Ioniq 5N κινείται από δύο ηλεκτροκινητή-

ρες που προσφέρουν συνδυαστική ισχύ 609 ίππων που

στη λειτουργία overboost (κόκκινο μπουτόν N Grin

Boost) αυξάνονται σε 650 ίππους και 770 Nm ροπής. Το

αποτέλεσμα είναι πραγματικά καταιγιστικό και θα εντυ-

πωσιάσει ακόμη και τον μεγαλύτερο λάτρη των βενζινο-

κίνητων supercars.

Άλλωστε τα πρώτα 100 χλμ. από στάση έρχονται σε

μόλις 3,4 δευτερόλεπτα ενώ η τελική ταχύτητα του Ioniq

5N περιορίζεται στα 260 χλμ./ώρα λόγω της αυτονο-

μίας… Η αυτοκινητοβιομηχανία για να δώσει την αίσθη-

ση ενός βενζινοκίνητου supercar έχει δημιουργήσει το

N Active Sound+, όπου ο οδηγός έχει να διαλέξει μετα-

ξύ τριών επιλογών, το οποίο προσομοιάζει τον ήχο κινη-

τήρα και εξάτμισης N με κινητήρα βενζίνης. Κορυφαία η

επιλογή Ignition, στην οποία όταν αφήνεις το γκάζι

ακούς τα «σκασίματα» της εξάτμισης.

Επίσης το σύστημα N e-Shift προσομοιώνει τη συμ-

περιφορά του αυτόματου κιβωτίου διπλού συμπλέκτη 8

σχέσεων N DCT, ενώ το σύστημα N Drift Optimizer βοη-

θά στη διατήρηση της γωνίας drift με την εξισορρόπηση

πολλαπλών παραμέτρων του οχήματος!

Η μπαταρία 4ης γενιάς ιόντων λιθίου, χωρητικότητας

84 kWh φορτίζει σε ταχυφορτιστή μόλις σε 18 λεπτά έως

το 80% και προσφέρει και μια σειρά επιλογών που την

προστατεύει από θερμοκρασίες.

Ένα ηλεκτρικό supercar
Το Hyundai Ioniq 5Ν αποτελεί ένα ηλεκτρικό αυτοκί-

νητο που έρχεται να ανατρέψει την πρωτοκαθεδρία των

βενζινοκίνητων μοντέλων στην κατηγορία των σπορ αυ-

τοκινήτων.

Το κορεατικό μοντέλο μπορεί να χρησιμοποιηθεί ως

ένα απλό αλλά εντυπωσιακό ηλεκτρικό αυτοκίνητο με

αυτονομία άνω των 440 χλμ., όμως ο οποιοσδήποτε

οδηγός δύσκολα θα αντισταθεί να πιέσει το πεντάλ του

γκαζιού προς το πάτωμα όταν γνωρίζει ότι έχει στη διά-

θεσή του 650 ίππους! Στις ευθείες, το αυτοκίνητο μα-

ζεύει χιλιόμετρα με καταιγιστικούς ρυθμούς ενώ κινεί-

ται με απόλυτη ασφάλεια και σταθερότητα.

Στους επαρχιακούς δρόμους με στροφές, το Hyundai

Ioniq 5N μπορεί να κινηθεί τόσο γρήγορα όσο ένα αγω-

νιστικό αυτοκίνητο, αρκεί να «αντέχει» ο οδηγός του!

Μέσα στην πόλη, το Hyundai Ioniq 5N μαγνητίζει τα

βλέμματα ενώ το σύστημα Active Sound+ κάνει αισθητή

την παρουσία του από όπου και αν περνάει.

Δοκιμάζουμε το Hyundai Ioniq 5N 
με 650 ίππους

Γράφει ο Γιώργος Κ. Ανδρής
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Μ
ετά την αγωνιστική της…
γκέλας, άπαντες ψάχνουν
την εξιλέωση σε αυτή τη

10η στροφή του πρωταθλήματος
της Super League, η οποία θα διε-
ξαχθεί σε τρεις δόσεις. Ο Παναθη-
ναϊκός έχει καινούργιο προπονητή
στον πάγκο, ο ΠΑΟΚ θα έχει τον δι-
κό του τιμωρημένο στην κερκίδα,
ενώ Μεντιλίμπαρ και Αλμέιδα, πα-
ρά τις τελευταίες… γκρίνιες, δεί-
χνουν αμετακίνητοι σε Ολυμπιακό
και ΑΕΚ αντίστοιχα.

Για να μπορούν, ωστόσο, να…
αναπνέουν καλύτερα και τη Δευτέ-
ρα, όλοι τους θέλουν να προχωρή-
σουν νικηφόρα στο πρωτάθλημα,
τόσο στην αγωνιστική που θα δια-

νύσουμε σήμερα,
αύριο και τη Δευτέ-
ρα, όσο και στην
επόμενη, καθώς με-
τά από αυτή θα
υπάρξει διακοπή
του πρωταθλήματος
για τις υποχρεώσεις
της Εθνικής ομάδας.

«Ερυθρόλευκη»… μάχη 
Η δράση ξεκινά σήμερα, με δυο

αναμετρήσεις εντός λεκανοπεδί-
ου. Ο Ολυμπιακός στις 17.00 υπο-
δέχεται τον Πανσερραϊκό και θέλει

να βάλει τέλος στο σερί των τριών
αγωνιστικών χωρίς νίκη στο πρω-
τάθλημα. 

Από την άλλη τα «λιοντάρια» με
ανεβασμένη ψυχολογία μετά τη νί-
κη επί της ΑΕΚ θα παίξουν χωρίς
άγχος για το καλύτερο δυνατό απο-
τέλεσμα στο «Γεώργιος Καραϊσκά-
κης». Στη Λεωφόρο στις 20.30, η
Athens Kallithea θα υποδεχτεί τον
Παναιτωλικό, ο οποίος προέρχεται
από την εντός έδρας ήττα από τον
Βόλο.

Η «πρώτη» του Βιτόρια
Ο πρωτοπόρος Άρης, κερδισμέ-

νος της προηγούμενης αγωνιστι-
κής, ανοίγει την αυλαία του αυρια-
νού προγράμματος, καθώς υποδέ-
χεται στις 16.30 τον Λεβαδειακό. Ο
Βόλος στις 17.00 θα υποδεχτεί στο
Πανθεσσαλικό τον Παναθηναϊκό,

που θα έχει για πρώτη φορά στον
πάγκο του τον Ρουί Βιτόρια. Ο Πορ-
τογάλος τεχνικός κάνει ντεμπούτο
στο «τριφύλλι» και θέλει αυτό να
είναι νικηφόρο, όμως, η ομάδα της
Μαγνησίας μόνο εύκολος αντίπα-
λος δεν θεωρείται.

«Δικέφαλοι» 
αναζητούν… διπλά

Πολύ ενδιαφέρον παιχνίδι ανα-
μένεται στις 20.30 της Κυριακής
στο Περιστέρι, όπου ο Ατρόμητος
φιλοξενεί την ΑΕΚ, ενώ την ίδια
ώρα στη Λαμία η τοπική ομάδα
υποδέχεται τον ΠΑΟΚ. Οι δυο «δι-
κέφαλοι» σε εκτός έδρας δοκιμα-
σίες, που αναμφίβολα έχουν αρκε-
τά υψηλό βαθμό δυσκολίας και μό-
νο εύκολες αναμετρήσεις δεν μπο-
ρούν να θεωρηθούν. 

Το πρόγραμμα θα κλείσει τη
Δευτέρα, με την αναμέτρηση του
Asteras Aktor με τον ΟΦΗ στην
Τρίπολη. Δυο ομάδες που την προ-
ηγούμενη αγωνιστική πέτυχαν με-
γάλα αποτελέσματα, απέναντι σε
Ολυμπιακό και ΠΑΟΚ αντίστοιχα,
και που θέλουν να δώσουν συνέ-
χεια στις καλές εμφανίσεις που
πραγματοποιούν έως τώρα στο
πρωτάθλημα.

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

ΠΑΟΚ, ΑΕΚ, Ολυμπιακός 
και Παναθηναϊκός αναζητούν
την επιστροφή στις νίκες αυτό

το Σαββατοκύριακο, ενώ 
ο Άρης τούς… παρακολουθεί

από την κορυφή!

ΒΑΘΜΟΛΟΓΙΑ
Μετά από 9 αγωνιστικές

Ομάδα Αγ. Γκολ υπέρ-κατά Βαθμοί

1. Άρης .......................................9 ........................13-7......................18
2. ΠΑΟΚ .....................................9 ........................15-8......................17
3. ΑΕΚ ........................................9 ........................12-4......................15
4. ΟΣΦΠ .....................................9 ........................12-6......................15
5. Παναιτωλικός ........................9 .........................9-6 ......................14
6. ΟΦΗ .......................................9 .......................14-14.....................14
7. Asteras Aktor ........................9 .........................9-7 ......................13
8. Παναθηναϊκός .......................9 .........................8-7 ......................13
9. Ατρόμητος..............................9 .......................13-13 .....................11
10. Πανσερραϊκός .......................9........................11-16 .....................10
11. Βόλος .....................................9 ........................7-14......................10
12. Λαμία .....................................9 ........................7-14 .......................7
13. Λεβαδειακός .........................9 ........................8-14 .......................6
14. Athens Kallithea ...................9 ........................5-13 .......................5

SUPER LEAGUE  
Το πρόγραμμα της 10ης αγωνιστικής

ΗΜΕΡΑ                ΩΡΑ ΑΓΩΝΑΣ
Σάββατο 2/11 17.00 Ολυμπιακός - Πανσερραϊκός
Σάββατο 2/11 20.30 Athens Kallithea - Παναιτωλικός
Κυριακή 3/11 16.30 Άρης - Λεβαδειακός
Κυριακή 3/11 17.00 Βόλος - Παναθηναϊκός
Κυριακή 3/11 20.30 Ατρόμητος - ΑΕΚ
Κυριακή 3/11 20.30 Λαμία - ΠΑΟΚ
Δευτέρα 4/11 17.30 Asteras Aktor - ΟΦΗ 

Η αγωνιστική… της εξιλέωσης



Πένθος για Νίκα
Δύσκολες ώρες για τον νεαρό μέσο του Πανα-

θηναϊκού Γιώργο Νίκα. Ο πατέρας του 25χρονου
ποδοσφαιριστή έφυγε από τη ζωή. «Η ΠΑΕ Πα-
ναθηναϊκός εκφράζει τα θερμά της συλλυπητή-
ρια στον ποδοσφαιριστή της ομάδας μας, Γιώργο
Νίκα, για την απώλεια του πατέρα του, Νικόλα-
ου», αναφέρει το «τριφύλλι» σε σχετική ανακοί-
νωση που εξέδωσε. 

Προβληματισμένος 
ο Αντετοκούνμπο

Νέα κακή εμφάνιση και ήττα για τους Μπακς
του Γιάννη Αντετοκούνμπο, ο οποίος μάλιστα με-
τά το βαρύ 122-99 από τους Γκρίζλις ήταν εμφα-
νώς ενοχλημένος. Ο «Greek Freak» ήταν προ-
βληματισμένος και απόμακρος, κάτι που «φούν-
τωσε» τα σενάρια τα οποία τον θέλουν έτοιμο να
αποχωρήσει από το Μιλγουόκι το συντομότερο
δυνατό.

Περιζήτητος 
ο Τσάμπι Αλόνσο

Την επόμενη ημέρα στους πάγκους τους, αν
αποχωρήσουν Αντσελότι και Γκουαρδιόλα, φαί-
νεται πως σχεδιάζουν Ρεάλ Μαδρίτης και Μάν-
τσεστερ Σίτι. Το όνομα στο οποίο φέρονται να κα-
ταλήγουν είναι το ίδιο. Αυτό του Τσάμπι Αλόνσο.
Ο Ισπανός άλλοτε άσος της «βασίλισσας» κάνει
πράματα και θάματα με τη Λεβερκούζεν και δι-
καίως θεωρείται το Νο1 όνομα στους πάγκους
αυτή τη στιγμή. 

Mε κόσμο τελικά 
στο Περιστέρι

Με απόφαση του υπουργού αναπληρωτή
Αθλητισμού, είχε απαγορευτεί η οργανωμένη
μετακίνηση φίλων της ΑΕΚ στο Περιστέρι για τον
αυριανό αγώνα των δυο ομάδων. Η απόφαση λή-
φθηκε, έτσι ώστε να αποφευχθούν τυχόν επει-
σόδια. Όμως τελικά με προσωπικές πρωτοβου-
λίες του προέδρου της ΠΑΕ ΑΕΚ Μάριου Ηλιό-
πουλου στο Περιστέρι θα παραβρεθούν και Ενω-
σίτες.

Υπόκλιση Αταμάν 
σε Γιαννακόπουλο

Σε συνέντευξη που παραχώρησε στο «Meridian Sport», ο
Εργκίν Αταμάν μίλησε τόσο για τον Παναθηναϊκό όσο και για
την εθνική Τουρκίας. Υπογράμμισε τη μεγάλη συνεισφορά του
Δημήτρη Γιαννακόπουλου στις επιτυχίες των «πράσινων», ενώ
άφησε να εννοηθεί ότι υπάρχει ενδεχόμενο να απουσιάσει από
τον αγώνα της ομάδας στην Ευρωλίγκα, που θα διεξαχθεί ίδιες
ημέρες με τους αγώνες των εθνικών ομάδων.
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Τον… έγδυσε πριν καρφώσει

Μ
εγάλη ραδιοφωνική συνέντευξη παρα-
χώρησε ο υπουργός αναπληρωτής
Αθλητισμού Γιάννης Βρούτσης. Μεταξύ

άλλων αναφέρθηκε στο θέμα της παραχώρησης
του ΣΕΦ στην ΚΑΕ Ολυμπιακός, λέγοντας πως
σύντομα θα πάρει αυτό που δικαιούται, χωρίς
ωστόσο περαιτέρω λεπτομέρειες.

Ο κ. Βρούτσης μίλησε ακόμη για τον νέο αθλη-
τικό νόμο, λέγοντας πως ήδη υπάρχουν αποτε-
λέσματα, ενώ για το ενδεχόμενο να δούμε σύν-
τομα φιλάθλους δύο αντίπαλων ομάδων στο ίδιο
γήπεδο τόνισε πως αυτό είναι επιθυμία και στό-
χος, πλην όμως δεν θέλησε να δώσει συγκεκρι-
μένη απάντηση.

Σύμφωνα με τον κ. Βρούτση, στον νέο αθλητικό νόμο
θα υπάρχουν και δυο διατάξεις που θα επιτρέπουν σε
ΠΑΕ και ΚΑΕ να λαμβάνουν τα στοιχεία όσων προκαλούν

επεισόδια. «Αυτά τα στοιχεία θα τα δίνει η αστυνομία και
από εκεί και πέρα θα μπορεί η ομάδα να επιβάλει τις δι-
κές της κυρώσεις, για έναν χρόνο, για δύο χρόνια ή και
ισόβια», ανέφερε χαρακτηριστικά.

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

Πρωταγωνιστής μιας πρωτοφανούς φάσης έγινε ο Μουσταφά Φαλ του Ολυμπιακού. Ο
Μπίλι Ερνανγκόμεζ της Μπαρτσελόνα πήγε να τον σταματήσει, πιάστηκε από τη φανέλα
του και την έκανε κομμάτια. Ο Φαλ, πάντως, κάρφωσε παρότι ήταν… ημίγυμνος και πήρε
καλάθι και φάουλ!

Το ΣΕΦ, ο αθλητικός νόμος και οι οπαδοί
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Το Ίδρυμα Λεβέντη
βράβευσε 

την ελληνική αριστεία

Νίκος Σταμπολίδης, Κάθυ και Νίκος Παράσχος

Βλάσσης και Ρένα Σταθοκωστοπούλου Dr Demetri Porphyrios, Δάκης Ιωάννου Τζορτζ Τσούνης

Κατερίνα Σπύρου, Φοίβη Αλγιανάκη Michael Psaros, Βασίλης, Ασπασία και Ευαγόρας Λεβέντης

Σ
ε μια μεγαλοπρεπέστατη τελετή στο Μουσείο της Ακρόπολης,
το Ίδρυμα International Foundation for Greece τίμησε τέσσε-
ρις διακεκριμένους Έλληνες που διαπρέπουν στο εξωτερικό.

Στην ομιλία της η πρόεδρος Ασπασία Λεβέντη αναφέρθηκε στους
βασικούς στόχους του ΙFG, παρουσιάζοντας την αναμνηστική σειρά
γραμματοσήμων των ΕΛΤΑ με τα πρόσωπα των βραβευθέντων.

Βασίλης
Λεβέντης,
Μαρέβα
Γκραμπόφσκι-
Μητσοτάκη,
Ασπασία και
Ευαγόρας
Λεβέντης

Τίμος Οικονομόπουλος, Κωστής Γεωργίου, Φίλιππος Γλύπτης

Σταυρούλα και Πολ Γομόπουλος Susie και Dean A. Spanos

Μαρέβα Γκραμπόφσκι-Μητσοτάκη, 

πρίγκιπας Παύλος
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Σ
το κατάμεστο από σημαντικές προσωπικότητες αμφιθέατρο του Μουσείου της

Ακρόπολης, ο καταξιωμένος ποιητής Βαγγέλης Χρόνης παρουσίασε το νεότε-

ρο έργο του, μια νέα συλλογή ποιημάτων με τίτλο «Η έφιππη ψυχή».

«Η έφιππη ψυχή» 
του Βαγγέλη Χρόνη

Ειρήνη Τσελέπη, Βάνα Ξένου, Αχιλλέας Δρούγκας

Βαγγέλης Χρόνης, Βάσω Παπαντωνίου Μαρία-Χριστίνα Μπιλιμάτση, Ειρήνη Λαιμού Ειρήνη Νταϊφά, Μαρία Φιλοπούλου Αγνή Μπάλτσα, Αλέξης Κωστάλας
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Η
κυστική ίνωση είναι η πιο συχνή κληρονο-
μική πάθηση της λευκής φυλής που προ-
σβάλλει κυρίως το αναπνευστικό και το

πεπτικό σύστημα των ασθενών. Λόγω γονιδιακής
μετάλλαξης που ρυθμίζει την παραγωγή της πρω-
τεΐνης CFTR, η βλέννα που παράγουν οι ασθενείς
είναι ιδιαίτερα πυκνή και φράσσει διάφορα όργα-
να και πόρους του σώματος, κυρίως τους πνεύμο-
νες και το πάγκρεας, με αποτέλεσμα οι ασθενείς
να εμφανίζουν βαριά παγκρεατική ανεπάρκεια
από πολύ μικρή ηλικία και σοβαρές χρόνιες ανα-
πνευστικές λοιμώξεις που σταδιακά καταστρέ-
φουν τους πνεύμονες και οδηγούν σε αναπνευ-
στική ανεπάρκεια. Με τις νέες θεραπείες η πο-
ρεία της νόσου επιβραδύνεται σημαντικά και έχει
βελτιωθεί η ποιότητα ζωής των ασθενών.

Ο Σύλλογος για την Κυστική Ίνωση εξέδωσε
ενημερωτικό φυλλάδιο που απαντά στα πιο συχνά
ερωτήματα για τη νόσο, το οποίο διατίθεται σε χώ-
ρους υγειονομικού ενδιαφέροντος και διανέμεται
σε φοιτητές και ακαδημαϊκό κοινό κατά τη διάρ-
κεια εκδηλώσεων σε πανεπιστήμια της χώρας
μας, με στόχο την ενημέρωση και την ευαισθητο-
ποίηση για την κυστική ίνωση αλλά και τη δωρεά
οργάνων.

«Έχουμε ένα μεγάλο κενό στην ενημέρωση για
τη νόσο, ιδίως μετά τις θετικές εξελίξεις που επέ-
φεραν οι επαναστατικές θεραπείες που άλλαξαν
ριζικά την πορεία της νόσου και για τον λόγο αυ-
τόν αποφασίσαμε να εκδώσουμε ενημερωτικά
φυλλάδια, γραμμένα με απλό και κατανοητό από

τον καθένα τρόπο», επισημαίνει η πρόεδρος του
Συλλόγου Αγγελική Πρεφτίτση.

Η ασθένεια πλήττει και άλλα όργανα του σώμα-
τος, όπως το ήπαρ, τους ιδρωτοποιούς αδένες,
τους παραρρίνιους κόλπους, τα έντερα, τα οστά
και τις αρθρώσεις και το γεννητικό σύστημα
στους άνδρες. Μέχρι στιγμής δεν υπάρχει ριζική
θεραπεία, αλλά οι ασθενείς ακολουθούν καθημε-

ρινά θεραπείες ιδιαίτερα απαιτητικές, επίπονες
και υψηλού κόστους. Χαρακτηριστικά συμπτώμα-
τα της ασθένειας είναι ο επίμονος και χρόνιος
αναιτιολόγητος βήχας, οι συχνές αναπνευστικές
λοιμώξεις, η αδυναμία πρόσληψης βάρους, οι
επανειλημμένες διάρροιες ή οι μεγάλες δύσο-
σμες κενώσεις, ο ιδιαίτερα αλμυρός ιδρώτας.

Η κυστική ίνωση δεν είναι μεταδοτική νόσος
αλλά γενετική. Το 1989 βρέθηκε το γονίδιο που
προκαλεί τη νόσο στο μακρό στέλεχος του χρω-
ματοσώματος 7. Μέχρι σήμερα έχουν εντοπιστεί
περισσότερες από 2.000 διαφορετικές μεταλλά-
ξεις του γονιδίου της κυστικής ίνωσης (CFTR). Οι
περισσότερες από αυτές είναι αρκετά σπάνιες,
μερικές όμως είναι πιο συχνές, όπως η μετάλλα-
ξη F508del που βρίσκεται σε ποσοστό 54% των
ατόμων με κυστική ίνωση στη χώρα μας. Για να
νοσήσει κάποιος πρέπει να έχει δύο γονίδια τα
οποία κληρονομεί και από τους δύο γονείς του, οι
οποίοι είναι φορείς της νόσου. Αν γίνουν γονείς
δύο φορείς της νόσου, η πιθανότητα να γεννηθεί
παιδί με κυστική ίνωση είναι 25%.  
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Ο σύλλογος 
Ο Σύλλογος για την Κυστική Ίνωση είναι μη

κερδοσκοπικό σωματείο που συστάθηκε το 2005
με έδρα τη Θεσσαλονίκη. Είναι μέλος της Ευρω-
παϊκής Οργάνωσης για την Κυστική Ίνωση (Cys-
tic Fibrosis Europe) και αποτελεί το πρώτο σωμα-
τείο που έγινε με πρωτοβουλία και συμμετοχή
κυρίως ενήλικων πασχόντων από κυστική ίνωση.
Οι διάφορες δράσεις του σωματείου (διοργάνω-
ση σεμιναρίων, ομιλιών, συνεδρίων, φιλανθρωπι-
κών εκδηλώσεων, έκδοση φυλλαδίων και ενημε-
ρωτικών εγχειριδίων, παραγωγή οπτικοακουστι-
κού υλικού, συμμετοχή σε διάφορες εκδηλώ-
σεις, εκπομπές και αγώνες κ.λπ.) στοχεύουν
στην ανάδειξη και προβολή των προβλημάτων
που αντιμετωπίζουν οι ασθενείς, στην ίδρυση,
ενίσχυση και λειτουργία οργανωμένων εξειδι-
κευμένων κέντρων κυστικής ίνωσης, στην εξα-
σφάλιση δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλ-
ψης και στη βελτίωση της ποιότητας ζωής και της
καθημερινότητας των ασθενών.

Ο σύλλογος εξέδωσε ενημερωτικό
φυλλάδιο που απαντά στα πιο συχνά
ερωτήματα για τη νόσο 
και διατίθεται σε χώρους 
υγειονομικού ενδιαφέροντος

ΚΥΣΤΙΚΗ ΙΝΩΣΗ

Αγγελική Πρεφτίτση, 
πρόεδρος του Συλλόγου 
για την Κυστική Ίνωση

Μάθε και
ευαισθητοποιήσου
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Κριός
(21/3-20/4)
Αυτό το Σαββατοκύριακο δεν είναι και το πιο

ήσυχο για εσάς, ενώ θα πρέπει να φροντίσετε

το οικογενειακό σας περιβάλλον. Κάτι θα τε-

λειώσει οριστικά για εσάς που ανήκετε στις

δύο τελευταίες μέρες του ζωδίου σας.

Ταύρος
(21/4-20/5)
Είναι πολύ πιθανό αυτό το Σαββατοκύριακο να

σας κουράσουν οι πολλές υποχρεώσεις σας.

Μπορεί επίσης να βρεθείτε με πρόσωπα που

γνωρίζατε από παλιά και ίσως να μην είχατε τις

καλύτερες σχέσεις μαζί τους.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Αυτό το διήμερο θα έχετε πάρα πολλά να

κάνετε, όμως προσέξτε το πορτοφόλι σας,

που από ό,τι φαίνεται θα περάσει μεγάλη

κρίση, γιατί έχουν αυξηθεί οι καταναλωτι-

κές σας επιθυμίες. 

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Λίγο πριν εγκαταλείψει το ζώδιό σας ο Άρης

και να σας αφήσει επιτέλους ήσυχους από τις

4 Νοεμβρίου και μετά, θα δεχτείτε την αντίθε-

ση Άρη - Πλούτωνα. Είναι δύο υπερδυνάμεις

που δεν αστειεύονται και όταν βρίσκονται σε

αντιπαλότητα, μάλλον κάτι σοβαρό θα πρέπει

να περιμένετε και αφορά τις σχέσεις σας με

τους άλλους, αλλά και την καριέρα σας. 

Λέων
(23/7-22/8)
Αυτό το διήμερο θα είναι γεμάτο από εσωτε-

ρικές ανησυχίες. Ιδίως εσείς που ανήκετε

στις τελευταίες μέρες του ζωδίου σας, θα

βρίσκεστε σε μια έντονη εργασιακή μέρα.

Επίσης μπορεί να σας παρουσιαστεί κάποια

σωματική κόπωση ή θα έχετε την τάση για βί-

αια ξεσπάσματα. 

Παρθένος
(23/8-22/9)
Οι Παρθένοι των τελευταίων ημερών βρί-

σκεστε σε μια έντονη συναισθηματική

υπερχείλιση που δεν μπορείτε να διαχει-

ριστείτε με ευκολία. Αυτό το διήμερο θα

νιώσετε ότι οι καταστάσεις σάς προλα-

βαίνουν και καλό είναι να μην εμπιστεύε-

στε απόλυτα τη γνώμη των άλλων. 

Ζυγός
(23/9-23/10)
Αυτό το Σαββατοκύριακο είναι αρκετά έν-

τονο για εσάς, ιδίως αν ανήκετε στις τελευ-

ταίες μέρες του ζωδίου σας. Φροντίστε την

κοινωνική σας εικόνα, την καριέρα σας, αλ-

λά και ένα πρόσωπο από το οικογενειακό

σας περιβάλλον. 

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Για εσάς τους Σκορπιούς, αυτό το Σαββα-
τοκύριακο είναι αρκετά περιπετειώδες,
γεμάτο επικοινωνία και μικρές μετακι-
νήσεις. Τα περισσότερα γεγονότα αφο-
ρούν εσάς των τελευταίων ημερών, όπου
πολύ πιθανό να βρεθείτε σε εντάσεις με
συγγενικά σας πρόσωπα.

Τοξότης
(22/11-21/12)
Αυτό το διήμερο περνά στο δικό σας ζώδιο

ο Ερμής. Ανοίγετε περισσότερο την επικοι-

νωνία σας, αλλά βρίσκεστε και σε μια χρο-

νική στιγμή που επιτέλους θα μάθετε πολ-

λές αλήθειες. Προσοχή σε οικονομικές δο-

σοληψίες και συμφωνίες.

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Είναι ένα διήμερο που θα σας δημιουργή-

σει μεγάλη ένταση με τις σχέσεις σας, ιδίως

αν είστε γεγενημένοι τις τελευταίες μέρες

του ζωδίου σας. Η αντίθεση Άρη - Πλούτω-

να σας αφορά άμεσα και πολύ πιθανό να

συμβούν οριστικές ρήξεις με τους άλλους. 

Υδροχόος
(20/1-18/2)
Αυτό το διήμερο θα έχετε μια έντονη ανη-

συχία, τόσο επαγγελματική όσο και συναι-

σθηματική. Αν πρέπει να κάνετε μια νέα

συμφωνία ή συνεταιρισμό, καλό είναι να μη

γίνει αυτές τις μέρες.

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Βρίσκεστε σε μια πιο προστατευμένη χρονι-

κή στιγμή, κάτι που θα σας βοηθήσει να σκε-

φτείτε με περισσότερη ηρεμία τα επόμενα

βήματά σας. Φροντίστε να έχετε αντιστάσεις

σε πρόσωπα που κάτι ζητούν από εσάς και

σίγουρα δεν είναι για το καλό σας.
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Eκρηκτικό αυτό το Σαββατοκύριακο, όπου η
απόλυτη αντίθεση του Άρη με τον Πλούτωνα
πυροδοτεί τις αντιπαραθέσεις και τις

εχθροπραξίες. Επίσης ο Ερμής αλλάζει ζώδιο και
περνά στον Τοξότη, όπου γίνονται πιο ξεκάθαρα
κάποια πράγματα και βγαίνουν από τις σκοτεινές
και κρυφές συνθήκες όπου επωάζονταν μέχρι χθες. 
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